
هزينه هاي ميليوني »رفع اشكال«
 کرونا و دوری دانش آموزان از مدارس، بازار 
تدریس خصوصی را داغ تر از پیش کرده است

 برخی معلم های خصوصی  کنکور، برای  هرساعت
 تدریس یک میلیون و500هزارتومان می گیرند

8         روز چشم انتظاری

پاداش برای  کاهش مصرف برق

 شمار قربانیان این حادثه به 35نفر  رسید
و مسئولان عملیات امیدوارند تا 2روز آینده سرنوشت 

مفقودان ریزش ساختمان در آبادان روشن شود

با کاهش 30 درصدی مصرف  تا 450 هزار تومان پاداش  بگیرید

توجه به ظرفیت های 
درونی، اسلحه تحریم 

را از کار می اندازد
  سطح همکاری های 2 کشور 

در یک سال گذشته افزایش یافته 
اما با نقطه مطلوب فاصله دارد

رهبر معظم انقلاب در دیدار 
رئیس جمهور تاجیکستان:

 محکومیت 
از جنس سینمایی

عقبگرد درتمدید 
کارت های بانکی

فروش نان؛ کیلویی 
به جای دانه ای 

 تولید انرژی خورشیدی
در قلب ایران

 رئیس سازمان سینمایی
خواستار پیگیری حواشی 
سینماگران ایرانی در کن شد

بانک مرکزی تمدید خودکار کارت 
بانکی را لغو کرده که باعث افزایش 

مراجعه به بانک ها خواهد شد 

کم فروشی برخي نانوایی ها باعث 
شده طرح فروش کیلویی نان به 

جای دانه ای در دستور کار قرار گیرد
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یادداشت
محسن مهدیان؛ مدیرعامل

ماجرا فراتــر از خانم امیرابراهیمی اســت. او در حالی از 
صاحبان جشنواره مدال می گیرد که فیلم عنکبوت مقدس 
پایین ترین امتیاز را در میان مخاطبان جشنواره کسب 
می کند. این تعارض یعنی ماجرا تنها هنر بازیگری نیست.

هرچند عجیب است؛ خانم امیرابراهیمی به خاطر دارد که در آن روزهای تلخ، بیشترین 
کسانی که در شکستن زنجیره انتشار نامردی و ظلم سهم داشتند، جامعه مومنین بودند. 
طبیعی هم بود؛ حکم شرع و اخلاق و مروت و رأفت همین بود. به همین دلیل است که 
انتقام امروز او از صاحب و حقیقت رأفت، عجیب و دردناک است. او مدال گرفت اما نه 

برای هنر بازی کردن که بازهم برای هنر بازی خوردن.
اما عنکبوت مقدس دقیقا چه مأموریتی دارد؟ 

این فیلم درباره سعید حنایی قاتل زنجیره ای زنان مشــهد در اواخر دهه70 است. 
پیش تر فیلم ســینمایی عنکبوت به کارگردانی ایرج زاد به این سوژه پرداخت. اما 
تفاوت این دو چیســت؟  رؤیا کریمی  مجد خبرنگار فراری که سال ها پیش با سعید 
حنایی در زندان وکیل آباد مشهد مصاحبه کرده است، درباره تفاوت این دو می گوید 
مهم ترین نکته ای که در فیلم عنکبوت ســاخته ایرج زاد سانسور شده، نقش دین و 

مذهب و شهر مقدس مشهد است.
با این مقدمه مسئله روشن است.

ماجرا پروژه اصلی رسانه های ضدایرانی در بهره گیری از خطای تعمیم است؛ به همین 
دلیل است که بی اندازه مورد تشویق ایران اینترنشنال و بی بی سی و مسیح علی نژاد 
قرار می گیرد. چون این بار خط شکنی در خطای تعمیم رسانه ای به ساحت اعتقادات 
است. سیاست راهبردی رسانه های شیطانی این روزها صرفا انتشار اخبار دروغ نیست. 
بلکه تمرکز و تأکید و تکرار یک خبر تلخ و تعمیم آن از جزء به کل است. پروژه اصلی 

این است که سعید حنایی را خروجی هویت دینی مردم ایران معرفی کنند.
تا امروز امثال فرهادی تلاش کرده اند با تمرکز بر خطاهــا، ظلم حکومت را نتیجه 
بگیرند و البته هر بار هم از این مزدوری صله گرفته اند. بعدها با این قاعده از حکومت 
فراتر رفته و بر مردم ایران تاختند و از وطن فروشــی دکان ساختند. ولی این بار این 
تعمیم را به دامن هویت حقیقی مردم کشــاندند و برای لکــه دار کردن اعتقادات و 
ایمان مردم به اهل بیت، مدال گرفتند؛ حال آنکه خاک بر چهره درخشان خورشید 

می پاشند.

ماجرای اصلی  عنکبوت مقدس
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روانشناسی زرد چیست و چه کسانی را جذب می کند؟

داده نما
همشهری آنلاین / گرافیک: حامد یزدانی

 تب زرد حال خوب 
و سود هنگفت روانشناس نماها

روانشناس کسی است که صلاحیتش در کمیسیون تخصصی سازمان نظام 
روانشناســی احراز شــده و پروانه اشــتغال دریافت كرده اســت. ۱۶ گرایش در 
روانشناسی و مشاوره وجود دارد و صلاحیت ها بر اساس گرایش ها و مصاحبه 
برای اساتید کمیسیون ها احراز می شود. افرادی که صلاحیت حرفه ای آنها احراز 
نشده، نمی توانند به عنوان روانشناس و یا مشاور فعالیت کنند. به رغم این منع 
اما دایره حضور و جذب مخاطب و مراجعه كنندگان این افراد از طریق تبلیغات 
در فضای مجازی وسیع تر می شود و آنها افراد زیادی را در دام عقاید و روش های 
غیرعلمی گرفتار می كنند؛ روندی كه هم به علم روانشناســی و هم ســلامت 

جامعه آسیب وارد كرده است. 

افـــرادی كه می خواهند با کمتریـن 
تلاش و خیلی زود به نتیجه های 
بزرگ برسند، از محتوای 
روانشناسی زرد استقبال می کنند.

دستورهای کلی و قوانین عمومی 
که روانشناسی زرد صادر می کند 
تضادآفرین است و نمی تواند 
برای همه ادیان و فرهنگ ها 
قابل استفاده باشند.

روانشناسی زرد توصیه هایی کلی 
برای عموم دارد، حال آنکه با یک 
نسخه دارو نمی توان به جنگ تمام 
بیماری ها  رفت.

سیاست روانشناسان زرد 
سوءاستفاده از ناآگاهی، بی اطلاعی 

و عدم بینش عامه جامعه و 
سودجویی تجاری از آنان است.

کتاب های خودآموز یا دوره هــای 
آموزشی اینترنتی نیز با هدف فروش 
بیشتر مملو از توصیه های بیهوده ای 

هستند که اساس علمی ندارند.

سازمان نظام روانشناسی نام 205 
روانشناس نما را  رسانه ای كرده  که 
در میان آنها نام فرهنگ هلاکویی، 

 محمود انوشه، سهیل رضایی 
و ... جلب توجه می کند.

۸۰۰۰ روانشناس 
دارای پروانـــه اشتغال 
داریم که فقط 42 هزار 
نفر در سامانه نظام 
روانشناسی ثبت نام 

کرده اند.

 45۰۰ صفحه 
مرتبط با روانشناسی 
و مشاوره در فضای 
مجازی شناسایی 

 شده اند که هیچ گونــه 
مجوزی ندارند.

 4۰۰ نفر
 از روانشناس نماها  كه 
تحصیلات روانشناسی 
ندارند و مشغول فعالیت 

در فضای مجازی اند 
شناسایی شده اند.

دولت برای حفظ زاگرس آستین بالا زد
جلوگیری از قاچاق چوب و مبارزه با  آفات در  6میلیون هکتار جنگل های زاگرسی
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وحشت 
صهیونیست ها از 
هشدار انتقام ایران

  فرمانده کل سپاه: 
 انتقام  شهید صیادخدایی را 
از دشمنان خواهیم گرفت

 گزارش خبرنگار اعزامی همشهری  از  آواربرداری متروپل

قهرمان خاص
استقلال اولین قهرمان بدون شکست لیگ برتر ایران است

6۸ امتیاز
استقلال رکورددار بیشترین 
امتیاز در یک دوره لیگ شد.

3۰ بازی بدون شکست
مجیدی  شکست ناپذیرترین 

مربی  در فوتبال ایران شد.
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1۸کلین شیت
سید حسین حسینی با این رکورد 

صاحب دستکش طلایی شد.

1۰گل خورده
استقلال با این رکورد صاحب 
بهترین دفاع لیگ امسال شد.

صفحه17
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 برخورد بدون اغماض
 با متخلفان متروپل

رئیس قوه قضاییه در جلسه هفتگی شورای عالی قوه قضاییه با 
اشاره به هیأت اعزامی از طرف دادستانی کل کشور و همچنین 
هیأت اعزامی از جانب دولت و تکلیف کمیسیون عمران مجلس 
برای بررســی ابعاد حادثه آبادان، گفــت: هیأت های اعزامی از 
ســوی قوای مختلف و برخی از نهادهــای مردمی، باید ضمن 
تشــریک مســاعی و تبادل اطلاعات، حادثه آبادان را هر چه 
سریع تر به صورت همه جانبه، جامع، هماهنگ و آسیب شناسانه 
بررسی کنند تا از جهات مختلف، یک گزارش کامل و جامع ارائه 

و تصمیمات مقتضی اتخاذ شود.
غلامحسین محســنی اژه ای با تأکید بر اینکه چنانچه تخلف و 
جرم هر دستگاه و فردی چه شخصی و چه اداری در قضیه حادثه 
آبادان محرز شود، باید بدون ملاحظه و اغماض برخورد سریع و 
بازدارنده و جدی صورت گیرد؛ به اهمیت مقوله تبیین موضوع 
برای مردم از حیث تفکیک قائل شدن میان جرم و تخلف اشاره 
کرد و گفت: باید درخصوص حوادثی نظیر حادثه آبادان، موضوع 
را از این حیث که مرجع رسیدگی به تخلف با جرم متفاوت است، 
تبیین کنیم؛ برخی از این مســائل در نتیجــه نهایی که همان 
جان باختن و مصدوم شدن مردم اســت، مؤثر بوده و در برخی 
موارد ممکن است تخلفی صورت گرفته باشد اما نتیجه این تخلف 
آن اتفاقات نباشد؛ از نظر قانونی این دو، در نوع رسیدگی کاملا 
متفاوت هستند. به گزارش مرکز رسانه قوه قضاییه، غلامحسین 
محســنی اژه ای  در ادامه با تبیین و تشــریح 3مرحله ای که در 
بررســی حوادثی نظیر حادثه آبادان، باید مدنظر قرار گیرند و 
هیأت های اعزامی در همین موارد مشغول بررسی دقیق هستند، 
گفت: در این قبیل ساختمان ها، به صورت مشخص، قراردادی بین 
شهرداری و شخص حقیقی منعقد می شود؛ باید بررسی شود که 
این قرارداد از جهات مختلف درست بوده یا نه؟ آیا این ساختمان 
برای شروع به ساخت، جواز داشته یا خیر؟ و  آیا جواز صادر شده 
براساس استانداردها و ضوابط بوده؟ دستگاه های مربوطه و افراد 
خاصی که در این قبیل مســائل باید تصمیم گیری و اظهارنظر 
می کردند، آیا کار خود را درســت انجام داده اند؟ دستگاه هایی 
نظیر شهرداری، کمیســیون ماده۱۰۰، نظام مهندسی، وزارت 
راه وشهرســازی، قوه قضاییه و سایر دســتگاه های مسئول، آیا 
وظایف و مســئولیت های خود را به درستی انجام داده اند؟ طی 
روزهای اخیر پاسخ بسیاری از ســؤالات بالا و همچنین مسائل 
دیگر تا حدودی روشن شده است اما جهت بررسی دقیق تر نیاز 
است که مسائل به صورت تخصصی و همه جانبه بررسی جامع 
شود. قاضی القضات در ادامه با اشاره به وظایف و مسئولیت هایی 
که شهرداری ها در قبال ساختمان ها و بناها و مستحدثات دارند، 
تصریح کرد: اگر شروع ساخت وساز ساختمانی، بدون اخذ پروانه 
باشد یا اینکه برخلاف مفاد پروانه، ساخت ساختمانی شروع شود؛ 
شهرداری با مأموران خود می تواند رأسا از احداث ساختمان مزبور 
جلوگیری کند. همچنین اگر ساختمانی به صورت خلاف ساخته 
شده باشد، شهرداری می تواند موضوع را به کمیسیون ماده۱۰۰ 
اعلام کند و کمیسیون مزبور چنانچه حکم به قلع و قمع داد و این 
رأی قطعی شد، باز در اینجا خود شهرداری و کمیسیون ماده۱۰۰ 
می توانند صاحب ملک را ملزم به انجام اصلاحات لازم یا تخریب 
بنا کنند؛ درصورت استنکاف مالک از اجرای حکم نیز، شهرداری 

می تواند برای تخریب، اقدام کند.

رئیس قوه قضاییه در ادامه با اشــاره به وظایف ســازمان نظام 
مهندســی در قبال ســاخت ســاختمان ها، افزود: فردی که 
می خواهد ساختمانی را بسازد، باید طراحی، نقشه اجرایی و سایر 
اسناد و مدارک لازم را ارائه دهد و نظام مهندسی حسب مورد، 
مهندس متناسب با این قضیه را معرفی می کند؛ مهندس ناظر 
وظیفه نظارت بر مراحل مختلف ساخت وساز را دارد؛ چنانچه 
مهندس ناظر تخلف کرد و شهرداری به این امر واقف شد، موظف 
است که موضوع را به سازمان نظام مهندسی اطلاع دهد؛ گاهی 
اوقات باید حســب مورد، فرد را به دستگاه قضایی معرفی کند؛ 
گاهی نیز باید در راستای مسائل انتظامی، برخوردهای مقتضی 
صورت گیرد؛ علی ایحال در قبال ساختمان فروریخته آبادان نیز 
باید این مورد نیز با دقت بررسی شود. رئیس عدلیه با اشاره به 
فلسفه صدور پایان کار برای ساختمان ها، تصریح کرد: پایان کار 
برای این مهم صادر می شود که لحاظ ضوابط و اصول مهندسی 
و ایمنی در ساختمان تأیید شود؛ این امر در شرایطی است که 
برخی از طبقات ســاختمان فروریخته آبــادان به بهره برداری 
رسیده بودند و برخی دیگر از طبقات آن در حال ساخت بودند؛ 
بنابراین طبیعی است که ســاختمان مزبور پایان کار نداشته 
است؛ آیا این ساختمان اشــکال و ایرادی داشته که پایان کار 
نداشته است؟ در هر حال این مسائل و مشابهات آن باید از سوی 
هیأت های اعزامــی به دقت و به صورت آسیب شناســانه مورد 

بررسی قرار گیرند تا از تکرار این قبیل حوادث جلوگیری شود.

حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی 
عصر روز دوشــنبه در دیدار آقــای امامعلی رحمان رهبری

رئیس جمهور تاجیکستان و هیأت همراه، تأکید کردند: 
ظرفیت های گسترش همکاری های 2 کشــور در زمینه های مختلف 
بسیار فراتر از سطح کنونی است و باید با توجه به سیاست دولت ایران 
مبنی بر تقویت روابط با همسایگان، روابط 2کشور دچار تحول اساسی 

شود.
به گزارش پایــگاه اطلاع رســاني دفتر مقام معظم رهبــري، آیت الله 
خامنه اي با اشاره به اشتراکات عمیق تاریخی، دینی، فرهنگی و زبانی 

ایران و تاجیکستان، 2کشور را همچون خویشاوند و برادر خواندند.
حضرت آیت الله خامنــه ای از اقدامات رئیس جمهور تاجیکســتان در 
گسترش زبان فارسی تقدیر و با اشــاره به نخستین سفر خارجی آقای 
رئیسی به تاجیکستان تأکید کردند: انجام این سفر نشان دهنده اهتمام 
دولت برای گسترش روابط با تاجیکستان است و در یک سال گذشته نیز 
سطح روابط افزایش یافته اســت اما با نقطه مطلوب بسیار فاصله دارد. 
ایشــان، ظرفیت های فنی و مهندســی، صنعتی و علمی ایران را برای 
کمک به تاجیکستان بسیار مستعد و مهم ارزیابی کردند و افزودند: برای 

استفاده از این ظرفیت ها و گسترش جدی همکاری ها باید کمیسیون 
مشــترک به صورت جدی برای همه اسناد امضا شــده برنامه ریزی و 

زمان بندی کند تا به مرحله عملیاتی برسند.
رهبر انقلاب اســلامی اقلیم متنوع ایران و زمین ها و دشت های پهناور 
و پیشرفت های علمی و فناوری و صنعتی و شــرکت های دانش بنیان 
در ایران و همچنین آب فراوان و معادن گســترده در تاجیکســتان را 
زمینه های ارتقاي همکاری های مشــترک برشــمردند و خاطرنشان 
کردند: با وجود تحریم ها، جمهوری اسلامی ایران پیشرفت های خوبی 
در زمینه های مختلف داشته است و اگر تحریم ها نبود، این پیشرفت ها 
به دست نمی آمد زیرا تحریم ها باعث شد تا به نیرو و ظرفیت های داخلی 

خود اتکا کنیم.
 حضرت آیت الله خامنه ای تحریم را اسلحه قدرت ها در مقابل کشورها 
خواندند و تأکید کردند: آن چیزی که این اسلحه را از کار می اندازد، توجه 
به نیروها و ظرفیت های درونی است. ایشــان با تأکید بر اینکه یکی از 
عرصه های همکاری و همفکری میان ایران و تاجیکستان، مسائل منطقه 
و به ویژه وضعیت افغانستان است، گفتند: نگرانی های ایران و تاجیکستان 
درباره افغانستان مشترک اســت و هر دو کشور از گسترش تروریسم و 

رشد گروه های تکفیری در این کشــور نگران هستند و ما معتقدیم که 
آقایانی که اکنون در افغانســتان برسر کار هســتند باید بتوانند با یک 

حکومت جامع و فراگیر از همه گروه ها استفاده کنند.
رهبر انقلاب اسلامی همچنین با اشاره به ســفر اخیر رئیس ستاد کل 
نیروهای مسلح کشورمان به تاجیکستان و افتتاح کارخانه تولید پهپاد، 
اینگونه همکاری ها را بســیار مهم ارزیابی و خاطرنشان کردند: پهپاد 
امروز عامل مهمی در امنیت کشورها است. در این دیدار که آقای رئیسی 
رئیس جمهور نیز حضور داشت، آقای امامعلی رحمان با ابراز خرسندی 
فراوان از حضور در تهران و دیدار با رهبر انقلاب اسلامی به گفت وگوهای 
خود با رئیس جمهور ایران اشــاره کــرد و گفت: مذاکــرات خوبی در 
زمینه های مختلف ازجمله روابط تجاری و اقتصادی و صنعتی انجام شد 
و با توجه به اسناد امضا شده امید است با هدایت های جنابعالی، روابط 
2کشور بیش از پیش گسترش یابد. وی نگرانی های امنیتی به ویژه درباره 
افغانستان و گسترش تروریسم را از موضوعات مهم میان 2کشور برشمرد 
و افزود: ما خواستار صلح و آرامش و حکومتی با حضور همه قومیت ها، 
در افغانستان هستیم و امیدواریم با افزایش همکاری های امنیتی ایران و 

تاجیکستان، بتوان بر نگرانی ها غلبه کرد.

رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار رئیس جمهور تاجیکستان:

توجهبهظرفیتهایدرونی،اسلحهتحریمراازکارمیاندازد

امامعلــی رحمــان، رئیس جمهــور 
تاجیکستان که عصر یکشنبه در رأس دولت

هیأتی بلندپایه وارد تهران شــده بود، 
دیروز در مجموعه فرهنگی سعدآباد مورد استقبال رسمی 
رئیس جمهور قرار گرفت؛ سفری که با امضای ۱7سند 
همکاری همراه شــد و چشم انداز روشــنی پیش روی 

گسترش روابط دوجانبه قرار داده  است. 
به  گزارش همشــهری، سفر شــهریور ماه سال  گذشته 
سیدابراهیم رئیسی به دوشنبه که سرآغاز دور جدیدی 
از همکاری های فی مابین به حساب می آید، دستاوردهای 
قابل توجهی برای 2 کشور به  همراه داشت که آغاز روند 
عضویت رسمی ایران در »ســازمان شانگهای« از جمله 
آنها به  شمار می رود. سفر رئیسی به دوشنبه که به دعوت 
همتای تاجیک خود و نیز به منظور شــرکت در اجلاس 
سران کشورهای عضو شانگهای انجام شد، فصل نوینی 
را در روابط ایران و تاجیکستان رقم زد و با امضای 8سند 
همکاری از ســوی مســئولان 2 کشــور همراه شد که 
حوزه هایی ازجمله اقتصادی، علمی، سیاسی و فرهنگی 

را دربرمی گرفت.

حوزه های متنوع همکاری
مقام های ارشد ایران و تاجیکستان در حضور سیدابراهیم 
رئیسی و امامعلی رحمان، ۱7سند همکاری در حوزه های 
سیاسی، اقتصادی، تجاری، حمل ونقل، سرمایه گذاری، 
تکنولوژی های نو، محیط زیست، ورزشی، انرژی، قضایی، 
آموزشی و تحقیقاتی و گردشگری به امضا رساندند. این 
اسناد ازسوی وزرای امورخارجه، صنعت، معدن و تجارت، 

نفت، راه و شهرسازی، نیرو، امور اقتصادی و دارایی، میراث 
 فرهنگی و گردشگری، دادگســتری، ورزش و جوانان، 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی و روســای سازمان بورس و 
اوراق بهادار و اتاق بازرگانی و صنایع و معادن و کشاورزی 
کشورمان و همتایان تاجیک آنها به امضا رسید. امضای 
این اسناد همکاری درحالی بود که پیش از آن، نشست 
هیأت های عالی رتبه ایران و تاجیکستان یا حضور روسای 
جمهور 2 کشور برگزار شد و دوطرف پیرامون موضوع های 

فی مابین به بحث و تبادل نظر پرداختند.

افزایش 4برابری حجم مبادلات تجاری
برگزاری نشست خبری روسای جمهور 2 کشور از دیگر 
برنامه های دیروز بود؛ به گفته رئیسی امروز روابط ایران و 
تاجیکستان متحول شده و حجم مبادلات تجاری 2 کشور 
به 4برابر رسیده  است. رئیس جمهور با اشاره به اینکه ایران و 
تاجیکستان به  دلایل مختلفی ازجمله اشتراکات فرهنگی، 
دینی و تمدنی، ارتباطات خوبــی، به ویژه پس   از انقلاب 

اسلامی، با یکدیگر داشته اند، گفت: سفری که در آغاز کار 
دولت سیزدهم به دعوت رئیس جمهور تاجیکستان برای 
حضور در اجلاس شانگهای و دیدار دوجانبه به این کشور 
داشتم، نقطه عطفی در روابط 2 کشور بود. رئیسی با بیان 
اینکه بعد از این سفر روابط 2 کشور به گونه ای متحول شد 
که امروز فقط در حوزه اقتصادی و تجاری شاهد افزایش 
4برابری مبادلات تجاری هســتیم، افزود: در حوزه های 
دیگر هم گام های خوبی برداشــته و تفاهمنامه هایی در 

دوشنبه امضا شد.
وی ادامه داد: با سفر رئیس جمهور تاجیکستان به تهران 
و امضای تفاهمنامه های جدید میان 2 کشور، تردیدی 
ندارم که گام بلندی در روابط دوجانبه برداشــته خواهد 
شد. مصمم هستیم براســاس گفت وگوهای انجام شده 
بین 2 کشور، روابط اقتصادی، سیاسی، فرهنگی، تجاری 
و حوزه های مختلف انرژی، گردشــگری، معدن و علم و 
فناوری به  نحوی تداوم یابد که هر دو کشور و ملت شاهد 

روابط بهتر از گذشته و حال حاضر باشند.

رئیســی همچنین تأکید کرد: این روابــط دوجانبه را 
می توانیم به روابط خوب منطقه ای و بین المللی تبدیل 
کنیم و این روابط بین 2 کشــور همسایه مسلمان برای 

2 ملت و منافع 2 کشور می تواند بسیار امیدبخش باشد.

تقویت روابط بخش های خصوصی دوطرف
رئیس  جمهور تاجیکستان نیز در این نشست  خبری با 
تأکید بر ضرورت فعال شدن رابطه های بخش خصوصی 
ایران و تاجیکســتان به ویــژه در حوزه هــای تجارت و 
ســرمایه گذاری گفت: ایجاد و تقویــت همکاری های 
گسترده در منطقه های آزاد و شــهرک های صنعتی 2 

کشور به نفع هر دوطرف است.
امامعلی با قدردانی از دعوت رئیس جمهور ایران برای سفر 
به این سرزمین باستانی اظهار کرد: در ابتدای سال جاری، 
3۰ســالگی برقراری روابط دیپلماتیک بین 2 کشور را 
جشن گرفتیم. تاجیکستان و ایران در این دوره برای یافتن 
راه های تحکیم و توسعه مناســبت های فراگیر و تأمین 
گسترش آن به تدبیر عملی اندیشیده و به سطح بالایی 
رسیدند. وی افزود: ملاقات ما ادامه تلاش های پیوسته 
دوجانبه است و در دایره برنامه این ســفر، ما در فضای 
حسن تفاهم، اعتماد و احترام همدیگر، گفت وشنودهای 
مفیدی داشتیم و مسئله های مهم همکاری دو کشور را 
بررسی کردیم و بر این باوریم بسته اسناد همکاری که در 
حاشیه این سفر در حوزه های اقتصاد، تجارت، حمل ونقل، 
انرژی و دیگر حوزه ها به امضا رسیده است، منفعت های 
طرفین را دربرمی گیرد و برای تقویت روابط 2 کشور بسیار 

مثمرثمر خواهد بود.

ریل گذاری جدید در روابط ایران و تاجیکستان
 امضای ۱7سند همکاری در حوزه های مختلف بین ایران و تاجیکستان نشان داد 2 کشور برای برداشتن گام های مؤثر  در زمینه گسترش همکاری های دوجانبه عزم جدی دارند

لزوم ارتقای روابط تهران- دوشنبه به ویژه در زمینه های تجاری
معاون اول رئیس جمهور در دیدار با امامعلی رحمان، رئیس جمهور تاجیکســتان با اشاره به اشتراکات 
عمیق فرهنگی، تاریخی و مذهبی جمهوری اســامی ایران و تاجیکســتان گفــت: باید با توجه به 
ظرفیت های غنی 2 دولت و ملت، روابط تهران - دوشــنبه در سطح بســیار قابل قبولی گسترش و 
توسعه یابد.محمد مخبر افزود: همه تفاهم ها و اســناد همکاری بین روسای جمهوری اسامی ایران و 
تاجیکستان با دقت و جدیت تا رســیدن به نتیجه نهایی، پیگیری، عملیاتی و اجرایی خواهد شد. وی 
همچنین ارتقای روابط گردشگری بین 2 کشور را نقطه کلیدی و سرفصل تعمیق ارتباطات و همکاری ها 
دانست و ادامه داد: تاکنون از فرصت های گسترش ارتباطات با توجه به اشتراکات زبانی و فرهنگی ایران 
و تاجیکستان به خوبی استفاده نشده و دولت سیزدهم با فراهم کردن بسترها و زمینه های لازم، تاش 

می کند همکاری های میان 2کشور به صورت همه جانبه تقویت شود. 

مکث

 درخواست تبعیض آمیز فرانسه
 از ایران 

وزارت خارجه فرانســه بدون اشــاره به توقیف نفتکش های 
ایرانی ازجمله یک نفتکش ایران از سوی یونان، از مقام های 
جمهوری اسلامی درخواست کرد که 2 نفتکش توقیف شده 
یونان در آب های خلیج فــارس را آزاد کنند. نیروی دریایی 
ســپاه روز جمعه ۶خرداد مــاه، 2فروند نفتکــش یونانی را 
به دلیل تخلفات انجام گرفته در آب های خلیج فارس توقیف 
کرد. براساس گزارش فارس، سخنگوی وزارت امور خارجه 
فرانسه در بیانیه ای از مقام های ایران درخواست کرد که این 
نفتکش ها را آزاد کنند و گفت: »ما از ایران درخواست می کنیم 
که فوراً خدمه و کشــتی ها را آزاد کنند.« در ادامه این بیانیه  
آمده است: »فرانسه تعهد خود را به قواعد حقوق بین الملل در 
حمایت از آزادی دریانوردی و ایمنی دریایی تکرار می کند. ما 
از ایران می خواهیم فورا اقدامات خود را که مغایر با این قوانین 
اســت، متوقف کند.« ایران روز شــنبه اعلام کرد که خدمه 
2نفتکش یونانی در سلامت کامل قرار دارند و تحت بازداشت 
نیستند. وزارت خارجه یونان اعلام کرده است که 9شهروند 
یونانی در بین خدمه نفتکش ها بوده است اما توضیح بیشتری 
درخصوص دیگر ملوان هایی که سوار بر نفتکش ها بودند، ارائه 
نکرده است. پیش از این نیز، »پیتر استانو« سخنگوی اتحادیه 
اروپا روز یکشنبه در بیانیه ای به توقیف 2 نفتکش یونانی در 
آب های خلیج فارس توسط ایران واکنش نشان داد و گفت: 
»ما با نگرانی زیاد توقیف غیرقابل قبول 2 کشتی یونانی توسط 
ایران در خلیج فارس را پیگیری می کنیم.« استانو در این بیانیه 
افزود: »ما بلافاصله نگرانی شدید خود را به مقام های ایرانی 
در مورد این اقدامات ابراز کرده و خواستار شفاف سازی ، حل و 

فصل و کاهش سریع تنش شدیم.«

تهران، مرکز فعال در حوزه 
دیپلماسی اقتصادی 

 معاون دیپلماسی اقتصادی وزارت امور خارجه در نشست 
»ایران و سازمان همکاری اقتصادی دریای سیاه: چشم اندازها 
برای همکاری« که روز دوشنبه برگزار شــد، با بیان اینکه 
 BSEC ایران، چشم انداز گسترده ای برای همکاری با سازمان
و سازمان اکو درنظر گرفته است، گفت: وزارت امور خارجه و 
معاونت دیپلماسی اقتصادی کاملا مصمّم هستند تا از همه 
امکانات خود برای گسترش همکاری با کشورهای همسایه 
و سازمان های اقتصادی منطقه ای استفاده کنند. به گزارش 
ایرنا، مهدی صفری بــا بیان اینکه ایران از نظر دسترســی 
به دریای خزر، خلیج فارس، دریــای عمان و اقیانوس هند، 
ظرفیت ویژه ای دارد، یادآور شــد: ما همچنین دسترســی 
خوبی به آســیای میانه داریم که می توان از این ظرفیت ها 
در همکاری های مشــترک به نحو مناسب اســتفاده کرد.   
دبیرکل سازمان همکاری اقتصادی دریای سیاه نیز در ادامه 
این همایش گفت: ما در حوزه هایی مثل تجارت، بانکداری، 
تامین مالی، انرژی، کشــاورزی، حفاظت از محیط زیست و 
گردشگری با ایران همکاری داشته ایم. لازار  کومان سکو ادامه 
داد: برخی از رویدادهای دلخراش در منطقه اختلال هایی را 
در روند برخی از فعالیت ها و همکاری ها ایجاد کرده اســت 
که امیدواریم خردورزی در منطقه حاکم شود. در ادامه این 
نشست، خسرو ناظری، دبیرکل اکو گفت: کشورهای عضو 
این دو سازمان )اکو و BSEC( از پتانسیل های فوق العاده ای 
برخوردار هستند و همکاری ها بین این دو سازمان در زمینه 
حمل ونقل و کریدور می تواند باعث اتصال کشورهای عضو 
و منطقه غرب و شرق آسیا به آســیای میانه، قفقاز، اروپا و 
شرق اروپا شود و باید بین کشــورهای عضو این دو سازمان 

همکاری های خوبی صورت بگیرد.

ویژه برنامه های سی وسومین 
سالگرد ارتحال امام خمینی)ره(

دبیر ســتاد مرکزی بزرگداشــت امام خمینی)ره( 
گفت: امســال با توجه به فروکش کردن کرونا، قرار 
شد مراسم بزرگداشت با شرط رعایت موارد بهداشتی 
برگزار شــود. البته امسال مانند ســال های گذشته 
ثبت نام میلیونی نخواهیم داشــت و بنا شده تا سقف 
۱۵۰هزارنفر از ۱۰استان همجوار تهران به مرقد امام 
راحل مشرف شوند. به گزارش ایرنا، محمدعلی انصاری 
در نشست  خبری سی وسومین سالگرد ارتحال حضرت 
امام خمینی)ره(، با بیان اینکه سخنرانی رهبرمعظم 
انقلاب در روز ۱4خردادماه از صداوسیما پخش خواهد 
شد، افزود: همچنین شب ۱4خردادماه رئیس جمهور 
از ساعت2۱ در حرم امام)ره( سخنرانی دارد و مراسم 
روز ارتحال از ساعت9 آغاز خواهد شد. وی همچنین 
درباره مهمانان خارجی مراسم بزرگداشت امام راحل نیز 
عنوان  کرد: امسال به دلیل مشکلات کرونا در کشورهای 
مبدأ، از شخصیت های خارجی دعوت نشده است، اما 
برخی شخصیت ها وارد کشور شده و می شوند و وزارت 
امورخارجه و دستگاه های دیگر برنامه های مفصلی در 
این  باره دارند. انصاری همچنین تصریح  کرد: در حوزه 
ترویج اندیشه های امام کم کاری زیادی داشته ایم. البته 
این هم ناشی از 2قضیه است؛ یکی بعد عظمت امام)ره( 
که هر مقدار هم تلاش کنیم کافی نیست و دوم اینکه 
تصور می شود برای امام)ره( خیلی کار شده  است. در 
مدارس، دانشــگاه ها، کتاب های درسی، حوزه های 
علمیه و مجامع تحلیلی و سیاسی کم کاری شده  است 
و اعتراف می کنیم هنوز نتوانســته ایم حق امام)ره( و 

رسالت وی در این مورد را ادا کنیم. 

سیاست خارجی

دیپلماسی

 خبر

قضایی

متروپل پیچیده تر از پاسکو
وزیر کشور در گزارش حضور 6روزه خود در محل 
ســاختمان متروپل آبادان و روند امدادرسانی به 
حادثه دیدگان و برنامه های آتی برای بازسازی این 
سازه و جبران خسارت  حادثه دیدگان گفت: طبق 
اظهارات آتش نشانان، متروپل پیچیده تر از پاسکو 
است. مسئله پاسکو پس از تخریب و فروریختن، 
کاما تمام شــد اما متروپل به دلیل نوع سازه ها و 
همچنین محدود بودن فضا، پیچیدگی بســیاری 
دارد که هنوز کار آن تمام نشده است. احمد وحیدی 
تصریح کرد: ســاختمان متروپل حدود 4۸هزار 
مترمربع زیربنا دارد که با تخلف ساخته شده است. 
این ســاختمان قرار بوده در 6طبقه ساخته شود 
اما در 2مرحله تعداد واحدهای این ســاختمان به 
۱۰طبقه اضافه شده است. او با بیان اینکه اشکالاتی 
در دوره های قبل نســبت به این ساختمان گزارش 
شده است، افزود: ساخت متروپل از سال۹6 شروع 
شد و چند سال طول کشید؛ گزارش هایی مبنی بر 
تخلف در این زمان ارائه شــده اما به این گزارش ها 

توجهی نشده است.
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هشدار اخیر فرمانده کل 
سپاه پاسداران مبنی بر گزارش

گرفتن انتقام خون شهید 
صیادخدایــی، رژیم صهیونیســتی را به 
وحشت انداخته و گزارش ها حکایت از آن 
دارد که مقام های امنیتی این رژیم درحال 
برنامه ریزی برای در امان ماندن از تبعات 

این ترور سازمان یافته هستند.
به گزارش همشــهری، برهمین اســاس 
هم بود که شــورای امنیت داخلی رژیم 
صهیونیستی اخیرا و در بحبوحه نگرانی 
از پاســخ ایران به ترور یک افســر ارشد 
سپاه در هفته گذشته، هشدار به روز شده 
ســفر را برای ترکیه صادر کرد. وحشت 
صهیونیســت ها از هشــدار انتقام ایران 
درحالی اســت که این رژیم ایــن روزها 
با شــرایط بغرنجــی در ســرزمین های 
اشــغالی مواجــه اســت؛ موضوعی که 
کابوس انتقام ســپاه نیز وضعیت را برای 

آنان ســخت تر از گذشــته کرده است. 
گســترش حرکت های ضدصهیونیستی 
از ســوی جوانان فلســطینی در سراسر 
سرزمین های اشــغالی، ازجمله مناطق 
اشغالی۱948، از یک سو و خطر سقوطی 
که دولت نفتالی بنــت را تهدید می کند 
ازســوی دیگر، رژیم صهیونیستی را در 
روزهای اخیر در وضعیت بغرنج سیاسی 

- امنیتی قرار داده اســت؛ موضوعی 
که ترس صهیونیست ها از هشدار 
انتقام جمهوری اسلامی ایران را 

دوچندان کرده است.
درچنین شــرایطی بود 

که رسانه های رژیم 
در  صهیونیستی 
روزهــای اخیر 
وحشــت  از 
ن  و فــز ا ز و ر
مقام هــای این 

رژیم از انتقــام سپاه پاســداران گزارش 
دادند. براین اساس روزنامه تایمز اسرائیل 
گزارش کرد که شورای امنیت داخلی رژیم 
صهیونیســتی از اقدام های انتقامی ایران 
ابراز نگرانی شدیدی کرده است. در بیانیه 
شورای امنیت داخلی رژیم صهیونیستی 
با هشدار درباره ســفر صهیونیست ها به 
ترکیه آمده اســت:  »از چند هفته پیش 
و حتــی بیشــتر از زمانی کــه ایران، 
اســرائیل را برای کشته شدن افسر 
سپاه پاســداران در هفته گذشته 
مقصر دانست، نگرانی فزاینده ای 
در دســتگاه دفاعــی درباره 
تلاش هــای ایــران برای 
آسیب رساندن به اهداف 
اسرائیل در سراسر 
جهان وجود دارد«. 
ی  ا ر شو
امنیت 

داخلی رژیــم صهیونیســتی همچنین 
اعلام کرد هشدار سفر به ترکیه را تشدید 
می کند و تأکید کرد این کشــور و دیگر 
کشورهای هم  مرز با ایران، »سطح بالایی 
از خطر را برای اسرائیلی ها در این روزها 
به همــراه دارد«. پیش از ایــن نیز، رژیم 
صهیونیستی از ســاکنان اراضی اشغالی 
خواسته از انجام ســفرهای غیرضروری 
به امــارات و بحرین خــودداری کنند. 
صهیونیســت ها درحالی نگــران انتقام 
ایران هســتد که پــس  از به شــهادت 
رســیدن شــهید صیادخدایی، نشــریه 
آمریکایی »نیویورک تایمــز« از اعتراف 
رژیم صهیونیستی به ترور شهید »حسن 
صیادخدایی« در تهران خبــر داده بود. 
نیویورک تایمز در این بــاره گزارش داد، 
مقام هــای رژیم صهیونیســتی به دولت 
آمریکا اطــلاع داده اند که ترور شــهید 
صیادخدایی، کار مأموران این رژیم بود. 
هراس صهیونیســت ها از پاسخ انتقامی 
ایران پــس از آن افزایش یافته اســت که 
فرمانده کل سپاه پاســداران در دیدار با 
خانواده سردار شهید حسن صیادخدایی، 
از فرماندهان مدافع حــرم، با بیان اینکه 
شــهید صیادخدایی به دست شقی ترین 

افراد یعنی صهیونیســت ها به شــهادت 
رسیده اســت، تأکید کرد که »ان شاءالله 

انتقام او را از دشمنان خواهیم گرفت.«
سردار حسین ســلامی همچنین در این 
دیدار با اشــاره به رشادت های این شهید 
بزرگوار اظهارکرد: شــهدایی که به دست 
صهیونیســت ها به شــهادت می رسند، 
شهدایی بسیار بلندمرتبه و با مقامی بسیار 
والاتر هســتند، چراکه به دست بدترین 

افراد به شهادت رسیده اند.
وی همچنین با اشاره به شباهت شهادت 
شهید سپهبد علی صیادشیرازی و شهید 
صیادخدایی عنوان کرد: تا پیش از شهادت 
شــهید صیادخدایی، یک شــهید صیاد 
در ارتش داشــتیم، پس از شهادت شهید 
صیادخدایی، سپاه نیز مفتخر به داشتن 
یک شــهید صیاد شــد. اگر بــه طریقه 
شهادت این دو شهید توجه کنیم، شیوه 
شــهادت آنها نیز مشــابه یکدیگر است. 
وی افزود: چند روز پیش که به قم ســفر 
کرده بودم، همه مردم خواهان این بودند 
که انتقام خــون شــهید صیادخدایی را 
بگیریم، همچنین در روز تشییع پیکر این 
شهید نیز مردم بر انتقام از قاتلان شهید 

صیادخدایی مصر بودند.   

وحشت صهیونیست ها از هشدار انتقام ایران
 فرمانده کل سپاه: شهید صیادخدایی به دست شقی ترین افراد یعنی صهیونیست ها به 

شهادت رسیده  و انتقام او را از دشمنان خواهیم گرفت
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روز گذشته دهمین قرار خدمت 
شهردار تهران در منطقه13 پس 
از زیارت مزار شــهدای گمنام در 
بوستان سیمرغ شروع شد و او بعد از دیدار با کارکنان 
شهرداری در جلسه هم  اندیشی نخبگان شرکت 
کرد و گفت: »تهران به جز هویت پایتختی، هویت 
دیگری ندارد اما ظرفیت های زیــادی دارد. برای 
ساختن شــهر نیز ضمن تشکر از کســانی که در 
دوره های گذشته زحمت کشیدند، نیاز به کمک 
داریم و ما در مدیریت شهر روحیه استغنا نداریم 
و احســاس نیاز برای کمک دیگران به مجموعه 
مدیریت شهری وجود دارد.«  به گزارش همشهری، 
علیرضا زاکانی همچنین از افزایش ســرانه فضای 
ســبز منطقه خبر داد و عنوان کــرد: »در تلاش 
هستیم تا 3ماه دیگر ساصد )سازمان اسلحه سازی 
صنایع دفاع( به شــهرداری تحویل داده شود که 
با این کار حدود 11هکتار به فضای ســبز منطقه 
افزوده می شــود.« ظرفیت های دانشی و فناوری 
شهر بالا ست و تلاش می  کنیم این هویت )هویت 

پایتختی( را به دست اهل دانش برجسته کنیم.«
شــهردار تهران در ادامه تأکید کرد: »هویت دیگر 
در مجموعــه شــهر، هویت فرهنگی اســت که 
ســبک زندگی مبتنی بر همبســتگی و تعلقات 
محلی در شــهر ایجاد می کند. هویت اقتصادی 
هم که مورد توجه مدیریت شــهری است، هویت 
 تــلاش، کوشــش، ســازندگی و کار اقتصادی را 

دربرمی گیرد.« 

علیرضا زاکانی به حوزه ورزش، سلامت، رفاه و آرامش 
در شهر هم اشاره کرد و گفت: »با رویکرد مدیریت 
مشارکتی در شهر، توجه ما معطوف به این است که 
از طریق یادآوری هویت گذشته در محلات، احیای 
آنها را به دســت مردم و مؤثرین جامعه بسپاریم تا 
شهری مولد و شکوفا داشته باشیم. همچنین باید 
ظرفیت های تهران در ابعاد مختلف به ظهور و بروز 
برسد و تأمین کننده نیازهای مردم تهران باشیم؛ 
چرا که باور داریم مدیریت شهری باید خودش را وقف 

خدمت به مردم و ساختن شهر کند.«

پاسخبهبرخیمسائلمطرحشده
شــهردار تهــران در ادامــه به برخی  مشــکلات 
مطرح شده توسط نخبگان منطقه هم پاسخ داد و با 
اشاره به وضعیت بن بست خیابان 17شهریور گفت 
که این خیابان تعیین تکلیف شده و مسیر گذشته 
ترمیم می شود. زاکانی همچنین عنوان کرد که برای 
دوشان تپه در حال تفاهم هستیم و خیابان پیروزی 
و دماوند هم بازگشایی می شوند. او به کمبود میدان 
میوه وتره بار در منطقه اشاره کرد و گفت: »۵میدان 
میوه وتره  بار در منطقه کم داریم که امسال جبران 
می شود. در رابطه  با سرخه حصار هم طرح جامعی 
دنبال می شــود تا آن را تبدیل بــه محیط فعال و 
زنده تری کنیم. چند درصد از کارهای ترمینال شرق 
باقی مانده که پس از اتمام ترمینال به مکان جدید 

منتقل می شود.«
ارائهگزارشتوسطسکاندارمنطقه

شهردار منطقه13 در جریان نشست هم اندیشی 
گزارشــی از اقدامات و برنامه ها ارائــه داد و گفت: 
»در 1۹مسجد برنامه ملاقات مردمی داشتیم و به 
۲۰خانه شهید سرزدیم و شهرداران نواحی نیز باید 
به خانواده شهدا به صورت دوره ای سر بزنند و جویای 
خواسته های آنها باشــند. در موضوع رفت وروب 
 )mrf(هنوز مشــکل داریم. مرکز تفکیک پسماند
آخر تیرماه به منطقه تحویل داده می شود و با این 

کار مخــازن منطقه زودتر تخلیه خواهند شــد و 
زباله گردها کمتر می شود.« علی احمدی در ادامه 
عنوان کرد: »بعد از 13ســال در این دوره برخی از 
قسمت های بزرگراه یاسینی آسفالت شد و مابقی هم 
در حال انجام است. همچنین ساختمان مخصوص 
بانوان ۵ سال رها شده بود که در حال آماده سازی و 

بهره برداری هستیم.« 

11هکتار فضای سبز برای منطقه13
شهردار تهران در دهمین قرار خدمت به منطقه 13 رفت و در جلسه هم اندیشی با نخبگان، مشکلات را بررسی کرد

گزارش

بناهایخطرناکرا
ازهفتهآیندهبشناسید

فهرست منتشر شده 1۲۹ساختمان  ناایمن تهران مورد 
تأیید مدیران شهری نیست

پس از آتش سوزی ساختمان پلاسکو، بحث تهیه فهرستی 
از بنا های در معرض خطر شهر تهران به میان آمد و خیلی ها 
درخواســت کردند تا نام بناهایی که به هشــدارهای ایمنی 
بی توجه بودند رسانه ای شود. با این حال، اگرچه تاکنون اعداد 
و ارقامی متفاوت از بناهای خطرناک تهران اعلام شده اما هنوز 
فهرستی دقیق که مورد تأیید نهادهای مرتبط باشد، منتشر 
نشده اســت. بنابراین فهرستی که یکشــنبه شب روی یک 
سایت خبری با عنوان لیست 1۲۹ساختمان بحرانی تهران 
قرار گرفت از سوی نهاد های مسئول تأیید نشد. اگرچه گفته 
می شود که این فهرست فقط شــامل حال ساختمان هایی 
می شود که نسبت به آتش سوزی تاب آوری ندارند و همچنین 

طی چند ماهه اخیر نیز تغییر کرده است.
به هرترتیب تعداد زیادی از بناهای تهران ناایمن هستند که 
درصد بالایی از آنها کاربری تجاری و اداری دارند و در خیابان 
جمهوری واقع شده اند؛ البته که نمونه  آنها در دیگر شهرهای 
کشور هم دیده می شــود و به همین جهت رئیس جمهور در 
جلسه اخیر هیأت دولت به وزرای کشــور و راه و شهرسازی 
دســتور داد به فوریت ســازه های ناایمن را در سطح کشور 
شناسایی و صاحبان آنها را مکلف به مقاوم سازی این سازه ها 
کنند. ســیدابراهیم رئیســی با تأکید بر اینکه دولت خود 
را ملزم بــه صیانت از جان مردم می دانــد، گفت: »صاحبان 
ســاختمان های ناایمن باید موظف به مقاوم سازی سازه ها 
شوند و اگر کسی در این کار سستی و اهمال کرد، بدون تعارف 
با او برخورد قانونی شــود. هیچ کسي حق ندارد جان مردم را 

به خطر بیندازد.«

آلومینیومایمننیست
بعد از حادثه پلاسکو، کمیته ایمنی چهارمین دوره شورای 
اسلامی شهر تهران کار ارزیابی ساختمان ها را با بهره مندی 
از نظرات ســازمان هایی مانند آتش نشــانی و کارشناسان 
ایمنی شــروع کرد. با وجود این، هیچ گاه فهرستی از بناهای 
ناایمن منتشر نشد. شورای پنجم که روی کار آمد هم موضوع 
فهرست بنا های ناایمن دوباره مطرح شد. این فهرست موجود 
بود اما شهردار وقت با بیان اینکه انتشار اسامی ساختمان ها 
روی بازار ســاختمان ها و قیمت هایی کــه دلال ها تعیین 
می کنند تأثیر نادرستی خواهد گذاشت، از اعلام عمومی آن 
خودداری کرد. تنها گفته می شد که 33هزار ساختمان ناایمن 
در شــهر تهران وجود دارد و عمدتا ساختمان هایی را شامل 
می شوند که قبل از اجباری شدن مقررات ملی کشور ساخته 
شده اند و آتش نشانی پیگیر بازرسی و ارزیابی شرایط آنهاست.

در این اوضاع و احوال و درپی اخطاریه ها و ســختگیری ها، 
مالکان بعضی از ســاختمان ها اقداماتی برای ارتقاي سطح 
ایمنی انجــام دادند تا جایــی که گفته می شــد تعدادی از 
بناها از فهرســت پرخطرها خط خورده انــد. به طور نمونه 
مالکان و بهره برداران پاســاژ آلومینیوم آسانسور ها را اصلاح 
و سیم کشی  ها را ترمیم کرده و یک کیوسک آتش نشانی در 
طبقه همکف مستقر کردند. به برخی از کسانی که در پاساژ 

کار می کردند هم آموزش  مقابله با آتش سوزی داده شد.
پاساژ کویتی ها و پاساژ فردوسی که هردو در نزدیکی پلاسکو 
قرار دارند نیز برخی موارد ایمنی را تقویت کردند. حتی بازار 
تلفن همراه علا الدین با اصلاحاتی و ایجاد اتاق مانیتورینگ، 
نشان از ایمن ســازی دارند. با این حال،  در آذر14۰۰ یکی از 
مغازه ها آتش  گرفت تا از ایمن سازی ناقص پاساژ حکایت کند. 
در مورد ساختمان آلومینیوم نیز با وجود همه اقدامات صورت 
گرفته، دیروز محمد پیرعلی، رئیس سازمان اموال و املاک 
بنیاد مستضعفان گفت: »آلومینیوم ایمن نیست.« او افزود: 
»موضوع ناایمن بودن این ســاختمان آنقدر جدی است که 
بنیاد مستضعفان ناگزیر شد آتش نشانانی را در 3شیفت در 
آنجا مستقر نماید و حال با گذشت ۵۸سال از عمرش در لیست 
ساختمان های ناایمن تهران دیده می شود. هرچند اسکلت 
ساختمان آلومینیوم، بتنی و برابر نظر کارشناسان کماکان 
دارای استحکام نسبی خوبی است و ۵دستگاه آسانسور دارد 
اما فاقد راه پله فرار و گاز شهری اســت و با آنکه دارای بیمه 
آتش سوزی و حوادث و مسئولیت است اما فاقد سیستم اعلام 
و اطفای حریق بوده و تأسیسات برقی فرسوده و مستهلک، 

زنگ های خطر را به صدا درآورده است.«
بنابراین هنوز اینکه چه بناهایی بسیار پرخطر لقب دارند، در 
افکار عمومی مطرح است. البته شورای شهری ها می گویند که 
در جلسه هفته آینده فهرست ساختمان های خطرناک تهران 
را اعلام می کنند. فهرستی که از ســاختمان  های ناایمن در 
فضای مجازی منتشر شده نیز هیچ جزئیاتی را نشان نمی دهد 
و تنها شامل اسامی و نشانی ساختمان  هاست. از سوی دیگر، 
اسامی برخی ساختمان ها که در طول چند سال اخیر پاره ای 
اقدامات ایمنی را به اجرا در آورده اند، هم در این فهرست دیده 
می شــود و به نظر می آید همین موضوع دلیلی برای به روز 
نشدن آن باشد. ناصر امانی، عضو کمیسیون برنامه و بودجه 
شورای اسلامی شهر تهران در این خصوص گفت: »لیستی از 
1۲۹ساختمان بحرانی که یکی از پایگاه های خبری منتشر 
کرد، مورد تأیید شهرداری تهران و شورای شهر ششم نیست، 
زیرا این لیست متعلق به شورای شهر پنجم و اصلا به روزرسانی 
نشده است. انشاءالله تا پایان هفته آینده، سازمان آتش نشانی 

لیست ساختمان های ناایمن را منتشر خواهد کرد.«

محمد آخوندی
رئیس کمیسیون برنامه و بودجه 

شورای اسلامی شهر تهران
بــه  توجــه  بــا  و  نخســتین بار  بــرای 
عقــب ماندگــــی ارائــه گــــزارش های 
حسابرسی شهرداری تهران و سازمان ها 
و شرکت های وابسته در دوره گذشته، 
حسابرسی به صورت تجمیعی 4ساله به 
سرعت در حال جمع  بندی برای ارائه در 
صحن علنی شوراست و چیزی نمانده 
کــه جمع بنــدی آن انجــام و در صحــن 

ارائه شود.

محمدمهدی عزیزی
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند 

شهرداری تهران
کمپیــن »حســاس شــو، همــراه شــو« بــا 
رویکرد جدی نسبت به مبنای اصلی حوزه 
مدیریت پسماند ازجمله کاهش، تفکیک 
پسماند و مدیریت بهینه خرید راه اندازی 
شــده اســت و شــهروندان بــا مراجعــه بــه 
صفحه اینستاگرامی این کمپین به آدرس 
mypasmand@ ضمــن اســتفاده از 
محتــوای آموزشــی و اطلاع رســانی آن، 

می توانند در این کمپین مشارکت کنند.

ایمنسازیکانالآب
خاورشهرکلیدخورد

شهردار منطقه1۵ از عملیات ایمن سازی  کانال سازمان 
آب خاورشهر به منظور حفظ جان کودکان و شهروندان 
پس از 4۰سال  خبر داد. به گزارش همشهری، مهدی 
صباغ، شــهردار منطقه1۵ با اعلام ایــن خبر گفت: 
عملیات ایمن سازی حاشیه شــمالی کانال سازمان 
آب در شهرک خاورشهر به طول ۹۰۰متر با جاگذاری 
3۰۰ نیوجرسی در حاشیه این کانال آغاز شد. او با اشاره 
به اینکه کانال آب روباز خاورشهر با 1۵۰متر طول از 
حدود 4۰سال پیش برای انتقال آب و فاضلاب مناطق 
شــهرداری ۲۰ و 1۵ ساخته شــد، افزود: 16۵۰متر 
از این کانال در ضلع جنوبی شــهرک خاورشهر واقع 
است که از امروز ایمن ســازی محدوده منطقه1۵ در 
دستور کار قرار گرفت. براساس گفته شهردار منطقه 
»عملیات استقرار نیوجرسی در حاشیه این کانال و در 
محدوده منطقه1۵ در بازه زمانی یک ماه انجام خواهد 
شد. عملیات سرپوشیده سازی  کانال نیز از منطقه۲۰ 
آغاز شــد و این عملیات در فصل پاییز به منطقه1۵ 

می رسد.«

نقل قول خبر

مدیرکل آموزش های شهروندی شهرداری 
تهــران از اجــرای طــرح شــهروند متعالی با 
بهره گیری از ظرفیت های مدرسه، مسجد 
و خانواده در این دوره مدیریت شهری خبر 
داد. مهــدی امیــری گفــت: »کانون هــای 
کودک و نوجوان به صورت خاص با تمرکز بر 
گروه هدف و خانواده های آنها تشکیل شده 
است. از سوی دیگر طرح شهردار مدرسه را 
با یک رویکرد بازنگری شده و جدیدی بعد 
از 2 تا 3سال مسکوت ماندن این پروژه در 

سال جاری عملیاتی می کنیم.«

مجیــد اکبرشــاهی، دبیــر هشــتمین 
جشــنواره بین المللی فیلم شهر گفت: 
»8کشــور عضــو ســازمان همــکاری 
اقتصادی)اکو( با 2۶۹اثر متقاضی شرکت 
در هشتمین جشنواره بین المللی فیلم 
شهر شــدند. در این بین ترکیه با ۱۱2اثر 
بیشترین آمار را به  خود اختصاص داده 
است. جشــنواره بین المللی فیلم شهر 
با هدف ترسیم و ترویج الگویی مناسب 
بــرای زندگــی شــهری و صنعتــی امــروز، 
منطبــق بــا فرهنــگ ایرانی-اســلامی در 
5بخش، تابستان امسال در تهران برگزار 

خواهد شد.«
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محمدسرابی؛روزنامه نگارگزارش۲

اورهال ۲۰۰رام قطار و 7۰۰دستگاه واگن متروی تهران امسال انجام می شود
مرکزفرمانمترورویریلبهروزرسانی

 مدیرعامل شــرکت بهره برداری متروي تهران و حومه 

حمل و نقل
درباره برنامه های مهم امســال این شرکت نظیر تأمین 
قطعات و تجهیزات، اورهال قطارهای فرســوده و مرکز 
کنترل فرمان مترو توضیح داد. طبق برنامه ریزی صورت گرفته امسال قرار 
است در مجموع ۹۰۰واگن و قطار مترو شامل ۲۰۰رام قطار و 7۰۰دستگاه 
واگن اورهال شود. همچنین اورهال مرکز کنترل فرمان مترو هم از دیگر 
برنامه های اولویت دار شرکت بهره برداری متروي تهران و حومه است. به 
گزارش همشهری، مهدی شایسته اصل، مدیرعامل شرکت بهره برداری 
متروي تهران و حومه درخصوص اولویت های این شرکت در سال14۰1 از 
تامین ۲۰۹عدد چرخ قطار خبر می دهد و می گوید: »اولویت نخست شرکت 
مترو و قرارگاه حمل ونقل، تأمین قطعــات و تجهیزات راهبردی مترو و 
همچنین پرکردن انبارها از قطعات مورد نیاز و اضطراری است. در همین 
راســتا یک قرارداد ۸۰۰میلیارد تومانی امضا و جاری شده است. در این 
قرارداد که با مشارکت بانک شهر و شرکت شــهر آتیه امضا شده است، 
خریدها متناسب با نوع تجهیزات و قطعات موردنیاز انجام شده و به مرور 
دراختیار شرکت بهره برداری متروي تهران قرار می گیرد.  شایسته اصل از 

برنامه شرکت بهره برداری متروي تهران برای اورهال   مرکز فرمان مترو 
می گوید: »مرکز فرمان متروي تهران به عنوان مغز تصمیم گیرنده و راهبری 
سیستم مترو به شمار می رود که موضوعاتی نظیر کنترل ترافیک و سرفاصله 
زمانبندی قطارها را به صورت مرکزی کنترل می کند. تمامی راهبران ناوگان 
و سیستم موظف هستند هماهنگی های لازم را با مرکز فرمان انجام دهند. 
برق بالاسری و شبکه مترو از طریق مرکز کنترل فرمان مدیریت می شود و 

اگر هر آسیب و نقصی وجود داشته باشد در لحظه برطرف می شود. مرکز 
کنترل فرمان جزو مهم ترین ارکان شرکت بهره برداری متروي تهران است. 
این مرکز در زمان تحویل از مدیریت شهری گذشته با مسائلی مواجه بود 
که به لحاظ فنی و تکنولوژی نیاز به ارتقا دارد. بعضی از خطوط مترو در زمان 
احداث مرکز کنترل فرمان در ذیل این مرکز ایجاد نشده بودند اما به زودی 

خطوط 6 و 7 به مرکز کنترل فرمان اضافه می شوند.«

اجرایبرنامه»امامدلها«درسالروزارتحالامامخمینی)ره(
معــاون فرهنگــی ســازمان 

مناسبت
فرهنگــی هنری شــهرداری 
برگــزاری  از  تهــران 
ویژه برنامه هــای »امام دل ها« به مناســبت 
سی وسومین سالگرد ارتحال امام)ره( خبر داد 
و گفت: »۸7 عنوان برنامه و 1۹1اجرا با رویکرد 
افزایش آگاهــی مردم درخصــوص جایگاه 
رهبری و ولایت فقیه، معرفی سبک زندگی و 
ابعاد شــخصیتی امــام)ره( و ترویج و نشــر 

اندیشه های امام)ره( پیش بینی شده است.«
به گزارش همشهری، سیدعلیرضا فاطمیان پور 
در تشریح برنامه ها گفت: »سلسله نشست های 
معرفتی، مسابقات کتابخوانی و داستان گویی، 
جلســات گفت وگومحــور و مباحثــه ای با 
حضور کارشناســان و... بخشی از برنامه های 

پیش بینی شده هســتند که برخی به صورت 
مجازی و تعــدادی هم در مراکــز فرهنگی، 
فرهنگســراها، مــدارس و مســاجد اجــرا 

می شوند.«
 همچنین در مســابقه »زندگی به ســبک 
روح الله« ویــژه نوجوانــان، محصــولات 
اینفوگرافیــک زندگی به ســبک روح الله تا 
11خردادمــاه تولید و در مــدارس مناطق 
۲۲گانه شهر تهران و همچنین از طریق فضای 
مجازی توزیع می شود. علاقه مندان براساس 
کد پاسخ سریع )QR code( که روی محصول 
وجود دارد، می توانند به صــورت مجازی در 
مسابقه شرکت کنند و جوایز برگزیدگان هم 
در آیین اختتامیه برنامه روز شنبه )۲1خرداد( 

در فرهنگسرای ولا اهدا می شود.

اخطار به پاساژهای شمال شهر
مجتمعهایتجاریشــمالتهرانبــااخطارنهایی
شهرداریمنطقهیکوقوهقضاییهدرمدتیکهفته
ملزمبهاخذتأییداتلازمازســازمانآتشنشانیو
سازماننظاممهندسیساختماناستانتهرانشدند.
بهگزارشهمشهری،حمیدرضاحاجوی،شهردارمنطقه
یکبههمراهمحمدحســینجعفری،معاوندادستان
تهرانوسرپرستدادسرایناحیهیک)الهیه(دربازدید
ازمجتمعهایتجاریقائم،بعثت،البرز،میریو...اعلام
کرد:شهرداریمنطقهباهمکاریقوهقضاییهاخطارهای
لازمرابهمدیرانمجموعهابلاغمیکندوبعدازمدت
تعیینشــدهازهرگونهبهرهبرداریواحدهاجلوگیری
بهعملخواهدآورد.همچنینمهدیصالحی،شهردار
منطقه2تهرانازارسال547اخطاربهمالکانبناهای

متخلفدراینمنطقهخبرداد.

  امیرعلی فریدون فر، رئیس اداره بهداشت شهر 
تهران: نخستین شهری که در ایران گواهی شهر 
سالم را گرفت ، شهر ســهند بود و امیدواریم در 
منطقه13 با ۸۰ مؤلفه به این مهم دســت پیدا 

کنیم.
  حجت الاسلام حسین اسکندری، نویسنده: 
اوضاع فرهنگی روزبه روز نگران  کننده می شود 
و ضروری اســت که  در کارها پیوست ایمانی و 

اسلامی وجود داشته باشد.
  رحیمی ارجمنــدی، فعال اجتماعی: به دلیل 
بن بست شــدن خیابــان 17شــهریور حضور 
خانواده ها کم شده و ازاین رو باید این خیابان از 

بن بست خارج شود.
  ســیاوش نژاد، مربی کاراته: پارک معلم کنار 
پارک پیــروزی به بانوان اختصــاص پیدا کند. 
همچنین درخواســت می کنیم برای نوجوانان، 

باشگاه ورزش های باستانی ایجاد شود.
  فروتن، مربی کشتی: خانه کشتی کنار اتوبان 
امام علی شــرایط خوبی برای تمرین و برگزاری 

مسابقه ندارد.
  شادمانی، مدیر آموزش وپرورش: باید مدارس 
موفق و آباد داشــته باشــیم و توجه به فضای 
آموزشی اهمیت دارد؛ چرا که فقر فضا در منطقه 

وجود دارد.
  محمدی، عضو تیم ملی تکواندو: سالنی نداریم 

که تمریناتمان را انجام دهیم.
  حافظــی، جانباز 7۰درصد: مناسب ســازی 
معابر برای معلولان و جانبازان باید به نحو احسن 

انجام شود.
  افروغ، کارآفرین: سراهای محله فضای امنی 
هستند و بهتر اســت اجاره بهای آنها منطقی تر 

شود. 

مشکلات منطقه به روایت نخبگان
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یکصدوچهل وسومین ایستگاه مترو در آستانه افتتاح
ایستگاهخیابانشهدایهفدهمشهریوردرخط7شبکهمترويتهراندرآستانهبهرهبرداریقرارگرفت.اینایستگاهدرتقاطعخطوط۶
و7واقعشدهویکصدوچهلوسومینایستگاهیاستکهدرمدارخدمترسانیبهشهروندانقرارمیگیرد.بهگزارشهمشهری،مهندس
مسعوددرستی،مدیرعاملشرکتمترويتهرانبااعلاماینخبرگفت:»پیرووعدهایکهاواخرسالگذشتهودرجریانافتتاحایستگاه
بوستانگفتگوبهمردمصبورپایتختدادهبودیم،عملیاتاجراییایستگاهخیابانشهدایهفدهمشهریورتاقبلازپایان3ماههنخست
سالجاریتکمیلشدهوظرفروزهایباقیماندهازخردادماه،امکانبهرهبرداریازآنوجوددارد.اینایستگاهدرمحدودهمنتهیالیهضلع
شرقیبازاربزرگتهرانودرمنطقهایپرترافیکومتراکمبهلحاظجمعیتیازمنطقه۱2واقعشدهاست.«درستیدرادامهصحبتهای
خودشبهسبکخاصمعماریایرانی-اسلامیایستگاهخیابانشهدایهفدهمشهریوراشارهکردوگفت:»توجهبهطراحیچشمنواز
محیطداخلیوهمچنیننمایبیرونیایستگاههایشبکهمترويتهران،ضرورتانکارناپذیریاستکهطیسالهایاخیربیشترمدنظر

قرارگرفتهتامسافراناینوسیلهحملونقلیپرمخاطبدرمواجههباآثارهنری،جلوههایبدیعیرانظارهگرباشند.«

مکث
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علی صالح آبادی، رئیس کل بانک 

تورم
مرکزی و احسان خاندوزی، وزیر 
اقتصــاد، در همایــش امســال 
سیاست های پولی و ارزی با محور کنترل تورم و 
ثبات مالی از نقشه خود برای مبارزه با تورم خبر 
دادند. به نظر می رسد همچنان بین بانک مرکزی و 
دولت درباره مسیر ضدتورمی اختلاف نظر وجود 
دارد، اما هم دولت و هم بانک مرکزی امیدوارند 
سطح اختلاف بر سر راه مبارزه با تورم را با تشکیل 
یک شــورای جدید کاهش دهنــد. صالح آبادی 
می گوید: یک شورای ویژه با حضور بانک مرکزی، 
ســازمان برنامه و بودجه وزارت امور اقتصادی و 
دارایی با هــدف جلوگیری از بســط پایه پولی 
تشکیل خواهد شد. این شورا نظارت خواهد کرد 

تا درآمد و هزینه دولت موجب خلق پول نشود.

نقشه صالح آبادی چیست؟
رئیس کل بانک مرکزی در این همایش با تشریح 
برنامه خود برای کنتــرل نقدینگی و تورم گفت: 
اضافه برداشت بانک ها از بانک مرکزی نسبت به 
سال قبل به کمتر از نصف رسیده است. او اعلام 
کرد: به طور مشخص در حوزه های پولی، تورم و 
نقدینگی، کمیته هایی در چارچوب ساختار بانک 
مرکزی تشکیل شده اســت. به گفته او، جلسات 
کمیته های کنترل نقدینگی، کنترل پایه پولی و 
اصلاح نظام بانکی به صورت منظم برگزار می شود 
و موضوعــات موردنظر با هدایــت این کمیته ها 

پیش می رود.
صالح آبادی با بیان اینکه سیاست های خوبی در 
کنترل تورم پیش بینی شده، اذعان کرد: با ستاد 
اقتصادی دولت در حال گفت وگو هســتیم؛ زیرا 
بخشی از این سیاست ها در حوزه بانک مرکزی و 
نظام پولی و بانکی دنبال می شود و در سوی دیگر 
عوامل مؤثر بر تورم که در سمت هزینه قرار دارد 
باید با بخش های مختلف رایزنی و هماهنگ شود 
و عوامل و تأثیراتی که بودجــه دولت روی تورم 

می گذارد، همه در حال پیگیری است.
به گفته این مقام ارشد بانک مرکزی، اصلاح رابطه 
دولت با بانک مرکزی، اصلاح رابطه بانک مرکزی 

و بانک ها و اصلاح رابطه بانک ها با مشــتریان در 
کنار ارتقای سیاســت های پولی و مرتبط با ارز و 
فعالیت های بین المللی در دســتور کار این نهاد 
قرار دارد. او با تأکید بر ضرورت اصلاح رابطه دولت 
با بانک مرکزی و شــبکه بانکی به عنوان یکی از 
راهکارهای مهار تورم افزود: در اصلاح رابطه دولت 
با بانک مرکزی مقصود تنها خود دولت نیســت، 
بلکه ارکان تصمیم گیر همچون مجلس نیز در این 
زمینه دخیل هستند. او با اشاره به بهتر شدن وضع 
تســهیلات تکلیفی به بانک ها پس از ارسال نامه 
خود به مقام معظم رهبــری به وضع رابطه ارزی 
دولت و بانک مرکزی اشاره کرد و افزود: براساس 
برنامه جدید علاوه بر بانــک مرکزی بانک های 
دولتی هم می توانند عامل فروش ارز دولت در بازار 

باشند و نه اینکه خود بانک ها ارز بخرند.

تنخواه یا استقراض؟
نکته مهــم دیگری که صالح آبــادی به صراحت 
خواستار اصلاح آن برای مبارزه با تورم شد، اصلاح 
وضعیت دریافت تنخواه دولت بود. او تأکید داشت: 
خزانه نباید نیازی به اســتفاده از تنخواه داشته 
باشــد؛ زیرا تبعاتی همچون افزایش تورم و پایه 
پولی را به دنبال دارد. او با بیان اینکه تأمین تنخواه 
خزانه باید به عنوان آخرین راهــکار دولت برای 
جبران کســری بودجه باشــد، افزود: دولت باید 
بتواند از محل نقدینگی که نــزد بانک مرکزی و 
شرکت های دولتی دارد به گونه ای منابع خود را 
مدیریت و برنامه ریزی کند کــه از محل گردش 
وجوه خودش و مدیریــت آن هزینه های خود را 

تامین کند و نیازی به تامین از جانب بانک مرکزی 
نداشته باشد.

او افزود: دولت سالانه اوراق منتشر می کند و این 
ابزارها در یک بازار مالی باید معامله شود و تقاضا 
برای این اوراق شکل بگیرد؛ بنابراین تعمیق بازار 
بدهی می تواند به این موضوع کمک کند. درواقع 
این اوراق به گونه ای نباشد که بانک ها بخرند و به 
بانک مرکزی ریپو کنند و باعث افزایش پایه پولی 
شود. صالح آبادی با بیان اینکه استقراض مستقیم 
دولت از بانک مرکزی یکی از خطوط قرمز مدنظر 
دولت است، افزود: حرکت به سمت اقتدار و تقویت 
ساختارهای حکمرانی بانک مرکزی در قانون در 

دست بررسی مجلس دنبال خواهد شد.

تعیین تکلیف بدهی دولت
 رئیس شــورای پول و اعتبار با تأکید بر ضرورت 
اصلاح وضعیت ترازنامه بانک ها، کاهش مطالبات 
معوق نظام بانکــی و تقویت ســهم دارایی های 
نقد شونده بانک ها به بدهی دولت به شبکه بانکی 
اشاره و اعلام کرد: در جلسه آخر ستاد اقتصادی 
دولت تعدیل بدهی دولت بــه بانک ها و چندین 
روش و ســازوکار مطرح شــد و دولت و شخص 
رئیس جمهوری برای تعیین تکلیف بدهی دولت 
به بانک های دولتی و شبه دولتی ازجمله صادرات، 
ملت و تجارت تأکید کردند. صالح آبادی در عین 
حال گفت که بانک هــا باید نقدینگــی خود را 
به جای اضافه برداشت، از بازار بین بانکی تأمین 
کنند و اضافه برداشت بانک ها از بانک مرکزی و 
دریافت خطوط اعتباری توســط آنها مشروط به 

وثیقه گذاری نزد بانک مرکزی شده است.

نسخه ضدتورمی خاندوزی
احسان خاندوزی، وزیر اقتصاد هم در این همایش، 
با تأکید بر تقویت حکمرانی ریال در اقتصاد ایران 
بدون اشاره به نوســان نرخ ارز اعلام کرد: اگرچه 
رفتارهای نرخ ارز در کوتاه مدت در اقتصاد ایران 
اثری قوی دارد که البته محصول ســاختار نفتی 
اقتصاد ایران اســت، اما نرخ ارز نقش شاخص و 
مرجع نیســت. به گفته او، علاوه بر نوســان نرخ 
ارز، متغیرهای پولی ازجمله کیفیت رشد پول بر 
وضعیت اقتصادی تأثیر گذار اســت و باید دوگانه 
عمق بخشــی به بازار مالی و سیاست های پولی 
و ارزی با هم مدنظر قرار گیرد. او معتقد اســت: 
در بلندمدت باید متوســط نرخ تــورم را کاهش 
دهیم و در کوتاه مدت باید بــا مدیریت نرخ ارز و 
توجه به معیارهای پولی و بانکی، تورم را کنترل 
کنیم. خاندوزی در عین حال می گوید: تمام هم 
و غم ما ثبات نرخ ارز نیســت، بلکه سیاست های 
پولی و بانکی هم مهم است. به گفته وزیر اقتصاد، 
کاهش شکاف ترازنامه ای بانک ها و رویکرد سلبی 
و احتیاطــی و هدایت اعتبار به ســمت تولید و 
صادرات، باید به صورت ملازم درنظر گرفته شود. 
این عضو کابینه دولت سیزدهم با بیان اینکه باید 
2چشم بینا داشته باشیم که هم به سمت کنترل 
تورم و هم سیاســت های پولــی و ارزی و بخش 
واقعی اقتصاد توجه کنیــم، اعلام کرد: تورم های 
4 و 5درصدی لزوما به رشــد اقتصاد ایران منجر 
نمی شود، بلکه ثبات اقتصادی و پیش بینی پذیری 

اقتصاد بسیار مهم تر از آن است.
وزیر اقتصاد همچنین بــا بیان اینکه صورت های 
مالی بانک ها ظرف یک ماه آینده نهایی می شود، 
گفت: در صورت های مالی بانک ها نباید شناسایی 
سود موهوم باشد یا ترازنامه غیرواقعی یا شکننده 
به چشم بخورد. خاندوزی اضافه کرد: بانک هایی 
که در سال گذشته به بخش واقعی اقتصاد و تولید 
و بنگاه ها بیشتر تســهیلات داده اند باید تشویق 
شــوند و بانک هایی که این سیاست ها را رعایت 

نکرده اند باید تنبیه شوند.

رونمایی از 2نقشه مبارزه با تورم
صالح آبادی و خاندوزی از برنامه بانک مرکزی و دولت پرده برداری کردند

چشم انداز تورم در غیاب پایه پولی
بانک مرکزی در تازه ترین گزارش خود از وضع اقتصاد کلان ایران اعلام کرد که روند نزولی تورم 
سالانه که از مهر سال گذشته شروع شده در فروردین امسال هم ادامه پیدا کرده، اما نرخ تورم نقطه 
به نقطه و ماهانه در فروردین امسال رشد کرده است. به گفته این نهاد اقتصادی، نرخ تورم کالاهای 
خوراکی و آشامیدنی در فروردین امسال نسبت به اسفند پارسال، 4.1درصد افزایش داشته، اما 
نرخ تورم گروه خدمات نیم واحد درصد کم شده است. به گفته بانک مرکزی در فروردین امسال 
قیمت هر دلار حواله ای نسبت به اسفند پارسال 1.3درصد و دلار اسکناس 3.1درصد رشد داشته 
است. این گزارش می افزاید: حجم نقدینگی در فروردین امسال 2دهم درصد کم شده و نرخ رشد 
12ماهه آن در فروردین امسال به 38.2درصد رسیده است. بانک مرکزی برای نخستین بار از انتشار 

حجم و میزان رشد پایه پولی در فروردین امسال خودداری کرده است.
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مانور برقی برای عبور از تابستان سخت
 مصرف برق را کاهش دهید 

و پاداش بگیرید
در تابستان امسال، کاهش 30درصدی مصرف برق برای ادارات 
دولتی اجباری شده و برای مشترکان خانگی طرحی تشویقی 
با عنوان دریافت پاداش خوش مصرفی اجرا خواهد شــد. طبق 
مصوبه دولــت، ادارات باید از خردادماه تا آخر تابســتان برای 
قطع برق دستگاه های سرمایشی خود آماده باشند. در مقابل، 
مشترکان عادی نیز در صورت کاهش 30درصدی مصرف نسبت 

به سال قبل از 45 تا 450هزار تومان پاداش خواهند گرفت.
به گزارش همشــهری، براســاس مصوبه هیأت وزیران مقرر 
شده همه اداره های دولتی در ســال جاری با هدف کاهش بار 
شبکه برق، مصرف برق خود را در ســاعت های اداری حداقل 
30درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل کاهش دهند و همزمان 
مشترکان برق خانگی نیز در صورتی که مصرف خود را به میزان 
30درصد نسبت به ســال قبل کاهش دهند مشمول پرداخت 

پاداش نقدی خواهند شد.

قطع برق ادارات از راه دور
دیروز مانور ارزیابی ســامانه های کنترل از راه دور دستگاه های 
سرمایشــی اداره های پایتخت با استفاده از سامانه های مبتنی 
بر اینترنت اشــیا برگزار شد و کارشناســان برق پایتخت، برق 
دستگاه های سرمایشی 300 اداره و دستگاه اجرایی شهر تهران 
را از راه دور قطع کردند. در ســال جاری، همه اداره ها براساس 
مصوبه هیأت وزیران مکلف به همکاری برای کاهش بار شبکه 
برق هســتند و باید مصرف برق خود را در ســاعت های اداری 
حداقل 30درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل کاهش دهند. 
در این زمینه، اطلاع رســانی و آموزش های مــورد نیاز به همه 
اداره ها و دستگاه های اجرایی شهر تهران انجام شده و به خصوص 
در فصل گرما که حفظ پایداری شــبکه برق در ســاعات پیک 
نیازمند کاهش مصارف مشترکان پرمصرف است، این دستگاه ها 
باید با قطع برق سیستم سرمایشی کنار بیایند. این کار با نصب 
سامانه های ویژه و با استفاده از فناوری اینترنت اشیا، از راه دور 
انجام می شود و در مانور دیروز، موفقیت این اقدام و تأثیر مثبت 

آن بر شبکه برق پایتخت بررسی شد.

ماینرهای مجاز خاموش می شوند
از سال گذشته که کسری برق در فصل گرما به یک مشکل بزرگ 
تبدیل شده بود، برخورد با استخراج کنندگان رمزارز در دستور 
کار جدی قرار گرفت و تعداد قابل توجهی از ماینرهای غیرقانونی 
که مصرف برق بالایی داشتند، جمع آوری شدند. در ادامه، امکان 
صدور مجوز فعالیت استخراج رمزارز با وزارتخانه های نیرو یا نفت 
فراهم شــد و فعالان این حوزه با دریافت مجوز رسمی و تحت 
نظارت به فعالیت ادامه دادند اما برای عبور از مشــکلات برقی 
در تابستان امسال، حتی با این افراد نیز اتمام حجت شده که در 
صورت بروز محدودیت در زمان اوج مصرف، برق دســتگاه های 
مجاز استخراج رمزارز نیز با اعلام دیسپاچینگ ملی قطع خواهد 
شد. مصطفی رجبی مشهدی، سخنگوی صنعت برق می گوید: 
»هم اکنون ۱۱۸مرکز مجاز استخراج رمزارز در کشور فعال است 
که این مراکز معادل 200مــگاوات برق مصرف می کنند که در 
زمان اوج مصرف برق، در صورت بروز محدودیت در تأمین برق، 
از مدار خارج خواهند شد تا پایداری شبکه برق کشور تضمین 
شود.« به گفته رجبی، مراکز غیرمجاز استخراج رمزارز کشف شده 
تاکنون، معادل ۹۷4هزار مگاوات ساعت برق مصرف می کردند 
که با کشف آنها، بار قابل توجهی از شبکه برق حذف شده است. 
طبق اعلام وزارت نیرو، هزینه برق مصرفی دریافت شده از این 
مراکز غیرمجاز 40برابر متوســط نرخ برق یارانه ای و 3برابر نرخ 
برق صادراتی است؛ ضمن اینکه قطع جریان برق مرکز متخلف 
و ضبط دستگاه بدون امکان آزادسازی مجدد ازجمله مجازات 

درنظر گرفته شده برای متخلفان این بخش است.

کم مصرف شوید
بررســی رویکرد تشــویقی وزارت نیرو برای صرفه جویی برق، 
بیانگر آن است که مشترکان برق در مناطق مختلف می توانند با 
صرفه جویی 30درصدی مصرف برق خود نسبت به مدت مشابه 
سال قبل، از 45 تا 450هزار تومان پاداش کم مصرفی بگیرند. 
آنگونه که وزیر نیرو اعلام کرده است: به ازای هر کیلووات ساعت 
صرفه جویی در مصرف برق با شرط استفاده زیر الگوی مصرف، 
در ماه های خرداد، تیر، مرداد و شهریور امسال معادل 500تومان 
پاداش در قبوض مشترکان لحاظ می شود و اگر مشترکی علاوه 
بر پوشش کامل هزینه برق خود، مبلغی از صنعت برق بستانکار 
شــود، می تواند از طریق نرم افزار »برق من« نسبت به دریافت 
پاداش ویژه خود اقدام کند.  به گزارش همشهری، الگوی مصرف 
برق در ایران، بسته به شــرایط آب وهوایی مختلف در 5دسته 
شــامل مناطق عادی، گرمسیر یک، گرمســیر2، گرمسیر3 و 
گرمسیر4 رده بندی شده که براساس اطلاعات موجود در سایت 
شرکت توانیر، میزان الگوی مصرف رعایت شده در مناطق عادی 
معادل 300کیلووات ســاعت در ماه، در مناطق گرمسیر یک 
معادل 3000کیلووات ســاعت در ماه، در مناطق گرمسیر دو 
معادل 2000کیلووات ســاعت در ماه، در مناطق گرمسیر سه 
معادل ۱000کیلووات ساعت در ماه و در مناطق گرمسیر چهار 

معادل 400کیلووات ساعت در ماه است.

نسخه کاهش مصرف برق
بررسی ها نشــان می دهد یک مشــترک عادی فقط با حذف 
مصــارف غیرضــروری و صرفه جویــی 30درصــدی معادل 
۹0کیلووات ساعت نســبت به سال گذشــته خود، می تواند 
پاداش 45هزار تومانی در هر ماه را کســب کنــد. این میزان 
صرفه جویی در مناطق گرمسیر 4رقم پاداش را به 60هزار تومان 
می رساند. همچنین در مناطق گرمســیر 3پاداش با توجه به 
الگوی ۱000کیلووات ســاعاتی برای 30درصد صرفه جویی 
می تواند به ماهانه رقم ۱50هزار تومان برســد. در این وضعیت 
در مناطق گرمسیر2 نیز زمینه کسب پاداش 300هزار تومانی 
برای صرفه جویی 30درصدی در هر ماه برای مشــترک وجود 
دارد؛ اما بیشترین فرصت برای کسب پاداش، در مناطق گرمسیر 
یک وجود دارد کــه با صرفه جویی 30درصــدی، مصرف برق 
۹00کیلووات ســاعت نســبت الگوی مصرف 3هزار کیلووات 
ساعتی کمتر می شــود و 450هزار تومان پاداش به مشترکان 
اختصاص می یابد. این در حالی اســت که بــا حذف مصارف 
غیرضروری برق در مناطق گرمســیر و رعایت الگوهای اولیه 
مدیریت مصرف برق، می توان زمینه کاهش مصرف برق از 3هزار 
کیلووات ســاعت به کمتر از هزار و 650کیلووات ساعت را نیز 
فراهم آورد که در این صورت پاداش نقدی مشترک به بیش از 

6۸0هزار تومان در ماه خواهد رسید.

تبرئه یک بانکدار
شعبه سوم دادگاه رســیدگی به جرایم 
اقتصادی، حکم برائــت علی دیواندری، 
مدیرعامل پیشــین بانک هــای ملت و 
پارسیان و رئیس سابق پژوهشکده پولی 
و بانکی را از همه اتهام های واردشده مبنی بر اخلال در نظام 

اقتصادی صادر کرد.
این ســومین تبرئه یک مدیر اسبق بانکی در یک سال اخیر 
است. پیش از این ســیداحمد عراقچی، معاون سابق ارزی 
بانک مرکزی و همچنین ولی الله ســیف، رئیس کل اسبق 
بانک مرکزی هم از اتهامات وارد شده، تبرئه شده بودند. آنچه 
در این میان اهمیت دارد، توجه به ماهیت فعالیت بانکی است 
و نشان به همان نشان که سرانجام پس از خبرها، اتهام ها و 
شائبه های مطرح شده علیه افراد یاد شده، همگی از اتهام ها 
تبرئه شــده اند. علی دیواندری، در طول زمان رسیدگی به 
پرونده اش سکوت کرد و کمترین حضور را در رسانه ها داشت 
و حتی حاضر شدن در لباس ویژه متهمان را هم تجربه کرد. 
اکنون که قــوه قضاییه پس از رســیدگی های دقیق حکم 
به برائت داده، ضرورت ایجاب می کند تــا وجهه این مدیر 
خوشنام نزد افکار عمومی هم تقویت شود تا اقتدار و استقلال 
در تصمیم گیری براســاس قوانین و مقــررات به بانکداران 

سالم بازگردد.
همانگونه که همه ســاله از چهره های ماندگار بانکی تقدیر 
می شود، ضرورت ایجاب می کند تا در رسیدگی به اتهام ها 
و طرح آن در رســانه ها شــفافیت بیشــتری دنبال شود تا 
انگیزه های سیاســی باعث لکه دار شــدن چهره ها و آبروی 
افراد نشــود. اقدام قوه قضاییه در اعــلام برائت ها به همان 
اندازه رسیدگی قاطع به فسادهای بزرگ، شایسته تحسین 
است. بی تردید روزی فرا خواهد رسید که ناگفته ها از آنچه بر 
دیواندری رفت، فاش شود و آن زمان مشخص می شود که او 
در این سال ها چه فشاری را تحمل کرد تا حکم برائت بگیرد.

 پالایشگاه داری 
در سرزمین های دور

  خبر: در ســفر وزیر نفت ایران به کشورهای 
آمریکای لاتین، بستر مناسبی برای سهامدار شدن 
ایران در 3پالایشگاه فراسرزمینی و آغاز صادرات 
نفت ســنگین ایران به ونزوئلا فراهم شده است. 
جواد اوجی، وزیر نفت می گوید: پالایشــگاه های 
فراســرزمینی یکی از بحث های  سال های دور در 
وزارت نفت بوده و اکنــون این  رؤیا در حال تحقق 

است.
  نقــد: ضــرورت دارد در طراحــی جدیــد 
سیاســت های نفتی در بازارهــای جهانی، دقت 
شــود که پالایشگاه سازی و پالایشــگاه داری در 
ســرزمین های دور باعث تقویت قدرت ایران در 
بازارهای جهانی شود. مشروط به اینکه این حضور 
به دوران تحریم ها محدود نشــود، چه بســا این 
احتمال وجود دارد که کشــور میزبان در روزهای 
رفع تنگناهای مالی و فنی برای سرپا نگه داشتن 
صنعت نفت خود، قول و قرار هــا را فراموش کند. 
برای کاهش ریسک سیاست حضور در بازارهای 
جدید، انتظــار می رود افق بلندمــدت مبتنی بر 
منافع ملی درنظر گرفته شــود تا شاهد استمرار 
همکاری ها با بازده اقتصادی مطلوبی باشیم. به ویژه 
اینکه بازار جهانی نفت و فرآورده های آن یک بازار 
پیچیده و معادله چند مجهولی اســت و به تجربه 
ثابت شده که آنچه در بیان گفته می شود با آنچه 
در عالم واقع نمایان خواهد شد، تفاوت دارد. تمیز 
دادن این تفاوت ها و کم کــردن مخاطرات باعث 
می شود تا پالایشگاه داری و پالایشگاه سازی ایران 
در دیگر کشورها، آن  هم در بلاد دور دست، قابل 
تحسین و دفاع باشــد. وزارت نفت می تواند برای 
تصمیم گیری بهتر از توان کارشناسان و نخبگان 
برای حداکثرسازی منافع ایران کمک ویژه بخواهد.

چهره روز

نقد  خبر

انرژی
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احمد محمودزاده
رئیس مدارس غیردولتی 

ما یک صندوق حمایت از مدارس داریم که 
در آن تســهیلاتی بــه اولیــای دانش  آمــوزان 
متقاضی تحصیل در مدارس غیردولتی داده 
می شود. این صندوق در راستای حمایت از 
مدارس غیردولتی تســهیلاتی تحت عنوان 
کمــک شــهریه ای تــا ۳۰میلیــون تومــان بــه 
اولیای دانش آموز ارائه می کند مانند کمک 
شــهریه ای که به دانشــجویان شــهریه پرداز 

می شود. /ایلنا

مهدی شکوری
 مدیرکل امور بیمه شدگان 

تأمین اجتماعی
تمام اتبــاع ایرانــی اعم از دانشــجو، شــاغل 
یا غیرشاغل ســاکن خارج از کشور که فاقد 
پوشــش بیمــه ای هســتند، می تواننــد برای 
بیمه شــدن اقدام کننــد.  اکنــون ۳۶کارگزار 
رســمی برون مــرزی ســازمان در کشــورهای 
کانادا، آلمان، انگلستان، ایتالیا، استرالیا، 
اتریــش، مجارســتان، دانمــارک، ســوئد، 
مالــزی، چیــن، آذربایجــان، ترکیه، امــارات 
متحده عربــی، قطر، عمــان، کویــت، عراق 

و... فعال است. / مهر

 در 2ماه گذشته حدود ۳۰هزار مورد 

گزارش
اسهال در سیستم ثبت اطلاعات نظام 
سلامت کشور به ثبت رسیده است. 
به گفته محمدمهــدی گویا، رئیس 
مرکز مدیریت بیماری های واگیردار وزارت بهداشت، 
احتمالا در تابستان پیش رو اسهال ویروسی در کشور 
نسبت به ســال گذشــته افزایش پیدا می کند. البته 
متخصصان این مســئله را نگران کننده نمی دانند و 
معتقدند با شــیوع فصل گرما، افزایش بیماری های 
گوارشی قابل پیش بینی اســت و همانطور که انتظار 
می رود سرخک در بهار، دیفتری در اواخر پاییز و اوایل 
زمستان، بیماری های تنفسی در فصل های سرد سال 
رخ دهد، در ماه های گرم سال هم به دلیل احتمال رشد 
بیشتر میکروب ها و آلودگی موادغذایی احتمال بروز 
بیماری های گوارشی وجود دارد. این در حالی است که 
اوایل اردیبهشــت هم 2خبر از مسمومیت جمعی از 
دانشــجویان دانشــگاه امام صادق)ع( و تعدادی از 
دختران خوابگاه دانشجویی در بلوار مرزداران منتشر 
شــد. براســاس اعلام روابط عمومی دانشــگاه امام 
صادق)ع(، آلودگی ویروسی منشأ بیماری دانشجویان 

این مرکز بوده است و درباره خوابگاه دخترانه آلودگی 
غذایی عامل مسمومیت عنوان شد؛ هر چند که همان 
موقع، آیدین محمدولی پور، متخصص طب اورژانس 
بیمارستان رســول اکرم)ص( اعلام کرد که با معاینه 
پزشکان بیمارستان مشخص شد این افراد به ویروسی 
که به تازگی منتشر شده، مبتلا شده اند. البته در نهایت 
کمال حیدری، معاون بهداشت وزارت بهداشت درباره 
نتیجه بررسی های دانشــجویانی که چندی پیش در 
خوابگاه دچار مشکلات گوارشی شده بودند، اعلام کرد: 
»موارد مســمومیت غذایــی زیاد اســت؛ به ویژه در 
مکان های تجمعی و در این فصل زیاد دیده می شود. 
اغلب هــم بحث مســمومیت غذایی اســت و بحث 

ویروسی بودن مطرح نشده است.« 

ثبت ۱۶۹۲ مسمومیت غذایی و 30هزار اسهال 
حالا رئیس مرکز مدیریت بیماری های واگیردار وزارت 
بهداشــت هم از ثبت ۱۶۹2 مورد مسمومیت غذایی 
و ۳۰هزار مورد اســهال از ابتدای ســال تاکنون خبر 
می دهد. به گفته گویا، همزمان با این مسمومیت های 
غذایی، افزایش 2.7برابری اســهال ویروســی نسبت 

به سال گذشــته هم رخ داده و این مسئول پیش بینی 
شرایط سختی درباره این بیماری در تابستان پیش رو 
دارد: »موارد اسهال ویروسی به صورت طغیانی در بعضی 
از مناطق کشور مشاهده می شود و طی 2ماه گذشته 
حدود ۳۰هزار مورد اسهال در سیستم ثبت اطلاعات 
نظام سلامت کشور به ثبت رسیده که به نظر می رسد 
حدود ۶۵درصد از کل اســهال های کشــور را شامل 
می شود.« او با بیان اینکه تمامی موارد با احتمال ابتلا به 
بیماری »وبا« بررسی و نتیجه آنها منفی شده است، هم 
می گوید: »عمده موارد بیماران بررسی شده مربوط به 
اسهال ویروسی بود و اکنون نیز این بیماری شایع است. 
تا پایان مهر، سیستم ســلامت کشور برای تشخیص 
فوری و مراقبت از بیماری وبا و سایر بیماری های اسهالی 
در آماده باش قرار دارد. شاید هنوز زود باشد که در مورد 
امسال قضاوت شود، اما آنچه اکنون مشاهده می شود 
افزایش موارد بیماری اسهالی ویروسی است.« به گفته 
این مسئول، انتهای فصل بهار، تابستان و حتی ماه مهر 
فصل هایی هستند که موارد مبتلا به بیماری های اسهال 
افزایش پیدا می کند که عمده این موارد ناشی از مصرف 
آب غیربهداشتی و لوله کشی نشده و همچنین میوه و 

افزایش ابتلا به یک بیماری ویروسی
بررسی ها از بالا رفتن میزان مراجعه بیماران با نشانه های اختلال در دستگاه گوارش حکایت دارد

 روند تصاعدی ابتلا 
و نزولی فوت کرونا

با اینکه آمار ابتلای جدید به کرونا نســبت به ۵روز گذشــته 
افزایش داشته و در 24ساعت اخیر، 24۰بیمار جدید به جمع 
مبتلایان به کرونا اضافه شده اند و نسبت به روزهای قبل از آن 
روند تصاعدی را نشان می دهد، اما براساس اعلام متخصصان 
این حوزه، فعلا شرایط آرام است و تا ۳ماه آینده پیک جدیدی 
از کرونا در کشور رخ نخواهد داد. براساس آخرین اعلام وزارت 
بهداشت، روز گذشته، تنها 2مورد فوت کرونا ثبت شد؛ هر چند 
که از ابتدای خرداد، در ادامه روندی که از بیســتم اردیبهشت 
شروع شده بود، تعداد فوتی ها روزانه تک رقمی بود و در ۹روز 
گذشته، بالاترین تعداد فوتی های روزانه، 7نفر بود که در دومین 
روز این ماه گزارش شــد. در همین مدت هــم 2روز متوالی 
تعداد فوتی ها روی 2نفر ماند. تعداد ابتلا هم از بیســت و دوم 
ماه گذشته روند نزولی نسبت به روزها و ماه های قبل را شروع 
کرد؛ به طوری که در ابتدای اردیبهشــت تعداد ابتلای روزانه 
یک هزارو4۱۳نفــر بود، اما در آخرین روز ایــن ماه موارد ابتلا 
به ۱۵۹نفر رســید. در خرداد هم با اینکه در نخســتین روز، 
۳۱2ابتلای جدید ثبت شــد و ۹روز بعد 24۰بیمار جدید به 
مبتلایان اضافه شد، اما نسبت به روزهای قبل از آن که موارد 
ابتلای روزانه به ۱۰۳نفر هم رســید، کمی افزایش را نشــان 
می دهد. با همه اینها دبیر کمیته علمی کشوری مقابله با کرونای 
وزارت بهداشت، پیش بینی می کند تا ۳ماه آینده خبر خاصی از 
اوج گیری کرونا شنیده و افزایش چشمگیری در موارد ابتلا دیده 
نمی شود. حمیدرضا جماعتی که در حاشیه جلسه این کمیته 
صحبت می کرد، اعلام کرد در کشورهای آسیایی و اروپایی هم 
موارد ابتلا به کرونا و مرگ های ناشی از آن رو به کاهش است، 
اما برخی کشورهای آفریقایی و آمریکایی، موارد افزایش ابتلا به 
زیرسویه های اومیکرون مثل BA4 و BA5 را گزارش کرده اند. 
براساس اعلام او، میزان مرگ در سویه اومیکرون و زیرسویه های 
آن، نسبت به واریانت های قبلی، بیشتر نبوده است، بلکه قدرت 
انتقال اومیکرون، بالا رفته اســت. به گفته جماعتی، در ایران 
زیرســویه BA2 غالب است و زیرســویه های BA.X، BA4 و 
BA5 که در کشورهای آفریقایی غالب است در ایران شایع نشده 
است. او به نکته دیگری اشاره کرد و آن هم کاهش اثربخشی انواع 
واکسن  در مقابله با اومیکرون نسبت به سایر واریانت های قبلی 
است: »بررسی ها نشــان می دهد که در ۳ماه اول بعد از تزریق 
2نوبت واکسن، 7۰درصد و بعد از ۶ماه حدود ۵۰ تا ۶۰درصد 
اثربخشی علیه اومیکرون و زیرسویه های آن وجود دارد؛ بنابراین 
تأکید ما بر تکمیل واکسیناسیون است.« در این میان مصطفی 
قانعی، عضو کمیته ملی واکسن کرونا تأکید کرد تزریق دوز سوم 
در دنیا، تعداد مرگ های کرونا را کاهش داده است. فعلا باید دوز 
سوم تکمیل شــود و افراد پرخطر مانند بیماران  زمینه ای دوز 

چهارم را دریافت کنند.

مــرگ مغــزی ســالانه در کشــور رخ 
می دهد که معمولا نیمی از آنها یعنی 
حدود ۳هزار نفر قابلیت اهدای عضو 
دارنــد.از ایــن تعــداد یک سوم شــان 

معمولا به اهدای عضو می رسند.

 بــه ازای هــر یــک میلیــون نفــر شــاخص 
اهــدای عضــو در ایران در ســال گذشــته 
بوده است. در دوران قبل از کرونا تعداد 
اهــدای عضــو بــه ازای یک میلیــون نفــر، 
14.۳ بــود و در دوران کرونــا کاهش پیدا 

کرد.

بیمار نیازمند پیوند عضو در دوران پیش 
از کرونــا در فهرســت انتظــار پیونــد قــرار 
داشتند که روزانه 7 تا 1۰ نفرشان به دلیل 

نرسیدن عضو پیوندی فوت می کرد.

۵ تا ۸
هزار

10/7
نفر

2۵
هزار

نقل قول 

عدد خبر

سبزیجاتی اســت که خوب ضدعفونی نشده اند: »این سلامت
موارد تقریبا در تمام استان های کشور دیده می شود، 
اما در استان های گرمسیری به نسبت استان های دیگر 
شایع تر است. مهم ترین بیماری که در بین بیماری های 
اسهالی برای نظام سلامت کشــور اهمیت دارد، اول 
بیماری وبا و بعد اسهال های خونی است که معمولا منشأ 
باکتریایی دارند.« براساس اعلام گویا، رعایت بهداشت 
فردی به ویژه شست وشوی دست در مسافرت و صرف 
غذا در بیرون از منزل از یک سو و رعایت نکات ضدعفونی 
هنگام مصرف میوه جات و ســبزیجات از سوی دیگر 

ضرورت دارد.

هشدار بیماری، نگران کننده نیست 
»شــیوع برخی بیماری ها با توجه بــه دوران گذر از 
کووید-۱۹کاملا طبیعی است؛ چراکه اکنون با افزایش 
ارتباطــات و تجمعات مواجهیــم و احتمال افزایش 
بیماری های تنفســی از انواع دیگر یــا بیماری های 
گوارشی وجود دارد.« این نکته را هم علیرضا ناجی، 
رئیس مرکز تحقیقات ویروس شناســی دانشــگاه 
شهیدبهشــتی درباره افزایش اسهال ویروسی اعلام 
می کند و به همشــهری می گوید: »تا پیش از شیوع 
کرونا هم وضعیت ابتلا به اســهال ویروســی همین 
شــرایط را داشــته و اکنون در وضعیــت عجیب و 
نگران کننده ای قرار نداریم. در فصل گرم بیماری های 
گوارشــی افزایش پیدا می کند، اما با توجه به اینکه 
طی 2سال اخیر توجه به کووید بوده است و مردم از 
تجمعات پرهیز می کردند، با بازگشت مردم به جامعه 
می توان انتظــار افزایش این گونــه بیماری ها را هم 
داشت.« به گفته ناجی درباره اسهال ویروسی همان 
دستورالعمل های قبلی ازجمله پرهیز از مصرف میوه 
و سبزیجات شسته نشده، رعایت بهداشت فردی و... 
کاربرد دارد و نیازی به اقدام جدید نیســت: »نه تنها 
درباره اسهال ویروســی که درباره سایر بیماری های 
مطرح شــده طی مدت اخیر نگرانــی خاصی وجود 
ندارد و اگر هشداری داده می شود به این دلیل است 
که بیماری وجود دارد و مردم هم تا حدودی در رعایت 
نکات بهداشتی دقت بیشــتری داشته باشند؛ ضمن 
اینکه برخی بیماری های گوارشی و تنفسی با توجه 
به واکســن های موجود، قابل پیشــگیری  هستند؛ 
ازجمله روتاویروس  که یک ویروس گوارشــی است 
و در فصول گرم ســال می تواند بــا علائمی ازجمله 
اسهال و استفراغ بروز  کند و شیوع بسیار بالایی هم 
دارد، اما واکســن آن در دنیا وجود دارد و ایران هم 
به دنبال تولید این واکســن بوده است.« او در پاسخ 
به این ســؤال که آیا روتاویروس متفاوت از ویروس 
اسهالی اســت هم توضیح می دهد: »روتاویروس ها 
جزو ویروس های گوارشی هستند که منجر به اسهال 
و استفراغ می شوند، اما هم اکنون نگرانی درباره آنها 

وجود ندارد.« 
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مردی که سرقت را با همدستی 2نفر از دوستانش 
اجرا کرده است می گوید قربانی یک شرط بندی 
عجیب شده اســت. او که فوق لیسانس دارد 
مدعی است از وقتی گرفتار اعتیادشده به قمار 
و شرط بندی روی آورده و همین شرط بندی کار 

دستش داده است. گفت وگو با وی را بخوانید.

چه شد که یک جوان تحصیل کرده 
تبدیل به یک سارق حرفه ای شد؟

حرفه ای که نمی توان گفــت. اگر حرفه ای بودم 
که به این سرعت نقشه ام لو نمی رفت و دستگیر 
نمی شــدیم. اتفاقا غیرحرفــه ای عمل کردم. 
راستش من در یک شرکت معتبر کار می کردم 
تا اینکه شروع کردم به مصرف مواد مخدر. ابتدا 
تفریحی بود و تصور می کردم هرگز معتاد نخواهم 
شد اما رفته رفته در منجلاب اعتیاد فرو رفتم و هر 
روز وضعیتم بدتر از روز قبل می شد. به خودم که 
آمدم دیدم تبدیل شده ام به یک معتاد حرفه ای 
و همین موجب شد تا کارم را از دست بدهم و از 

شرکت اخراج شوم.
پس از آن بود که نقشــه سرقت 

کشیدی؟
قرار نبود مرتکب خلاف شــوم. اما روزگار بازی 
بدی را با من شروع کرد و انگار همه  چیز دست 
به دست هم داد تا من هر لحظه در باتلاق فرو بروم. 
داستانش مفصل است، چند ماه قبل از طریق یکی 
از دوستانم وارد شرط بندی و قمار شدم، اوایل 
برنده بازی بودم و همین موضوع مرا به ادامه بازی 
و شرط بندی ترغیب می کرد اما بدبختی من از 
روزی شروع شد که وارد پاتوق این افراد شدم. 

از آن به بعد همیشه بازنده بودم و بخش زیادی 
از سرمایه ام را از دست دادم. به جز یک خودرو، 
دیگر چیزی برایم باقی نمانــده بود تا اینکه از 
دوستانم خواستم برایم کاری دست و پا کنند. 
یکی از آشنایانم، زن میانسالی را به من معرفی 
کرد. همان زنی که به خانه اش دستبرد زده ایم. 
او زنی بود که تنها زندگی می کرد و ثروت زیادی 
داشت. آنطور که دوســتم می گفت او به دنبال 
شــخصی مطمئن و قابل اعتماد می گشــت تا 
کارهای شخصی اش را انجام بدهد. برای مصاحبه 
نزد او رفتم و زن میانســال استخدامم کرد. هم 
راننده شــخصی او بودم و هم کارهای اداری او 
را انجام می دادم. هــر وقت به پاتوق می رفتم از 
وضعیت زندگی او و املاک زیادی که داشــت 
می گفتم تا اینکه یک روز یکی از دوستانم با من 
شرط عجیبی بست. شرطی که اگر می باختم باید 
به خانه این زن دستبرد می زدم. از بخت بدم شرط 
را باختم و چون حرف زده و باید پایش می ایستادم 

ناچار بودم سرقت را اجرا کنم.
از روز حادثه بگو ؟ چطور نقشــه را 

اجرا کردی؟
 با 2نفر از دوستانم نقشه را اجرا کردم. قرار شد 
من زن میانســال را از خانه اش بیرون بکشم و 
سرش را گرم کنم تا دوستانم به خانه وی دستبرد 
بزنند. البته برای اجرای این نقشه از چند روز قبل 
برنامه ریزی هایمان را کرده بودیم. ابتدا دسته 
کلید خانم دکتر را سرقت کردم و از روی آن کلید 
یدک تهیه کردم. روز حادثه نیز دنبالش رفتم و 
او را به دماوند بردم  تا همدستانم وارد خانه وی 
شده و سرقت را اجرا کنند. آنها هم از تمام وقایع 

سرقت فیلم گرفته بودند تا به کسی که شرط را 
برده بود ثابت کنم که سرقت را انجام داده ام.

اگر ماجرا فقط شرط بندی بود پس 
چرا همه  اموال ارزشمند خانه مالباخته را سرقت 

کردید؟
خب از اول نقشــه همین بود. شرطمان سرقت 

همه اموال بود.
فکر نکردی مظنون نفر اول و اصلی 

خودت باشی؟
نه اگر فکر می کردم که نقشــه سرقت را عملی 
نمی کردم. زن میانسال خیلی به من اعتماد داشت 
و اصلا گمان نمی کردم به من مشکوک شود و نام 
مرا نزد پلیس ببرد. حالا که ماجرا لورفته خیلی 

پشیمانم که اینچنین با آبرویم بازی کردم.

جاده هشتگرد به طالقان همچنان ناایمن است 
چندی قبل به هر جایی که در شهرســتان طالقان ممکن 
بود،  اطلاع رسانی کردیم که پایه های حفاظ جاده هشتگرد 
به طالقان سرقت شده و این موضوع به خصوص در نقاطی از 
جاده که کنار پرتگاه است بسیار خطرساز است. این مسیر 
با نزدیک شدن به فصل تابستان هر روز پرتردد تر می شود 
و این نگرانی وجود دارد که نبود حفاظ ها جان مســافران 
خودروها را به خطر بیندازد و چه بســا خودروهایی که به 

ته دره بروند.
طباطبایی از طالقان 

به دلیل فروش دو خودروی پراید از یارانه محرومیم
در سیســتم تعیین دهک ها علت عدم پرداخت یارانه به ما 
ثبت 2پرایدی قید شده که هر دو فروخته شده اند و هر دوی 
آنها به دلیل کسری های مالی به زخم زندگی مان نشسته اند. 
همســرم بیمه ای ندارد و برای تکمیل ســنوات بیمه ای با 
مشــقت رقم بیمه اختیاری را به امید بهره مندی از حقوق 
در روزگار بازنشستگی می پردازد درحالی که آن رقم را جزو 
حقوق ثبــت کرده اند. چرا باید چنین ظلمی بشــود و ما از 

یارانه محروم باشیم.
چلنگر از جاده چالوس

ابتدای بلوار فرهنگ در منطقه 2 تاریک است
مدتی است روشنایی ابتدای بلوار فرهنگ در مجاورت پل عابر 
پیاده منطقه 2سوخته و شب ها این محدوده در تاریکی است. 

از مسئولان اداره برق تقاضای رسیدگی دارم.
علیزاده از تهران 

حق العمل ناکافی جایگاه های سوخت معیشت کارکنان را به 
خطر انداخته است

جایگاه های ســوخت در ایران متناســب با تلاش های شبانه روزی، 
سرمایه گذاری و هزینه های خود حق العمل دریافت نمی کنند و به رغم 
رتبه دوازدهم جهان از نظر میزان توزیع سوخت، به لحاظ سوددهی 
رتبه صدم را دارا هستند که این وضعیت به خصوص در یک دهه اخیر 
باعث شده این جایگاه ها اغلب با زیان و فرسودگی مواجه شوند. برای 
سرپاماندن جایگاه های ســوخت و جلوگیری از بیکاری کارکنان یا 
تغییر کاربری آنها باید حق العمل آنها اصلاح شده و از آنها حمایت شود.
رنجبر از تهران 

بیمارستان ها و مراکز بهداشتی پول فروشندگان کالای پزشکی 
را نمی دهند

خوشبختانه این روزها کرونا در حال زمین گیر شدن است و نزدیک 
اســت که نابود شــود و کم کم اوضاع در حال عادی شدن است ولی 
بیمارســتان ها و مراکز بهداشت دانشــگاه های علوم پزشکی پول 
کالاهای پزشکی دریافت شده را نمی پردازند. تکلیف امثال من که 
14 ماه قبل کالا داده ایم چیست؟ تازه اگر همین امروز پول کالاهای 
ما را بدهند قادر به خرید مجدد آن نیستیم؛ چرا که قیمت هیچ چیزی 
ثابت نمانده اســت. هرقدر هم پیگیری و اعتراض می کنیم فایده ای 

ندارد. خیلی از من و همکارانم دچار چنین مشکلی هستیم.
پناهی از کرج 

جوان ها را به گرفتن پول و کمک از خیریه ها عادت ندهیم
سالمندی 92ســاله و سالم هســتم که بیماری خاصی ندارم و فقط 
به دلیل کهنســالی توان انجام امور خانه را نــدارم. خیلی اوقات فکر 
می کنم چرا جوان ها حاضرند ساعت ها در صف گرفتن کمک از بانک 
و خیریه و... باشند اما حاضر نمی شــوند برخی کارها مثل مراقبت از 
سالمند را که در جهان جزو مشاغل پرشمار است انجام دهند. طبیعتا با 
توجه به سنم نمی توانم روزی 250هزار تومان بپردازم اما مدت هاست 
دنبال جوانی هستم که با رقمی کمتر امور زندگی یک سالمند را رتق 
و فتق کند اما همه می گویند این کار سخت است، پولش کم است و.... 
نمی دانم چرا جامعه ما به اینجا رسید که حتی در قبال پول کمک نکنند 

درحالی که قدیم ها به سالمندان دلی و از سر مهر کمک می کردند.
خانم 92ساله از تهران 

درد آبادان درد همه مردم ایران است
ریزش ساختمان متروپل که نتیجه رانت خواری و بی دقتی در 
عزل و نصب ها بوده باعث درگذشت هموطنانی  از اهالی آبادان و 
شهرهای اطراف شد و نه تنها اهالی این شهرها که جگر عموم ملت 
ایران از این حادثه سوخت. اینکه برخی فکر کنند مردم آبادان و 
داغدیدگان فراموش شدند یا در مورد آنها کوتاهی شده درست 
نیست چرا که از ثانیه های اول حادثه همه مردم لحظه به لحظه 
اخبار مربوط به این حادثه غمبــار را دنبال کرده و برای آرامش 

درگذشتگان و بازماندگان دعا کرده اند.
جلیلیان از یزد 

در ایستگاه متروی محمدیه شب ها پول نقد می گیرند
مدتی است باجه بلیت فروش ایســتگاه متروی محمدیه از طرف 
خیابان خیام واقع در میدان محمدیه از ساعت 20و30دقیقه شب 
به بعد باجه را تعطیل کرده و کارگران با همکاری متصدیان دیگر از 
مردم پول نقد می گیرند. چندین بار با 137و 1888مشکل را مطرح 

کرده ایم ولی جوابی نگرفته ایم. لطفا به این موضوع رسیدگی شود.
خوب رو از مسافران هر شب این مسیر

آسفالت ورودی بزرگراه یاسینی نیازمند مرمت است
آسفالت ورودی بزرگراه شهید یاسینی شمال به پل بزرگراه شهید 
باقری خراب است و منجر به خســارات به خودروهای عبوری 

می شود. تقاضا می شود این محدوده مرمت فوری شود.
عزیزی از تهران 

زمین های شهرک وایین تحویل مالکان نشد
420نفر هستیم که 16سال قبل زمین هایی را در شهرک وایین 
شــهریار خریداری کردیم. زمین ها به نام یکــی از بزرگ ترین 
زمین داران شهریار است که در مقطعی هم عضو شورای شهر بوده 
است. سندهای ما پس از صدور یک بار به دیگران فروخته شده و 
تاکنون زمینی تحویل ما نشده است. دادگستری می گوید بروید 
شهرداری، شهرداری می گوید بروید ثبت و ثبت هم ما را بی پاسخ 

می گذارد. مسئولان قوه قضاییه به داد ما برسند.
سیروانی از تهران 

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپیامک

شهادت سرباز در فرار قاچاقچیان 
فرار قاچاقچیان با ایجــاد تونل دود در خراســان رضوی، باعث 
واژگونی خودروی پلیس و شهادت ســرباز جوان شد. به گزارش 
همشهری، این حادثه روز یکشنبه در شهرستان قائنات استان 
خراسان رضوی رخ داد. آن روز مأموران پلیس در راستای مبارزه 
با قاچاقچیان سرگرم گشتزنی در محور کاخک به قائن بودند که 
به یک خودروی سواری مشکوک شــدند. آنها که برای بررسی 
موضوع به راننده دستور ایست داده بودند اما این مرد به محض 
مشاهده خودروی پلیس به سرعتِ ماشین افزود و اقدام به فرار 
کرد. مأموران شــروع به تعقیب خودروی مرموز کردند تا اینکه 
لحظاتی بعد اتفــاق عجیبی رخ داد؛ اتفاقی که عمدتا از ســوی 
قاچاقچیان برای فرار از دست پلیس رخ می دهد. ماجرا از این قرار 
است که قاچاقچیان خودروی خود را به گونه ای طراحی می کنند 
که هنگام تعقیب و گریز و فرار از دست پلیس، با استفاده از مواد 
دودزا، تونلی از دود پشت سر ماشین به وجود می آورد تا مأموران 
پلیس که در تعقیب آنها هستند نتوانند به عملیات تعقیب ادامه 
دهند. روز یکشنبه، قاچاقچیانی که در حال فرار از دست مأموران 
پلیس قائنات بودند نیز با استفاده از همین شگرد، تونلی از دود 
ایجاد کردند و همین باعث شد که خودروی انتظامی واژگون شده 
و یکی از مأموران پلیس به همراه سرباز علی شبانی، مجروح و دچار 
آسیب دیدگی شوند. آنها در ادامه برای درمان به بیمارستان انتقال 
یافتند اما متأسفانه با وجود تلاش تیم پزشکی سرباز علی شبانی 
به علت شــدت جراحات وارده به درجه رفیع شهادت نایل آمد. 
به دنبال این حادثه دســتورات ویژه برای شناسایی و دستگیری 
عاملان این اقدام شــرورانه صادر شــده و بررســی سرنخ های 

به دست آمده برای دستگیری قاچاقچیان فراری ادامه دارد.

مرگ غم انگیز پسر 4ساله در ماشین
درحادثه ای تلخ پسربچه 4ساله که ســرش را از پنجره ماشین 
پدرش بیرون برده و به دلیل ســهل انگاری پدر و خفگی جانش 
را از دست داد. به گزارش همشهری، روز شنبه هفتم خرداد ماه 
گزارش مرگ پسربچه 4ساله ای داخل یک خودروی پژو پارس به 
بازپرس ویژه قتل تهران گزارش شد. حادثه در یکی از خیابان های 
شرق تهران رخ داده بود و تحقیقات نشان می داد که پسر بچه سوار 
بر ماشین پژوی پدرش شده تا برای خرید به فروشگاهی در شرق 
تهران بروند. پس از آنکه پدر به مقابل فروشگاه رسید توقف کرد و 
بعد از خاموش کردن ماشین،  پیاده شد و به سمت فروشگاه حرکت 
کرد. درحالی که پسرش سر خود را از پنجره بیرون آورده و در حال 
تماشای اطراف بود، پدر ریموت ماشین را زد تا درهای خودرو قفل 
شود. همین اتفاق باعث شد که شیشه ها بالا بروند و با فشار آوردن 
به گردن کودک، باعث مرگ تلخ او شوند. این حادثه در شرایطی 
رخ داده بود کــه  پدر کودک متوجه درخواســت کمک خواهی 
فرزندش نشده بود. با دستور بازپرس ویژه قتل، جسد این کودک 

به پزشکی قانونی منتقل شد و تحقیقات در این باره ادامه دارد.

سقوط اسرارآمیز از طبقه هشتم 
خوابگاه دانشجویی

سقوط دانشجوی 20ساله از طبقه هشتم خوابگاه دانشجویی،  تیم 
جنایی پایتخت را در برابر یک معما قرار داده است.

به گزارش همشهری، شامگاه یکشنبه هشتم خرداد گزارش مرگ 
اسرارآمیز پسری جوان به قاضی محمد حسین زارعی، کشیک 
جنایی پایتخت اعلام شد. بررســی ها حکایت از این داشت که 
پسری 20ساله از طبقه هشــتم خوابگاه دانشجویی در خیابان 
ولیعصر که مربوط به دانشگاه امیرکبیر بوده به پایین سقوط کرده 
و جان باخته اســت. در ادامه تحقیقات مشخص شد که متوفی 
دانشجوی رشته ریاضی و اهل یکی از شهرستان ها بود.  آنطور که 
دوستان وی می گفتند، قربانی شب حادثه برای هواخوری به مقابل 
پنجره راهرو رفته و روی آن نشسته بود و حتی یکی از دانشجویان 
به او گوشــزد کرده بود که کارش خطرناک است اما وی توجهی 
نکرده بود. پس از آن نیز ناگهان به پایین سقوط کرده  و جان باخته 
بود. با این اطلاعات جسد متوفی به پزشکی قانونی انتقال یافت و 

تحقیقات در این پرونده ادامه دارد.

قتل 2مرد بر سر اختلاف شخصی 
مرد مسلح که بر سر اختلافات شخصی 2سرنشین یک خودروی 
پژو را در شهر محمدیه قزوین به ضرب گلوله به قتل رسانده است 

تحت تعقیب پلیس قرار گرفت.
به گزارش همشــهری، این حادثه عصر یکشــنبه گذشــته در 
کمربندی شرقی شهر محمدیه رخ داد. از لحظاتی قبل از حادثه 
یک خودروی پژو 405با 2سرنشــین مقابل یک مغازه مکانیکی 
پارک کرده بود که 2مرد سوار بر موتور، به آن نزدیک شدند. یکی 
از موتورسواران از موتور پیاده شد و به طرف خودروی پژو رفت. او 
بی آنکه سرنشینان ماشین پیاده شوند شروع به مشاجره لفظی با 
آنها کرد و در همین هنگام سلاحی از زیر پیراهنش بیرون کشید و 
شروع به تیراندازی کرد. هدف نخست او راننده پژو بود که در همان 
لحظات اولیه به ضرب گلوله به قتل رسید. سرنشین دیگر پژو با 
دیدن این صحنه از ماشین پیاده شــد و قصد فرار داشت اما مرد 
مسلح ابتدا گلوله ای به پای او و سپس گلوله ای به سر وی شلیک 
کرد و او را نیز به قتل رساند. او سپس به سمت موتورسیکلتی رفت 
که همدستش پشت فرمان آن نشسته بود و سوار موتور شد و هر 

دو متواری شدند.
شــاهدان حادثه که با دیدن این جنایت به وحشت افتاده بودند 
پلیس را خبر کردند اما مأموران وقتی به آنجا رســیدند که اثری 
از عامل جنایت و همدســتش نبود. به گفته مصطفی کرمی راد، 
دادستان عمومی و انقلاب شهر محمدیه، با اعلام وقوع این جنایت 
سریعا مسئولان قضایی و مأموران پلیس در محل وقوع جرم حاضر 
شده و در بررسی صحنه جرم و خودروی مقتولان یک قبضه سلاح 
گرم و یک اسلحه قلابی از نوع پلاستیکی کشف شد. وی افزود: 
براساس اطلاعات به دست آمده در تحقیقات اولیه مشخص شده 
که انگیزه این جنایت، خصومت و عداوت شخصی بوده و شناسایی 
قاتلان به صورت ویژه در دستور کار مقامات قضایی و کارآگاهان 
پلیس قرار دارد و تمامی دستورات قضایی لازم نیز در این رابطه 

صادر شده است.

  bamardom_hamshahri@تلگرام با مردمپیام

کوتاه از حادثه آواربرداری متروپل برای رسیدن به آخرین قربانیان ادامه دارد

همه  چیز از یک شرط بندی عجیب شروع شد. وقتی جوان 
معتاد در این شرط بندی باخت قرار شد به خانه یک پزشک 
ثروتمند دستبرد بزند اما این سرقت پایانی جز دستگیری 

برای او و همدستانش نداشت. 
به گزارش همشهری، چند روز قبل زنی میانسال نزد مأموران پلیس رفت و 
خبر از دستبرد میلیاردی دزدان به خانه اش داد. خانم دکتر در توضیح ماجرا 
گفت: حوالی ظهر راننده شخصی ام به دنبالم آمد تا برای انجام کارهای اداری 
به دماوند برویم. من در خانه ای ویلایی در شمال پایتخت زندگی می کنم و 
آن روز در خانه را قفل کردم و به همراه راننده از تهران خارج شدم اما غروب 
که بازگشتم با صحنه عجیبی مواجه شدم. حفاظ در باز بود و وقتی وارد خانه 
شــدم، همه اثاثیه به هم ریخته بود. پس از جست وجو داخل اتاق ها متوجه 
شدم زمانی که من در خانه نبودم دزدان وارد آنجا شده و به راحتی توانسته 
بودند گاوصندوق را که داخل آن پول، دلار، یورو، درهم و طلا و جواهرات بود 
خالی کنند. آنها علاوه بر این تمام تابلوها، فرش های ارزشمند، مجسمه های 
عتیقه و گران قیمت را سرقت کرده بودند که ارزش تمامی اموال سرقت شده 
حدود 6میلیارد تومان است. شاکی در ادامه سرنخی مهم را در اختیار پلیس 
قرار داد و گفت: موضوع عجیبی که فکرم را درگیرکرده این است که در ورودی 
رمزدار و ضد سرقت اســت. علاوه بر این قفل ها تخریب نشده اند و این یعنی 

فردی با کلید توانسته وارد خانه شده و نقشه سرقت را عملی کند.
با ثبت این شکایت، تیمی از مأموران پلیس آگاهی تهران راهی محل زندگی 
پزشک تهرانی شــدند. در ادامه به بررســی تصاویر دوربین های مداربسته 
پرداختند و متوجه شــدند که دزدان 2 نفر بودند اما صورتشــان را با نقاب 
پوشانده بودند و چهره هایشان قابل تشخیص نبود. از سوی دیگر مالباخته 
به مردی جوان مشکوک بود. همان راننده ای که هر وقت کار اداری داشت، 
وی را به مقصدش می رساند و روز حادثه نیز او را به دماوند برده بود. وقتی 
مأموران روی جوان راننده متمرکز شدند به شواهدی دست یافتند که نشان 
می داد وی در این سرقت میلیاردی نقش داشته و او را بازداشت کردند. مرد 
جوان اگرچه سعی داشــت خودش را بیگناه نشان بدهد اما سرانجام لب به 
اعتراف گشود و به سرقت از خانه زن میانسال با همدستی 2 نفر از دوستانش 

اقرار کرد.
 با اعتراف وی، مأموران موفق شدند 2 سارقی که به خانه خانم دکتر دستبرد 
زده بودند را دستگیر کنند که در بازرســی از مخفیگاه آنها، بخشی از اموال 
مسروقه کشف شد. براساس این گزارش، دزدان اقرار کردند که بخشی از اموال 
مســروقه مانند طلا و ارزها را فروخته اند و قرار بود به زودی بخش دیگری از 
اموال مسروقه را بفروشند که دستگیر شدند. در این شرایط هر 3متهم برای 

انجام تحقیقات بیشتر در اختیار مأموران اداره آگاهی تهران قرار گرفتند.

پایان تبهکاری های 
278مجرم پایتخت 

طرح برخورد با اشــرار پایتخت که از چند روز 
قبل توســط پلیس فتا و امنیت عمومی تهران 
در محله های مختلف اجرا شده بود با بازداشت 

278نفر پایان یافت.
به گزارش همشهری، ســردار حسین رحیمی 
رئیس پلیــس پایتخت درباره دســتاوردهای 
تازه ترین طرح پلیس گفت: همکارانم در حوزه 
پلیس امنیت عمومی و فتا از چند روز قبل طرح 
اقتدار را که با رویکرد برخورد با اشرار و مزاحمان 
نوامیس در محله های مختلف تهران است، اجرا 
کردند و موفق شدند 278نفر از اراذل و اوباشی 
که اقدام به شرارت، تخریب، نزاع و درگیری و در 
زمینه توزیع مشروبات الکلی و مواد مخدر فعالیت 
می کردند را دستگیر کنند. وی با اشاره به اینکه 
در اجرای این طرح 20قبضه انواع سلاح جنگی 
و شکاری و 56قبضه سلاح سرد کشف شد، بیان 
کرد: در این طرح 1670گــرم انواع مواد مخدر 
کشف و 7دســتگاه خودرو توقیف شد. به گفته 
رئیس پلیس پایتخت در این طــرح یکهزار و 
253دستگاه خودرو که اقدام به دور دور و ایجاد 
مزاحمت برای شهروندان می کردند،  توقیف شد. 
علاوه بر این 49واحد صنفــی که پاتوق و محل 

تردد اشرار حرفه ای بود پلمب شد.
رئیس پلیس پایتخــت در ادامه با اشــاره به 
چند پرونده مهم و انهــدام باندهای تبهکاری 
اشــاره کرد و گفت: همکاران در این مرحله از 
طرح اقتدار موفق شــدند 2باند جعل مدرک را 
منهدم و اعضای این باندهــا را که 5نفر بودند، 
دســتگیر کنند. وی ادامه داد: اعضای یک باند 
دیگر، کلاهبرداران تلفنــی بودند که با عنوان 
برنده شــدن در برنامه هــای رادیویی از مردم 
کلاهبرداری می کردند. ســردار رحیمی با بیان 
اینکه 3نفر از اعضای این گروه دستگیر شدند 
افزود: این پرونده دارای 105شاکی بوده و اعضای 
این باند حدود 4میلیارد تومــان از طعمه های 
خود کلاهبرداری کرده بودند. ســردار رحیمی 
در ادامــه از انهدام باند کلاهبــرداری دیگری 
که طعمه هایشــان را پای دســتگاه خودپرداز 
می کشــاندند خبر داد و گفت: 4نفر از اعضای 
باند که دارای 50نفر شــاکی هستند دستگیر 
شــدند. فرمانده انتظامی تهران گفت: در این 
طرح 4نفر که با فروش دارو های تاریخ گذشته 
و غیرمجاز در فضای مجازی سلامت مردم را به 
خطر می انداختند نیز دســتگیر شدند و از آنها 
یک میلیون و 200هزار قلم انواع وسایل آرایشی 
بهداشتی و دارویی به ارزش تقریبی 2میلیارد 

تومان کشف شد.
رئیس پلیس پایتخت با اشاره به دستگیری 52نفر 
که در زمینه تبلیغ قمار و شرط بندی در فضای 
مجازی فعالیت می کردنــد، گفت: در این رابطه 
9درگاه بانکی، 11صفحه اینســتاگرام و کانال 
تلگرامی که محل فعالیت این افراد برای انجام 

قمار و شرط بندی بود، مسدود شد.

ادامه عملیات آواربرداری در متروپل 
به کشف پیکرهای 6جانباخته دیگر 
منجر شــد تا شــمار قربانیان این 
حادثه به 35نفر افزایش پیدا کند. اما این پایان کار 
نیســت و هنوز خانواده افراد مفقود شده که تاکنون 
8شبانه روز منتظر شنیدن خبر از عزیزان شان بودند 

چشم انتظار آنها هستند.
به گــزارش همشــهری، عملیــات آواربــرداری و 
جســت وجوی اجســاد مفقودان متروپل سرعت 
بیشتری گرفته است و مسئولان عملیات امیدوارند 
تا 2روز آینده سرنوشت مفقودان این حادثه روشن 
شده و کشف پیکرها به پایان برسد. هرچند سقف و 
ستون های متروپل یارای خودش را هم نداشت و به 
سادگی فروریخت اما وجود دیوارهای بتنی در میان 
آوار، دسترسی اعضای تیم جست وجو به محل دفن 
شدن اجساد را دشوار و کند کرده است. با وجود این 

آواربرداری بی وقفه ادامه دارد.

عزاداری برای جانباختگان
یکشنبه شب همزمان با شــب هفتم حادثه متروپل 
مردم آبادان به صورت خودجوش در نزدیکی ویرانه های 
این برج جمع شــدند. در این تجمع که همه اقشــار 
مردم حضور داشتند گروهی به رسم آبادانی ها شروع 
به نواختن ســنج و دمام کردند. نــوای این عزاداری 
حزن انگیز بود و مردم با آن سینه زنی می کردند و به یاد 
از دست دادگان شان اشک می ریختند. در این هنگام 
زنان به یاد جوانانی که در این حادثه قربانی شده اند، 

کل می کشیدند و این عزاداری سوزناک تر می شد. 

آواربرداری شبانه
بی تابی خانواده های مفقودان از یک سو و تلاش برای 
پایان یافتن ماجرای متروپل از سوی دیگر سبب شده 
تا عملیات جست وجو به صورت شبانه روزی ادامه پیدا 
کند. شب های آبادان به دلیل اینکه نسبت به روز گرمای 
کمتری دارد برای آواربرداری مناسب تر است. درست 
در لحظاتی که مردم برای عزیزان شان مشغول عزاداری 
بودند اعضای تیم جست وجو توانستند پیکرهای 2نفر 
دیگر را از لابه لای خروارها میلگرد و بتن کشف کنند.

کشف پیکر مهندس ناظر متروپل
یکی از پیکرهای کشف شده 
در ســاعات اولیــه بامداد 
دوشــنبه متعلق به دانیال 
خسروی، مهندس ناظر این 
برج بــود. او که 32ســال 
داشت از مدت ها قبل در دفتر نظام مهندسی واقع در 
این برج با عنوان مهندس ناظر کار می کرد و از روزی 

که برج فروریخت هیچ کســي از او خبر نداشت تا 
اینکه نیمه های شب اعضای تیم جست وجو موفق 
شدند پیکر بی جان او را کشف کنند. او برای آخرین 
مرتبه 10دقیقه قبل از ریزش ساختمان با همسرش 
تلفنــی صحبت کرده بــود و این تمــاس آخرین 
گفت وگوی این زن و شــوهر بود و پــس از حادثه 
همســر دانیال بارها با او تماس گرفت اما شوهرش 

دیگر جواب نمی داد.

فرجام کار در برج عبدالباقی
یکی دیگر از افرادی که پیکر 
او در بامداد دوشنبه کشف 
شــد آمنه امینی بود. او که 
30ساله بود از حدود 3هفته 
قبــل بــرای کار به صورت 
آزمایشــی به برج متروپل رفته بــود و در آنجا کار 
می کرد تا اینکه ایــن اتفاق افتــاد و خانواده آمنه 
داغدارش شدند. حاجی پور، مســئول مداخله در 
بحران هلال احمر که از نزدیــک با خانواده آمنه در 
تماس است به همشهری می گوید: آمنه 9خواهر و 
یک برادر داشت و چون مادر بیماری دارد بعد از این 
حادثه خانواده اش به او گفته بودند که آمنه زنده است 
اما در جایی از ساختمان گرفتار شده و به او آب و غذا 
می رسانند. اما وقتی پیکر او کشف شد خانواده اش 
نمی دانســتند که این واقعیت تلــخ را چطور برای 
مــادرش بازگــو کنند و بــه همین دلیــل از تیم 
رواشناســی هلال احمر درخواست کمک کردند. 
حاجی پور ادامه می دهد: حدود ساعت 2بامداد بود و 
درحالی کــه مادر آمنــه بی تابی می کــرد یکی از 
روانشناسان ما به خانه شان رفت و توانست او را آرام 
کرده و این خبر تلخ را اطلاع دهد. هرچند کنار آمدن 

با داغ آمنه برای خانواده اش دشوار بود.

پایان چشم انتظاری ملیکا
متروپــل، روایــت همــه 
آرزوهایی اســت کــه زیر 
خروارها خاک دفن شدند و 
حسرت شــان به جا ماند. 
درست مثل ماجرای ملیکا، 
دختر دانش آموزی که زیر آوار متروپل جان باخت و 
همه آرزوهایش در آنجا دفن شد. او روز حادثه همراه 
خواهرش چند دقیقه ای زیر سایبان بستنی فروشی 
کنار متروپل منتظر مادرشــان بودنــد که یکباره 
ساختمان فروریخت و بر سرشان آوار شد. جان باختن 
این دختر یکی از تلخ ترین روایت های متروپل بود و 
تصاویر همکلاسی های ملیکا در مدرسه که در جای 
خالی او قاب عکسش را قرار داده بودند در شبکه های 

اجتماعی بازتاب گسترده ای داشت. از آن روز خانواده 
ملیکا چشم انتظار جگرگوشه شــان بودند تا اینکه 
سرانجام پیکر او کشف شــد و پدر این دختر پس از 
دیدن پیکرش توانست او را شناسایی کند تا یکی از 

تلخ ترین صحنه ها در متروپل رقم بخورد.

نفوذ به منفی یک

حجم زیاد آوار و احتمال ریزش بخش های دیگری 
از ساختمان مخروبه سبب شده تا عملیات با احتیاط 
زیادی پیش برود. شــاید به همیــن دلیل بود که 
امدادگران در هشتمین روز از وقوع حادثه توانستند 
به بستنی فروشــی اي که در طبقه همکف متروپل 
قرار داشت برســند. نکته مهم اینکه حجم و فشار 
آوار طبقات بالایی ســبب شــده بود تا پیکرهای 
صاحب بستنی فروشی و 2پسرش به طبقه منفی یک 
منتقل شود. اعضای تیم جست وجو از صبح دوشنبه 
عملیات پیچیده ای را آغاز کردند و هدف شان نفوذ 
به طبقه منفی یک بــود. جایی که فوزی جلیلیان، 
همراه با 2پســر جوانش به نام های عرفان و آرین و 
برادرزاده اش حمیدرضا جان خود را از دست داده 
بودند. امدادگران چند روز قبل توانسته بودند پیکر 
حمیدرضا را بیرون بکشند اما همچنان پیکرهای 
فوزی و پسرانش زیر آوار مانده بود. کشف پیکرهای 
آنها از پیچیده و سخت ترین بخش های این عملیات 

بود. اعضای تیم جست وجو پس از آواربرداری کامل 
با بیل مکانیکی گودال بزرگی به عمق حدود 5متر 
حفر کردند و در ادامه به صورت دستی به جست وجو 
ادامه دادند. آنها ابتدا توانستند پیکر فوزی را از زیر 
آوار بیرون بکشند و در ادامه به عرفان و آرین رسیدند 
و آنها را نیز پس از کشف به پزشکی قانونی منتقل 
کردند. نکته ای که تلخی ایــن حادثه را دوچندان 
می کرد آن بود که پیکر فوزی و پسرانش در شرایطی 
کشف شــد که او عرفان و آرین را تا لحظه آخر در 
آغوش گرفته بود و هرکس کــه در محل حادثه از 

این ماجرا با خبر می شد بی اختیار اشک می ریخت.

عملیات ادامه دارد
با وجود کشــف پیکرهــای 35نفــر در عملیات 
آواربــرداری اما آنطور که اســتاندار خوزســتان 
می گوید این عملیات تا پایان کشــف آخرین فرد 
مفقــودی ادامه خواهــد یافت. صــادق خلیلیان 
در این باره به همشــهری می گوید: تا پیدا کردن 
آخرین فرد مفقود شده به عملیات ادامه می دهیم 
و پیش بینی می کنیم ایــن ماجرا حداکثر تا 2روز 
آینده ادامه پیــدا کند. هم اکنــون امدادگران از 
4جبهه که احتمال وجود افرادی را در آنجا محتمل 
مي دانند، مشغول جست وجو و آواربرداری هستند. 
وی درباره دلیل روند کنــدی عملیات نیز گفت: 
دلیل متوقف شدن کار ماشین آلات این است که 
نمی خواهیم به پیکرهای قربانیان آسیبی وارد شود 
و همکارانم در مکان هایی که احتمال کشف جسد 
وجود دارد به صورت دســتی به جست وجو ادامه 
می دهنــد. او در ادامه می گویــد: ریزش متروپل 
باعث شده تا روند کاری مغازه داران اطراف مختل 
شــود. همچنین افرادی که در این منطقه ساکن 
بودند نیز دچار مشکل شــده اند که برای فعالیت 
مغازه داران و اسکان ساکنان منطقه جایی درنظر 

گرفته شده است.

سرقت ميلياردی پس از باختن در شرط بندی 

مکث

سارقیبامدرکفوقلیسانس

گزارش

دادسرا

اینجا طبقه منفی یک اســت. همان محلی که پیکر آقای جلیلیان، صاحب بستنی فروشی و پسرهایش و ملیکا، دختر 
نوجوانی که عکس او روی صندلی خالی اش در مدرسه دل خیلی ها را به درد آورده بود، در آنجا مدفون بود. دیروز 
پیکر بی جان آنها در حالی از زیر آوار بیرون کشیده شد که خانواده هایشان در همه این مدت چشم انتظار آنها بودند.
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روزنامه فایننشال تایمز ]انگلیس[

جنگ جهانی علیه تورم
فایننشال تایمز نوشــته که جنگ اوکراین به افزایش قیمت 
انرژی و مواد غذایی در جهان منجر شــده و تورم بی سابقه را 
مهمان اقتصاد کشورهای مختلف کرده است. طی 3ماه گذشته، 
60کشور با هدف مهار تورم، نرخ بهره بانکی را افزایش داده اند. 
تغییرات عمده در سیاست های بانک های مرکزی در جهان، 

یکی از نتایج وضعیت اقتصادی بعد از جنگ اوکراین است.

افغانستان، بزرگ ترین تولید کننده 
تریاک جهان در حال حاضر یکی از 
بحران زده ترین کشــورها به شمار 
می رود. تداوم خشکســالی و تحریم های اقتصادی 
بین المللی در کنار ناکارآمــدی حکومت طالبان، 
منجر به فروپاشی اقتصادی، بالارفتن نرخ بیکاری 
و شدت گرفتن بحران گرسنگی در این کشور شده 
است. در چنین شرایطی، کشت گسترده خشخاش 
تنها راه فوری و پردرآمد برای مردم اســت. در این 
میان، اجرای تصمیم طالبان برای ممنوعیت کشت 
خشــخاش، یکی از پرچالش  ترین اقداماتی است 
که این گروه در ابتدای مســیر حکمرانی خود آغاز 

کرده است.
سال هاســت که تریــاک در افغانســتان هیولایی 
شکســت ناپذیر بوده اســت. دولت های افغانستان 
یکی پس از دیگری تلاش کرده اند تولید و قاچاق آن 
را متوقف سازند، اما ثابت کرده اند که توان مقاومت 
در برابر سوددهی میلیارد دلاری این تجارت سیاه 
را ندارند. دولت طالبان در دهه1990 تلاش کرد تا 
کشت خشــخاش را کاهش دهد. اما پس از هجوم 
نیروهای آمریکایی به افغانســتان در سال2001، 
طالبان برای بقای خود، به مالیات ســتانی از کشت 
خشخاش و قاچاق تریاک نیازمند شد و طی 20سال 
پس از آن، تریاک به منبع مالی اصلی طالبان تبدیل 
شد. اکنون که طالبان بار دیگر در افغانستان قدرت 
را به دست گرفته و در جایگاه حاکم نشسته، دوباره 
با چالش توقف کشت خشــخاش و مهار اعتیاد در 

افغانستان مواجه شده است. 
طالبان ماه گذشــته دســتور ممنوعیت را صادر و 
اعلام کرد خاطیــان را مجازات خواهــد کرد. اما 
معضل کشــت خشــخاش و اعتیاد بــه تریاک در 
افغانستان ریشه ای تر از آن است که با وضع چنین 
دســتور العمل هایی بتوان آن را حــل کرد، به ویژه 
اکنون که کشــاورزان افغان دیگر برای تامین آب 
مورد نیاز خود به موتورهــای پرهزینه دیزلی نیاز 

ندارند و به پنل های خورشیدی روی آورده اند.

پنل های خورشیدی؛ ناجی کشت خشخاش
کشــاورزان افغان از حدود 8سال پیش به استفاده 
از موتورهــای آب خورشــیدی روی آورده انــد؛ 
موتورهایــی ارزان قیمــت که با کمــک پنل های 
خورشــیدی می تواننــد بــه لایه هــای عمیق تر 
ســفره های آب زیرزمینی که در حال خشــکیدن 
هســتند نفوذ کرده و آب مورد نیاز بــرای آبیاری 
زمین های خشخاش را تامین کنند. موتورهای آب 

خورشیدی از سال2014 تاکنون به کشاورزان در 
کمربند خشــخاش در جنوب افغانستان در کشت 
و برداشــت محصول تریاک کمک بزرگی کرده اند. 
در حقیقت پنل های خورشیدی در سال های اخیر 
در جنوب افغانســتان به یکی از تجهیزات حیاتی 
تبدیل شــده اند. کشــاورزان در جنوب افغانستان 
برای تامین برق مورد نیاز خانه ها و موتورهای آب 
خود به این پنل ها وابسته اند. برخی در این منطقه 
هنوز از زمین های خود گندم، انار و سبزیجات هم 

برداشت می کنند.
روزنامه نیویورک تایمز در گزارشــی نوشــته که 
موتورهــای آب خورشــیدی در واقــع وضعیت 
افغانستان به عنوان سردمدار تولید و قاچاق تریاک 
در جهان را تثبیت کرده اند. بین سال های 1990 تا 
2019 افغانســتان مبدأ تولید 80درصد از تریاک 
جهان بود. براســاس گزارش دفتــر مقابله با جرم 
و مواد مخدر ســازمان ملل متحــد، تولید تریاک 
افغانستان افزایش یافته و اکنون 83درصد از تریاک 
موجود در جهــان را تولید می کنــد. حتی جنگ 
نابودگر و خشکســالی مداوم هم نتوانســته کشت 
خشخاش در افغانســتان را مختل ســازد. سطح 
زیرکشت خشخاش در این کشــور از سال 2009 
تــا 2020 از 123هزار هکتار بــه 224هزار هکتار 

رسیده است.

بودن یا نبودن تریاک؛ چالش بزرگ طالبان 
دولت پیشین افغانستان 8.6میلیارد دلار بودجه را 
صرف ریشه کن کردن تولید مواد مخدر در این کشور 
کرد، اما مقامات دولتی افغانستان خود در تجارت 
تریاک دست داشتند. آنها درآمدهای خود را صرف 
ساخت ویلاهای مجللی می  کردند که به کاخ های 
خشخاش مشهورند. بخشــی از پول هم در کابل یا 
حتی در امارات صرف خرید ویلاهای پرزرق و برق 
می شد. از این رو گزارش دادستان کل افغانستان در 
سال2018 نشان داد که کمپین 8.6میلیارد دلاری 
دولت برای ریشه کن  ساختن تریاک در افغانستان 

کاملا بی تأثیر بوده است.

طالبان تریــاک را به عنوان پدیده ای ضداســلامی 
محکــوم کرده اســت، زیــرا محصــولات تریاک 
افغانســتان منجر به اعتیاد انسان های بسیاری در 
اروپا، خاورمیانه و در خود افغانســتان شده است. 
اما با توجه به وابستگی طالب ها به قاچاق تریاک در 
2دهه گذشته و همچنین با توجه به بحران اقتصادی 
افغانستان، احتمال لغزش آنها از دستوری که صادر 

کرده اند، بسیار بالاست.
طالبان برای مهار معضل کشت خشخاش و قاچاق 
تریاک نمی تواند دست به سرکوب بزند، زیرا هرنوعی 
از ســرکوب گســترده می تواند منجر به فروپاشی 
بیشتر اقتصاد ویران شده افغانستان و ایجاد دشمنی 
شدید با هسته مرکزی طالبان در میان کشاورزان 
فقیر شود. ریشه کن ســازی تریاک نه تنها نیازمند 
توقیف گســترده پنل های خورشیدی کشاورزان و 
روستایی هاست، بلکه نیازمند برخورد با آن دسته از 
فرماندهان طالبان است که خود در تجارت تریاک 
شریک هســتند؛ آن هم در دورانی که کمبود پول 
تنش هــا و نارضایتی های زیادی میــان نیروهای 

طالبان ایجاد کرده است.
تخمین های ســازمان ملل نشــان می دهد ســال 
گذشــته افغانســتان از محل فــروش تریاک بین 
1.8 تا 2.7میلیارد دلار درآمد کســب کرده است. 
فروش این تریاک، 9 تا 14درصد از تولید ناخالص 
افغانستان را تشکیل می دهد، درحالی که صادرات 
قانونی کالاها و خدمات از افغانستان 9درصد از تولید 
ناخالص این کشور را تشــکیل می دهند. براساس 
پژوهشی که به سفارش اتحادیه اروپا انجام گرفته، 
کشاورزانی که در جنوب افغانستان خشخاش کشت 
می کنند، برای تامین آب مورد نیاز خود به 67هزار 
حلقه چاه که با پنل های خورشــیدی کار می کنند 
وابســته  اند. پنل های خورشــیدی کــه جایگزین 
موتورهای دیزلی شده اند، مناطق بیابانی جنوب را 
سرسبز کرده اند. به این ترتیب افزایش زمین هایی 
که زیر کشــت رفته اند، باعث سبزشدن بیابان های 
قندهار، هلمند و نیمروز شده است؛ اتفاقی که باعث 
شده جمعیت این مناطق رو به افزایش گذاشته و به 

1.4میلیون نفر برسد.

کشت تریاک؛ ضرورتی برای بقا
طالبــان در هفته هــای اخیــر رونــد جمع آوری 
موتورهای خورشــیدی را در ولایــت قندهار آغاز 
کرده است. اما دستور ممنوعیت کشت خشخاش 
در شرایطی اعلام شــده که میزان گرسنگی، فقر 
و خشکســالی در افغانســتان به بالاترین حد خود 
رسیده است. تخمین های سازمان ملل متحد نشان 
می دهــد 23میلیون نفر افغــان از محرومیت حاد 
غذایی رنج می برند. اقتصاد افغانستان در گذشته هم 
وابسته به حمایت غرب بود و اکنون با روی کار آمدن 
طالبان، آغاز تحریم های اقتصادی و مسدود شدن 
دارایی های این کشور رو به فروپاشی گذاشته است.

در این موقعیت، کشاورزان افغان معتقدند تریاک 
ثروت آنهاست. نیویورک تایمز نوشته که هر کشاورز 
با سرمایه ای 500دلاری )15میلیون تومان( برای 
خرید بذر، کود و اســتخدام کارگر، در صورتی که 
بتواند 20کیلو تریاک برداشت کند می تواند 5هزار 
دلار )150میلیون تومان( درآمد داشــته باشد. از 
این رو، صدور دستور ممنوعیت کشت خشخاش در 
بهار سال جاری از سوی بسیاری از کشاورزان که در 
حال برداشت محصولات بهاره خود بودند، نادیده 
گرفته شده است. اگرچه بخشی از کشاورزان هم از 
دستور تبعیت کرده و پس از برداشت خشخاش ها، 
در زمین های خود بادام، زیره یا ریحان کاشــته اند. 
تنها تأثیــر ملموس این دســتور آن بود که قیمت 
تریاک از کیلویی 60دلار به 180دلار رسیده است. 
از این رو بســیاری از مردم محلی معتقدند طالب ها 
این دستور را برای افزایش سود خود صادر کرده اند، 
زیرا به اعتقاد آنها بسیاری از قاچاقچیان و رهبران 
طالبان چندین تن تریاک در اختیار دارند و افزایش 
قیمت ها به نفع آنها تمام خواهد شد. همزمان، به نظر 
نمی آید نیروهای طالبان هم توانایی یا علاقه ای به 
ریشه کن ساختن کشــت یا قاچاق تریاک داشته 
باشــند. رهبران طالبان اعلام کرده اند به محصول 
بهاره کشاورزان کاری نخواهند داشت اما از کشت 

دوباره این محصول جلوگیری خواهند کرد.
طالب ها به کشــاورزان پیشــنهاد داده اند به جای 
خشخاش به کشت محصولاتی مانند گندم، انار، زیره 
و بادام رو آورند. اما کشت این محصولات در شرایط 
خشکسالی ممکن نیست؛ همانطور که خشکسالی و 
بی آبی باغ های انار ارغنداب را خشک کرد و باغداران 
را وادار کرد پس از قطــع درختان در باغ های خود 

خشخاش کشت کنند.

تيغ كند طالبان روی كشت خشخاش
اجبار طالبان برای ممنوعیت کشت خشخاش در شرایط فروپاشی اقتصادی و فقر شدید در افغانستان از سوی مردم رعایت نمی شود

»راهپیماییپرچم«،نمایشیبهضررصهیونیستها
بیش از یک هزار شهرک نشین 
اعضــای  و  صهیونیســت 
گروه هــای راســت افراطــی 
یهودی با پشــتیبانی نظامیان اســرائیلی روز 
یکشنبه وارد صحن های مسجدالاقصی شدند و 
با هتک حرمت به قبله نخست  مسلمانان، تلاش 
کردند تا اینگونه القا کنند که حاکمیت قدس با 
اشغالگران است و به همین دلیل آزادانه در آن 
جولان می دهند. بسیاری از این افراد در محله 
باب العامود، در بخش قدیمی قدس، راهپیمایی 
موسوم به »راهپیمایی پرچم« برگزار کردند که 
به درگیری با جوانان فلسطینی منجر شد. در 
این راهپیمایی، گروه های راست افراطی پرچم 
رژیم صهیونیستی را به دســت می گیرند و در 
محله های مسلمان نشین تظاهرات می کنند. 
این راهپیمایی هر ساله تحت حمایت نظامیان 
صهیونیستی برگزار می شود و اغلب با توهین به 
مسلمانان و حمله به کسب و کارهای آنها همراه 
اســت. این راهپیمایی اما در جامعه اسرائیل با 
مخالفت هایی روبه رو شده است. روزنامه یهودی 
یدیعوت آحارنوت در انتقــاد از این راهپیمایی 
نوشــت: اورشــلیم در حقیقــت یکپارچــه 
نیست. تنها کســانی که کلاه های بافته به سر 
می کنند)تندروهای راستگرای اسرائیلی( این 

روز را جشن می گیرند. بدون حمایت نظامی، 
هیچ یک از آنها جرأت انجــام این کار را ندارند 
و می توان گفت که هیــچ یهودی اي در جهان 
جرأت انجام این کار را ندارد. رفتن در این مسیر 
با پرچم رژیم صهیونیســتی خودکشی مسلم 
است. عاموس هرئیل، تحلیلگر امور نظامی نیز 
در روزنامه هاآرتص نوشت: به رغم تلاش های 
زیاد فعالان راســت افراطی در روز گذشــته، 
راهپیمایــی پرچم  در بخــش قدیمی قدس، 
هنوز موجب شعله ور شدن اوضاع بین اسرائیل 
و فلسطینی ها نشده اما ما شاهد مجموعه ای از 
دعواهای خشونت آمیز بین یهودیان و عرب ها 
و احساس عمومی انزجار بودیم. سال گذشته 
حماس با شلیک موشک به این اقدامات افراطی 
واکنش نشــان داد؛ امســال هم باید دید این 

راهپیمایی چگونه به ضرر ما تمام خواهد شد.

خاورمیانه

گزارش

 پایان تور دیپلماتیک چینی ها
در اقیانوس آرام 

وزیر خارجه چین نتوانست جزایر کوچک منطقه 
اقیانوس آرام را برای ورود به یک پیمان جامع 

اقتصادی-سیاسی-نظامی با پکن قانع کند

تور 5روزه وزیر امور خارجه چین در میان کشورهای جزیره ای 
جنوب اقیانوس آرام، دیروز در فیجی به پایان رســید؛ جایی 
که او تلاش داشت در نشستی با همتایان خود یک توافقنامه 
جامع اقتصادی-سیاسی-نظامی با 10کشور منطقه امضا کند 

اما موفق نشد.
»اینقدر نگران نباشید؛ توسعه مشترک چین و همه کشورهای 
در حال توسعه درنهایت به توسعه و شــکوفایی جهان منجر 
می شود.« این ســخنان پایانی »وانگ یی« در نشست وزرای 
خارجه کشورهای منطقه بود. به گزارش الجزیره، او خطاب به 
همتایان خود که به بهانه »به خطر افتادن ثبات در منطقه« به 
طرح پیشنهادی چین نه گفته بودند، تأکید کرد که چین تجربه 
کمک به توسعه بسیاری از کشــورهای آسیا، آفریقا و منطقه 
کارائیب را دارد و نیازی نیست کشورهای اقیانوس آرام نگران 
حضور چین در منطقه باشند. فیجی، تونگا، کریباتی، ساموئا، 
پاپوئا گینه نو، وانواتو، جزایر ســلیمان و نیئو جزو کشورهای 
شرکت کننده در این نشست بودند. شماری از وزرای خارجه به 
فیجی رفته بودند و شماری دیگر از طریق ویدئوکنفرانس در 

نشست حاضر بودند.
پیش نویس پیشــنهادی کــه چین از قبل برای کشــورهای 
جزیره ای اقیانوس آرام ارســال کرده، بر مبنای یک همکاری 
5ساله در زمینه آموزش نیروهای پلیس، همکاری در زمینه 
امنیت سایبری، تقویت روابط سیاســی و دسترسی به منابع 
معدنی در آب های این کشورها برای شرکت های چینی است. 
پیشنهاد چین که تحت عنوان »چشــم انداز مشترک توسعه 
چین-اقیانوس آرام« منتشر شــده، همچنین شامل تشکیل 
یک منطقه آزاد تجاری است. وانگ یی پس از نشست با همتایان 
خود، در برابر خبرنگاران حاضر شــد اما فقط به مطرح کردن 
سخنان خود بسنده کرد. او در اقدامی کم سابقه، بدون پاسخ 

دادن به سؤال های آنها نشست خبری را ترک کرد.

کشورهای حاضر در نشست اعلام کردند در 5زمینه همکاری 
به توافق رسیده اند اما در زمینه  همکاری های امنیتی و نظامی 
نیازمند مشورت های بیشتر هستند. وزیر خارجه چین اعلام 
کرد که پکن مواضع خود را در مورد پیشــنهادهایی که داده، 
شفاف تر بیان خواهد کرد تا کشورهای منطقه بتوانند در مورد 

توافقنامه های امنیتی و نظامی با این کشور تصمیم بگیرند.

توافقنامه های دوجانبه
با این حال، هیــأت چینی به امضــای توافقنامه های محدود 
دوجانبه با کشورهای منطقه اقیانوس آرام بسنده کرده است. 
چینی ها یــک توافقنامه  جدید در زمینــه حمل ونقل هوایی 
با جزایر ســلیمان امضا کردند. دو طرف پیش از این هم یک 
توافقنامه امنیتی امضــا کرده بودند که با اعتــراض آمریکا و 
استرالیا همراه شد. آمریکایی ها و استرالیایی ها نگرانند جزایر 

سلیمان به پایگاه دریایی چین تبدیل شود.
وانگ یی در سفر به کریباتی، یک توافقنامه در زمینه ماهیگیری 
با این کشــور امضا کرد. موافقتنامه در زمینه های زیرساختی 
ازجمله ساخت پل از سوی شرکت های چینی نیز در سفر وزیر 
خارجه چین به این جزیره کوچک اقیانوســی نهایی شد. در 
سامائو، چینی ها متعهد به ساخت یک آزمایشگاه اثر انگشت 

برای پلیس این کشور شدند.

پاتک چین به سفر آسیایی بایدن
بســیاری از تحلیلگران معتقدند ســفر وزیر خارجه چین به 
کشورهای جزیره ای جنوب اقیانوس آرام، با هدف خنثی کردن 
سفر اخیر رئیس جمهور آمریکا به منطقه انجام شده است. جو 
بایدن طی سفر به کره جنوبی و ژاپن، مواضع تندی علیه چین 
و کره شمالی مطرح کرد و بار دیگر بر تعهد آمریکا برای حمایت 

از متحدان خود در قبال این 2کشور تأکید کرد.
مهم ترین بخش از سخنان بایدن در قبال چین، به موضع گیری 
او در قبال مســئله تایوان مربوط بود. او در نشست خبری در 
توکیو هشــدار داد که اگر چین قصد حمله به تایوان را داشته 
باشــد، آمریکا با مداخله نظامی پاســخ خواهد داد. روسای 
جمهوری آمریکا در گذشته همیشه از اعلام صریح ضمانت های 
امنیتی به تایوان اجتناب کرده اند و این نخستین بار است که 
عالی ترین مقام آمریکایی چنین موضع گیری تندی می کند. 
این در شرایطی است که آمریکا و تایوان، هیچ معاهده نظامی 
هم ندارند. آمریکا همیشه سیاستی را در قبال مناقشه چین و 
تایوان دنبال کرده که به آن سیاست »ابهام راهبردی« گفته 
می شود. چینی ها این ســخنان بایدن را بی پاسخ نگذاشتند 
و گفتند که حفظ تمامیت ارضی چین خط قرمز آنهاســت. 
چین، تایوان را همیشــه بخشــی از خاک خود دانسته است. 
رئیس جمهور آمریکا سپس در نشست سران رهبران استرالیا، 
ژاپن و هند حضور یافت. به اعتقاد بسیاری از تحلیلگران، این 
نشســت تأکیدی بر نقش رهبری آمریکا در منطقه آســیا -

اقیانوسیه بوده اســت. پایان سفر بایدن به شــرق آسیا اما با 
سخنان کم ســابقه وزیر خارجه اش در قبال چین همراه شد. 
آنتونی بلینکن، طی ســخنانی در یکی از دانشگاه های آمریکا 
گفت که با وجود حمله روســیه به اوکراین، آمریکا همچنان 
معتقد اســت که چین بزرگ ترین رقیب آمریکا و متحدانش 
باقی می ماند و دولت بایدن قصد دارد محیطی راهبردی اطراف 
این قدرت آســیایی ایجاد کند تا اقدامات خصومت آمیز آن را 
محدودتر سازد. بلینکن در ســخنرانی خود گفت چین تنها 
کشوری است که قصد تغییر نظم جهانی مورد تأیید آمریکا را 
داشته و همزمان توان اقتصادی، دیپلماتیک، نظامی و فناورانه 
برای انجام این کار را دارد. بلینکــن در عین حال تأکید کرد 
آمریکا به دنبال جنگ سرد جدید نیست و نمی خواهد دومین 

اقتصاد بزرگ جهان را به انزوا بکشاند.

سرگئی لاوروف
وزیر خارجه روسیه

عملیات نظامی ویژه روسیه در اوکراین 
طبــق برنامــه پیــش مــی رود. غــرب 
تحریم های اعمال شده علیه روسیه را 
از مدت ها قبل آماده کــرده بود و بعید 
اســت که تحریم ها لغو شوند. سرعت 
اعمال این تحریم ها و حجم و وســعت 
آنها نشان می دهد که آنها در یک شب 

اتفاق نیفتاده است. )رویترز(

وانگ ونبین
سخنگوی وزارت خارجه چین

بیــن فلســطینی ها و  تنــش  نگــران 
اســرائیلی ها هســتیم و همــه بایــد بــه 
وضعیــت موجــود در اماکــن مقــدس 
راه حــل  فقــدان  بگذارنــد.  احتــرام 
دوکشوری و عدم آغاز مذاکرات مبتنی 
بــر ایــن راه حــل علــت اصلــی اســتمرار 
این تنش هاســت. ســازمان ملــل باید 
گفت وگوهــای صلح میــان اســرائیل و 
فلســطین بر پایه راه حل دوکشــوری را 

آغاز کند. )شینهوا(

اروپایی ها بازهم بر سر تحریم 
نفت روسیه به توافق نرسیدند

به رغم ناکام مانــدن تحریم نفتی روســیه به دلیل 
اختلافات در میان کشــورهای عضو اتحادیه اروپا، 
جوزپ بورل مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا 
اعلام کرد که در بســته تحریمی بعدی قطعا نفت 
روسیه تحریم خواهد شــد. با تداوم اختلاف میان 
کشورهای عضو اتحادیه اروپا، تلاش این نهاد برای 
ایجاد توافق بر سر تحریم نفت روسیه به خاطر حمله 
به اوکراین در نشست های 2روز اخیر بی نتیجه مانده 
است. به گزارش یورونیوز، امروز نیز نشستی در این 
زمینه برگزار می شود. وعده جوزپ بورل درباره تحریم 
نفتی روسیه در شرایطی مطرح شده که پیش تر برخی 
کشورهای شرق اروپا ازجمله مجارستان، اسلواکی و 
جمهوری چک اعلام کرده بودند با این تحریم مخالف 
هستند، زیرا مانند دیگر کشورهای عضو اتحادیه اروپا 
نمی توانند نفت جایگزین را از طریق دریا تأمین کنند.

نقل قول  جهان نما

 خبر

کیوسک

تریاک افغانستان از نگاه آمار
 83درصد از تریاک جهان بین سال های 2015 تا 2020 در افغانستان تولید شده است.

 سطح زیرکشت خشخاش در افغانستان از سال2009 تا 2020 از 123هزار هکتار به 224هزار 
هکتار رسیده است.

 درآمد سال گذشته افغانســتان از فروش تریاک بین 1.8 تا 2.7میلیارد دلار تخمین زده 
شده است.

 صدور فرمان ممنوعیت کشت خشخاش توسط طالبان، قیمت تریاک را در بازار جهانی بیش 
از 2برابر کرده است.
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گرينويچ

قطع عاشقانه برق يک روستا 

 

بیهار: هندوستان كه با فرهنگ و صنعت فيلم سازی 
باليوودش به تسری عشــق به تمام شئون زندگی 
مشهور است، ممکن اســت برق روستاهايش هم 
به علل عاشــقانه مدام قطع شــود؛ برای نمونه در 
روستای گانش پور پس از اينکه بار ها برق كل روستا 
قطع می شد سرانجام مشخص شد برقکاری برای 
اينکه بتواند نامزدش را ببيند برق روســتا را قطع 
می كرده اســت. به گزارش لايو هندوستان، ماجرا 
از اين قرار بود كه برقکار عاشــق كه پدر نامزدش 
اجازه ديدار با او را نمــی داد هيچ چاره ای جز قطع 
برق روستا نيافته بود و هر بار به بهانه وصل كردن 
برق به ديدار نامزدش می رفت. جالب اينکه اعضای 
شورای روستا پس از اطمينان از علت قطعی برق با 
پدر خانواده عروس صحبت كردند و توانستند اجازه 
برگزاری مراسم عروســی را از او بگيرند تا روستا با 

مشکل  بی برقی مواجه نشود.

ابداع چسب خوردنی ساندويچ

بالتیمور: گروهی از دانشــجويان دانشکده مهندسی وايتينگ 
دانشــگاه جان هاپکينز يک نوارچســب خوردنی ســاخته اند 
تــا »بوريتو«هــا )burritos - نوعــی ســاندويچ مکزيکی( 
به عنوان ســاندويچی كه مدام محتوياتش می ريــزد را هنگام 
 خوردن بســته نگه دارد. نوار موســوم به »كريستند تيستی«

 )Christened Tas tee( با استفاده از چسبی ارگانيک ساخته 
شــده اســت و مواد را داخل بوريتو نگه می دارد و مانع ريختن 
مواد از داخل لقمه هايــی مثل »تاكــو« )tacos( يا »جايرو« 
)gyros( می شــود. اين گروه ادعا می كند كه »تيستی تيپ« 
)نوارچسب خوشمزه( پس از آزمايش اختراع روی »تعداد زياد و 
شمارش ناپذيری از بوريتوها«، می تواند يک بوريتوی چاق و چله 
پر را كاملا از بيرون ريختن مواد حفاظت كند. با اين حال، آنها از 
دادن اطلاعات دقيق در مورد مواد تشکيل دهنده »تيستی تيپ« 
خودداری كردند، زيرا هم اكنون می كوشند اختراع شان را ثبت 
كنند. نمونه اوليه اين محصول شامل نوارهای مستطيلی است كه 
طول آن نيم اينچ)حدود 1.25سانتی متر( و پهنايش 2اينچ)حدود 
5سانتی متر( است و به ورقه های كاغذ مومی چسبيده است. برای 
استفاده از »تيســتی تيپ«، فرد بايد نوار را از روی كاغذ مومی 
بکند، آن را با دقت خيس كند تا روی چسبی اش را فعال كند و 

آن را روی ماده خوراكی بچسباند.

اجبار تست کوويد مردگان
 

شــنژن: چينی ها كه به ســختگيری قوانين قرنطينه برای 
كنترل كرونا مشهورند حالا برای مردگان هم تست كوويد -19 
را اجبــاری  كرده انــد. به گــزارش سيکســث تون، مقامات 
گورســتان های شــنژن در چين بدون جواب تست پی سی آر 
منفی چينی هايی كه ديگر نفس نمی كشــند و مرده اند جواز 
دفن برايشــان صادر نمی كنند. اين تست برای صاحب عزايی 
كه قصد دارد در مراسم خاكســپاری متوفی شركت كند هم 
ضروری است. از دست رفتگان و بســتگان آنها بايد 48ساعت 
پيش از مراسم خاكسپاری اطلاعات مرتبط با منفی بودن تست 
خود را به مسئولان اين آرامگاه كه در واقع معبد است، تحويل 
دهند. برخی كاربر های اپليکيشن ويبو در اين بين بر اين باورند 
كه هيچ كس دلش نمی خواهد پــس از مرگش هم درحالی كه 
ماسکی بر دهانش هست تست پی سی آر بدهد. اين مورد برای 
زنده ها هم تصور بدتری از مرگ به دست می دهد كه خوشايند 
نيست اما برخی ديگر نيز بر اين باورند كه هر موردی كه موجب 

كنترل اين همه گيری شود كار مثبتی است.

 باشگاه
نویسندگان

سهشنبه

خبرنگار جنگی به تمام معنا

شرح بی سرانجامی

 خبر قرار يافتن مريم كاظم زاده ميان 
شهيدان، همسر شهيدش اصغر وصالی و گروه دستمال سرخ ها، من 
را بر آن داشت تا در رثای آن بی قرار انقلابی و ولايت مدار، اندكی از 
احوالات او را بيان كنم. دهه 70، حلقه نقد دفتر ادبيات ايثار بنياد 
جانبازان، در جمع خواهران و برادران، ميزبان اثر »خبرنگار جنگی« 

به روايت سركار خانم مريم كاظم زاده شديم.
مريم كاظم زاده را پيش از اين نامش را در بين گروه انگشت شــمار 
خواهران امدادگر و پزشک در بيمارستان وليعصر)عج( پادگان ابوذر 
سر پل ذهاب و البته به عنوان خبرنگار از شيردلی و شجاعتش برای 
حضور در خط مقدم و قرارگاه جنگی شــنيده بودم. در تماسی كه 
برای دعوتش در جلسه با او گرفتم فهميدم ايشان خواهرزاده آيت الله 
حائری شيرازی است و سال 55به اصرار خانواده برای ادامه تحصيل 
به انگلســتان رفت و در كنار درس و كلاس های آموزشی، عکاسی 
هم آموخت. آشنايی او با خانم مرضيه حديدچی )دباغ( شرايطی را 
فراهم كرد تا در مبارزه سياسی مصمم تر شود. حتی شرايط ديدار 
با امام خمينی )ره( در فرانسه نيز برايش فراهم شد و در آن ديدار از 
امام)ره( پرســيده بود: يک دخترمسلمان می تواند خبرنگار شود؟ 
كه امام در پاسخ گفته بودند: »اصل رشته اشکال ندارد، مگر اينکه 
حجاب رعايت نشود«. اين پاسخ يعنی انتخاب راه. می گفت:»وقتی از 
خود امام)ره( عکس می گرفتم، احساس كردم اين رسالت من است. 
به انگليس كه برگشتم، آرام و قرار نداشتم. سرگشته آن ديدار و آن 

معنويت و آن روحانيت شده بودم.«
مريم كاظم زاده با خبرنگار جنگی، »عکاسان جنگ«، »تا شهادت« 
و دلنوشته ها و عکس هايی كه از خود به يادگار گذاشته است، ثابت   
كرد كه پرچم شــخصيت و آرمان های وی برای پيمودن افق های 

روشن پيش رو همواره در اهتزاز خواهد ماند.
ابعاد شــخصيتی و وجودی بانويی چون مريم كاظم زاده به عنوان 
معلم، انقلابی، خبرنگار و مادر خانواده از قلمي چون من قابل توصيف 
نيست. زيباتر آن ديدم پرده ای از شخصيت او را از آنچه خودش بيان 

كرده با شما به اشتراک بگذارم:
در درمانگاه سرپل ذهاب يک اتاق داشتيم. يک اتاق دراز و تاريک كنار 
سالن درمانگاه. غير از دری كه حائلش يک پتو بود، هيچ روزنه ديگری 
به بيرون نداشت. تنها منبع نور اتاق يک مهتابی بود كه با ژنراتور برق 
روشن می شد. شب ها اگر كسی می خواست شب زنده داری كند بايد 
برای خودش فانوس می آورد. در صحبت هايمان »خوابگاه خواهران« 
می خوانديمش اما فقــط خوابگاه نبود. پناهگاه گذشــته هامان و 
اميدگاه آينده مان بود. در آن اتاق، دختران دانشجو می شديم و بحث 
می كرديم. زنان عاشق می شــديم و از دردهايمان حرف می زديم. 
مادرهای دلسوز می شــديم و همديگر را دلداری می داديم. عکس 
شهيدهايمان را در ســفره می گذاشــتيم بدون اينکه از قضاوتی 
بترسيم. فشنگ و نارنجک را چون بخشــی از وجودمان پذيرفته 
بوديم و به اميد فردای صلح، شــعر می خوانديم. بيــرون آن اتاق 
تاريک، به جنگ با واقعيت می رفتيم و شب ها به پناهگاه باورهايمان 
بازمی گشتيم. هفت سين مان همان سفره غذايمان بود. جايی نبود 
كه سفره ثابت پهن كنيم و بگذاريمش و برويم. هرشب كنار غذايمان 
از ســر ذوق چيزهايی به ســفره اضافه می كرديم. نزديک عيد كه 
می شد، سبزه سبز می كرديم. شيرينی مان هم هميشه خرما بود. 
گاهی هم كه از كمک های پشت جبهه نان برنجی بهمان می رسيد، 
سفره مان رنگی تر می شد. پای ثابت سفره هايمان پوسترهای شهدا 
بود، هر هفته مهمان ســفره هايمان تازه می شد. هرشب بعد از غذا 
فال حافظ می گرفتيم. نمی دانم چرا اما همه مان از صميم قلب اعتقاد 

داشتيم حافظ جوابمان را می دهد.
امروز به ياد آن سفره و آن جمع و آن نوروزها ديوان گشود:

شراب تلخ می خواهم كه مردافکن بود زورش / كه تا يک دم بياسايم 
ز دنيا و شر و شورش

 
چنــد روز ديگر بــا ســرآمدن دوره 
تابســتان  خــرداد،  امتحانــات 
دانش آموزان آغاز مي شــود. دوره فراغت كــودكان و نوجوانان در 
زمانه ما موســم برنامه هاي متنوع و متفاوتي است كه شامل انواع 
آموزش ها مي شود؛ از دوره هاي رزمي و ورزشي گرفته تا كلاس هاي 
مهارت آموزي و آموزش زبان و تعمير وسايل الکترونيکي و آموزش 

حرفه هاي گوناگون.
بديهي اســت كه اگر اين آموزش ها منجر به كسب مهارت از سوي 
دانش آموزان شود، ارزش بسيار زيادي خواهند داشت. تصور اينکه 
در پايان تابستان همه بچه هايي كه در اين مدت آموزش مورد علاقه 
خود را كسب كرده اند، استاد فن شوند، قند در دل آدم آب مي كند. 
اما دريغا كه چنين نيست. حتي بسياري از خانواده ها، سرخورده از 
تجربه هاي قبلي حاضرند نتيجه اين دوره ها، آشنايي كلي فرزندانشان 
با رشته مورد نظر باشد. با اين اميدواري كه در آينده با پيگيري   دوره ها 
و كسب مهارت هاي بيشتر اين آموزش ها را كامل كنند. نکته مهمي 
كه در اين زمينه وجود دارد اين است كه از ابتداي كار يعني مراحل 
ثبت نام، روندي جدي و فراگير براي استعدادسنجي و ارائه اطلاعات 
لازم درباره رشــته هاي مختلف آموزشــي به هنرجويان مشاهده 
نمي شود؛ امري كه اگر عملي شود در جذب استعدادها و ايجاد علاقه 
لازم براي آموزش ها بسيار مفيد خواهد بود. همچنين در جريان كار 
يعني طي روند آموزش، ارزيابي و نظارتي وجود ندارد و پيداســت 
كه هدف براي ارائه دهنده و دريافت كننده خدمات آموزشي صرفاً  
پركردن و گذران وقت است؛ طوري كه خانواده ها بتوانند در جواب 
»نور چشمي چه مي كند؟« دوست و آشنا اسم دهان پركن آموزشي 

را به زبان بياورند.
واقعيت اين است كه بسياري از ما وقتي صحبت از اسراف مي شود، 
مصاديق كاملًا دم دستي آن را به ياد مي آوريم غافل از اينکه اتلاف 
وقت دانش آموزان در بهترين دوره ســني آن هم به مدت تقريبي 
100 روز يکي از روشن ترين نمونه هاي اسراف و اتلاف سرمايه است؛ 

سرمايه اي كه با عنوان جواني وقتي از كف مي رود بازگشتي ندارد. 
اي كاش امسال و سال هاي آينده در همين اول كار يعني آغاز ايام 
فراغت، تدابيري انديشيده و تصميماتي اتخاذ شود تا هم آموزشگاه ها 
انگيزه بالايي براي ارائه مشاوره و خدمات لازم در اين زمينه داشته 
باشــند و هم دانش آموزان با عزمي جدي و روحيه اي مصمم سراغ 
آموزش هاي غيردرسي در طول تابســتان بروند؛ آموزش هايي كه 
مي تواند مکمل درس هاي مدرسه باشــد و در آينده و در وانفساي 
كمبود فرصت هاي شغلي به مددشان بيايد بلکه از اين رهگذر پايان 
تابستان نقل آموزش ها و كسب مهارت ها، شرح بي سرانجامي نباشد.

اينجا تهران است؛ پايتختی كه به شلوغی و ازدحامش معروف 
اســت و در تصور بســياری از ما كه در اين كلانشهر زندگی 
می كنيم يا آنها كه دورترند، اين شهر هميشه بالای 20ميليون 
جمعيت داشته است! اما راستش را بخواهيد اينطورها هم كه 
ما فکر می كنيم نيســت. در تازه ترين سرشماری انجام شده، 
جمعيت تهران 9ميليون و39هزار نفر تخمين زده شده. البته 
همانطور كه احتمالا می دانيد، خيلی از كسانی كه در طول روز 
در خيابان های اين شهر رفت وآمد دارند، در واقع ساكن تهران 
نيستند و فقط برای كار از شــهرهای اطراف مانند كرج، پرند، 
پرديس و... به اين شهر می آيند. به همين دليل هم جمعيت روز 
پايتخت با جمعيت شب آن تفاوت دارد و شب ها تعداد آدم های 

شهر كمتر هم می شــود. با اين همه، تهران  پرجمعيت ترين 
شهر  كشور است و نسبت به كلانشــهرهای ديگر، تعداد افراد 
بيشتری را در خود جای داده اســت. از حق نگذريم، امکانات 
بيشتری هم نسبت به شهرهای ديگر در تهران پيدا می شود و 
عجيب نيست كه خيلی ها پايتخت را با وجود همه سر و صداها 

و شلوغی هايش، برای زندگی انتخاب كنند. 

ايستگاه

شهر شلوغ من

حافظ

مرا چشمیست خون افشان ز دست آن کمان ابرو

جهان بس فتنه خواهد ديد از آن چشم و از آن ابرو

اگر امروز روی ميز كار خــود يا ديگری برخلاف 
هر روز به جای ته ســيگار های نارنجی و له شده 
در زيرســيگاری، يک گل قرمز زيبا ديديد اصلا 
هول نشويد، كسی عاشق صاحب آن زيرسيگاری 
نشده است. امروز سی و يکم ماه مه ميلادی برابر با 
نهم خرداد »روز جهانی بدون دخانيات« است و 
بنابراين كسی كه از نماد اين روز )گل قرمز داخل 
زيرســيگاری( باخبر بوده خواســته بدون اينکه 
در ورطه نصيحت بيفتد از صاحب زيرســيگاری 
بخواهد دست كم امروز به اين مرگ سفيد بوسه 
نزند. هر سال در چنين روزی غيرسيگاری ها به دو 
گروه كلی ايده آليست ها )كمالگرا(و رئاليست ها 

)واقع گرا( تقسيم می شوند. كمالگرها می خواهند 
هر چه سيگار اســت خاموش كنند و واقع گراها 
قصد دارند از مضرات مصرف سيگار و شمار آنها 
بکاهند. برای نمونــه شــهرداری پاريس كه به 
وضوح در جرگــه گروه دوم يا همــان واقعگرا ها 
قــرار دارد وظيفه فرهنگســازی بــرای كاهش 
مضرات مصرف ســيگار را اين بار به مســئولان 
بهداشتی كشور ســپرده و خود يک راست سراغ 
مبلمان شهری رفته اســت تا فضای شهر را برای 
سيگاری ها و غيرســيگاری ها به مکانی ايمن تر 
و خوش رايحه تر بدل كنــد. در پاريس اين مهم 
از ايســتگاه های اتوبوس شروع شــده و كنار هر 
ايستگاه اتوبوس )به عنوان يکی از مکان های مورد 
علاقه سيگاری ها( محوطه ای  طراحی و ساخته 
شــده كه به آنها اجازه می دهد با ايستادن در آن 
دود ســيگار خود را به وســيله هواكش ها به بالا 

هدايت كننــد. بــه اين وســيله مســافر های 
غيرسيگاری ديگر لازم نيست چشم و ابرو نازک 
كنند و دســت خود را جلوی دهان و بينی شان 
بگيرند. شهرداری پاريس به اين بسنده نکرده و 
با توجه به انبوه ته ســيگار هايی كه سال ها طول 
می كشد تا در طبيعت تجزيه شوند از آنها به طور 
مستقيم برای ساخت مبلمان شــهری استفاده 
می كند. برای نمونه، مســئولان شــهری شهر 
روی ملميزون Rueil-Malmaison در فرانسه با 
جمع آوری ميليون ها ته سيگاری كه شهروندان در 
سطل زباله ها مخصوص انداخته  بودند با همکاری 
يک شركت محلی نيمکت های زيبايی ساختند 
كه اكنــون به عنوان زيرســيگاری های گل قرمز 
)نماد روز بدون دخانيات( اين شــهر شــناخته 
می شوند. نمادی زيبا، خالی از كمالگرايی افراطی 

و واقع گرايانه از روز بدون دخانيات. 

مجتبی شاکری
دبيركل جمعيت ايثارگران 

انقلاب اسلامی

امیرجلال الدين مظلومي
روزنامه نگار

مهديا گل محمدینگاه
روزنامه نگار

اگر طبق مدعای تور گنيــف )رمان نويس و 
شاعر روسی( همه داســتان نويس ها از زير 
شنل گوگول )نويسنده روسی( بيرون آمده 
باشند، احتمالا اين حرف را می توان در مورد 
»والت ويتمن« و شاعران پس از او نيز بيان 
كرد. تأثير و نفوذ ويتمن بر شاعران آمريکايی 
پس از خود آن قدر گسترده است كه امروزه 
منتقدان، آنها را به 2  دسته تقسيم می كنند؛ 
آنهايی كه شيوه ويتمن را در شاعری دنبال 
می كنند و ديگرانی كه آگاهانه تلاش می كنند 
از تأثير ويتمن بر اشــعار خودشــان مصون 
بمانند. شاعران مدرنيســتی مثل تی. اس 
اليوت و ازرا پاوند با اينکه گوشــی دستشان 
بود كه ويتمن چه شاعر بزرگی است، حسابی 
مراقب بودند از او تأثير نگيرند. البته كسانی 
هم مثل آلن گينزبرگ پيدا می شدند كه راه به 
راه در شعرهايشان به او ادای دين می كردند. 
حتی در رمان شــهر شيشــه ای پل استر و 
ترانه های باب ديلان هم نشــانه هايی از اين 

والت ويتمن دوستی را می شود ديد.
ويتمن علاوه بر سرودن شعر، داستان كوتاه و 
مقاله هم می نوشت و روزنامه نگاری حرفه ای 
بود، اما بيشــتر به خاطر شعرهايش معروف 
اســت. غالب منتقدان بر ســر اعطای لقب 
»ملک الشــعرا«ی آمريکا به او توافق دارند. 
او از نخستين شاعرانی است كه دغدغه های 

مربوط به زندگی شــهری و شهرنشــينی 
در شــعرهايش بازتــاب پيــدا كرده اند. در 
شعرهای او توامان هم رگه های واقع گرايی 
و هم نشــانه های ماوراء الطبيعی به چشــم 
می خورد. كارهای او در زمان انتشارشــان 
يک شوک غيرمنتظره به حساب می آمدند؛ 
جسورانه ترين و بحث برانگيزترين شعرهايی 
كه تا آن زمان منتشر شــده بودند. ويتمن 
همان پروژه ای را كه نيما يوشــيج بعدها در 
شعر فارســی پياده كرد، ســال ها قبل از او 
در آمريــکا اجرا كرد. او دســت از ســنت 
اروپايی »سرودن اشــعار موزون« برداشت 
تا بتواند ســبک آزاد خــودش را ارائه كند. 
او نثر را به شــکل بی قاعده ای )بدون وزن( 
بــه كار می گرفت، بدون اينکه از موســيقی 

شعر)ريتم( غافل شود.
از تأثيرگذارتريــن آثــار او می تــوان از 
مجموعه های »آواز خــودم« و »برگ های 
علف« نام برد كه گزيده های متعددی از آنها 

در ايران چاپ و منتشر شده اند.

نیمای آمریکا
احمد مهرانفر را شايد خيلی ها پيش 
از ســريال دنباله دار پايتخت به ياد 
نياورند. اما مهرانفر از معدود بازيگران 
گزيده كاری بود كــه در فيلم های 
مهمی مثــل درباره الــی، بيخود و 
بی جهت، آتش بــس و دربند بازی 
كرده و با اينکه معمولا نقش مکمل 
داشت، اما توانست جای خود را در 

سينما باز كند. شروع سريال پايتخت و نقش ارسطو عامل باعث 
شد مهرانفر بيش از پيش ديده شود و پس از آن بود كه نقش های 
كمدی بيشــتری به كارنامه اين بازيگر اضافه شد. نقش هايی كه 
البته منتقدان زيادی داشــت و فيلم هايی كه تنها برای گيشــه 

ساخته شده بود.
مهرانفر اما كارش را نه از سينما، كه از بازی در تئاتر شروع كرد. او 
در نمايش هايی همچون »همه  چيز درباره آقای ف«، »فنز«، »قهوه 
تلخ«، »شکلک«، »17 دی كجا بودی؟« و... به ايفای نقش پرداخته 
و نويسندگی و كارگردانی نمايش »اديپ افغانی« را نيز در كارنامه 
هنری خود ثبت كرده  اســت. او علاوه بر بازيگری، نويسندگی را 
هم تجربه كرده و برای تئاتر نمايشــنامه نوشته  است. مهرانفر به 
همراه اميرحسين قاسمی نويسندگی سريال سال های دور از خانه 
را برعهده داشت كه كارگردان اين ســريال مجيد صالحی است. 
احمد مهرانفر و هادی كاظمی دو بازيگری هســتند كه در نقش 
صولت خنجری و اميريل زهره خان )شخصيت های فرعی سريال 
شــاهگوش( بازی می كنند. ســال های دور از خانه، اسپين آف يا 
روايتی مشتق از سريال شاهگوش است كه خنجری و اميريل زهره 

خان شخصيت اصلی آن محسوب می شوند.

احمد ارسطو

زیرسیگاریگلقرمزدرمبلمانشهری

آخر مصور

  تماشا/  اثر: تايونگ کانگ

 خيلی از كسانی كه ســيگار يا قليان می كشند، به غلط 
گمان می كنند كه دخانيات تنها به خودشــان آســيب 
می زند و كاری با بقيه ندارد. اما دود ناشی از سيگار يا قليان و زباله ای كه 
توليد می شود )مثل ته ســيگار، زغال قليان و...( می تواند هم به بقيه 
افراد و هم به محيط زيست آسيب های جبران ناپذيری وارد كند. در 
روزگاری كه دسترسی به سيگار و دخانيات، به شکل های مختلف هر 
روز بيشتر می شود و از طرفی تبليغات، رسانه ها و شبکه های اجتماعی، 
نقش پررنگی را نسبت به گذشته در زندگی مردم بازی می كنند، شايد 
نتوان تأثيراتی را كه اين شــکل از تبليغات بر ذهن و نحوه  عمل افراد 
باقی می گذارند، از بين برد يا خنثی كرد اما می توان در راستای بهبود 
وضعيت جامعه، اقداماتی را انجام داد. يکی از  اين اقدامات، نامگذاری 
روز 31می برابر با 10خرداد، به عنوان »روز جهانی بدون دخانيات« 
است. اين روز، توسط سازمان بهداشــت جهانی )WHO( و با 
هدف آگاه سازی مردم جهان نسبت به خطراتی نامگذاری 
شده كه اســتعمال يا همراهی با اســتعمال كنندگان 

دخانيات، آنها را تهديد می كند.
 در كشور ايران هم همگام با ديگر كشورهای جهان روز جهانی بدون دخانيات 
برگزار می شود، اما برپا كردن سمينار و نشســت و جلسات مختلف برای بيان 
مضرات سيگار، تا حالا كه چندان موفقيتی نداشته و تعداد افرادی كه تحت تأثير 
اين مدل سمينارها قرار می گيرند، انگشت شــمار هستند. به نظر می رسد بايد 
كارهای اساسی تری در شهر انجام شــود تا اگر كسی خواســت در خيابان يا 
محيط های عمومی سيگار بکشد، حداقل مزاحمتی برای ديگران نداشته باشد 
و زباله هم توليد نکند. نمونه اش می شود اتاقک هايی كه برای افراد سيگاری در 
برخی مکان ها مثل ايســتگاه های اتوبوس يا محيط های بسته مثل سالن های 

انتظار در فرودگاه و سينما.
 اگر بدانيد كه 30 تا 40درصد زباله های اطراف سواحل و جوی و گذر خيابان ها 
ته سيگار است و دود ناشی از دخانيات، هزاران تن گازهای گلخانه ای سرطان زا 
و شــيميايی توليد می كند و اگر بدانيد كه ســالانه بيش از 7ميليون نفر بر اثر 
استعمال دخانيات از بين می روند و 12درصد كل مرگ ومير افراد بالای 30سال 
در اثر مصرف دخانيات است، شايد كمی در سيگار كشيدن يا رفتن سراغ قليان 
تجديد نظر كنيد. اما اگر همچنان اصرار داريد كه سيگار بکشيد و معتقديد شما 
جزو آن دسته از افرادی هستيد كه بيمار نمی شويد!، لااقل امروز را به مناسبت 
روز بدون دخانيات، سالم نفس بکشــيد و بگذاريد اطرافيانتان هم كمی از دود 

سيگار شما به دور باشند.

دردسریبهنامسیگار

فاطمه عباسی

تقويم / زادروز
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اقتصاد، حول محور 
کلاس های خصوصی

به نظر می رســد خلاف آنچه در جامعه منعکس 
شده، پس از بازگشــت دوباره دانش آموزان به 
مدرســه، افت تحصیلی آنهــا و...، تقاضا برای 
استفاده از کلاس های خصوصی افزایش نداشته 
اســت. از آنجایی که هزینه کرد بــرای آموزش، 
چه به شکل رســمی و چه به صورت غیررسمی 
)کلاس های خصوصی(، در کشــورهایی اتفاق 
می افتد که نگاه کمی به امــر آموزش دارند. این 
نگاه کمی، نگاه نمره محــور با اهمیت کنکور در 
چین، ژاپن و... نیز مرسوم است. اما هزینه هایی 
که خانوار برای آموزش درنظر می گیرد، از هزینه 
برای کلاس هــای فوق برنامه تــا خرید کتاب و 
هزینه بــرای بهبود کیفیت درســی فرزندان با 
کلاس هــای خصوصی، متغیرهای وابســته به 
وضعیت اقتصادی خانوار محسوب می شوند. در 
گفت وگو با آموزشگاه ها، فروشگاه های فرهنگی 
و معلم ها به نظر این مراجعات با افت شدید همراه 
بوده است، زیرا اولویت خانوار در همه هزینه کردها 
غیراز خوراک و معیشــت با کاهش روبه رو بوده 
اســت. این نمونه در خانواده های طبقه متوسط 
که صاحب دو فرزند هستند بیشتر دیده می شود. 
چنین خانواده هایی در مقایسه هزینه برای فرزند 
اول که شاید در دوره ای ممکن بود، در این سال ها 
و برای فرزند دوم با مشــکل روبه رو شــده اند و 
هزینه هایشان در نیازهای اولیه و ابتدایی خلاصه 

شده است.
در عین حال با توجه به اینکه مدارس پس از مدتی 
حضوری شده اند، خانواده ها نگران افت تحصیلی 
فرزندان خود شــده و به بازارهای غیررســمی 
روی آورده اند. تمایل خانواده ها برای اســتفاده 
از کلاس های خصوصی معمــولا از این نگرانی 
ناشی می شــود که فرزندشــان دیگر نتواند در 
سال های بعد به مدرسه و مرتبه ای که در ذهن 
دارند، برســد یا در کنکور قبول شــود. همین 
نگرانی باعث می شود، خانواده مجبور به کاهش 
هزینه های خوراک خود شــده و آن را در بخش 
آموزش هزینه کند. به همین دلیل ریشه افزایش 
میل به کلاس های خصوصی را نباید چندان در 
کرونا جست وجو کرد، بلکه تمایل به استفاده از 
این کلاس ها ریشه هایی چند ده ساله در کشور 
داشــته و به باور کمینه نگــر در آموزش مربوط 
می شــود. در مقابل خانواده هایی که به سختی 
هزینه های اضافی آمــوزش را تحمل می کنند، 
خانواده هایی قرار دارند که هزینه زیادی را به امر 
آموزش اختصاص می دهد و جزو طبقه مرفه قرار 
گرفته اند. اما باید این را نیز درنظر گرفت که در 
آموزش غیررسمی )کلاس های خصوصی(، کمتر 
از 10درصد معلم های رسمی آموزش و پرورش 
فعالیت می کنند و اغلب دانشجویان موفق در آن 
رشته خاص هستند که در این راه در این  سال ها 
به منابع مالی مناسبی نیز دست پیدا کرده اند. اما 
با قاطعیت می توان گفت این بازار در میان معلم ها 

افت کرده است.
معلم های به نام کنکور نیز بیش از وجهه معلمی، 
وجه بیزینس و تجارت را در ایــن میان تقویت 
می کنند. زیرا معلمی عملی فرهنگی، آموزشی 
و اخلاقی اســت، درحالی که این گروه تاجرند. 
بنابراین قادرند ذهن خانواده ها را به مطلوب خود 
هدایت کنند. از این رو به واقــع نیز نرخ مصوبی 
در جایی برای چنین آموزش هایی تعریف نشده 
اســت. بنابراین معلم اســت که تعریف می کند 
خدماتی که ارائه خواهد کــرد چه میزان هزینه 
خواهد داشت. درباره کلاس های خصوصی قانونی 
وجود ندارد چون باید مدارس چنین امکانی برای 
دانش آموز ایجاد کنند. از سویی معلم ها موظفند 
در بسیاری از مدارس این تعهد را امضا کنند که 
کلاس های خصوصی با دانش آموزان خود برگزار 
نکنند، زیرا معلم باید آنچه در توان دارد در کلاس 
به دانش آمــوز آموزش دهد. اما اگــر خانواده ای 
نیازمند آن بود تا معلم خصوصی برای فرزند خود 
اســتخدام کند یا با معلمی قرارداد ببندد، دولت 

نمی تواند چندان در این باره مداخله کند.
وظیفه آموزش و پرورش اســت به اندازه ای این 
خدمات خود را گسترده کند که خانواده نیازمند 
آن نباشــند چنین هزینه ای را در ســبد خانوار 
درنظر بگیرد. زیرا باعث آسیب به عدالت آموزشی 
و عدالت اجتماعی خواهد شــد. اما متأسفانه نه 
قانونی در این باره ایجاد شده است و نه مدارس در 
این باره حمایتی از خانواده خواهد کرد. خانواده 
نیز به دلیل فرهنگ آموزشی با قدمت صد سال که 
فقط مخصوص ایران نیست، به وجود آمده و بازاری 
را حول خود شکل داده است. این در بسیاری از 
معلم های به نام خصوصا برای دانش آموزانی که 
آماده امتحان کنکور می شوند، بازاری ایجاد شده 
است. وقتی در همه اقلام 60تا 300درصد افزایش 
رخ می دهد، از آن سو این اعداد جا به جا می شوند و 
خانواده های متقاضی به این افزایش تن می دهند.
نکته آســیب زا در این میان، باعــث اتفاق هایی 
خواهد شــد. نتیجه چنین رفتاری صدرنشینی 
گروهی در آزمون ها و مراحل آموزشی است که 
در طبقه مرفه قرار گرفته و تــوان هزینه کردن 
برای امر آموزش را دارند. بنابراین مدارس خوب، 
دانشگاه های خوب و مشــاغل عالی به گروهی 
اختصاص پیدا می کند که از تــوان مالی خوبی 
بهره مند بوده اند. از سوی دیگر دانش آموزانی که از 
توان مالی چندانی بهره مند نیستند تا در این امور 
هزینه کنند و در مدارس دولتی درس می خوانند 
در شکافی طبقاتی به مرتبه ای که چندان شاید 
مطلوب شان نباشد، هل داده می شوند. این جاست 
که برای فــرد در جامعه امکان پیشــرفت محیا 
نخواهد بود. این باعث می شــود چون اقتصادی 
به این شکل به وجود آمده است، مانند هر اقتصاد 
دیگری این عرصه نیز بر نظام عرضه و تقاضا پیش 

خواهد رفت.

محمدرضانیکنژادیادداشت
پژوهشگر حوزه آموزش و پرورش

هزینه های میلیونی »رفع اشکال«
خانواده ها، نگران افت تحصیلی دانش آموزان در دوران کرونا هستند؛ این اتفاق تغییراتی اساسی در قیمت های تدریس خصوصی ایجاد کرده است 

حضور کوتاه مــدت دانش آموزان در مدارس، 
پس از همه گیری کرونــا، حالا محصل هایی 
را پای برگه های امتحانی نشــانده اســت که 
در تجربه تحصیلی خود امتحان را به شــکل 
آنلاین و از خانه نیز تجربــه کرده اند، اما پس 
از این غیبت و دوری از مــدارس، امتحانات، 
بازار معلم هــای خصوصــی را داغ تر از پیش 
کرده اســت. گفته می شــود بعضی معلم ها 
حتی فرصت خالی کردن ســاعتی برای یک 
دانش آموز جدیــد را بیــن برنامه های خود 
ندارنــد. خانواده هایی که این روزها شــاهد 
افت تحصیلی فرزندان خود بوده اند، با نگرانی 
از آینــده تحصیلی آنها، برایشــان معلم های 
خصوصی به خانه می آورند. حــال آنکه این 
کلاس های ساعتی نیز مانند هر نوع خدمات 
دیگری، با افزایش قیمت روبه رو بوده است. اما 
قیمت ها در این چند سال چه تغییری کرده و 
آیا استقبال از معلم های خصوصی پس از کرونا 

بیش از گذشته شده است؟

کلاسهایخصوصیپیشازدبستان
آن دسته از پدر و مادرهایی که پس از 3سالگی 
فرزندشان، او را به مهدکودک فرستاده و خیال 
خود را از آموزش دادن راحت می کردند، حالا 
چند ســالی اســت که با ترس از بیمار شدن 
دلبندشان خانه را به هر مکانی ترجیح داده اند. 
همین امر باعث شــده مهارت هــای ابتدایی 
که در این محیط های آموزشــی به کودکان 
آموزش داده می شد، جایشان خالی بماند و آن 
دسته که باید آماده رفتن به مدرسه در سال 
تحصیلی آتی باشــند، با خلأ های اینچنینی 
مواجه شــوند. فرزانه که مربی کودکان است 
می گوید با تعطیلی مــدارس و مهدکودک ها 
در دوران همه گیری کرونا، اســتقبال پدر و 
مادرها از کلاس های خصوصی بیشــتر شده 
اســت. او می گوید: »با بازگشــایی مدارس 
و مهدکودک هــا، پدر و مادرهایــی که حالا 
باید فرزندان شــان را به مدرســه بفرستند، 
با مشــکلاتی مواجه شــده اند؛ مثلا کودک 
5و 6ســاله ای که باید بعضــی از مهارت ها را 
در مهد و پیش دبســتانی یاد می گرفت، حال 
بدون چنین آورده آموزشــی و تعلیمی پا به 
مدرسه خواهد گذاشــت؛ از این رو یا مدارس 
با آزمون ها و تســت هایی از دانش آموزان از 
ثبت نام این کودکان ممانعــت می کنند یا با 
قبول کردن کــودک در مهارت هایی که باید 

به آن تجهیز می شده و نشده است، 
او را به عنــوان دانش آمــوزی 

ضعیــف می پذیرنــد. به 
پدر  همین خاطــر 

و مادرها ســعی 
بــا  می کننــد 

صرف هزینه های شخصی این نقص را جبران 
کنند و برای فرزندشــان معلم بگیرند.« این 
مربی مهد می گوید قیمت هر ساعت آموزش 
در این ســطح به نســبت تهران و شهرستان 
متفاوت اســت. او می گوید برای هر ســاعت 
در شهرســتان 150هزارتومــان و در تهران 
200هزار تومان درنظر گرفته می شود که کف 
هزینه در آموزش است. البته این عدد می تواند 
نسبت به هر منطقه و با تخصص مربی متفاوت 
باشــد؛ مثلا آن دســته که به کودکان زبان 
انگلیســی آموزش می دهند، برای هر ساعت 
آموزش آنلایــن از 180تا 300هــزار تومان 

دریافت می کنند.

گرانترهاتضمینیدرسمیدهند
اما محبوبه که از معلم های باســابقه  آموزش 
و پرورش اســت و در مقطع متوســطه اول 
درس می دهــد، می گوید درخواســت معلم 
خصوصی بیش از گذشــته شــده  اســت. او 
که خود چنــدان علاقه ای به برگــزاری این 
کلاس ها نــدارد، می گوید: »پــس از مدتی 
که همه گیری کرونــا دانش آموزان و معلم ها 
را خانه نشــین کرده بود، درخواست ها برای 
برگزاری کلاس های خصوصی بیش از پیش 
رونق گرفت. والدین معتقد بودند فرزندان شان 
با برگزاری کلاس های مجازی درست آموزش 
داده نمی شوند؛ از این رو به معلم های خصوصی 
روی آوردند.« او می گوید قیمت این کلاس ها 
نیز مانند هر نوع افزایش قیمت خدمات و کالا 
در کشور، افزایش داشته است. اما چون او در 
معدود کلاس هایــش همچنان با همان مبلغ 
گذشــته کار می کند، معتقد است این هزینه 
بیشــتر صرف کرایه رفت وآمــدش به خانه 
دانش آموزان می شود. البته می گوید که سطح 
مالی خانواده و محل زندگی او در تعیین این 
قیمت ها بین معلم ها بی تأثیر نیست:  »معلم ها 

در این بــازار، تدریس شــان با 
قیمت هــای متفاوتــی ارائه 

می شــود؛ بنابراین معمولا 
برای کاهش هزینه ها از 
معلم هایی کمک خواسته 

می شــود که تازه کار یا دانشــجویانی که به 
دروس مسلط هستند. از سویی این کلاس ها 
از چند جلسه بیشتر تجاوز نمی کند؛ چون در 
غیراین صورت هزینــه پرداخت کلاس برای 
خانواده ممکن نخواهد بود؛ بنابراین معلمی که 
مدام بخواهد وضعیت تحصیلی دانش آموزش 
را رصد کنــد و آموزش پایــه ای و کامل به او 
بدهد، معمولا مربوط بــه محله های بالاتر و 
مرفه تر اســت؛ چون خانواده ها در محله های 
پایین معمولا تلاش می کنند با یک جلســه، 
این خسران را در فرزندشان جبران کنند؛ حال 
آنکه هم دانش آموز درست آموزش نمی بیند و 
هم خرج این مبلغ برای خانواده بیهوده خواهد 
بود. کســی که نیاز به معلــم خصوصی پیدا 
می کند، با یک جلسه مشکلش رفع نمی شود.« 
محبوبــه می گوید بعضــی از همکارانش که 
ســرگروه درســی خاص در منطقه هستند، 
در روزهای منتهی به امتحان، روزهایشــان 
به کلی پر از ســاعات کلاس های خصوصی و 
فشرده اســت. محبوبه درباره مبالغی که این 
معلم هــا دریافت می کننــد، می گوید: »این 
رقم در معلم های شناخته  شــده و آنها که در 
مدارس خاص تدریس می کنند با دیگر معلم ها 
متفاوت اســت؛ مثلا درمورد معلم هایی که 
در مدرســه هایی خاص و مشــهور تدریس 
می کنند، این رقم ســر به فلــک می گذارد و 
گاه به جلسه ای 700هزار تومان هم می رسد. 
بســتگی به این دارد که محله و سطح رفاهی 
خانواده چگونه باشــد یا چه درس تخصصی 
آموزش داده  شــود یا معلم در کدام مدارس 
مشغول به کار باشد. البته روش ها نیز متفاوت 
است. بعضی تضمینی درس می دهند و بعضی 
برای رفع اشــکال کلاس برگــزار می کنند؛ 
بنابراین قاعــده و قانون خاصــی در این باره 
تعریف نشده است و هرکس بنا بر آنچه خود 

تعریف می کند از مردم پول می گیرد.«

عربیساعتی600هزارتومان
ســوی دیگــر ماجــرا امــا 
خانواده هایی هستند که حالا 
در بیــن صحبت های 

مــادران و خانواده هــای دیگر، نگــران افت 
تحصیلی فرزندان خود شــده اند. بعضی خود 
از نزدیک شــاهد این افت تحصیلــی بوده و 
بعضی برای اینکه فرزند خود را در سال بعد در 
مدرسه ای با امکانات بهتر ثبت نام کنند، روی 
به این کلاس ها می آورند. آزمون های ورودی 
بعضی مدارس و شبه کنکورها شاید همچنان 
مواردی اســت که این بازار را داغ نگه داشته 
اســت. از ســویی توجه به یادگیری زبان، از 
مواردی است که بیش از پیش بازار کلاس های 
خصوصی زبــان را گــرم و گاه قیمت ها را با 

رکوردشکنی مواجه کرده است.
ریحانه دانش آموز دوره متوســطه اســت. او 
دربــاره تجربه  خودش در این بــاره می گوید 
که برای تقویت درس عربی مجبور به کمک 
گرفتــن از معلم خصوصی شــده اســت. او 
می گوید:  »با یک معلم عربی باســابقه حدود 
10سال کار، قرارداد بستیم. او برای یادگیری 
بعضی مباحث درســی آمده بود و قرار شــد 
برای هر جلســه 600هزار تومــان دریافت 
کند که این عدد نســبت به قیمت های پیش 
از کرونا 50درصد افزایش داشــته اســت.« 
مــادر ریحانه معتقد اســت: »افزایش قیمت 
معلم خصوصی به واســطه کرونا نســبت به 
اندازه تورم در بخش های دیگر بوده است. از 
ســویی معلم های خاص در محله های خاص 
تقریبا قیمت هایشان خارج از تصور ماست و 
هر یک با مبلغــی کار می کنند. مثلا در دوره 
کرونا قرار بــود معلمی به صــورت آنلاین به 
دخترم و 2دوست دیگرش درس بدهد. او از 
هر یک از این افراد یک میلیون تومان خواسته 
بود؛ یعنی ساعتی 3میلیون تومان. این هزینه 
هرچند تضمینی هم باشد، به نظرم غیرمنطقی 

است.« او می گوید، کلاس زبان آیلتس حداقل 
ســاعتی 300تا 500هزار تومان شده است و 
این عدد تا یک میلیون و گاه بیش از آن تجاوز 

می کند.

هرساعتدرسیکونیممیلیونتومان
مجتبی که معلم مقطع متوســطه دوم است، 
می گویــد: »قیمت کلاس هــای خصوصی از 
ســاعتی 150هزار تومان شــروع شــده و تا 
یک میلیون و 500هزار تومان نیز می رسد.« 
او می گوید قیمت هایی که از 600هزار تومان 
به بالا تعیین شــده اند، معمــولا در پایه های 
دوازدهم و مخصوص دانش آموزان کنکوری 
اســت. از ســویی دانش آموزان پایه یازدهم 
نیز از چنین اســتادانی بهره مند می شــوند. 
مجتبی می گوید: »این کلاس های خصوصی 
بــا معلم هــای بنام و مشــهور کنکــور بین 
دانش آموزان، گاه در هر ساعت به یک میلیون 
و 500هــزار تومان هم می رســد؛ هرچند به 
شکل معمول تدریس در این کلاس ها ساعتی 
250هزار تومان اســت. البته وقتی از ساعتی 
بودن صحبت می شــود هر یک ساعت و نیم 
منظور است که معادل همان ساعت کلاسی 
دانش آمــوزان خواهد بود و معمولا ســاعتی 
بودن بــه معنای 60دقیقه آمــوزش نخواهد 

بود.«
روشن است که چون نرخ مصوبی در این باره 
تصویب نشده، به نسبت تخصص و تجربه هر 
فرد این عدد متفاوت اســت. به نظر او، روال 
آموزشی تغییر نکرده و مطالبات نیز افزایش 
نداشته اســت. مجتبی نیز مانند بسیاری از 
معلم های فعال در آمــوزش و پرورش معتقد 
اســت چون این تعطیلی طولانی بوده است، 
حالا تلاش ها برای کلاس های خصوصی دیده 
می شــود. او می گوید: »در دوران کرونا چون 
کلاس ها مجازی برگزار می شد، دانش آموزان 
در پروســه آموزش عقب افتــاده و نیازمند 
کلاس های خصوصی شــده اند، اما چون باز 
هم این حضور ممکن نبود، مجبور به جبران 
خلأ ها به شکل مجازی بودند، ولی اکنون که 
کلاس ها حضوری شده است، این نیاز کمتر 
حس می شــود. پرتکاپوترین معلم نیز 5روز 
در هفته فعال خواهد بــود. این معلم از صبح 
تا ظهر به مدرســه می رود و معمولا عصرها 
آزاد، کار می کند و اگر در هر روز یک کلاس 
خصوصی هم داشــته باشــد، روزها و هفته 
خود را پر کرده اســت. اما آنطــور که به نظر 
می رســد ترافیک تقاضا برای معلم ها وجود 
نــدارد؛ بنابراین آن رقمی که عجیب باشــد 
نیز به دســت نخواهد آمد؛ چون به واقع هیچ 
معلمــی نمی تواند به طور کامــل روز خود را 
به این کار اختصاص دهــد؛ مگر معلم هایی 
که در مدرسه مشغول به تدریس نباشند 

و بیشــتر در زمینــه 
دروس کـنـکـــوری 
فعالیـــت کـنـنـد.«

زهرارستگارمقدمگزارش
روزنامه نگار

نکتهها

برای هر ساعت 
آموزش کودکان 

در شهرستان 
150هزارتومان و 

در تهران 200هزار 
تومان درنظر گرفته 

می شود که کف 
هزینه در آموزش 

است. البته این 
عدد می تواند نسبت 

به هر منطقه و با 
تخصص مربی 
متفاوت باشد؛ 

مثلا آن دسته که 
به کودکان زبان 

انگلیسی آموزش 
می دهند، برای هر 

ساعت آموزش 
آنلاین از 180تا 
300هزار تومان 
دریافت می کنند

افزایش قیمت 
معلم خصوصی به 

واسطه کرونا نسبت 
به اندازه تورم در 
بخش های دیگر 

بوده است. از سویی 
معلم های خاص در 

محله های خاص 
تقریبا قیمت هایشان 

خارج از تصور 
ماست و هر یک با 

مبلغی کار می کنند. 
مثلا در دوره کرونا 

قرار بود معلمی 
به صورت آنلاین به 
دخترم و 2دوست 

دیگرش درس بدهد. 
او از هر یک از این 
افراد یک میلیون 

تومان خواسته 
بود؛ یعنی ساعتی 

3میلیون تومان

درمورد معلم هایی 
که در مدرسه هایی 

خاص و مشهور 
تدریس می کنند، 

این رقم سر به 
فلک می گذارد و 
گاه به جلسه ای 

700هزار تومان هم 
می رسد. بستگی به 

این دارد که محله 
و سطح رفاهی 

خانواده چگونه 
باشد یا چه درس 

تخصصی آموزش 
داده  شود یا معلم 

در کدام مدارس 
مشغول به کار باشد. 

البته روش ها نیز 
متفاوت است. 

بعضی تضمینی 
درس می دهند و 
بعضی برای رفع 

اشکال کلاس برگزار 
می کنند؛ بنابراین 

قاعده و قانون 
خاصی در این باره 

تعریف نشده است 
و هرکس بنا بر آنچه 
خود تعریف می کند 
از مردم پول می گیرد

پــس از مدتــی کــه همه گیــری کرونــا 
دانش آموزان و معلم ها را خانه نشین 
کرده بود، درخواست ها برای برگزاری 
کلاس هــای خصوصی بیــش از پیش 
رونــق گرفــت. والدیــن معتقــد بودند 
فرزندان شــان با برگزاری کلاس های 
داده  آمــوزش  درســت  مجــازی 
نمی شــوند؛ از ایــن رو بــه معلم هــای 

خصوصی روی آوردند

تصویرسازی: محمدعلی حلیمی
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پویایی اندیشه سیاسی امام )ره( 
از عقلانیت تا نوآوری

 عقبگرد در تمدید
 کارت های بانکی 

  شکرگزاری 
در توتستان

 امام )ره( هر زمان وارد بحران می شد
 آن بحران را به نوآوری تبدیل می کرد

بانک مرکزی تمدید خودکار کارت بانکی را لغو کرده که 
باعث افزایش میلیون ها مراجعه به بانک ها خواهد شد 

 چهارمین جشنواره توت در محله کن 
برگزار شد
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مهم تریــن کلیدواژه ها در اندیشــه 
سیاسی امام خمینی)ره( چه چیزهایی هستند؟

مهم ترین کلید واژه امام)ره(، مردم بود و احترام به مردم 
و دفاع از حریم آنها را پل عبور برای رسیدن به رضایت 
خداوند می دانســت. مفاهیمی چون امنیت، عدالت، 
وحدت، مقاومت، مشروعیت و مشارکت دیگر کلیدواژه ها 
هستند. در اندیشه شناسی امام)ره( تحقق این مفاهیم 
راهبردی، انقلاب را در حد و اندازه میزان اعتقاد به مردم 
امکان پذیر می دانست. امام باور داشت که در تاریخ ایران 
هیچ قدرتی نتوانسته است این مفاهیم را به مقصد برساند 
و حامی آنها باشد مگر قدرت مردم. بنابراین خیلی سخت 
است و اصلا امکان پذیر نیســت بتوان تحلیل سیاسی 
امام خمینی)ره( از انقلاب را بدون فلسفه مردم شناسی 
و مردم باوری ایشان تحلیل کرد. وحدت هم از مفاهیم 
راهبردی انقلاب است که جز در سایه اراده مردم امکان 
حضور ندارد. استقلال و نشاط اجتماعی هر جامعه ای به 
اتحاد و همبستگی آن جامعه بســتگی دارد و امام)ره( 
معتقد بودند که وحدت مردم راز آشکار و قدرت ماندگار 
حفظ نظام های مردمی است. امروز در دهه پنجم انقلاب، 
جامعه از این زاویه با چالش جدی مواجه است و برخی 
عملکردها متأسفانه از ســنت برجای مانده از امام)ره( 
فاصله گرفته است و جا دارد که مسئولان و مدیران به 

این نکته توجه بیشتری داشته باشند.
مردم گرایی مورد نظر امام خمینی)ره( 

چقدر می تواند در جامعه ما متجلی شود؟
مهم ترین کار یک سیاستمدار درک درست از مردم 

جامعه خود اســت و امام)ره( از این درک برخوردار 
بود. به عنوان مثــال؛ عدالت از جنــس انقلاب باید 
عدالت مردم محور باشــد وگرنه عدالت به اســارت 
بی عدالتی هایی با نام عدالــت درخواهد آمد. جهان 
امروز نمادی از شعار عدالت های غیرمردم محور است. 
امام با تمام وجود قدرت خود را با قدرت مردمی انقلاب 
به اشتراک گذاشته بود و قدرت امام رنگ و بوی مردمی 

داشت، لذا کار ساز بود.
امام)ره( ازجمله اندیشمندانی بودند که 
در قرائت امروزی ایده پرداز تلقی می شدند. شما 
ابعاد ایده پردازی ایشان را چگونه تحلیل می کنید؟

یکی از ویژگی های بارز اندیشه سیاسی امام خمینی)ره( 
پویایی است تا جایی که عنصر پویایی یکی از پایه های 
اندیشه سیاســی امام)ره( را تشکیل می دهد. ایشان 
در جریان اندیشــه ورزی خود دارای مدل بود و تمام 
آثار به جامانده از ایشان قطعات پازل یک مدل کلان 
به حساب می آید. اندیشه سیاسی امام خمینی)ره( را 
باید در نسبت بین نوآوری و بحران فهم کرد. به عبارت 
دیگر امام)ره( اندیشه ای را عرضه نمی کرد که تنها به 
درد قفسه کتاب بخورد، بلکه شکل گیری اندیشه ایشان 
با عمل نضج گرفته و ساخته شــده است و درست به 
همین علت است که هرگز نتوانستند مانند اندیشه های 
مارکس تفسیرهای عجیب و غریب و غلط از آن ارائه 
کنند. امام)ره( هر زمان وارد بحران می شد، آن بحران 
را به نوآوری تبدیل می کرد و به این طریق اندیشــه 
سیاسی خود را عرضه می کرد. یکی از مهم ترین این 

نوآوری ها »انقلاب اسلامی« بود. انقلاب اسلامی ایران 
پیش از آنکه یک انقلاب باشد یک نوآوری محسوب 
می شــود. یکی دیگر از مصادیق نوآوری در اندیشــه 
ایشان »مقاومت« است. مانند مقاومت انقلاب اسلامی 
که با اصول اندیشه ایشان اتفاق افتاد و یا مقاومت در 
دفاع مقدس که با اندیشــه امام)ره( صورت پذیرفت. 
هیچ اندیشه ای از امام)ره( وجود ندارد که خارج از حوزه 
بحران به وجود آمده باشــد و یا آنکه تکراری باشد. در 
واقع اندیشه سیاسی امام خمینی)ره( بازتابی از حضور 
عملیاتی وی در بحران هاست که بحران را تبدیل به 
نوآوری کرده است. نوآوری در اندیشه امام خمینی)ره( 
به این صورت بود که ایشــان چارچوب های اصلی و 
اصیل را در اندیشه ورزی خود حفظ می کرد و به دنبال 
یک ارتباط جدید میان آن متغیرهای قدیمی بود، در 
واقع ایشان به برقراری ارتباطی جدید میان متغیرهای 

قدیمی می پرداخت.
نگاه امــام)ره( به تربیت نســل نو و 

تمدن ساز و مقوله فرهنگ چگونه بود؟
به نظر امام)ره( عقلانیت جدید فقط در حوزه مادیات 
است، ولی برای دســتیابی به 2سطح دیگر عقلانیت 
باید به حوزه معنویــات و فرامادیات روی آورد. از این 
نوع عقلانیت تعریف شده توسط امام)ره( تحت عنوان 
عقلانیت دینی تعبیر می شــود. امــام)ره( همچنین 
ضمن پذیرش عقلانیت جدیــد، پذیرش علم، عالم و 
عقل را در قالب دانشمندان، متخصصان، مخترعان، 
کارشناسان، دانشگاه و مدرسه می ستایند و مجریان را 

بر به کارگیری آنها در سامان دادن به حیات اجتماعی 
اقتصادی توصیــه و ترغیب می کردنــد؛ بنابراین در 
کنار این عقلانیت با تأکید بــر متعهد بودن حاملان 
عقلانیت جدید به اسلام، مصالح ملی و عدم وابستگی و 
خودباختگی، عقلانیت سطوح دیگر را که به معنویت، 
خداگرایی و آخرت گرایی مرتبط است قرار می دهند؛ و 
از مسئولان دانشگاه و مدارس و کلا مسئولان آموزشی 
همواره می خواهند که بر پــرورش، تربیت، معنویت 
و تعهد دینی دانش آموزان و دانشــجویان و... توجه 
ویژه مبذول دارند. ایشان با مفروض گرفتن محتوای 
آموزشی مراکز علمی و آموزشــی که همان آموزش 
عقلانیت جدید اســت، عمدتا بر کسب سطوح دیگر 
عقلانیت در کنار عقلانیت علل گرایانه تاکید می کنند. 
بدین سان عقلانیت علل گرایانه را با عقلانیت معطوف 
به معنا ترکیب می کنند و آنها را در خدمت رشد و تعالی 
جامعه انســانی در بعد مادی و معنوی قرار می دهند. 
امام خمینــی )ره ( قائل  به فرهنگ پیشــرو در مقابل 
فرهنگ پیــرو بوده و »نظام فرهنگــی« مطلوب وی 
نظامی مشتمل بر اراده، انتخاب و تأسیس در مقابل 
تقلید و اکتساب بوده است. ایشان دارای رویکرد مبتنی 
بر چشم انداز بودند و این نگاه مبنای پیشران فرهنگ 
است. از سوی دیگر حضرت امام)ره( به اراده انسانی در 
سازندگی فرهنگی و »امکان« ایجاد تغییر  در فرهنگ 
و شایسته بودن این تغییر اعتماد داشتند. پس، نظام 
فرهنگی مطلوب، نظام  تلفیقی  و پیوندی  میان 2نگرش 

برای شناخت درست حکومت  و جامعه  است .

پویایی اندیشه سیاسی امامره 
از عقلانیت تا نوآوری

عیوضی: امام )ره(هر زمان وارد بحران می شد،
آن بحران را به نوآوری تبدیل می کرد

اخلاق مداری و سیاستمداری
از نظر امام خمینی)ره( رابطه اخلاق و سیاست رابطه متقابلی 
است. این اخلاق است که به عنوان پلی متحرک اندیشه سیاسی 
امام را به ســمت ایجاد ســاختارهای سیاســی جدید بعد از 
پیروزی انقلاب اسلامی می برد. از سویی برای عمل به قوانینی 
چون عدالت و رفع و دفع ظلم و جور، وجود مجری و تشــکیل 
حکومت ضروری است و از سوی دیگر دستگاه های حکومتی و 
مســئولین موظف به مراعات اخلاق اسلامی هستند. از طرف 
دیگر، سیاست اخلاقی در اندیشه امام آرمان گرایی صرف نبوده، 
بلکه آن حضرت با تاسیس جمهوری اســلامی و رهبری آن، 
اخلاق را سیاسی و سیاست را اخلاقی کرد. وقوع انقلاب اسلامی 
تحت تأثیر شخصیت اخلاقی – سیاسی امام)ره( واکنشی بود 
به بحران اخلاقی و سیاسی زمانه. امام)ره( در عرصه داخلی، از 
منظر احیاگرایانه بر مقیاس های دینی - اخلاقی به پاکسازی 
نظام سیاســی اخلاق زدا پرداخت و جامعیت علمی، عدالت و 
منش اخلاقی حاکمان مسلمان را مطرح کرد. در عرصه خارجی 
نیز سیاست نه شرقی نه غربی را که مبتنی بر اصول اخلاقی – 
اسلامی است، سرلوحه سیاست خارجی و روابط دیپلماتیک قرار 
داد. در نتیجه حضور فعال و مستمر امام)ره( در صحنه حیات 
اجتماعی – سیاسی ایران و رهبری انقلاب، هدفی جز اخلاقی 

کردن سیاست نداشت.
اخلاق عملی امام در واقــع، ماهیتی انعطاف پذیر براســاس 
مقتضیات زمــان و مــکان و درک اجتماعــی و در چارچوب 
ارزش های دینی و اعتقادی دینی دارد. همچنین اخلاق براساس 
رابطه تلازمی بین وجوه مختلف سیاســت، اقتصاد و فرهنگ 
بنا شده است. این رابطه تلازمی در همه حوزه های ساختاری 
و کارگزاری ضامن مشــروعیت نظام سیاســی است. از منظر 
امام کارکرد پل محرک اخلاقی این اســت که اگر پل محرک 
اخلاق، نظام فرهنگ، سیاست، اقتصاد و... را به هم متصل کند 
و ارزش های نظام فرهنگی را در ساختارها و کارگزارهای نظام 
اقتصادی بازتاب دهد، در آن صــورت رویکرد ایجابی و مثبت 
در جامعه ایجاد و به شــکل گیری و ماندگاری ارزش ها منتهی 
می شود. این پل محرکه اخلاق دارای شاکله ای چرخشی است 
که در طول زمان فرایند انتقال ارزش ها از نظام فرهنگی به نظام 
اقتصادی، سیاسی را انجام می دهد و اســتمرار این فرایند، به 
بازتولید مشروعیت نظام سیاسی و ارتقای کارآمدی آن منجر 
می شود. در واقع اخلاق به عنوان یک پل محرک دوطرفه این 
قابلیت را دارد که با تأثیرگذاری و پایداری بین اجزا، موجبات 
کارآمدی نظام سیاسی را استحکام بخشد و تجربه این روش در 
دوران مبارزاتی انقلاب اسلامی مؤید این مطلب است. اخلاق 
محوری امام به بازتولید مشــروعیت نظام سیاســی و ارتقای 
کارآمدی آن و افزایش سطح مشارکت، مقاومت، اعتماد ملی، 
نشاط فرهنگی و امید به آینده منجر شد. بر این اساس می توان 
گفت پل محرک اخلاق، عامل پیوند دهنده ای است که روندهای 

حاصل از آن بر انسجام درونی می انجامد.

انتصاب مسببان وضع 
موجود را متوقف کنید

نایب رئیس کمیســیون اجتماعی مجلس با انتقاد 
از به کارگیری مســببان وضع موجود گفت: آقای 
رئیسی همواره تأکید داشــتند که نباید ازمسببان 
وضع موجود در مناصب مدیریتی استفاده کرد اما 
متأسفانه با وجود این تذکر همچنان مسببان وضع 
موجود درمســئولیت های مدیریتی حضور دارند و 
حتی شاهد جا به جایی آنان در مناصب مهم تر نیز 
هستیم و مســئولیتی نیز نمی پذیرند. علی بابایی 
کارنامی با اشاره به اینکه برخی افراد مسبب وضعیت 
کنونی اخیرا در برخی مناصب به کارگرفته شده اند 
افزود: با روی کار آمدن دولت ســیزدهم گفتمان 
سیاسی و اداری به سمت خدمت خالصانه و صادقانه 
برای مردم تغییر کرده است و باید مدیرانی سر کار 
بیایند کــه اعتقاد عملی به مــردم، دولت و جریان 
انقلاب داشته باشند. این انتظار امروز به طور جدی با 
توجه به ضرورت های موجود وجود دارد که افرادی 
سر کار بیایند که دغدغه مردم، انقلاب و کار خالصانه 

داشته باشند. / فارس 

نقل قول خبر

 خبر

دیدگاه

محسن زنگنه
نماینده مجلس

لازمــه اصــاح ســاختار، اتخــاذ برخــی 
تصمیمــات از ســوی مجلــس و دولــت 
و عزم جدی بــرای ایــن کار اســت و دوم 
اینکــه برخــی اختیــارات را در مســیر 
اصاحات باید دولــت و مجلس واگذار 

کنند./ تسنیم

میرشاهین تقی خانی
سخنگوی ارتش 

امــروز شــیوه های ترکیبی نبــرد جایگاه 
ویــژه ای بــرای پهپادهــا ایجــاد کــرده 
اســت. مجموعه بمب ها، موشــک ها، 
راکت هــا وتجهیــزات نصــب شــده روی 
پهپادهامحصــول ذهــن خــاق جوانان 
ارتــش، وزارت دفــاع و شــرکت های 
دانش بنیان اســت کــه دشــمن را از هر 
اقدام نابخردانه علیه جمهوری اسامی 

برحذر می دارد. / مهر 

نزدیک شدن به سالروز رحلت بنیانگذار انقلاب اسلامی بهانه خوبی برای پرداختن به 
زوایای ناگفته فکری و اندیشه حضرت امام خمینی)ره( است. همشهری در گفت وگو با 
محمد رحیم عیوضی، استاد مطالعات انقلاب اسلامی، به بررسی برخی ابعاد اندیشه ای 
امام بزرگوار انقلاب پرداخته است. وی معتقد اســت که امام خمینی)ره( قائل  به فرهنگ پیشرو در 
مقابل فرهنگ پیرو بوده و مسئله شناس واقعی در مواقع بحرانی بوده اند. تا جایی که بستر بحران ها 
برای حضرت امام)ره( به عرصه فرصت ها و نوآوری تبدیل می شد. مشروح این گفت وگو را در ادامه 

خواهید خواند: 

گفت وگو

صفیه رضایی؛ روزنامه نگار
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پس از چند ســالی که کرونا باعث شده بود مردم از 
دردسری به نام تمدید حضور کارت های بانکی شان 
خلاص شــوند بار دیگر بانک مرکزی در یک اقدام 
ناگهانی اعلام کرده که تمدید خودکار تاریخ انقضای 
کارت های بانکی حداکثر تا پایــان ماه جاری ادامه 
خواهد داشت و از ابتدای تیر ۱۴۰۱ مشتریان باید 
برای تمدید کارت های بانکی خود به صورت حضوری 

به بانک ها مراجعه و اقدام کنند.
این اقدام بانک مرکزی بــا واکنش وزارت ارتباطات 
مواجه شــده و معاون وزیر ارتباطات اعلام کرده که 
لغو تمدید خودکار کارت هــای بانکی خلاف دولت 
الکترونیکی به حســاب می آیــد و از بانک مرکزی 
خواســت دلایل خود را برای ایــن تصمیم توضیح 
دهد. رضا باقری اصل، معــاون امور دولت، مجلس 
و اســتان های وزارت ارتباطات که سابقه چند سال 
فعالیــت به عنوان دبیر شــورای اجرایــی فناوری 
اطلاعات هم دارد در گفت وگو با همشــهری تأکید 
دارد که این اقدام باعث می شــود میلیون ها نفر از 
مردم کشــور مجبور به مراجعه حضوری به بانک ها 
شــوند. به گفته او در دوران کرونا استفاده مردم از 
خدمات الکتریکی ازجمله احراز هویت آنلاین بسیار 
رشد چشمگیری داشته است. استفاده دستگاه های 
مختلف از فناوری های جدید و هوش مصنوعی باعث 
شد تا به صورت محسوسی رضایت مردم از کیفیت 
خدمات بیشتر شــود. یکی از این موارد هم تمدید 

خودکار تاریخ اعتبار کارت ها بوده است.

نیاز به استفاده از فناوری های تازه
 به گفته معاون وزیــر ارتباطــات، مقام های بانک 
مرکزی علت لغو تمدید خودکار را مســائل امنیتی 

کارت ها براساس استانداردهای جهانی می دانند.
رضا باقری اصل تأکید دارد که این اســتانداردها در 
همه جا یکســان نیســت و در این رابطه می گوید: 
بانک مرکزی بهتر بود زمانی که عدم تمدید خودکار 
را اعلام کرده علت این مســئله و نکات امنیتی هم 
گوشــزد می کردند تا مردم و کارشناسان در جریان 
آن قرار می گرفتند. معاون وزیر ارتباطات با اشاره به 
مصوبات شورای اجرایی فناوری اطلاعات همچنین از 

بانک مرکزی می خواهد که در ارائه خدمات کیف پول 
الکترونیکی ازجمله مبتنی بر موبایل تعجیل کند. 
به گفته او گســترش این فناوری دیگر نیاز به حمل 
کارت به عنوان یک ابزار پرداخت را برطرف می کند.

به گفته مقام های وزارت ارتباطات در کشــورهای 
مختلف دنیا علاوه بر استفاده از کارت های مگنتی از 
کارت های هوشمند یا اسمارت هم استفاده می شود. 
بسیاری از دســتگاه های پوز فعال کنونی علاوه بر 
امکان کشیدن کارت قابلیت استفاده از فناوری های 
پرداخت بی ســیم مثل NFC را دارند. کارت های 
اســمارت دیگــر مشــکلات امنیتــی کارت های 
فعلی)مگنتی( را ندارند و می توان مدت بیشــتری 

از آن استفاده کرد.

بازگشت به عقب نداشته باشیم
براســاس آخرین گزارش بانک مرکــزی در پایان 
فروردین ۱۴۰۱ بیشتر از ۴۱۴میلیون کارت بانکی 
در قالب کارت برداشت، اعتباری، هدیه و کارت پول 
الکترونیک در کشــور وجود داشته است. به صورت 
میانگین هر ایرانی حداقل ۳کارت بانکی از بانک های 

مختلف دارد. براســاس آنکه اعتبار هر کارت بانکی 
۵سال اســت و تمدیدهای صورت گرفته در دروان 
کرونا احتمالا با لغو تمدید خودکار بیشتر از ۲۵درصد 
این کارت ها یعنی بیشــتر از ۱۰۰میلیون مراجعه 
حضور مورد نیاز خواهد بود. معاون وزیر ارتباطات بار 
دیگر با اشاره به رشد خدمات غیرحضوری و استفاده 
مردم از خدمات دولت الکترونیــک تأکید دارد که 
نباید با اجبار مردم به مراجعه حضوری در این حوزه 
بازگشت به عقب داشته باشیم. او می گوید: در کنار 
هر مصوبه ای که برای مراجعه حضوری اعلام می شود 
باید راهکارهای جایگزین برای انجام غیرحضوری آن 
هم ارائه داد که متأسفانه در این رابطه از سوی بانک 
مرکزی صورت نگرفته است. این در حالی است که 
طی ۲سال اخیر بسیاری از بانک های کشور افتتاح 
حساب های جدید به صورت آنلاین و ارسال پستی 
کارت های بانکی به محل سکونت افراد را راه اندازی 

کرده اند.

هزینه جدید برای مردم 
در شــبکه های اجتماعی کاربران یکــی از دلایل 

این اقدام را تــلاش بانک ها بــرای دریافت کارمزد 
از مشــتریان تلقــی کرده اند. براســاس نرخ های 
جدید خدمات بانکی، بــرای صدور هر کارت جدید 
بانک ها ۶هزار تومان از مشــتری دریافت می کنند 
که در ۲ســال گذشــته این رقم صفر بوده اســت. 
این رقم تنها بــرای کارت های برداشــت بانکی با 
تعداد بیشــتر از ۲۶۸میلیون در کل کشور معادل  
۱،۶۰۸،۰۰۰،۰۰۰،۰۰۰ )هــزار و ۶۰۸ میلیــارد( 
تومان خواهد بــود. این رقم بــرای کل کارت های 
بانکی بیشــتر از ۲،۴۸۴،۰۰۰،۰۰۰،۰۰۰ )۲هزار و 
۴۸۴ میلیارد( تومان می شود. این علاوه بر هزینه ای 
است که برای اتلاف وقت مردم و مرخصی از محل 
کارشــان برای کارهای بانکی و همچنین افزایش 
رفت وآمدهای شــهری و مصرف سوخت به کشور 
تحمیل می شــود. به گفته معاون وزیــر ارتباطات 
با ترکیبی از راهکارها می توانســت عــلاوه بر حل 
مشکلات امنیتی الزام مراجعه حضوری به بانک ها را 
از بین  برد. به گفته معاون وزیر ارتباطات، این اقدام 
بازار مناسبی را برای فروشندگان و تامین کنندگان 

کارت های بانکی رقم می زند.

عقبگرد در تمدید کارت های بانکی 
بانک مرکزی تمدید خودکار کارت بانکی را لغو کرده که به گفته معاون وزیر ارتباطات برخلاف دولت الکترونیک باعث افزایش 

میلیون ها مراجعه به بانک ها خواهد شد 

محمد کرباسیفناوری
دبیر گروه دانش و فناوری

روند رو به رشد علم برای درمان ام اس
روز جهانی بیماری مولتیپل اسکلروزیس که به اختصار  ام اس 
خوانده می شود، فرصت مناسبی اســت برای افزایش آگاهی و 
ارتباط افراد مبتلا به این بیماری با منابع و بهبود سیستم های 
پشــتیبانی درمان. به گزارش اوری دی هلث، براســاس اعلام 
فدراســیون بین المللی  ام اس، مولتیپل اسکلروزیس به عنوان 
یکی از شایع ترین بیماری های سیستم عصبی مرکزی، بیش از 
۲.۳میلیون نفر را در سراسر جهان درگیر کرده است. اصطلاح 
مولتیپل اسکلروزیس به معنای اسکارهای زیاد است و مربوط به 
مناطقی است که پس از آسیب یا مرگ میلین پوشاننده اعصاب 
در مغز و نخاع ظاهر می شوند. میلین آسیب دیده باعث به وجود 
آمدن ضایعه می شــود. این ضایعات پس از بروز علائم با روش 

عکسبرداری MRI شناسایی می شوند.
علائم بیمــاری در هر فرد مبتــلا به ام اس متفاوت اســت و با 
سرعت های متفاوتی پیشــرفت می کند. این بیماری غیرقابل 
پیش بینی و چالش برانگیز است. علت آن نیز ناشناخته است. 
درمان قطعی نیز برای این بیماری وجــود ندارد و درمان های 
موجود برای کمک به کند کردن پیشرفت ام اس و کاهش علائم 

پیشرونده است.

برخی از محققان و پزشــکان برجسته برای توسعه درمان های 
 Race to جدید ام اس آخرین یافته های خود را در کمپینی به نام
Erase MS به اشتراک گذاشتند. نانسی دیویس، بنیانگذار این 
کمپین، گفت: ۳۰سال پیش که من به این بیماری دچار شدم 
هیچ درمانی برای آن وجود نداشت، اما امروز، امید زیادی وجود 
دارد.  دکتر الن مووری، متخصص مغز و اعصاب در دانشگاه جانز 
هاپکینز، در مورد اینکه چگونه توسعه درمان های تعدیل کننده 
برای ام اس عودکننده و فروکش کننده چشم انداز درمان را تغییر 
داده است و پزشکان چگونه باید با این بیماری تهاجمی در مراحل 
اولیه رفتــار کنند، گفت: وقتی بیماری فردی تشــخیص داده 
می شود، تشخیص داروی مناسب برای او مشکل است. براساس 
نتایج آزمایش های بالینی، برخــی از داروها از نظر تأثیرگذاری 
قوی تر از دیگران به نظر می رســند. اما، در واقع، بســیاری از 
آزمایش های بالینی نشــان می دهند که شرکت کنندگانی که 
داروهای خفیف تری مصرف می کنند و همچنین کســانی که 
تحت درمان های تهاجمی تری قرار می گیرند هیچ شواهدی از 

پیشرفت بیماری در کارآزمایی نداشته اند.

 ایرج روحی، مشــاور وزیر ارتباطات 
در توســعه ارتباطــات و فنــاوری 
اطلاعــات قــول اتصــال 95درصدی 
تمام روستاهای کشور به شبکه ملی 
اطلاعات درصورت تامین اعتبارات 

را داده است.
وزارت ارتباطــات ســعی دارد بــر 
اســتان هایی کــه درصــد اتصــال 
روســتاهای بــالای ۲۰ خانــوار آنها به 
شــبکه ملــی اطلاعــات پایین تــر از 

میانگین کشور است، تمرکز کند.

 ۹۵ 
درصد

گروهــی از دانشــمندان بــه رهبــری 
فیزیک دانان مرکز پلاسمای دانشگاه 
پلی تکنیــک فــدرال لــوزان ســوئیس 
در تــلاش بــرای دو برابــر کــردن قدرت 
هســته ای  همجوشــی  رآکتورهــای 
دریافته اند که حداکثر چگالی سوخت 
هیــدروژن در رآکتورهــای توکامــک 
می توانــد دو برابــر »حــد گرینوالــد« 
باشــد. حد گرینوالد بیش از 3۰ســال 
پیش از آزمایش های تجربی به دست 

آمده بود.

 ۳۰ 
سال

دانش

عدد خبر

زهرا خلجی؛ روزنامه نگارپزشکی

 آهن هسته زمین هم
می تواند زنگ بزند!

دانشمندان متوجه شده اند که حتی نیکل و مواد مذاب آهن 
داخل هسته زمین دچار زنگ زدگی می شوند! زنگ زدگی یک 
واکنش شیمیایی است که فلز آهن بر اثر تماس با آب یا هوای 
اکسیژن دار سطحش رفته رفته مایل به رنگ قرمز شده و به 
تدریح آهن قوی، پودر و نابود شود. به گزارش ساینس الرت، 
از آنجایی که هسته زمین در عمق ۲۹۰۰کیلومتری از سطح 
قرار دارد، انتظار می رفت که فشار بالای محیط با ویژگی هایی 
چون میزان بسیار نامحدود آب و همچنین غنی از سایر مواد 
معدنی، نیکل و آهن موجود در سطح بیرونی تر هسته زمین 
از زنگ زدگی مصون بماند. در آزمایش مذکور، دانشمندان 
شرایط فشار بالای مشابه هسته زمین را شبیه سازی کرده 
و سپس رطوبت را به شکل یک ماده معدنی هیدروکسیل با 
آهن تماس دادند. نتیجه این بود که در فشار نزدیک به یک 
میلیون اتمسفر، مشابه فشار هسته زمین، واکنش شیمیایی 
پراکسید آهن اتفاق می افتد. بنابراین تشکیل زنگ می تواند 

در هسته زمین هم اتفاق بیفتد.
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 شکرگزاری در توتستان
چهارمین جشنواره توت در محله کن برگزار شد؛ مراسمی که می تواند به توسعه گردشگری محله ای تهران کمک کند

زینبزینالزادهگزارش
روزنامه نگار

راهاندازیدرمانگاهصحرایی
دربهشتزهرا)س(

نشست سه جانبه هماهنگی 
برای میزبانی و خدمت رسانی 
به زائــران مراســم ارتحال 
امام)ره( با حضور مدیرعامل 
سازمان بهشــت زهرا)س(، 
مدیرعامل شرکت شهر سالم 

و مدیرعامل شرکت خودروســرویس برگزار و مقرر شد درمانگاه 
صحرایی با 10تخت بستری و تزریقات در آرامستان تهران راه اندازی 
شود. به گزارش همشهری، مراسم ارتحال پس از 2 سال به صورت 
حضوری و با سخنرانی مقام معظم رهبری برگزار می شود. ازاین رو 
جلسه سه جانبه برای بررسی آخرین وضعیت اقدامات، امکانات و 
ظرفیت ها برگزار شد و مدیرعامل سازمان بهشت حضرت زهرا)س( 
با بیان اینکه پیش بینی ها و هماهنگی های لازم برای آماده سازی 
محوطه درونی و رینــگ بیرونی حرم مطهر بــرای برگزاری یک 
مراسم باشکوه صورت گرفته اســت، گفت: »امسال برای اولین بار 
شرکت خودرو سرویس خدمات رســانی به زائران را در دستور کار 
قرار داده که این، اتفاق خوب و ارزشمندی است و ما از ظرفیت این 
مجموعه به نحو احسن استفاده خواهیم کرد.« سعید غضنفری با 
اشاره به تراکم جمعیتی مراسم روز ارتحال عنوان کرد: »با ناوگان 
حمل ونقل عمومی )اتوبوسرانی، تاکسیرانی و مترو( هماهنگی های 
لازم صورت  گرفته و 110 دســتگاه ون در محوطه بیرونی حرم به 

زائران خدمات رسانی می کنند.«

آمادهباش36پزشکوپرستار
در ادامه نشست، مدیرعامل شرکت شهر سالم به راه اندازی درمانگاه 
صحرایی اشــاره کرد و گفت: »این درمانگاه در بهشــت زهرا)س( 
با ظرفیت 10تخت بســتری و تزریقات، 12پزشــک و 24پرستار 
راه اندازی و از 13تا 15خرداد خدمت رسانی در آن انجام می شود. 
همچنین 10کد آمبولانــس و یک کد موتورلانــس هم در محل 
درمانگاه صحرایی مستقر خواهند بود.« به گفته امیر نورمحمدی 
واکسیناسیون کرونا و انجام تست PCR در بهشت زهرا)س( انجام 
می شود. او به موضوع نظارت بر مواد غذایی هم اشاره و عنوان کرد: 
»در طول مراسم ســالگرد ارتحال تیم های بهداشت و پیشگیری 
شرکت شهر سالم حضور دارند و فرایند توزیع مواد غذایی، نوشیدنی 
و رعایت پروتکل های بهداشــتی را رصد می کنند.« سپس افشین 
جباری، مدیرعامل شرکت خودرو ســرویس گفت: »تلاش ما این 
است کمبودهای موجود در زمینه تعداد تاکســی و ون را جبران 
کنیم، اما با توجه  به اســتقبال حداکثری پیش بینی شــده زائران 
درصورت کمبود تاکسی و ون حتماً با استفاده از خودروهای سواری 
خدمت رســانی خواهیم کرد.« در پایان شرکت کنندگان نشست 
سه جانبه با حضور در مزار شهید ترور حسن صیادخدایی، شهدای 
آتش نشان، شهدای مدافع سلامت، شهدای مدافع حرم و شهدای 

فاطمیون به مقام شامخ آنها ادای احترام کردند. 

سید احمد علوی
رئیس کمیته گردشگری شورای شهر تهران 

امســال دســتورالعمل جدیدی برای تســهیل 
شــرایط بخــش خصوصــی در باززنده ســازی 
بناهــای تاریخــی پایتخــت تدویــن شــده 
و اعتبــارات بــاز بــرای مرمــت ایــن بناهــا 
پیش بینی شده است. بخشی از این اعتبارات 
به شرکت توسعه فضاهای فرهنگی و بخش 
دیگر به ســازمان زیباسازی شــهرداری تهران 

اختصاص یافته است.

فاطمه تنهایی
شهردار منطقه 8

افزایش آمار تصادف عابر پیاده با خودروها 
یکی از مشکلات اصلی تقاطع شهید دکتر 
آیت و خیابان دماوند بــود که با جابه جایی 
ایســتگاه های تنــدرو»  بی آر.تــی« در این 
تقاطــع، ایمنــی تــردد شــهروندی افزایش 
و بــار ترافیکــی در ایــن معبر کاهــش  یافته 
است. همچنین وجود 4ایستگاه در 4جهت 
تقاطــع، باعث پراکندگی مســافران شــده 
بود کــه با ادغام 2ایســتگاه شــرقی و غربی  

بخشی از مشکلات   برطرف شده است.

نقل قول خبر

عدد خبر

خبر

شــهردار منطقه4 از راه انــدازی مجدد 
تصفیه خانه فاز دوم باغ پرندگان خبر 
داد. محمدرضــا پوریافر گفــت: »این 
تصفیه خانه با ظرفیت ۵۰۰مترمکعب 
ضمــن جلوگیــری از هدررفــت آب و 
صرفه جویــی در هزینه هــا، باعــث 
بازچرخانــی مجــدد آب و تأثیــرات 
زیست محیطی مناسب برای پرندگان 

خواهد شد.« 

500
مترمکعب

معــاون فنــی و عمرانی شــهردار تهران 
از عملیاتی شــدن 11 پــروژه جدیــد 
بــرای تکمیــل گردش هــای ترافیکــی 
خبــر  غیرهمســطح  تقاطع هــای 
داد. عبــاس شــعبانی بــا بیــان اینکــه 
کمبــود  بزرگراهــی  98تقاطــع  در 
گردش هــای ترافیکــی وجــود دارد، 
گفــت کــه ایــن نواقــص و کمبودهــا 
حدود 78۰کیلومتر گردش اضافی را به 
سفرهای درون شهری پایتخت نشینان 

تحمیل می کند. 

11
پروژه

حس نوســتالژیک تهران قدیم دوباره در انسان جوانه 
می زند؛ حس دورانــی که بخش های زیادی از شــهر 
توتستان بود؛ آن زمان که شهروندان، گاهی در روزگاری 
نه خیلی دور و نه خیلی نزدیــک، در   خردادماه درنگ 
می کردند و مشغول چیدن توت می شدند. در خاطرات 
همه پدربزرگ ها و مادربزرگ هــا، حتما خاطره ای که 
زیر درخت توت رقم خورده اســت، پیدا می شود. حالا 
چند روزی اســت که در کوچه های باریک محله کن، 
هوای گذشته پیچیده و اهالی مشغول چیدن توت های 
به بار نشسته هستند. اگرچه در بسیاری از معابر شهر 
هم، درختان توت هســتند، اما برخی از کارشناســان 
توصیه می کند به خاطر تغییر اقلیــم تهران و آلودگی 
هوا، شهروندان از خوردن توت چنین درختانی اجتناب 
کنند. از ســوی دیگر، تعدادی از فعالان محیط زیست، 
توسعه کاشــت درخت توت را یکی از عوامل احتمال 
افزایش جمعیت ســفیدبالک ها )مگس های ســفید 
بســیار ریز( عنوان می کنند. به هرحال خوردن توت و 
توت چینی برای اغلب مردم، طعم نشاط و خوشحالی 
دارد؛ به همین دلیل روز گذشته در یکی از قدیمی ترین 
باغ های محله کن، چهارمین جشنواره توت برگزار شد 
که به گفته مهرشــاد کاظمی، مدیر ستاد گردشگری 
شهرداری تهران، برگزاری چنین مراسم هایی می تواند 
در معرفی ظرفیت های گردشــگری و توریستی محله 
مؤثر بوده و اینچنین گامی در راســتای توسعه صنعت 
گردشگری پایتخت برداشــت. مدیر ستاد گردشگری 
شهرداری تهران درخصوص اهمیت حفظ باغ های کن 
و توسعه گردشگری در این محدوده شهر گفت: »باغ ها 
ریه های تنفسی شهر محســوب می شوند و با برگزاری 
جشنواره های توت، گیلاس، خرمالو و... می توان زمینه 

حفظ و صیانت از آنها را فراهم کرد.« 
کاظمی اضافه کرد: »تهران باغ های زیادی داشــت که 
متأســفانه در گذر زمان از بین رفته اند؛ بنابراین برای 
صیانت از باغ های باقیمانــده هرچند اندک باید تلاش 
کنیم و این امر محقق نمی شــود مگــر تمهیداتی در 
راستای ترغیب و تشــویق باغداران برای حفظ باغ ها و 

جلوگیری از تخریب آنها، اندیشیده شود.«

حمایتازباغدارانوکشاورزان
امام جمعه بخش کن هم در این جشنواره با ابراز رضایت 

از برگزاری این مراســم گفت: »ضرورت دارد برگزاری 
چنین جشــنواره هایی در فصول مختلف و متناسب با 
میوه های فصل تداوم داشته باشد تا باغداران و کشاورزان 
بتوانند علاوه بر معرفی محصولاتشــان، بدون واسطه 
آنها را عرضه کنند.« حجت الاســلام احمدعلی قانع با 
بیان اینکه برخلاف ســایر محلات تهران هنوز در کن 
باغ های توت، گردو، خرمالو، شــاتوت و... وجود دارد، 
تأکید کرد: »کشاورزان و باغداران برای کشت، داشت 
و برداشت محصولات زحمات زیادی می کشند و باید از 
سوی مسئولان دولتی و شهری حمایت شوند. همچنین 
امیدوارم با اعمال نظارت های بیشــتر بر فرایند تولید، 
توزیع و مصرف در بخش کشاورزی و باغداری، حضور 
دلالان کاهش یابد و سود محصولات نصیب کشاورزان 

و باغداران شود.«

لزومثبتملیوجهانیآیینها
آیین توت چینی همه ساله اردیبهشت و خرداد برگزار 
می شــود. علاوه  بر آن در تهران و سایر شهرهای کشور 
آیین ها و ســنت هایی وجود دارد که در ســطح ملی 
و جهانــی معرفی نشده اســت؛ موضوعی کــه معاون 
فرهنگی دانشــگاه ادیان و مذاهب در جشــنواره توتِ 
کن به آن اشاره کرد و گفت: »کشــاورزان و باغداران، 
احیا کنندگان طبیعت هســتند و از ایــن رو زحمات و 
تلاش هایشــان قابل تقدیر است. براســاس باورهای 

دینی برگزاری چنین جشــنواره هایی درواقع به نوعی 
برگزاری مراســم شــکرگزاری اســت و از این رو برای 
 استمرار آنها باید اهتمام داشته باشــیم و این آیین ها 
را ترویج دهیم.« به گفته عبــاس خامه یار، ایران دارای 
آیین و میراث تمدنی ارزشمندی است که برای ثبت و 
معرفی آنها در راستای جذب توریست اقداماتی صورت 

نگرفته است. 
او تأکید کرد: »امروزه در تمام دنیا گردشگری و توریسم 
به یک صنعت تبدیل شده است، اما با وجود ظرفیت ها و 
امکانات بسیار در این امر موفق عمل نکرده  ایم؛ چراکه 

تا کنون فقط 26اثر میراثی کشــور ثبت جهانی شده و 
50اثر دیگر هم در نوبت ثبت قرار دارد و برای موفقیت 
در صنعت گردشگری باید حاکمیت و مدیریت شهری 
برای معرفی ملی و جهانی از طریق خواهرخواندگی و 
برادرخواندگی اقدامات ارزشمندی انجام دهد.« معاون 
فرهنگی دانشــگاه ادیان و مذاهب در پایان عنوان کرد 
که برگزاری چنین جشــنواره هایی می تواند گامی در 
توسعه گردشگری باشد، اما برای رونق و توسعه صنعت 
گردشگری و توریســم نیاز به عزم ملی است تا میراث 

گذشتگان را ثبت و ماندگار کرد.

توتستانی به نام کن
کنازمحلههایقدیمیوخوشآبوهوایشمالغربتهراناستکهبهدلیلوجودباغهای
متعددوبافتبکریکهدارد،ازآنباعنوانقطبگردشــگریتهرانیادمیشود؛البتهدر
محلههایفرحزاد،باغفیضوطرشــتهمباغهایتوتوجوددارد،اماازدیربازمحلهکن،

معروفترازبقیهبهحسابمیآید.
کن220توتستاندارد.

14هزاراصلهدرختتوت۷0سالههستند.
100اصلهدرختتوت1۵0سالههستند.

تعدادیازدرختانتوتعمری300سالهدارند.
۷00تنتوتروزانهطیهفتههاینخستبرداشتمیشود.

480هکتارازباغهایمیوهکنمتعلقبهدرختانخرمالوست.
3۵00تنسالانهخرمالوازباغهایکنبهبازارعرضهمیشود.

9ماهازسالدرکنبهبرداشتوعرضهگردو،توت،گیلاس،آلبالووخرمالواختصاصدارد.
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 » باید توجه داشته باشیم که با افزایش این میزان 
درآمد، اوضاع ما گاهی نه تنها بهتر بلکه بدتر هم 
خواهد شد. یعنی وقتی فکر می کنیم هر چه بیشتر 
داشته باشیم بهترهم زندگی خواهیم کرد؛ اغلب 
حرص و طمع بیشتری هم تجربه خواهیم کرد.« 
به عبارت دیگــر اگر نتوانیم یــا ندانیم که میزان 
درآمد بالاتر را چطور به درستی مدیریت کنیم، 
 احتمال دارد درآمد افزایش یافته را صرف خریدها 
و نیازهای کاذب کرده و در عمــل اتفاق مثبتی 
برای ارتقای ســطح زندگی اقتصادی ما نخواهد 
افتاد. گاهی نیز ممکن اســت به دلایل مختلف و 
قرار گرفتن در بحران های اقتصادی نتوانیم به آنچه 
می خواهیم در حد نیازهای اصلی خود برســیم. 
البته قرار گرفتن در چنین وضعیتی آسان نیست، 
اما نبایــد اجازه دهیم تأثیرمخــرب و ماندگاری 
برعزت نفس و اعتماد به نفــس ما بگذارد. چون 
این موضوع ربطی به میزان توانایی های ما ندارد 
و نباید در طولانی مدت باعث تضیعف روحیه ما 
شود. در غیراین صورت، کودکان ما تحت الشعاع 

چنین تفکری قرار خواهند گرفت.

آموزه های اقتصادی مورد نیاز کودک 
»ما باید به کودکان توضیح دهیم که چرا گاهی 
نمی توانیم چیزهای مورد علاقه آنها را برایشان 
تهیه کنیــم.«؛ این را امیــری می گوید و تأکید 
می کند:»کاملا طبیعی است و باید آن را بپذیریم 
و بدانیم هر قــدر هم توان مالی خوبی داشــته 
باشــیم باز هم محدودیت هایــی را در حد توان 
اقتصادی خود تجربه خواهیم کرد.« بسیاری از 
والدین نیز همین روال را دنبــال کرده و با توان 
خوب مالی نیز برای کودک شــان محدودیت در 

رسیدن به خواســته هایش اعمال می کنند تا او 
هم بیاموزد که میان نیاز اصلی و نیاز کاذب تفاوت 
قائل شود. از طرفی لازم است کودکان با مفهوم 
قناعــت و همچنین صرفه جویی و عدم اســراف 
نیز آشنا شوند،  آنها همچنین باید بدانند اوضاع 
مالی همیشه طبق یک روال پیش نخواهد رفت 
و ممکن اســت روزی مجبور به پذیرش شرایط 
متفاوتی شوند.گاهی والدین فکر می کنند لزومی 
ندارد فرزندانشان را در جریان مسائل اقتصادی 
خانواده خود قرار دهند.امــا فراموش نکنیم هر 
شــرایطی در خانواده حاکم باشــد همه اعضای 
خانواده ازجمله کودکان هــم باید در جریان آن 
قرار گیرند. البته با کودکان باید به زبان خود آنها 
گفت وگو کرد. به این ترتیب، کودک احســاس 
امنیت بیشــتری خواهد کرد و عــزت نفس او 
نیزبه عنوان عضو مهم خانــواده افزایش خواهد 
یافت و کمتر احســاس ناتوانــی می کند.امیری 
می گوید: » کودک باید بدانــد گاهی در زندگی 
مشــکلات و محدودیت هایی هم وجود دارد که 
برای بهتر شدن اوضاع باید صبر و تحمل بیشتری 
برای دستیابی به آنچه می خواهد حاصل کند.« 
برای دســتیابی کودکان به چنین توانایی هایی 
باید توجه داشته باشیم اگرشاهد اتفاقات تلخی 
در جامعه هستیم و در شرایط نابسامان اقتصادی 
قرار گرفته ایم؛ مدام غرزدن و گله و شکایت های 
زیاد ما باعث خواهد شــد کــودکان هم رفتاری 
مشــابه ما داشته باشــند. به این ترتیب، خانواده 
سرشار از نارضایتی، ناامیدی و ناامنی خواهد شد 
که رهایی از آن کار آسانی نیست.در واقع صبر و 
تحمل بیشتر ما باعث برخورداری بیشتر کودکان 

از آرامش و امنیت خواهد شد. 

کودک را با مفاهیم 
اقتصادی آشنا 

کنید،  نه مشکلات 
درگیر و دار مسائل اقتصادي نباید کودکان را دچار نگراني کرد

گزارش

راهکاری برای 
بهبود صدای هدفون

هدفون ها جزوی جدایی ناپذیر از وسایل هر روزه ما هستند؛ 
وسایلی که حفظ بهداشت آنها هم روی کیفیت صدا تأثیر 
دارد و هم روی ســلامت گوش هایمان. از زمــان اختراع 
واکمن، هدفون به بخشی جدایی ناپذیر از زندگی ما تبدیل 
شــده، با این حال و با وجود هزینه ای که برای داشتن یک 
هدفون با کیفیت می کنیم به مرور زمــان کیفیت صدای 
هدفون کاهش پیدا می کند و ما مجبوریم به ســراغ خرید 
یک هدفون جدید برویم. اما قبل از خرید یک هدفون جدید 
بهتر اســت آن را تمیز کنیم. این کار برای بهداشت گوش 
هم مفید است. همین الان هدفون یا ایرفون خود را ببینید؛ 
جرم گــوش، چربی و همچنین گردوغبار در شــکاف های 

کوچک آن ذخیره شده است. 
آخرین باری که هدفون تان را تمیز کردید کی بود؟ ما تقریبا 
همیشه آنها را در کیف، جیب  و هر جایی می اندازیم، این کار 
باعث می شود هدفون ما با گردوغبار و کثیفی دیگری که از 
قبل بوده آلوده شود و معمولا آن را بدون لحظه ای درنگ در 
گوش خود فرو می کنیم. این کار می تواند منجر به افزایش 
احتمال ابتلا به عفونت گوش، انسداد جرم گوش و درنهایت 
دردسر مراجعه به پزشک شود؛ اتفاقاتی که با کمی مراقبت 

و نگهداری از هدفون جلوی آنها گرفته خواهد شد. 
برای تمیز کردن هدفون به این وســایل نیــاز داریم: یک 
پارچه کوچک تمیز، پــد الکلی، پنبه یــا گوش پاک کن، 
صابون، آب و مسواک نرم. هدفون خود را طوری نگه دارید 
که قسمت توری آن به سمت پایین باشد. مراقب باشید که 
به مقدار کم از الکل اســتفاده کنید، پارچه را خیس نکنید 
زیرا ممکن است به دستگاه شما آسیب برساند. از پاشیدن 
مستقیم الکل روی دســتگاه خودداری کنید. با استفاده از 
یک مسواک خشک و نرم، ترجیحا مسواک کودکان آن را به 
آرامی مسواک بزنید تا هرگونه کثیفی یا چربی مسدود شده 

را از بین ببرید. 
حال با کمک یک پد الکلی یا ضدعفونی کننده دســت که 
روی پارچه پاشیده اید، روی توری فلزی و همینطور سیم ها 
را به سرعت پاک کنید. اگر هدفون شما یک سر سیلیکونی 
جدا شونده دارد، دقت کنید که ضد آب باشد و نه پارچه ای 
یا چرمی، آن را جدا کنید و حدود ۵ دقیقه توی آب گرم و 
صابون قرار دهید. سپس آبکشی کنید و اجازه دهید روی 
یک پارچه نخی کاملا خشک شــود. حال که هدفون شما 
تمیز شده، مسواکی که اســتفاده کرده بودید را بشویید، 
خشک کنید و جعبه محافظ و شارژر آن را هم تمیز کنید. 
می توانید برای ضدعفونی شــدن از یک پد الکلی استفاده 
کنید و با کمک یک خلال دندان داخل محفظه بکشــید. 
حال هدفون خود را امتحان کنید: احتمالا کیفیت صدای 

آن هم بهتر شده است. 

نشانگان قلب شکسته
حــوادث تکان دهنــده زندگــی می توانند حملات 
قلبی مرگبار ایجاد کنند که به آن »نشــانگان قلب 
شکسته« می گویند که به دلیل  آزاد شدن مقدار زیاد 
هورمون های استرس، مانع از انقباض درست عضله 
قلب می شود. این عارضه معمولاً مدت کوتاهی پس 
از یک حادثه تنش زا مانند تصادف ماشین، ضرر مالی 
یا مرگ غیرمنتظره یکی از عزیزان یا حوادث عاطفی 
با بار مثبت رخ مي دهد. در برخی از افراد ممکن است 
دقایقی پس از دریافت اخبار بد نشانگان قلب شکسته 
رخ دهد و در دیگران ممکن است مدتی وقت بگیرد. 
در این شرایط احساس ناراحتی غیرمعمول در قفسه 
سینه یا تنگی نفس به دنبال یک حادثه تنش زا ممکن 
است نشانه ای از نشانگان قلب شکسته باشد اما همیشه 
این نشانه های هشداردهنده وجود ندارند. از آنجا که در 
نشانگان قلب شکسته شریان های مسدودشده وجود 
ندارد، فقط دارو راهکار است.  گرچه حفظ آرامش با 

کشیدن نفس های عمیق ممکن است کمک کند.

کاسه ات را پر کن
یک بازی ســاده و جذاب برای هماهنگی دو نیمکره مغز و 
هماهنگی چشم و دست کودک، بازی پر و خالی کردن ظرف 
حبوبات است. به این صورت که یک کاسه پر از حبوبات در 
وسط و دو کاسه خالی در طرفین آن بگذارید. حالا از کودک 
بخواهید دو قاشــق بردارد و همزمان با هر دو قاشق از کاسه 
وسطی حبوبات بردارد و در دو کاسه کناری بریزد. وقتی تمام 
محتوای کاسه وسطی خالی شد، از او بخواهید حالا برعکس 
عمل کند و از دو کاســه کناری به طور همزمان حبوبات را 

داخل کاسه وسطی بریزد.

در بطری های رنگی 
در بطری های رنگی در بازی های متعددی به کار می آیند. یکی 
از ساده ترین و سرگرم کننده ترین این بازی ها، به این صورت 
است: از هر رنگ چندین در بطری آماده کنید و آنها را به طور 
پراکنده روی یک صفحه مقوایی بچسبانید. بعد تعدادی کش 
پول به کودک بدهید و از او بخواهید با کمک کش پول، هر 
دو در همرنگ را به هم وصل کند. بــرای بچه های بزرگ تر 
می توانید اعداد فارسی و انگلیسی را روی در بطری بنویسید و 
از کودک بخواهید به هم وصل کند. یا حروف کوچک و بزرگ 

را به هم وصل کند. 

بازي گوشي

تندرست

مهناز جعفري؛ مربي و تسهیلگر کودکترفند

بسیاری از روانشناسان معتقدند حرف زدن درباره مشکلات مالی با کودکان ضروری است. 
به عقیده آنها، مطرح کردن مسائل مالی با کودکان، درک واقعی تر و درست تری از مسائل 
مالی به آنها می دهد. اما عده ای دیگر براین گمانند بچه ها نباید در جریان مشکلات مالی 
خانواده ها قرار بگیرند و حتی نباید در حضور آنها از مشکلات اقتصادی موجود در جامعه صحبت کرد. چرا 
که باعث اضطراب شان می شود. آنها معتقدند کودک نه با مشکلات،  بلکه با مفاهیم و اطلاعات اقتصادی 

مناسب سنش باید آشنا شود.

کودکان را مضطرب نکنید 
آشنا شدن بچه ها با مفهوم پول، اقتصاد، پس انداز 
و استفاده صحیح از منابع مالی مورد اهمیت است. 
اما این بدین معنا نیست که ما بچه ها را در جریان 
مشــکلات اقتصادی قرار دهیم. با توجه به اینکه 
کودکان درک درستی از مشکلات مالی و اقتصادی 
ندارند؛ ممکن است والدین به گونه ای باعث نگرانی 
فرزندان شان بشــوند. بنابراین بهتر است حتما 
با مشــورت و کمک گرفتــن از متخصصان، آن 
را بــرای بچه ها توضیح داد چراکه ممکن اســت 
باعث ایجاد هیجانــات منفی در فرزندان شــان 
شوند. نســرین امیری، فوق تخصص روانپزشکی 
کودک و نوجــوان و عضو هیأت علمی دانشــگاه 
علوم بهزیستی و توانبخشــی در مورد مشکلات 
اقتصادی در خانواده هــا می گوید:»موضوع مهم 
در مســائل اقتصادی، ترویج فرهنگ فراوانی در 
خانواده هاســت. یعنی فکر نکنیم همیشــه باید 
بتوانیم چیزهای زیادی خریداری و ذخیره کنیم. 
در واقع این نوعی تفکر است که می توانیم از آن به 
نوعی بی نیازی یاد  کنیم و آن را به فرزندان خود نیز 
آموزش دهیم. بنابراین بزرگسالان ابتدا خودشان 
بایــد آن را فرابگیرند. ضمن آنکه توجه داشــته 
باشند بعضی نیازهای ما کاذب است؛ نه واقعی.« 
در واقع توجه به نیازهای اقتصادی باعث می شود 
فرهنگ بی نیازی در ما شــکل گیرد. البته پس از 
برخورداربودن از نیازهای ابتدایی خانواده نیازهای 
دیگرنیز باید اولویت بندی و بررسی شوند؛ به ویژه 
در شرایط سخت. به این ترتیب، اقتصاد خانواده 

کمتر آسیب خواهد دید.

تلاش مداوم؛ رضایت خاطر 
کودکان باید بدانند به دست آوردن هر چیزی به تلاش 
نیاز دارد و نمی توان بدون زحمت،  نتیجه گرفت یا به 
چیزی رسید. این متخصص اما تأکید می کند که این 
تلاش نباید مانع از این شود که نتوانیم از داشته های 
خود لذت ببریم. او می افزاید:»همچنین برخوردار بودن 
از احساس رضایت نیز به معنای آن نیست که نیازی 
به تلاش بیشــتر نداریم. ما می توانیم در حد توان و 
ظرفیت مان برای آنچه می خواهیم و به دست آوردن 
رفاه بیشتر تلاش کنیم. ولی این کار نباید مانع از بین 
رفتن آرامش ما شود.« مثلا اگر بخواهیم خانه بهتری 
داشته باشیم برای دستیابی به آن، حتما باید تلاش 
بیشتری هم بکنیم. اما باید ببینیم نیازما واقعی است 
یا نوعی نیاز کاذب که با توجه به داشته های دیگران، 
خود را موظف به داشــتن آن کرده ایم.به گفته عضو 
هیأت علمی دانشــگاه علوم بهزیستی و توانبخشی، 
نباید به نیازهای کاذب توجه کنیم. اما بهتر اســت 
همیشه برای بهتر شدن کیفیت زندگی خود و اعضای 
دیگر خانواده ازجمله فرزندان مان بیشتر تلاش کنیم. 
فراموش نکنیم اگر ما چنین تفکری داشــته باشیم 
و اینگونه رفتار کنیم، کــودکان هم از چنین الگویی 
تبعیت خواهند کرد. به این ترتیب می توانند آرامش و 

رضایت بیشتری داشته باشند.

پول بیشتر،  همیشه شرایط را بهتر نمی کند 
طبــق تحقیقات ســازمان ملــل، اگــر درآمد 
ما تا ۸ برابــر نیازهــای پایه مــان افزایش یابد 
رفاه و ســرمایه بیشــتری خواهیم داشت. این 
 متخصص در توضیح این موضــوع اما می گوید:
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 روند حفاظت از بزرگ ترین ناحیه رویشــی کشــور 
هیچ گاه به اندازه این روزها جدی نبوده است. اگرچه از 
یک سو روند تولید آفات در این منطقه افزایشی است 
و از سوی دیگر قاچاق چوب همچنان در جنگل های 
زاگرسی انجام می شود، اما دولت تصمیم دارد برنامه 
ویژه حل مشکلات این بخش از جنگل های کشور را در 

سال جاری به طور جدی اجرایی کند.
نخستین بار سال 98بود که معاون اول رئیس جمهور 
وقت کارگروه احیای زاگرس را با حضور مقامات مسئول 
تشــکیل داد. اما این کارگروه طی 2سال هیچ برنامه 
مدونی برای احیای این عرصه نداشت و موضوع حفظ 
رویشگاه های زاگرسی، از برپایی جلسه فراتر نرفت، ولی 
حالا در دولت سیزدهم خبر رسیده که حل مشکلات 
جنگل های زاگرسی به مرحله عملیاتی وارد شده است.

اراده دولت برای حل مشکلات جنگل های زاگرس
زاگرس بزرگ ترین عرصه جنگلی کشور با 6میلیون 
هکتار وسعت است. مســعود منصور، رئیس سازمان 
منابــع طبیعی و آبخیزداری کشــور در ایــن  باره به 
همشــهری می گوید: اراده قــوی در دولت برای حل 
مشــکل جنگل های زاگرس وجود دارد. سند نجات 
جنگل زاگرس اکنون تدوین شده و معاون اول ریاست  
جمهوری، وزارت کشور را مکلف کرد با همراهی وزارت 
جهاد کشــاورزی و وزارت دفاع برنامه های در دست 
اولویت این ســند را جهت اجرا مشخص کند و منابع 
اعتباری قابل توجهی برای مبــارزه با آفات و بیماری 
و غنی سازی  جنگل های زاگرس از سوی دولت درنظر 
گرفته شده است. مســعود منصور، اجرای طرح های 
آبخیزداری در جنگل های زاگرس برای تامین رطوبت 
خاک را از اقدامات ضروری منابع طبیعی برای حفظ 
زاگرس برشمرد و گفت: حل مشــکل گرد و غبار نیز 
که کاری چندبعدی است و کاهش بارندگی، تغییرات 
اقلیمی و دیپلماسی قوی در کنوانسیون بیابان زدایی 

ازجمله موارد مهمی است که در دست پیگیری است.

قاچاق چوب  زیر ذره بین
با تنگ تر شــدن حلقه حفاظتــی جنگلبانی و تلاش 
نیروهای منابع  طبیعی برای حفاظت از بلوط های جوان 
زاگرس، اکنون قاچاق چوب به وســیله خودروهای 

شخصی و سواری انجام می شود. رانندگان این خودروها 
بابت جابه جایی شــبانه چوب ها هر شب دست کم ۳ 
میلیون تومان به جیب می زنند. این در حالی است که 
جنگل های زاگرس، تامین کننده ۴۰ درصد آب شیرین 
ایران است و نقش بسیار مهمی در پایداری سرزمین 
دارد و حالا قربانی قاچاق چوب شــده است. در عین 
حال یگان حفاظت استان های زاگرسی با استفاده از 
دوربین های مخفی امکان رصد آنلاین این مناطق را 
پیدا کرده اســت. جاده های تردد حمل درختان قطع 
شده با خودروهای شخصی نیز رصد می شوند و هر نوع 

تردد مشکوک پیگیری می شود.
براســاس اطلاعاتی که برخی جنگلبانــان در اختیار 
همشــهری قرار داده اند، کوره هــای زغال گیری در 
شهرستان کازرون متمرکز شده اند که با نام کوره های 
درخت مرکبات ساخته شــده اند. اما بیشترین چوب 
مصرفی آنها چوب های زاگرس در نورآباد ممسنی است 

که محصول زغال بلوط آنها از کازرون به بوشهر، اصفهان 
و تهران ارسال می شود. صدور مجوز کوره زغال از سوی 
وزارت صمت به یکی از بزرگ ترین موانع برای مبارزه 
با این مراکز تبدیل شده است. تنها در شیراز و کازرون 

نزدیک به 7۰کوره وجود دارد. 

اجرای عملیات محلول پاشی در جنگل های زاگرس 
این روزها حکایت حمله پروانه سفید برگ خوار)مناطق 
گرمسیر( و جوانه خوار)مناطق سردسیر( به جنگل های 
زاگرس، به عنوان آفتی مخرب بــرای درختان بلوط 
تبدیل شده است؛ درختانی که ایستاده جان می دهند. 
حاصل این وضعیت مرگ خاموش درختان کهنسال 
بلوط اســت که اگر فکری به حال آن نشود، زوال این 
پوشــش گیاهی در یکی از مهم ترین ذخیره گاه های 
ژنتیک جنگلــی حتمی اســت.کانون آن امســال 
جنگل هــای کهگیلویه و بویراحمد بوده و در ســایر 

استان ها نیز افزایش زیادی داشــته است. منشأ این 
آفات داخلی است و نوسانات بارشی و دمایی موجب 
طغیان آن شــده اســت. از 6میلیون هکتار جنگل 
زاگرســی 75هزار هکتار در مناطــق بحرانی حمله 

آفات است.
در عین حــال اجرای عملیــات محلول پاشــی در 
جنگل های زاگرس آغاز شــده اســت. این برنامه از 
اســتان آذربایجان غربی کلید خورده و برای مقابله 
با آفت جوانه خوار و برگ خوار بلــوط در جنگل های 
زاگرس در حوزه شهرستان های سردشت و پیرانشهر 
انجام می شــود. این عملیات با ۳تیــم در ۳ منطقه 
شهرســتان های سردشت و پیرانشــهر با استفاده از 
9دســتگاه تراکتور مجهز به تانکر ســمپاش انجام 
می گیرد. اعتبــار ۴میلیارد ریالــی از محل اعتبارات 
صندوق توسعه ملی برای محلول پاشی درنظر گرفته 
شده اســت و به دلیل توپوگرافی و صعب العبور بودن 
منطقه عملیات آن تا یک  ماه ادامه خواهد داشت. آفت 
جوانه خوار بلوط یک آفت تک نسلی است که هر سال 
با توجه به وضعیت جوی از اواسط فروردین ماه تا پایان 
اردیبهشــت ماه فعالیت می کند. برای از بین بردن و 
مقابله با این آفت از محلول بیولوژیکی استفاده می شود 
که این محلول هیچ گونه ضرری به سایر موجودات و 

پرندگان نمی رساند و مختص این آفت است. 

دولت برای حفظ زاگرس آستین بالا زد
برنامه حفاظت از 6میلیون هکتار جنگل های زاگرسی در برابر آفات و قاچاق چوب با قدرت دنبال می شود

 امکان باروری مجدد
 ماده یوزپلنگ آسیایی وجود دارد

در بحبوحه ماجراهای زایمان تنها یوز آسیایی در اسارت، یکی 
از مهم ترین دغدغه های متخصصان، توانایی باروری مجدد 
ایران بود. این یوز جوان که تنها امید تکثیر اینگونه و نجات 
از انقراض است، به تشخیص دامپزشک مسئول سزارین شده 
بود و خود او نیز نمی دانست آیا این سزارین تشخیصی باروری 
در ماه های بعد را مختل خواهد کرد یا نه. به گزارش همشهری 
جواب او به سؤالات خبرنگاران در هفته های پیش موکول به 
جواب سونوگرافی های هفته های بعد شده بود. سونوگرافی 
را پیتر کالدون دامپزشــکی از آفریقای جنوبی انجام داد که 
تجربیات خوبی در زمینه تکثیر یوزپلنگ آفریقایی در اسارت 
دارد. حالا معاون محیط زیست طبیعی و تنوع زیستی سازمان 
حفاظت محیط زیست با اعلام اینکه شرایط جسمانی »ایران« 
خوب است خبر می دهد: با بررسی های دکتر پیتر کالدوِل، 
امکان بارداری مجدد تا 6ماه دیگــر برای این ماده یوز وجود 

دارد. احتمال زنده ماندن توله یوز 6۰درصد است.
یوز پلنگ ماده ای که توله هایش را در ۴8ســاعت اول شیر 
ندهد امکان زادآوری طبیعی خواهد داشت در غیراین صورت 
وقت و زندگــی اش را برای بزرگ کــردن توله هایش صرف 
خواهد کرد و فرایند بــاروری مجدد چند ســال به تعویق 
خواهد افتاد. ایران و فیروز )یوز نری که برای پروژه تکثیر در 
اسارت از طبیعت زنده گیری شد( والدین ۳توله یوز هستند 
که تنها یکی از آنها زنده مانده اســت. آن توله بی نام به دلیل 
شرایط نگهداری نامناسب و سیستم ایمنی ضعیف شرایط 
ناپایداری دارد. سن ۳ الی ۴ماهگی یوزپلنگ ها به دلیل ایجاد 
تغییرات زیاد در سیستم ایمنی بدن آن ها، از حساس ترین 
دوره زندگی آنها محسوب می شود، همین امر ممکن است 
منجر به تلف شدن یوزها شود. حسن اکبری، معاون محیط 
طبیعی می گوید: دامپزشک آفریقای جنوبی به دلیل تجربه 
بالا در زمینه های بوم شناسی، رفتار شناسی، جزئیات مربوط 
به تکثیر و پرورش یوزپلنگ ها، مسائل درمانی و تیمارگری 
به ایران دعوت شــده اســت. دکتر پیتر کالدوِل با بازدید از 
سایت تکثیر توران و معاینه  ایران، وضعیت را مطلوب و تکثیر 
طبیعی یوزپلنگ در اسارت را یک دستاورد بزرگ برای کشور 
ایران خوانده است. به گفته او توصیه دامپزشک آفریقایی به 
دامپزشــکان ما زایمان طبیعی برای دوره های بعدی است، 
زیرا توله یوز هایی که از مادر جدا می شــوند به ناچار باید با 
شیر خشک تغذیه شوند و همین امر منجر به یبوست و مرگ 
آنها خواهد شد. از هفته آینده مرغ و گوشت به غذای توله یوز 
سوم اضافه خواهد شــد.یکی از دامپزشکان معتمد سازمان 
محیط زیســت که تا کنون همراه دکتر پیتــر کالدوِل بوده 
است، پس از رفتن دامپزشک آفریقایی مرتب این توله و مادر 
را ویزیت خواهد کرد و نتیجه را با این دامپزشــک آفریقایی 

درمیان خواهد گذاشت.

علی دارابی
معاون میراث فرهنگی

متأسفانه گرفتاری هایی داریم و بودجه 
ما کفــاف احیای عمــارت مســعودیه را 
نمی دهد، به همین جهت تلاش داریم 
تــا بــا کمــک انجمــن خیریــن میــراث، 
نهضتی همچــون خیرین مدرسه ســاز 
راه بیندازیــم تــا وضعیــت آثــار تاریخی 
بهبود پیدا کند.به زودی از این عمارت 

بازدید خواهم کرد.

پرویز گرشاسبی
معاون آبخیزداری سازمان منابع طبیعی

در راســتای پیشــنهاد طــرح آبخیــزداری و 
آبخوانداری توسط نمایندگان کمیسیون 
کشــاورزی مجلــس، نشســت تخصصی 
بررســی پیش نویــس قانــون آبخیــزداری 
برگزار شد.با توجه به شرایط کنونی کشور 
که با چالش های زیست محیطی فراوانی 
مواجه است، ضرورت تدوین قانون جامع 
و منســجم در پاســخ بــه ایــن نیــاز کشــور 

حیاتی است.

نقل قول خبر

میلیون نفر درصورت تامین نشدن حقابه 
دریاچــه ارومیه، جــان و مالشــان به خطر 
می افتد. هــادی فرجــی آزاد، رئیــس اتاق 
اصناف کشاورزی استان آذربایجان شرقی 
می گوید: باتوجه به اینکه دریاچه ارومیه 
در سدها و رودخانه های فصلی آذربایجان 
غربی، کردستان و آذربایجان شرقی حقابه 
دارد بایــد ایــن آب به ســمت ایــن دریاچه 
سرازیر شود.با خشک شدن این دریاچه 

زمین های کشاورزی نیز نابود می شود.

 ۱۴

کشــور منطقــه، ۲۱ تیرامســال بــرای 
همفکری درباره گــردو غبــار در تهران 
گرد هم می آیند. علی سلاجقه، رئیس 
سازمان حفاظت محیط زیست گفت: 
حــس عمومی خوبــی در منطقــه برای 
برگــزاری نشســت بین المللــی دربــاره 
مقابله با گردوغبار وجــود دارد. دیدار 
با مقامــات عراقی پیش درآمد بســیار 
مناســبی برای توافقات منطقــه ای در 

جهت کاهش گردوغبار است.

۱5

عدد خبر

خبر روز

سیدمحمد فخارگزارش
روزنامه نگار

کشفیات قاچاق  چوب زاگرس در سال های اخیر
ارزش کشفیاتقیمت واحدمیزان کشفیاتسال

173میلیون تومانهر کیلو چوب 1600تومان108تن1399
414میلیون تومانهر کیلو چوب 6000تومان69تن1400
نامشخصهر کیلو چوب 12000توماننامشخص1401
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ابر و باد و مه و خورشید و فلک در کارند؛ این بار نه برای 
نان، بلکه به قیمت هوا، زمین و جهانی پاک. براســاس 
 )Ember( گزارش اندیشکده اقلیمی مســتقل امبر
باد و خورشید بیش از ۱۰درصد از برق جهان را تولید 
می کنند کــه این رقم قرار اســت تا ســال2۰4۰ به 
4۰درصد برســد؛ عددی که در ایران فقط یک درصد 
است. هم اکنون ۹۰۰مگاوات نیروگاه های تجدیدپذیر 
در شبکه برق کشور وجود دارد و وزارت نیرو در دولت 
جدید مکلف شده است تا طی 4سال ۱۰هزار مگاوات به 

ظرفیت نیروگاه های تجدیدپذیر اضافه کند.
با همیــن رویکرد تا چند ماه دیگر نخســتین نیروگاه 
خورشیدی کشور در شهرستان محلات استان مرکزی 
راه اندازی می شود و فراخوان ایجاد 8۰۰مگاوات نیروگاه 
جدید نیز در شهرستان های مختلف این استان به زودی 

منتشر خواهد شد.

تولید 800مگاوات انرژی در استان مرکزی
معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار مرکزی با اشاره 
به موقعیت استان در دشت مرکزی ایران و تابش خوب 
آفتاب در آن به همشهری می گوید:  انرژی خورشیدی 
یکی از انرژی های نو محسوب می شود که در کنار باد 
مورد توجه قرار گرفته و همه کشــورهای دنیا ازجمله 
کشــورهای توســعه یافته، به آن اقبال نشان داده اند. 
استان مرکزی هم با توجه به نوع جغرافیا و اقلیم خود، 
مزیت خوبی در این زمینه دارد و از این رو، زمینه تولید 
8۰۰مگاوات انرژی خورشــیدی در آن شناسایی و به 

سازمان انرژی های تجدیدپذیر معرفی شده است.
مهدی زندیه وکیلی از انتشار فراخوان برای علاقه مندان 
به سرمایه گذاری در این حوزه طی روزهای آینده خبر 
می دهد و می افزاید: زمین های شناسایی شده برای این 
کار از همه نظر چون اتصال به شــبکه برق سراسری و 
نداشتن حریم بررسی شده و آماده سرمایه گذاری است.

به گفته وی، وجــود کارخانــه مانا انــرژی به عنوان 
تولیدکننده پنل های خورشیدی در خمین، قرارگیری 
در مسیر انرژی شمال-جنوب، وجود بزرگ ترین پست 
برق کشــور و امتیاز اتصال به شــبکه برق سراسری 
از مزیت های اســتان مرکزی بــرای فعالیت در زمینه 
انرژی های تجدیدپذیر اســت. زندیــه وکیلی توضیح 

می دهد؛ برق تولید شده در اســتان مطابق آیین نامه 
ســازمان انرژی تجدیدپذیــر و وزارت نیرو خریداری 

می شود.
معاون هماهنگی امور عمرانی اســتاندار مرکزی در 
بخش دیگری از ســخنان خود با اظهــار امیدواری از 
استقبال سرمایه گذاران تصریح می کند؛ بخش مهمی 
از آلودگی کلانشهر اراک نتیجه مازوت سوزی در نیروگاه 
تولید برق شازند است و اگر بتوانیم برق مورد نیاز استان 
و کشــور را با انرژی پاک و تجدیدپذیر تولید کنیم به 
همان اندازه بار را از دوش نیروگاه های فسیلی برداشته 

و از آلودگی کلانشهرها به ویژه اراک کم می کنیم.

توسعه صنعتی  با خمین  انرژی های پاک 
خمین در شــرایطی از ســال۹۶ واحــد تولیدکننده 
پنل هــای خورشــیدی را میزبانی می کنــد که امید 
مســئولان این شهرســتان توســعه و اشــتغالزایی 
بــا انرژی های پاک اســت. خمین در جنوب اســتان 
مرکزی قرار دارد و هم اکنون 228۱نفر در ۱24واحد 
فعال صنعتی آن مشــغول به کار هســتند. فرماندار 
خمین بــا اینکه پیــش از این اقتصاد شهرســتان بر 
محور کشاورزی و دامداری می گذشت، به همشهری 

می گوید: شیوع خشکســالی منجر به بیکاری در این 
شهرستان شده و به ناچار در سال های اخیر به سمت 
صنعت حرکت کرده ایم، اما تأکید ما در مسیر صنعتی 
شــدن، ایجاد صنایع پاک اســت. حمید کمانکش با 
بیان اینکه خمین همیشــه به داشــتن هوای ســالم 
مشهور بوده است، می افزاید: خمین جزو مناطق کمتر 
توسعه یافته اســت، زمین زیادی برای ایجاد کارخانه 
دارد و مشــوق های خوبی برای ســرمایه گذاری ارائه 
می دهیم، اما با وجود مشــکلات اقتصادی و بیکاری 
نمی خواهیم به هر قیمتی یک شهر صنعتی بشویم و به 
همین دلیل مهم ترین تأکید ما صنایع پاک و نیاز آینده 
براساس مولفه های محیط زیستی است. او با اشاره به 
2شهرک صنعتی خمین و شهید سعیدی در شهابیه 
و ناحیه صنعتی خرم دشت اظهار می کند: هدف اصلی 
ما تبدیل خمین به قطب تولید انرژی تجدیدپذیر است 

و به همین دلیل در زمینــه واگذاری زمین، اختصاص 
امکانات آب، برق و گاز و همچنین تسهیلات، همکاری 

لازم را با سرمایه گذاران این بخش خواهیم داشت.
کمانکش تأکید می کند؛ شهرســتان خمین به دلیل 
موقعیت اقلیمی اش شرایط زیرســاختی برای ایجاد 
مزرعه ها و نیروگاه های خورشیدی را دارد و با توجه به 
قرارگیری در مرکز کشور به دنبال تکمیل زنجیره انرژی 
خورشیدی یعنی تولید سلول تا نصب و ایجاد نیروگاه 

خورشیدی است.

    
نخســتین نیروگاه خورشــیدی کشــور بــا ظرفیت 
۱۰۰مگاوات بــه زودی در شهرســتان محلات ایجاد 
می شود که تا افق۱4۰4 توان تولید ۱5۰۰مگاوات برق 

خورشیدی را خواهد داشت.

تولید انرژی خورشیدی در قلب ایران
  اولین نیروگاه خورشیدی کشور به زودی در شهرستان محلات 

راه اندازی می شود
  فراخوان ایجاد 8۰۰مگاوات نیروگاه در استان مرکزی چند روز 

دیگر منتشر خواهد شد 

امضای تفاهمنامه تأمین کاغذ در مازندران 
بزرگ ترین تفاهمنامه و قرارداد تأمین کاغذ به میزان ۳۰هزار تن بین 
شرکت صنایع چوب و کاغذ مازندران و وزارت آموزش و پرورش به 
امضا رسید. به گزارش فارس، حجت الاسلام علی لطیفی، معاون وزیر 
آموزش و پرورش و رئیس سازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشی 
وزارت آموزش و پرورش در این بــاره گفت: امضای این تفاهمنامه 
گامی مؤثر برای تأمین کاغذ مورد نیاز کتب درســی دانش آموزان 
است. مدیرعامل شــرکت صنایع چوب و کاغذ مازندران هم گفت: 
این قرارداد بزرگ ترین قرارداد تولید و تأمین کاغذ مورد نیاز کتب 
درسی کشور است که ۷۰درصد نیاز دانش آموزان را تأمین می کند.

امید نیک نژاد بیان کرد: با اجرای این تفاهمنامه از خروج ۳۰میلیون 
دلار ارز کشور جلوگیری خواهد شد.

اخطار خلع ید برای اراضی راکد لرستان
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی لرستان از خلع ید طرح های 
راکد در این مجموعه خبر داد و گفت: اگر واحدی در مرحله تأمین 
زمین است یا حتی حصارکشی کرده و سوله ای زده، اما قصد فعالیت 
و تولید ندارد، زمین از آن خلع ید می شود. به گزارش فارس، بختیار 
رازانی با اشــاره به آخرین وضعیت واحدهای تولیــدی و راکد در 
شهرک های صنعتی لرستان اظهار کرد: امسال 4۰واحد راکد استان 
مجدد راه اندازی و در مدار تولید قرار می گیرد که تاکنون ۷مورد آن 
محقق شده است. سال گذشته ۳2واحد در تعهد شهرک صنعتی 

استان بود که توانستیم ۳۶واحد راکد و تعطیل را راه اندازی کنیم.

راه اندازی پایانه مسافری بوشهر - قطر 
مدیرکل بنــادر و دریانوردی بوشــهر با اشــاره بــه راه اندازی خط 
 کشــتیرانی بوشــهر - قطر گفت: بخــش دریایی پایانه مســافری

بوشهر - قطر تا مرداد امســال راه اندازی می شود. به گزارش تسنیم، 
محمد شکیبی نسب با اشاره به افزایش مراوده ها و تعامل با کشور قطر 
اظهار کرد: آغاز مســابقات جام جهانی فوتبال قطر فرصت مهمی در 
عرصه اقتصادی، گردشگری و تجاری برای ایران فراهم کرده و موقعیت 
استان بوشهر در این بخش استثنایی است. به گفته مدیرکل بنادر و 
دریانوردی استان، پایانه مسافری بندر بوشهر در راستای راه اندازی 

خط کشتیرانی بوشهر - قطر در دستور کار قرار گرفته است.

رفع مشکلات میدان نقش جهان 
فرماندار شهرستان اصفهان از برنامه ریزی فرمانداری و مسئولان 
متولی برای رفع مسائل و مشــکلات میدان نقش جهان اصفهان 
خبرداد. به گزارش تســنیم، محمدعلی احمدی گفت: طرحی را 
دنبال می کنیم که براساس آن فرایند مشخصی را برای نگهداری 
و اســتفاده بهینه از ابنیه های تاریخی شهرستان اصفهان خواهیم 
داشــت. در همین زمینه هر 2هفته یک بار با دستگاه های مختلف 
جلسه داریم. فرماندار اصفهان درباره مشکلات میدان نقش جهان 
هم بیان کرد: میدان نقش جهان با مســائل و مشــکلات متعددی 
ازجمله مســائل مربوط به تردد موتورسیکلت ها، تردد گردشگران 
و مباحث مربوط به تأمین امنیت میدان روبه رو است و فرمانداری 

جلسات ویژه ای درباره مشکلات این بنای تاریخی برگزار می کند.

خبرهای کوتاه 

صــادرات انــواع کالاهــای غیرنفتــی از 
مبــادی گمرکــی گلســتان تــا پایــان 
اردیبهشــت امســال رونــدی صعــودی 
داشــت و به گفتــه مدیــرکل گمــرکات 
استان، ارزش دلاری کالاهای صادراتی 
گلســتان بــا ۷۱درصــد افزایش نســبت 
به مــدت مشــابه ســال قبــل بــه رقــم 
۳۷میلیون و۴۰هــزار و۹۳دلار رســید. 
به گزارش ایرنا، ســیدابراهیم حســینی 
اظهار کرد: حدود ۶۴هزار و ۴۶۰تن انواع 

کالای غیرنفتی از گلستان صادر شد.

37
میلیون 

گلستان

نیروگاه هــای  اقتصــادی  مشــکلات 
بخــش خصوصــی  مقیــاس کوچــک 
ازجملــه معوقــات دولتــی و نــرخ بــالای 
گازبهــا موجــب شــده   فقــط ۱۳درصــد 
ظرفیت تولید ایــن نیروگاه ها در قزوین 
در مدار باشــد و ۸۷درصــد این ظرفیت 
راکد شــود. بــه گــزارش تســنیم، میزان 
تولید این نیروگاه ها حدود ۱۸.۶مگاوات 
در روز اســت و بــه ایــن ترتیــب بیــش از 
۱2۴مــگاوات از ظرفیــت تولید بــرق این 

نیروگاه ها در استان راکد شده است. 

87
درصد 

قزوین

عدد خبر

آذربایجان شرقیعکس خبر

باغ لاله اقدمی 
 صادق اقدمی، شهروند تبریزی با کاشت گل و لاله در 
روستای اسپره خون »۴۰ کیلومتری تبریز« زیبایی این 

منطقه را دوچندان کرده است. این باغ هر ساله در اواخر 
اردیبهشت و شروع خرداد میزبان گردشگران و علاقه مندان 

به گل و طبیعت است. منبع: باشگاه خبرنگاران جوان 

سیده زهرا عباسیگزارش
روزنامه نگار

ظرفیت تولید 100هزار مگاوات انرژی تجدیدپذیر 
از ۹00مگاوات نیروگاه انرژی تجدیدپذیر نصب شده در کشور ۳۱0مگاوات مربوط به نیروگاه های 
بادی، ۳۹0مگاوات نیروگاه خورشیدی و مابقی مربوط به برق آبی های کوچک، زیست توده و 
انبساطی هاست. امکان تامین ۱۴0هزار مگاوات برق از تجدیدپذیرها وجود دارد که ۱00هزار 
مگاوات مربوط به نیروگاه های خورشیدی و ۴0هزار مگاوات مربوط به نیروگاه های بادی است. 

مکث



سه شنبه 10 خرداد 161401
 شماره  8509

قیمت قندوشکر در میادین
قند، شــکر و نبات در یک ماه اخیر بین 13 تا 53درصد افزایش 
قیمت داشته اند. به گزارش همشهری، نرخ نامه جدید میادین 
نشان می دهد آخرین قیمت قندوشکر در میادین نسبت به نرخ 
اردیبهشت ماه بالاتر رفته که این افزایش برای شکر تا 53درصد 
بوده است. قیمت هر کیلو شکر بســته بندی شده اردیبهشت 

ماه 15هزار تومان بود که اخیرا به 23هزار تومان رسیده است.

طرح تأسیس شورای ثبات مالی 
روی میز دولت

سازمان بورس، طرح تشکیل شورای ثبات مالی را تقدیم 
دولت کرد

معاون سازمان بورس از ارائه طرح تاسیس شورای ثبات مالی 
به دولت خبر داد و تأکید کرد: با تشکیل این شورا، بازار پول، 
بازار ســرمایه، بیمه و صندوق های بازنشستگی می توانند 
درکنار یکدیگر اقتصاد ایران را به ثبات برسانند. شواهد نشان 
می دهد این طرح مورد حمایت ویژه وزیر اقتصاد و رئیس کل 

بانک مرکزی است.
به گزارش همشهری، به دنبال بزرگ شدن ابعاد بازارهای مالی 
در دنیا، بسیاری از کشور های جهان از 2دهه پیش برنامه های 
مدونی را برای تاسیس شورای ثبات مالی آغاز کرده و قوانین 
مربوط به تاسیس این شورا ها را تصویب کردند. اکنون این 
شورا ها در دنیا نقش پر رنگی یافته و در بسیاری از کشور های 
توسعه یافته این شورا ها نقش بزرگی در ثبات اقتصادی پیدا 
کرده اند. در ایــران نیز از یک دهه پیــش زمزمه های اولیه 
تاسیس چنین شورایی شروع شد اما تاکنون این هدف محقق 
نشده است. دیروز، پس از مدت ها سکوت خبری در این باره، 
معاون سازمان بورس از تدوین طرح شورای ثبات مالی خبر 
داد و گفت: پیشنهاد تشکیل این شورا به کمیسیون اقتصادی 

دولت ارائه شده است.
به نظر می رسد این طرح با هماهنگی وزیر اقتصاد و رئیس کل 
بانک مرکزی به دولت ارائه شده است. احسان خاندوزی، وزیر 
اقتصاد که پیش تر نایب رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس 
بود، در زمان حضورش در مجلس گفته بود: شــورای ثبات 
مالی یکی از نیازمندی های امروز بازارهاست و اگر این مسئله 
را به تأخیر بیندازیم تبعات آن در تداوم شکست هماهنگی 
سیاستگذاران بازارهای مختلف و پدیده تلاطم بین بازارها 
بروز خواهد کــرد. رئیس کل بانک مرکزی هــم در ابتدای 
سال جاری با بیان اینکه هماهنگی در اتخاذ سیاست های بازار 
پول و سرمایه یک ضرورت است، گفته بود: با تشکیل این شورا 
می توان هماهنگی بین اجزای مختلف بازار مالی، به ویژه بازار 

پول و سرمایه را ارتقا داد.

ضرورت تأسیس شورای ثبات مالی
اقتصادهایی که درمسیر مالی  سازی  قرار می گیرند نیازمند 
تدابیری ظریف و دقیق در حوزه بازارهای مالی هستند زیرا 
سیاست های پولی مالی می تواند اثرات متفاوتی در بازارهای 
پول، ســرمایه و حتی بیمه داشته باشــد. به طور مثال، در 
سال99   ناهماهنگی بین بازارهای پول و سرمایه، کاهش نرخ 
بهره بین بانکی و اوراق بدهی، به هجوم نقدینگی به بورس و 
رشد افراطی شاخص منجر شد اما بعد از  آن رشد نرخ بهره به 
افت شاخص های بورس و ثبت زیان سنگین برای سهامداران 
منجر شــد، بنابراین باید اثرات تصمیم های کلان در حوزه 
پولی و مالی درتمام ابعاد سنجیده شود. محسن خدابخش 
هم با تأیید این موضوع گفت: زمانی که نرخ سود بین بانکی در 
اردیبهشت99 به کمتر از 1٠درصد رسید و بانک ها حاضر به 
پرداخت سود بیش از رقم تعیین شده نبودند، سرمایه گذاران 

به سمت بازار سرمایه هجوم آوردند.
معاون سازمان بورس با تأکید بر اینکه بازار سرمایه، این روزها 
در حال رقابت با نرخ 2٠درصدی بهره بانکی اســت، گفت: 
مجموع آیتم هــا در تصمیم  گیری ها بــرای کلیات اقتصاد 
اثرگذار است؛  بنابر این تشکیل یک شورای ثبات مالی برای 

اقتصاد ضرورت دارد.

آثار تشکیل شورای ثبات مالی 
بررسی ها نشــان می  دهد تشکیل شــورای ثبات مالی در 
کشور های توسعه یافته به رشد اقتصادی و توزیع بهتر ثروت 
منجر شده است؛ به طور مثال، در انگلیس  در پی تاسیس نهاد 
ناظر مالی از سال2٠13، با نام اف سی ای، عملکرد اقتصادی 
این کشور بهبودپیدا کرد به طوری که برآورد های نهاد های 
اقتصادی این کشور نشان می دهد به ازای هر یک پوند هزینه 
در اف ســی ای 11پوند مزایا نصیب مردم و کسب وکارهای 
کوچک می شــود. ضمن اینکــه فعالیت های این شــورا به 
بهبود اقتصاد خانوارها و مردم این کشــور، اعم از کودکان تا 
بازنشستگان منجر شده و حتی دامنه توزیع اعتبارهای مالی 
بین مردم و سرمایه گذاری زیرساخت های اقتصاد انگلستان 
افزایش یافته اســت. حفاظت از مصرف کنندگان، حفاظت 
از بازارهــای مالی و ترویــج رقابت به نفع مــردم از اهداف 
این شورای مالی مستقل تعریف شــده و این شورا در برابر 
پارلمان انگلســتان و وزارت خزانه داری پاسخگو ست. این 
شورا هم اکنون وظیفه تنظیم مقررات 51هزار نهاد مالی را 
برعهده دارد و بر نقل و انتقال های مالی 7٠هزار شرکت و نهاد 
مالی و اقتصادی نظارت می کند. هم اکنون نهاد های مالی در 
انگلســتان یک میلیون و1٠٠هزار نفر پرسنل دارند و میزان 

مالیات پرداختی این شرکت ها 75میلیارد پوند است.
در آلمــان نیز از ســال2٠٠2 میــلادی با تصویــب قانون 
یکپارچه ســازی خدمات مالــی، مدل تنظیــم مقررات و 
نظارت های اقتصــادی تغییر کرد و مقام ناظــر بازار مالی با 
نام بافین شــکل گرفت. هم اکنون بافین بــر 1۸5٠بانک، 
۶۸٠مؤسسه خدمات مالی، 59٠شرکت بیمه، 3٠صندوق 
بازنشستگی، ۶1٠٠صندوق سرمایه و 77شرکت مدیریت 
دارایی نظارت می کند. به زعم اقتصاددانان، تشکیل این نهاد 
عامل اصلی تبدیل شدن آلمان به قدرت اقتصادی برتر اروپا 
بوده اســت. یکی از مهم ترین وظایف این نهاد، بهینه سازی 
فعالیت شرکت هایی است که از نظر اقتصادی دچار مشکل 
شده اند. این شورا همچنین عملکرد شرکت هایی را که دچار 
اختلال در فعالیت های شــان هستند و ادامه فعالیت شان به 

بی ثباتی نظام اقتصادی منجر می شود، بهبود می بخشد.

 شکر 
بسته یک 

کیلویی

15.150
22.950

13.600
19.800

29.900
34.400

75.200
87.300

27.900
32.400

34.500
39.000

قیمت خرداد قیمت اردیبهشت 

کیلوگرم/ تومان

25.000
29.000

تغییر قیمت انواع پنیر
با رشد قیمت شیر خام و اقلام لبنی، قیمت پنیرهایی 
مثل پنیر سفید  که پیش تر قیمت مناسب تری نسبت 
به انواع سنتی داشتند، از کیلویی 12٠هزار تومان 
فراتر رفته اســت. افزایش قیمت بعضی انواع پنیر 
نسبت به فروردین ماه 1٠٠درصد بوده است. درصد 
افزایش قیمت پنیرهای سنتی در این مدت کمتر از 

پنیر سفید بوده است.

بورسمیادین

سوپرمارکت

تالار شیشه ای

فروش حقوقی

فروش حقیقی

705

1000 خرید  حقوقی

خرید  حقیقی

ارقام به میلیارد تومان

1.539

1.538

1.537

1.536

1.535

1.534

1.533

روند شاخص  كل بورس تهران در روز گذشته
ارقام به هزار واحد

شاخص کل بورس تهران در 
مبادلات دیروز 3هزار و 322واحد، 
معادل 0.22درصد رشد کرد و به 

یک میلیون و 537هزار و 380واحد 
رسید. شاخص کل  هم وزن هم با 
350واحد رشد به 425هزار و 199 

واحد رسید.

ترکیب دیروز معاملات بازار سهام
در مبادلات روز گذشته 

سهامداران حقیقی 3هزار و 
660میلیارد تومان سهام 

خریدند اما در مقابل حجم 
فروش سهامداران حقیقی 

به 3هزار و 956 میلیارد تومان 
رسید. سهامداران حقیقی دیروز 
296میلیارد تومان نقدینگی از 

بازار سهام خارج کردند.

ارزش معاملات بازار سرمایه

در مبــادلات دیــروز 161هــزار و 763میلیارد 
تومان اوراق بهادار در بازار سرمایه دادوستد 
شــد که از ایــن میــزان 4هــزار و 660میلیارد 
تومان بــه معامــلات خــرد ســهام و بقیه به 
اوراق بدهــی و معاملات عمــده اختصاص 
یافت. این ارقام نشــان می دهــد ارزش کل 
معاملات خرد در دادو ستد های روز گذشته 
393میلیارد تومان معادل 7.8درصد نزول 
کرده است. بخش عمده مبادلات دیروز به 

عملیات بازار باز اختصاص یافت.

ارزش بازار سهام

ارزش کل سهام شــرکت های حاضر در 
بــورس و فرابــورس در مبــادلات دیــروز 
19هــزار میلیــارد تومــان رشــد کــرد و به 
7304هزار میلیارد تومان رسید. ارزش 
دلاری کل بــازار ســهام ایران بــا توجه به 
قیمت روز گذشته هر دلار آمریکا در بازار 
تهران که در محدوده 31هزار و 50تومان 
دادوســتد شــد، هم اکنــون معــادل 

235میلیارد و 230میلیون دلار است.
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در 2ماه گذشته با افزایش قیمت آرد 

صنف و صنعت و انتشار خبر تغییر گزارش
شــیوه فروش، نــان بــار دیگر به 
خوراک مورد توجه رسانه ها تبدیل شد. نانوایی های 
ســنتی تا پیش از این آرد را با 2نــرخ ۸٠٠تومان و 
1.2٠٠تومان)گنــدم ۶۶5تومانــی و 9٠٠تومانی( 
دریافت می کردند، قیمــت آرد صنایع هم کیلویی 
2.7٠٠تومان بود، اما با دو برابر شــدن قیمت خرید 
تضمینی گنــدم، نرخ آرد برای اصنــاف و صنایع به 
کیلویی 1۶هزار تومان رســید. در شرایطی که این 
دغدغه وجود داشت که تغییر اخیر به جهش قیمت 
نان منجر شود اما این نگرانی به سرعت برطرف شد و 
دولت اعلام کرد برای نانوایی های سنتی آرد را با همان 
نرخ ســابق تامین خواهد کرد تا قیمت نان تغییری 
نداشته باشد، اما این تنها یک روی سکه بود. در سوی 
دیگر ماجرا نانوایانی قرار داشتند که با توجه به رشد 
هزینه های تولید، پخت نــان با قیمت های موجود را 
امکان پذیر نمی دانستند و خواستار اصلاح قیمت نان 
بودند. مسئولان اصناف مرتبط با نان بارها اعلام کرده 
بودند نانوایی هــا در زیان هســتند و ادامــه کار با 
قیمت های موجود به رغم رشد هزینه ها برای واحدهای 
صنفی مشکل ساز است. این مشکلات همانطور که 
پیش بینی می شد امسال با رشد هزینه های دستمزد، 
مواداولیــه و کالاهای اساســی، در برخی واحدهای 
صنفی خود را به شــکل کم فروشــی نشــان داد و 
شکایت های متعددی از کم شدن وزن چانه و کوچک 
شدن ابعاد نان های تولیدی منتشــر شد، چنان که 
براساس آمارهای سازمان تعزیرات حکومتی در 3ماه 
گذشته 15٠٠پرونده کم فروشی نان به این سازمان 

ارجاع شده است.

فروش نان کیلویی می شود؟
با افزایش موارد شکایت از کم فروشی واحدهای صنفی، 
طی هفته های گذشــته طرح فروش کیلویی نان به 
جای فروش دانه ای مورد توجه قرار گرفت. همزمان 
دیروز رئیس اتحادیه تولید کنندگان و صادر کنندگان 
نان ایران از مهیا بودن همه زیرساخت ها برای فروش 
کیلویی نان و احتمال اجرای این طرح خبر داد. محسن 
لزومیان با تأکید بر اینکه این طرح برای جلوگیری از 
تخلف کم فروشی در برخی از نانوایی ها پیشنهاد شده، 

فروش کیلویی نان را موجب ایجاد فضای رقابتی بین 
نانوایی ها و پیشــگیری از کم فروشی دانست. گفته 
می شود هم اکنون در برخی استان ها برنامه فروش نان 
به صورت کیلویی اجرا می شود اما اجرای آن در تهران 
هنوز آغاز نشده است. در فروش نان به صورت کیلویی 
تمام نانوایی ها به ترازوی هوشمند و دستگاه کارتخوان 
متصل می شوند و بعد از هر بار خرید نان،  وزن و قیمت 
نان یارانه ای روی دستگاه کارتخوان مشخص می شود 
و خریدار می تواند از یارانه ای که دولت پرداخته برای 
خرید نان استفاده کند. در قالب این طرح، نانوایی ها 
به یک سامانه هوشمند سراسری متصل می شوند و 
معیار فروش نان از عــددی به وزنی یا همان کیلویی 
تغییر می کند. در این حالت تمام حجم و مبلغ خرید 
و فروش نان با قیمت آزاد و یارانه ای قابل رصد است و 
به این ترتیب جلوگیری از تخلف کم فروشی به راحتی 

امکان پذیر است.

فروش کیلویی کیفیت نان سنگک را کم می کند
نایب رئیس اتحادیه نانوایان سنگکی تهران، به رغم 
اینکه طرح را برای جلوگیری از تخلفات مؤثر می داند، 

معتقد اســت: درباره نان ســنگک به دلیل شرایط 
خاصی که پخت و عرضه این نان دارد، فروش کیلویی 
از کیفیت نان کم  خواهد کرد. محمد ســلیمانی در 
گفت و گو با همشهری در توضیح این امر گفت: نان 
سنگک از قدیم نان دســتوری بوده و نانوا براساس 
نیاز و دستور مشتری نان را برشته، خمیر، کنجدی، 
یک رو یا دورو تهیه می کنــد و اگر فروش به صورت 
کیلویی باشد این برنامه قابل اجرا نیست و از سوی 
دیگر نانوا می تواند نان را خمیرتر از تنور خارج کند 
تا وزن آن بیشتر شود. به گفته سلیمانی، این طرح 
همچنین هزینه های نانوایی را افزایش می دهد: اگر 
قرار باشد این طرح اجرا شود باید یک  نیروی کار به 
نیروهای نانوایی اضافه شود تا کار ترازوداری را انجام 
دهد؛ این کارگر اضافــه، هزینه های نانوایی را بالاتر 
می برد که با توجه به ثابت ماندن نرخ نامه تامین آن 
برای نانوا دشوار اســت. با این حال این مقام صنفی 
مزیت های این طرح را هم رد نمی کند و می افزاید: ما 
با این طرح موافقیم و در صورت اجرا به آن کمک هم 
می کنیم، اما این طرح برای نان سنگک به طور خاص 

طرح خوبی نیست.

وزن چانه ها مشخص است
صرف نظر از تفاوت سلیقه مردم در سفارش نان 
سنگک که می تواند قیمت نان را با توجه به نرخ 
افزودنی ها افزایش دهد، وزن چانه برای هر عدد 
نان ســنگک ۶5٠گرم، بربری ۶٠٠گرم  و لواش 
و تافتون 1۶٠گرم تعیین شــده و اگر این اوزان 
رعایت شود، دســت کم در اندازه نان های پخت 
شــده در نانوایی ها کمتر تخلفــی رخ می دهد. 
نایب رئیس اتحادیه نان سنگک تهران با اشاره به 
اینکه تعیین وزن چانه سنگک دشوار است، گفت: 
نانوایی های دیگر چانه را می گیرند، وزن می کنند 
و بعد آن را پهن می کنند اما برای نان سنگک این 
امکان وجود ندارد چراکه اگر چانه روی ترازو قرار 
بگیرد نمی توان دوباره آن را جمع کرد و چانه به 

ترازو قلاب می شود. 
برای حل این مشــکل ضریب چسبندگی دست 
شاطر معمولا 2درصد اســت که این در نرخ نامه 
لحاظ شده که نوسان وزن چانه را تعیین می کند 
و از این بیشــتر نباید تغییــری در وزن مصوب 

چانه ها اتفاق بیفتد.

فروش نان؛ کیلویی به جای دانه ای 
همشهری دلایل موافقان و مخالفان را بررسی می کند

در مبادلات دیروز بازارسرمایه، قیمت 
سهام 245شرکت رشد و 333شرکت 

کاهش یافت. قیمت سهام 17شرکت هم 
تغییری نکرد.

ارقام به درصد
تراز صعود و نزول در بازار سهام
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  افزایش شکایت های مردمی از کم فروشی برخی نانوایی ها باعث شده طرح 
فروش کیلویی نان به جای دانه ای در دستور کار قرار گیرد

  نایب رئیس اتحادیه نان سنگک تهران: ما با این طرح موافقیم و در صورت اجرا به آن 
کمک هم می کنیم، اما این طرح برای نان سنگک به طور خاص طرح خوبی نیست



 باختن
بلد نبودند

شاگردان مجیدی بدون باخت قهرمان 
لیگ برتر شدند

  با ســپری شــدن آخرین مســابقه فصل 
استقلال، رکورد بزرگ و تاریخی آنها بالاخره 
قطعی شد. حالا تیم فرهاد مجیدی، اولین تیم 
تاریخ رقابت های لیگ برتر ایران است که در 
طول یک فصل کامل، هرگز مســابقه ای را با 
شکست به پایان نمی رساند. اتفاقی که در تمام 
تاریخ ادوار لیگ، برای هیچ تیمی رقم نخورده 
است. اســتقلال در آخرین مســابقه فصل، 
نمایش چندان خوبی نداشت. به نظر می رسد 
پر شدن سکوها و هیاهوی زیاد ورزشگاه، روی 
بازی نفرات این تیم تاثیر گذاشته بود. علاوه 
بر این، نتیجه این بــازی تاثیری در وضعیت 
2تیم نداشت و همین مسئله، جنگجویی بین 
نفرات را به حداقل رســاند. با این وجود هیچ 
تماشاگری تنها برای دیدن این بازی به آزادی 
نرفته بود. همه آن تماشــاگرها به استادیوم 
رفته بودند تا جشــن قهرمانی تیم شان را در 
پایان لیگ بیست ویکم تماشــا کنند. اتفاقی 
که ســرانجام رخ داد و استقلال بعد از 9سال، 
ســکوی اول لیگ برتر را در اوج اقتــدار و با 

شایستگی کامل تسخیر کرد.

  آبی ها ســال های بسیار ســختی را پشت 
سر گذاشتند. سال هایی با ناکامی های پیاپی 
و تغییرات مــداوم روی نیمکــت و در کادر 
مدیریت. آنها اما بالاخــره از میان بیراهه های 
زیادی که در مسیرشان بود، راه را پیدا کردند. 
استقلال با فرهاد، به ثبات رسید. ضعف هایش 
را به شــکل خیره کننــده ای در پنجره نقل و 
انتقالات پوشش داد و فصل را با اعتماد به نفس 
قابل توجهی شــروع کرد. مجیدی به خوبی 
توانست به قولش  برای بازگرداندن شخصیت 
قهرمانی به اردوی اســتقلال عمل کند. این 
تیم در طول فصل، دیگر متزلزل نبود، تردید 
نداشت و از همان ابتدای راه کاملا آماده به نظر 
می رســید تا یک موفقیت فراموش نشدنی را 
جشن بگیرد. هیچ کس نمی تواند شایستگی 
این تیم بــرای بردن لیگ را زیر ســوال ببرد. 
تیمی که حتی یک بــار هم بازنــده از زمین 
خارج نشده، بدون تردید تیم شایسته ای برای 

رسیدن به جام قهرمانی است.

  اســتقلالی ها در این فصل، ماجراهای ریز 
و درشتی را پشــت سر گذاشــتند اما هر بار 
توانستند به خوبی خودشان را به ریل پیروزی 
برگردانند. اواسط نیم فصل اول چند تساوی 
پیاپی، هواداران باشگاه را نگران کرد اما آرامش 
دوباره به این تیم برگشت و استقلال توانست 
باز هم خودش را در قامت مدعی شماره یک 
قهرمانی مطرح کند. شاید کلیدی ترین لحظه 
فصل برای آنهــا، وقتی بود که توانســتند از  
شکســت در دربی فرار کنند. گل ژستد شاید 
فقط یک امتیاز داشــت اما آخرین امیدهای 
بازگشت رقیب سنتی به کورس را از بین برد. 
نکته مهم درباره استقلال این بود که تک تک 
نفــرات در آن روی یک هدف متمرکز شــده 
بودنــد و آن هدف، بردن لیگ برتــر بود. این 
شور و شوق برای رســیدن به موفقیت حتی 
در بین مهره های ذخیره تیم هم دیده می شد. 
بازیکنانی که گاهــی از کم ترین زمان ممکن 
برای زدن یک گل حساس استفاده می کردند. 
همین اراده جمعــی هم بود که ایــن تیم را 
به یک قهرمانــی ســزاوارانه در فوتبال ایران 
رساند. تیمی که از همان شروع فصل به خوبی 
می دانســت که چه می خواهــد و به خوبی از 
ابزارش استفاده کرد تا بتواند آن چه می خواهد 

را به دست بیاورد.

  لیگ بیست ویکم برای استقلال، یک تجربه 
فراموش نشدنی بود. یک فصل سراسر دلچسب 
که درخشــان به نظر می رسید. این کاری بود 
که فرهاد و تیمش انجام دادند. تیمی که برای 
نباختن و تسلیم نشدن ساخته شده بود. تیمي 
که دروازه بانش بیشــترین کلین شیت)18( 
را در لیگ برتــر انجــام داد و کمترین گل را 
خــورد)10گل( و از آن مهم تر بــا 68 امتیاز، 
رکورد امتیاز گرفتن در لیگ برتر را هم جا به جا 
کرد. آنهــا نباید در چنیــن موقعیتی متوقف 
شــوند. این تیم به شــرط حفظ بازیکن های 
کلیدی، کادر فنی و فرم خوبش، قادر خواهد 
بود حتی کارهای بزرگ تری انجام بدهد. این 
می تواند فقط شروع مسیر مجیدی و تیمش 
باشد. تیمی که تا همین جا هم تاریخ ساز شده 
اما در فوتبال همیشه جام های بیشتری برای 
بردن و رکوردهای بیشــتری برای شکستن 
وجود دارند. آنهــا نباید با همیــن موفقیت 
راضی شوند و دست از تلاش برای مبارزه های 

بزرگ تر بردارند.
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فصل تردید
پرسپولیس آخرین بازی خانگی اش 
را برد اما دلایل زیادی برای نگرانی 

هواداران وجود دارد

20

پنجره نقل وانتقالات 
تابستانی را بازیکنان ناراضی 

باز و بسته می کنند

سلام دهه هشتادی ها به تیم ملی جدایی طلبان
سعید ارمغانی که سابقه جوانگرایی در تیم 

ملی بسکتبال را داشته  این بار هم قصد 
دارد به جوانان بیشتر میدان بدهد

18

 روز مانده تا 
جام جهانی

برنامه بازی

پخش زنده روز

لیگ برتر ایران - هفته 30

نساجی

تراکتور
18:30

چهارشنبه 11 خرداد 1401
مقدماتی جام جهانی

اسكاتلند

اوکراين
23:15

پنجشنبه 12 خرداد 1401
لیگ برتر ایران - هفته 30

فجر سپاسی

پرسپولیس

صنعت نفت

هوادار

گل گهر

ذوب آهن

سپاهان

آلومینیوم

20:00

20:00

20:00

20:00

شهرخودرو

فولاد
20:00

پنجشنبه 12 خرداد 1401

جمعه  13 خرداد 1401

یكشنبه  15 خرداد 1401

آمريكا

عربستان

کره جنوبي

مراکش

کلمبیا

برزيل

04:00

21:30

15:30

ژاپن

مكزيك

پاراگوئه

اروگوئه

14:30

06:30

دوستانه

19

تیتر یک

بیشترین امتیاز کسب 

شده در تاریخ لیگ برتر

ح |
صال

ی 
جتب

ا| م
س ه

  عک
   

 استقلال فصل را بدون باخت به پايان رساند
 تا خاص ترين قهرماني تاريخ ليگ برتر به نام مجيدي و شاگردانش به ثبت برسد

قهرمان خاص
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تنوبدنمانمیلرزد

بیشتربهضررپرسپولیساست

چیدادی،چیتحویلمیگیری!

برگزاری مســابقات دوستانه برای 
تیم ملی کشورمان تبدیل به یک 
معضل بزرگ شده است. کار از اول 
سخت بود و لغو دو دیدار تدارکاتی 
با اکوادور و کانادا، آن را سخت تر هم 
کرد.  آش آنقدر شور شده که ستاره های 
تیم ملی هم یکی یکی به موضوع اعتراض می کنند. در چنین 
شرایطی حســن کامرانی فر، دبیر کل فدراسیون فوتبال ادعا 
کرده بازی با اروگوئه قطعی است و به زودی انجام خواهد شد. 
خب اروگوئه تیم خوبی است و امیدواریم زمانی که شما این 
مطلب را می خوانید، مسابقه با تیم ملی این کشور قطعی شده 
باشد. با این حال وقتی کامرانی فر حرف می زند، تن و بدن مان 
می لرزد. آخر خود او بود که گفت قطعــا با برزیل یا آرژانتین 
بازی می کنیم، اما این دو تیم با کل آسیا قرار بازی گذاشتند 

جز ایران!

کمیته انضباطی یک حکم عجیب و 
غریب داده در مورد فجرسپاسی و 
این باشگاه را به دلایل مبهم به یک 
جلســه محرومیت تماشاگرانش 
از حضور در ورزشگاه محکوم کرده 
است. در رأی کمیته انضباطی نوشته 
شده فجرسپاسی در بازی با نفت مسجدسلیمان مرتکب »نقض 
اصول کلی رفتار از طریق عدم رعایت مقررات مصوب مربوط به 
حضور تعداد تماشاگران در ورزشگاه« شده است. هر چه هست، 
نتیجه این شده که بازی هفته آخر سپاسی برابر پرسپولیس در 
ورزشگاه حافظیه شیراز بدون تماشاگر خواهد بود. این حکم اما 
بیشتر از آنکه تنبیه فجر باشد، محرومیتی برای پرسپولیس است. 
بنده خدا تیم شیرازی که از قبل به دسته پایین تر سقوط کرده، 
بنابراین فقط فرصت ملاقات پرسپولیسی های این شهر با تیم 
محبوب شان، آن هم بعد از سال ها انتظار از آنان گرفته می شود.

فصل تابستان تا دل تان بخواهد شایعه 
زیاد است و یکی از داغ ترین آنها هم 
در مورد باشگاه استقلال ساخته 
شده؛ اینکه فرهاد مجیدی تمایل 
دارد مهدی قائــدی را جذب کند. 
این بازیکن حضور موفقیت آمیزی در 
الاهلی امارات نداشت و شــایعه بازگشت او به استقلال هم به 
همین دلیل سر زبان ها افتاده است. با این حال این وسط یک 
نکته ساده فراموش شده؛ اینکه الاهلی برای دریافت رضایتنامه 
قائدی کلی پول داد و بعد هم قرارداد پنج ســاله با او بســت. 
بنابراین امروز هم برای صدور رضایتنامه این بازیکن کلی پول 
طلب خواهد کرد که بعید است پرداخت آن در توان آبی ها باشد. 
حتی اگر باشــگاه اماراتی هم کوتاه بیاید، با این سبک زندگی 
که ما الان از قائدی می بینیم، بعید است او به این راحتی ها از 

آنجا دل بکند!

پرسپولیس در حالی شهرخودرو مشهد 
را برد و به رتبه دوم رسید که از لحاظ 
»امیــد گل« برتــری آنچنانی بر 
حریفش نداشت و امید گل 2تیم 
خیلی به هم نزدیک بود. در جریان این مسابقه، پرسپولیس 
به امید گل 1.06 رسید و امید گل بازیکنان شهرخودرو هم 
0.83 بود. پرسپولیس در این مسابقه مالکیت توپ بسیار 
بالایی داشــت و از لحاظ تعداد پاس هم حدود 220پاس 
بیشتر از میهمانش داد. اما در نهایت تعداد شوت ها و امید 
گل 2تیم از برابــری موقعیت ها خبر مــی داد. هر دو تیم 

14شوت زدند و تعداد شوت های داخل چارچوب هر 2 تیم 
نیز 7-7 مساوی بود.

تیم فولاد در مصاف با سپاهان، مالکیت 
توپ را به حریفش سپرد اما با حملات 
مؤثــر و خطرناکش توانســت 3گل به 
حریف بزند. این سنگین ترین شکست 
سپاهان در 4سال اخیر بود و برای پیدا کردن شکستی شبیه این در 
کارنامه اصفهانی ها باید 4فصل به عقب برگردیم. این طور که به نظر 
می رسد فصل قرار اســت برای محرم به بدترین شکل ممکن تمام 
شود. فولاد در این میدان فقط 42درصد صاحب توپ بود و 322پاس 
با دقت 79درصد صادر کرد. درحالی که سپاهان 58درصد مالکیت 
توپ، 469پاس و 83درصد دقت پاس داشت. با وجود این، در نهایت 
فولاد با 5ضربه داخل چارچوب که 3تا از آنها تبدیل به گل شد، بر 
حریفش غلبه کرد و ضربات داخل چارچوب سپاهان از 2 فراتر نرفت. 

امید گل فولاد در این مسابقه 1.24 و امید گل سپاهان 0.84 بود.

رضا شکاری با زدن هر 2گل تیمش در 
بازی این هفته به نمره8.14 رســید تا 
بهترین بازیکن دیــدار گل گهر و هوادار 
باشد. شــکاری در این میدان 18نبرد 
موفق، 7بار بازیابی توپ و 3قطع پاس داشت. او درنهایت 2گل تیمش 
را هم زد و به نمره8.14 رسید. تیم گل  گهر در این میدان، امید گل 
1.61 را به نام خودش ثبت کرد تا از این لحــاظ یکی از موفق ترین 
تیم های هفته لقب بگیرد. امید گل هوادار اما فقط 0.29 بود که دومین 
آمار ضعیف این هفته در زمینه خلق امید گل محسوب می شود. در 
هفته بیست ونهم فقط تیم نساجی امید گل کمتری نسبت به هوادار 

خلق کرد. نساجی در مصاف با ذوب آهن به امید گل 0.19 رسید.

بالاخره خبری که همه منتظر اعلامش بودند به طور رسمی منتشر 
شد؛ اینکه علیرضا بیرانوند با عقد قراردادی 3 ساله به پرسپولیس 
پیوسته است. برخی عقیده دارند این اتفاق خیلی زودتر از این رخ 
داده بود، اما برای جلوگیری از افول روحی حامد لک آن را اعلان 
رسمی نمی کردند. جالب اســت که حالا هم لک با دریافت کارت 
زرد، از بازی پایانی برابر فجرسپاســی محروم شده، بنابراین فصل 
برای او عملا به پایان رسیده است و شاید خبر عقد قرارداد با بیرو 
به همین دلیل اعلام شده باشد. در هر صورت علیرضا در حالی به 
پرسپولیس برگشت که به وضوح مشخص است از نیمکت نشینی 
در اروپا کلافه شده. تجارب تلخ این دروازه بان در آنتورپ و بواویشتا 
او را به ســتوه آورده و حتی حضورش در ترکیب اصلی تیم ملی را 
هم به خطر انداخت. بیرانوند به چشم خودش دید که بازی نکردن 
در تیم باشــگاهی، در یک مقطع به قیمت از دست رفتن شماره 

یک تیم ملی برایش تمام شــد. بنابراین حس 
کرد در آســتانه جام جهانی باید جایی برود که 
بهترین شــرایط برایش مهیا باشد؛ کجا بهتر از 
پرسپولیس؟ او ســال ها در این تیم توپ زده و 
بهترین هماهنگی را با محیط و بازیکنان دارد. 
اصلا حضور در همین پرسپولیس از ابتدای لیگ 
شانزدهم بود که پیراهن شماره یک تیم ملی را به 
بیرانوند بخشید. تا پیش از آن، علیرضا حقیقی 
گلر اول تیم ملی بود، اما بیرو در پرســپولیس 
درخشید و چشم کارلوس کی روش را گرفت. 
بنابراین او اگر دوباره در پرســپولیس روزگار 
خوشی داشته باشــد، می تواند جایگاهش در 

تیم ملی را بی گزند نگه دارد.

نكته بازی

متريكاآماربازی

بازگشت به بهشت
علیرضا بیرانوند به جایی برگشت که پیراهن شماره یک تیم ملی را برایش به ارمغان آورده بود

بهروز رســایلی| در یک مســابقه دشوار و 
پرحاشیه، پرســپولیس موفق شد با نتیجه 
نزدیک 2بر یک پدیده را شکست بدهد، حکم 
سقوط تیم مشهدی به دسته پایین تر را امضا 
کند و البته تا حدود زیادی به قطعی شــدن 
عنوان نایب قهرمانی نزدیک شود. با همه اینها 
پیروزی در آخرین بازی خانگی فصل چندان 
هم برای هواداران خوشایند و دلگرم کننده 
نبود. نوع نمایش پرسپولیس طوری بود که بار 
دیگر کادرفنی را در معرض انتقادات پرشمار 
قرار داد؛ مخصوصا که بنا به اجماع کارشناسان 
داوری، باید یک پنالتی دیرهنگام به ســود 
میهمان مشهدی اعلام می شد و چه بسا این 
پنالتی نتیجه نهایی مسابقه را عوض می کرد. 
یحیی گل محمدی قرارداد دارد و شواهد نشان 
می دهد برای فصل بعد هم در پرســپولیس 
ماندگار است، اما آیا او واقعا می تواند این تیم 

را به شرایط مطلوب و ایده آل برگرداند؟ 

   پنیر سوئیسی یحیی
 بــدون تعــارف وضعیــت فنی پرســپولیس 
بحث برانگیزتر از آن است که تصور شود با یکی، 
دو خرید خوب مشکلات حل خواهد شد. ساختار 
دفاعی پرســپولیس به شــکل حیرت انگیزی 
متزلزل اســت. باورکردنی نیســت تیمی مثل 

پدیده که در بازی با اســتقلال حتی به دروازه 
میزبان نزدیک هم نشد، مقابل سرخپوشان یک 
گل زد و دســت کم 4موقعیت صددرصد گل را 
از دســت داد. حامد لک که فصل بدی را پشت 
سر گذاشت، در این بازی حداقل 3سیو کلیدی 
داشت. این تصور که پرســپولیس با جذب یک 
دروازه بان خوب یا یک مدافع مطمئن می تواند 
همه مشکلات دفاعی اش را حل کند، بیش از حد 
ساده انگارانه است. در این تیم شاهد نشت دادن 
تمام فضاهای دفاعی هستیم؛ از عمق گرفته تا 
چپ و راست و البته ارســال های بلند که پاشنه 
آشیل 2 فصل اخیر پرسپولیس بوده است. فقط 
به صحنه نفوذ حریف قعر جدولی از سمت راست 
دفاعی پرســپولیس در دقایق پایانی نیمه اول 
و ضربه ســر خطرناک فردین رابط نگاه کنید تا 
ببینید در مورد چه چیزی حرف می زنیم. در نیمه 
دوم هم به دفعات این نفوذها از سمت چپ دفاعی 
اتفاق افتاد که در یک نوبت به گل پدیده منجر 
شــد. اگر فکر می کنید مرتضی پورعلی گنجی 
قرار اســت معجزه کند، یادتان باشــد که حتی 
حضور مدافع کهنه کاری مثل جلال حســینی 
هم نتوانست مشکلات دفاعی این فصل قرمزها 
را جمع کند. این مسئله باید به صورت ساختاری 
حل شــود؛ آیا کادرفنی کنونی قادر به رفع این 

مشکل هست؟ 

   خط حمله؟ نه آنقدر که خوشحالی
در فاز دفاعی  آش آنقدر شور است که خود یحیی 
گل محمدی هم به حرف آمده و گفته: »امســال 
گل های آســانی خوردیم«. با این حال او در فاز 
هجومی به تیمش نمره قبولی می دهد و می گوید: 
»از نظر گل زده جزو بهترین های لیگ بودیم.« او 
راست می گوید؛ سرخ ها از نظر گل زده در شمار 
تیم های برتر لیگ تقســیم بندی می شوند، اما 
بخش مهمی از این ماجرا به خاطر کیفیت پایین 
مسابقات امسال اســت. پرسپولیس در 28بازی 
موفق بــه زدن 40گل شــده اســت. این یعنی 
میانگین گلزنی سرخ ها حتی به یک ونیم گل در 
هر بازی هم نمی رسد. حالا مقایسه کنید با لیگ 
انگلستان که منچسترسیتی در هر بازی 2.60گل 
به ثمر رســاند، یا لیگ آلمان کــه بایرن مونیخ 
حدنصاب خیره کننده 2.85گل را ثبت کرد. حتی 
در لیگ تدافعی ایتالیا هم اینتر به طور متوســط 
در هر بازی 2.21گل به ثمر رســانده است. در 
این کشــور میلان در حالی قهرمان شد که بین 
3 تیم بالای جدول بدترین خط حمله را داشت، 
اما حتی روســونری هم میانگین 1.81را به جا 
گذاشت. بحث لیگ های تاپ اروپا نیست؛ داریم 
در مورد سطح مسابقات حرف می زنیم، وگرنه در 
لیگ های عربستان، ژاپن و قطر هم قهرمانان یا 
صدرنشینان به طور متوسط در هر بازی میانگین 

2.10، 1.87و 3.63گل زده را ثبــت کرده انــد. 
اینکه نایب قهرمان لیگ ایران در هر بازی کمتر 
از یک ونیم گل زده و سرمربی اش خوشحال است، 
نشان از سطح پایین لیگ دارد، وگرنه مهاجمان 
پرســپولیس چند گل زدند؟ اصلا کدام فوروارد 
تاپ را در این تیم داشتیم؟ واقعیت آن است که 
کار پرســپولیس با این خط حمله حتی در لیگ 
برتر 3 یا 4 فصل پیش خودمان هم راه نمی افتاد. 
یحیی باید بیــش از هر چیز دیگری شــکرگزار 

کیفیت نازل رقبا باشد.

  پرسپولیس برمی گردد؟
با وجود از دست رفتن 4 جام در یک فصل، باز هم 
نمی توان نایب قهرمان لیگ را »ناکام« دانست. به 
هر حال پرســپولیس بد نتیجه نگرفته، هرچند 
نسبت به خودش افول داشــته است. منتها نکته 
اینجاست که نمایش های سردرگم و پر از ایراد این 
تیم در نیم فصل دوم حتی متعصب ترین هواداران 
را هم کمی دچار تردید کرده است؛ تردید در مورد 
اینکه آیــا واقعا کادرفنی فعلــی حتی درصورت 
جذب چند ستاره مهم، می توانند کیفیت را به تیم 
برگردانند یا نه. فراموش نکنیم یحیی گل محمدی 
به شدت اصرار دارد با همین دستیاران و تیم فنی 
بــه کارش ادامه بدهد. آنچه ما می بینیم نشــان 

می دهد کار او اصلا آسان نیست.
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فوتبال ایران

خبر

مسابقه 
مسئولیت ناپذیری!

لغو بازی های لیــگ به دلیل آلودگی هوا، شــکل 
پیچیده ای به برنامه ریزی ادامــه فصل داده و این 
وسط یک بازی »نیمه تمام« دقیقا آخرین چیزی 
اســت که ســازمان لیگ فوتبال ایران به آن نیاز 
دارد. این نخســتین بار نیســت که یک مسابقه 
فوتبال در لیگ برتر به دلیل پرتاب اشــیا به درون 
زمین و به خطر افتادن سلامتی بازیکنان و داورها 
نیمه تمام می ماند و نخستین بار هم نیست که عملا 
هیچ کس برای پذیرفتن مسئولیت این اتفاق قدم 
جلو نمی گــذارد. از راس تا ذیل مدیــران فعال در 
فوتبال ایران یا عوامل امنیتی و انتظامی برگزاری 
بازی، حتی یــک نفر را هم پیــدا نمی کنید که به 
اشتباهش در مورد این مســابقه اعتراف کند. این 
در حالی است که زنجیره ای از اشتباه های مختلف 
منجر به رقم خوردن چنین وضعیتی شدند. درنظر 
نگرفتــن محدودیت 30درصدی برای ســکوها و 
حضور حدود 50هزار نفر در استادیوم، یک اشتباه 
نابخشودنی بود. چرا که مســئولان برگزاری بازی 
آمادگی اســتقبال از این حجم هوادار را نداشتند. 
انتقال ســرمربی حریف از میانه میــدان به طرف 
سکوها با وجود مسیرهای در دسترس دیگر، یک 
اشتباه بود و تأثیراتش را هم خیلی زود نشان داد. 
پرتاب سنگ از سوی ستاره باتجربه پرسپولیس به 
طرف سکوهای میزبان هم اشتباه به نظر می رسید 
و وضعیت را بحرانی تر کــرد. تا امروز اما نه مدیران 
تراکتورســازی به ضعف در ســامان دادن به این 
مسابقه اعتراف کرده اند و نه کسی مثل امید عالیشاه 
زیر بار اشــتباه بودن رفتار ش رفته است. مدیران 
باشــگاه حتی تا این حد جلو رفته اند که جمعیت 
سنگ انداز را »طرفداران پرســپولیس« توصیف 
کنند و مدعی شوند که حریف با ترتیب دادن این 
برنامه، به دنبال فرار از مســابقه بوده است. درست 
به همین خاطر است که ماجرایی شــبیه به این، 
هرگز به پایان نمی رســد چرا که در فوتبال ایران، 
یک مسابقه تمام عیار در مسئولیت ناپذیری وجود 
دارد و همه مدیرها می خواهند در این زمینه از هم 

سبقت بگیرند.
چیزی به اسم »لذت بردن« از فوتبال، برای قاطبه 
جامعه هواداری و مدیریتی در ایران تعریف نشده 
اســت.  بدون تردید اگر افراد تصمیم ساز کارشان 
را در این زمینه به درســتی انجــام می دادند، این 
حال و روز فوتبال ایران نبود. تماشــای این رشته 
ورزشی در حقیقت باید شبیه تماشای یک محصول 
هنری باشد، در فضایی سالم، شــیک و سرشار از 
امکانات. در فوتبال ایران اما تماشــاگران را برای 
خرید بلیت شــکنجه می دهیم، پول زیادی از آنها 
دریافت می کنیم، برای ورود به ورزشگاه وادارشان 
می کنیم یک مسیر طولانی را پیاده روی کنند، آنها 
را روی غیراستانداردترین سکوها در بی امکانات ترین 
ورزشگاه ها می نشانیم و توقع رفتاری متمدنانه را 
هم از آنها داریم. پرتاب ســنگ، به هیچ وجه قابل 
توجیه نیست اما کاش انگشت اتهام را به جای مردم 
و طرفــداران فوتبال، به ســوی آنهایی بگیریم که 
سنگ پرانی را به یک ارزش تبدیل کردند و نفرت را 

به جای عشق و احترام نشاندند.

تقدیر المپيكی ها از اوجاقی 
جمعي از مدال آوران المپیک در نامه اي به شــهردار 
تهران حمایتشان را از حسین اوجاقي اعلام کرده اند. 
اوجاقي مدیر عامل سازمان ورزشي شهرداري تهران 
اســت و هادي ســاعي، زهرا نعمتی، بهداد سلیمی، 
احسان حدادی، کوروش باقری، سجاد گنج زاده، الهه 
منصوریان، مجتبی عابدینی، فرشــاد پیوس، فرشاد 
عربی، مصطفی نودهی و محمد بیداریان درنامه اي از 
علیرضا زاکاني، شهردار تهران در انتصاب این قهرمان 
پرافتخار کشــور به عنوان رئیس این ســازمان و نیز 
فعالیت های بسیار در حوزه ورزش شهری پایتخت، 

طی مدت اخیر تقدیر کرده اند. 

»پیر« پولیس!
تحرکات نقل وانتقالاتی سرخپوشان باعث امیدواری شده، اما هنوز یک نگرانی جدی وجود دارد

لیگ برتر ايران)جام خلیج فارس( -فصل بیست ويكم
امتیاز تفاضل گل گل خورد ه گل زد ه باخت مساوی برد  بازی ها تیم رتبه

39102968-301911استقلال1

28169340211957پرسپولیس2

29167642202255سپاهان3

2913973022848فولاد4
29121253426848گل گهر5

30129939291045مس رفسنجان6

337-29107121922ذوب آهن7

136-3071582627پیكان8

336-2971571922آلومینیوم اراک9

434-29810111822هوادار10
733-2989122330صنعت نفت11

733-2961582431نساجی12
628-28610122329تراکتور13

2122-30313141435نفت مسجد سلیمان14

1817-29211161028فجر سپاسی15
2616-29210171743پديده 16

فصل تر دید
پرسپولیس آخرین بازی خانگی اش را برد اما دلایل زیادی برای نگرانی هواداران وجود دارد

به نظــر می رســد قهرمــان نشــدن در لیــگ برتر 
بدجوری به پرسپولیســی ها برخورده و آنها تحرکات 
نقل وانتقالاتی شان را خیلی زود شــروع کرده اند. این 
وســط پول فروش 10درصد از سهام باشــگاه هم در 
حساب هست و سرخ ها بی محابا دنبال جذب 
و تمدید بــا بازیکنان مدنظر هســتند. 
فعلا تمدیــد قرارداد مهــدی ترابی 
رســمی شــده و علیرضا بیرانوند و 
مرتضی پورعلی گنجــی را هم باید 
پرسپولیسی دانست. گمانه زنی ها 
حاکی از آن اســت که ســجاد 
شــهباززاده هم با قرمزها به 
توافق نهایی رســیده و شاید 
ســروش رفیعی نیــز برای 
ســومین بار بــه عضویت این 
تیم دربیاید. طبیعتــا این اخبار، 
هواداران پرسپولیس را که از بی ستاره 
بودن تیم شاکی بودند خوشحال می کند 
اما سایه یک تردید بزرگ هنوز بر سر این 
مجموعه سنگینی می کند؛ اینکه در تیم 

یحیی جایی برای جوانان نیست.

کلکسیون بالای 30ساله ها
میانگین سنی پرسپولیس در خیلی از مسابقات فصل گذشته بیش 
از 29ســال بوده اســت؛ عددی بزرگ و معنادار که شــاید بخشی از 
مصدومیت های متعدد و خستگی و فرسودگی تیم را توجیه کند. فعلا اما 
خریدهای جدید هم کمکی به رفع این معضل نکرده اند. علیرضا بیرانوند 
که دروازه بان است و سن او شاید چندان مهم نباشد، اما گلر ملی پوش 
جدید سرخ ها در مرز 30سالگی قرار دارد. مرتضی پورعلی گنجی هم 
خرید مهم قرمزها در خط دفاعی است؛ بازیکنی که اگر آمادگی روزهای 
جوانی اش را داشته باشد، بدجوری به کار تیم خواهد آمد. در هر صورت 
مرتضی هم به زودی 31ساله می شود، هرچند نگرانی بزرگ تر در مورد 
او به ماجرای پارگی رباط صلیبی اش مربوط می شود. هنوز روشن نیست 
این بازیکن در بازگشت از آن مصدومیت چه کیفیتی خواهد داشت. 
سجاد شهباززاده و سروش رفیعی هم که حداقل در فضای مجازی و 
غیررسمی گزینه های نزدیک به پرسپولیس قلمداد می شوند، 32ساله 
هستند. به این ترتیب این بازیکنان هم به جمع نفراتی مثل امید عالیشاه، 
کمال کامیابی نیا، وحید امیری، رامین رضاییان و... اضافه خواهند شد. 
با توجه به مبهم بودن شرایط ادامه همکاری با مهدی عبدی، گویا جوان 

اول پرسپولیس را باید مهدی ترابی 27ساله دانست!

نگاه کوتاه مدت
شاید پرسپولیس همین حالا در حال جذب جوانان گمنامی باشد 

که فردا بدرخشند و همه را غافلگیر کنند. طبیعی است که ما الان 
آنها را نشناسیم. مثلا زمانی که استقلال در حال جذب امیرحسین 
حســین زاده بود هیچ کس تصور نمی کــرد او تبدیل به مهم ترین 
پدیده لیگ شود. با وجود این تجربه 3 فصل گذشته نشان می دهد 
در پرسپولیس گل محمدی نگاه کوتاه مدت حاکم است. امکان ندارد 
که شما این زمان طولانی را به یک مربی بدهید و حتی یک جوان 
در تیمش معرفی نکند. یحیی اما در 3 فصل گذشته در مقابل بازی 
دادن به جوانان بسیار مقاومت کرده و بعید است این طرز تفکر به 
سرعت عوض شود؛ مخصوصا که او امسال قهرمانی را هم از دست 
داده و در لیگ بیســت ودوم بیش از هر زمان دیگری »نتیجه گرا« 

خواهد بود.

بلاتکلیفی جلال
قاعدتا هیچ مطلبی در مورد سن و سال پرسپولیسی ها بدون اشاره 
به جلال حسینی کامل نخواهد شــد؛ کاپیتان 41ساله قرمزها که 
تکلیفش مشــخص نیســت. قرارداد جلال در پایان فصل خاتمه 
می یابد و برخلاف سایر نفرات که وضع مشابهی دارند، گویا هنوز از 
او برای مذاکره و تمدید قرارداد دعوت به عمل نیامده است. شاید 
جذب پورعلی گنجی هم یک نشانه برای پایان کار آقای شماره 4در 
پرسپولیس باشد. حتما طی چند روز آینده اخبار بیشتری در این 

مورد منتشر خواهد شد.
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جداییطلبان
پنجره نقل وانتقالات تابستانی را بازیکنان ناراضی باز و 

بسته می کنند
درحالی که فوتبال باشگاهی تازه به پایان رســیده و در آستانه بازی های ملی، لیگ 
ملت های اروپا و جام بین قاره ای بین ایتالیا و آرژانتین قــرار داریم، باز هم اخبار و 
شایعه های نقل وانتقالاتی فوتبال از همه  چیز جذاب تر است. هواداران باشگاه های بزرگ 
اروپایی با لذت و نگرانی زیادی این اخبار را دنبال می کنند؛ لذت از احتمال خریدهای 
جدید و نگرانی بابت از دست دادن ســتاره های خودشان. برخی ستاره ها مثل مانه، 
لوکاکو، لواندوفسکی و دمبله در آستانه جدایی و پیوستن به باشگاهی دیگر قرار دارند.

در پاریس همه  چیز در اختیار امباپه است 
که به همین شرط پذیرفته است قراردادش 
را با پاری سن ژرمن تمدید کند. انگار او واقعا 
نیمار را نمی خواهد و شایعات درباره شرط گذاشتن امباپه مبنی بر 
خروج ستاره برزیلی واقعی بوده است. باشگاه می خواهد خرجش 
را از نیمار پرحاشــیه که معمولا نیمی از فصل را به دلیل مصدومیت 
واقعی یا الکی از دست می دهد جدا کند. وجهه پاری سن ژرمن پس از وسوسه کردن مسی 
و همچنین امباپه کمی خراب شــده. حالا بازیکنانی مثل شوامنی، پوگبا، مانه و چهره 
محبوب فوتبال فرانسه یعنی زیدان، گزینه اول شان پی اس جی نیست اما احتمال اینکه 
با این باشگاه به توافق برسند هنوز منتفی نشده. شوامنی ترجیح می دهد به رئال مادرید 
برود، پوگبا به یوونتوس، مانه به بایرن و زیدان به تیم ملی فرانسه پس از جام جهانی آینده. 
در روزهای آینده، پاری ســن ژرمن تغییرات را اعلام خواهد کرد؛ کامپوس رهبر پروژه 
ورزشی و جایگزین لئوناردو خواهد بود، زیدان نخواهد آمد چراکه با پروژه پاریس متقاعد 
نشده و از طرفی خودش را هوادار مارسی می داند. گالتیه که در 2 فصل اخیر قهرمانی لیگ 
و جام حذفی را از چنگ پاریس درآورده، کونسیسائو که پورتو را بدون شکست قهرمان 
لیگ برتر پرتغال کرده، تیاگو موتا که در تیم جوانان باشــگاه فعالیت داشــته و آموریم 
گزینه های جانشینی پوچتینو هستند اما امکان ماندن سرمربی آرژانتینی هم هست. اگر 
پوچ برود، درهای باشگاه اتلتیک بیلبائو که به تازگی با مارسلینوی موفق قطع همکاری 

کرده، به روی او باز خواهد شد. اسپتزیا از ایتالیا هم خواهان تیاگو موتاست.

لواندوفسکی در حاشیه مسابقات فرمول یک 
در موناکو بار دیگر بر جدایــی از بایرن مونیخ 
پافشاری کرد. مهاجم لهستانی گفت: »به زودی 
اطلاعات جدیدی از آینده ام دریافت خواهیــد کرد. آینده ام به 
عوامل زیادی بستگی دارد، فکر می کنم موضع من روشن است و 
صحبت در این خصوص نتیجه ای در بر نخواهد داشت. سخت است 
که بگویم فصل آینده در بایرن بازی خواهم کــرد. تصمیم خروج از بایرن، یک تصمیم 
احساسی نیست و در این خصوص بسیار فکر کرده ام.« از طرفی، به نظر می رسد سادیو 
مانه باشگاه بایرن را برای ادامه فعالیتش انتخاب کرده باشد. او در مونیخ پول بیشتری 
دریافت می کند و پس از 6سال که همه  چیز را با لیورپول برد می تواند چالشی جدید برای 
او باشد. اگر مانه بیاید، جدایی لوا و پیوستنش به بارسلونا ساده خواهد شد. سرژ گنبری هم 
که حاضر به تمدید قراردادش نشده به احتمال زیاد به تیمی دیگر فروخته می شود. شاید 
مقصد بعدی اش رئال مادرید باشد، هر چند گفته می شود رئال دنبال جذب وینگر نیست. 

بایرن برای او و لواندوفسکی هر کدام 40میلیون یورو می خواهد.

کولیبالی و فابین رویس خواهان جدایی هستند. 
رویس اسپانیایی تا فصل پیش مورد توجه رئال و 
بارسا بود اما حالا قیمتش کاملا پایین آمده است. 
کولیبالی هم که تنها یک سال دیگر قرارداد دارد، احتمالا با مبلغ 
40میلیون یورو واگذار شود. بارسلونا و یوونتوس او را می خواهند 
اما شاید منچســتریونایتد هم وارد رقابت شود. برای اینسینیه که 
فصل آینده به تورنتو در لیگ حرفه ای فوتبال آمریکا می رود، هنوز جانشینی پیدا نشده 

اما باشگاه نمی خواهد مهاجم پرمشتری اش، اوسیمن را از دست بدهد.

رالف رانگنیک که یــک نیم فصل کاملا 
ناموفــق در من یونایتــد داشــت و تنها 
38درصد بازی هایش را برد، دیگر با این 
باشگاه به عنوان مشاور هم همکاری نخواهد کرد. او به توافق دوجانبه 
دست یافته و از هفته آینده همه وقتش را صرف شغل سرمربیگری 
تیم ملی اتریش خواهد کرد. اریک تن هاخ باید بازیکنان زیادی بخرد. 
فعلا نام 4نفر از گزینه های جدید منتشر شده؛ داروین نونیس از بنفیکا برای خط حمله، 
فرنکی دی یونگ از بارسا برای وسط زمین و پوگبا و پائو تورس برای خط دفاعی که خرید 

این 4بازیکن حدود 250میلیون یورو خرج روی دست باشگاه انگلیسی می گذارد.

مراحــل واگذاری مالکیت باشــگاه چلســی از 
آبراموویچ به تاد بولی طی شــده است. توماس 
توخل برخلاف پیش بینی ها که گمان می رفت با 
از دست دادن آسپلیکوئتا، رودیگر و کریستنسن و احتمالا مارکوس 
آلونسو اقدام به خرید دفاعی کند، می خواهد برای رقابتی تر شدن 
تیم و مبارزه با منچسترســیتی و لیورپول مهاجم بخرد. اگر دســت 
خودش بود همین الان زیاش، پولیسیک، لوکاکو و ورنر را رد می کرد و به جای آنها مهاجمان 
جدید می خرید. روملو لوکاکو راه خود را از ایجنت خود فدریکو پاستورلو جدا کرده. او حالا 
در کنار وکیل سباستین لدوره که در حال مذاکره با ماروتا، مدیر اینتر بوده، دیده می شود. 
بازگشت روملو لوکاکو به اینتر تنها می تواند به صورت قرضی و درصورتی که دستمزد خود 
را نصف کند، محقق شود. مهاجم بلژیکی به تازگی صفحه باشگاه را آنفالو و عکس هایش 
با پیراهن چلســی را از پست هایش حذف کرده است. باشــگاه علاوه بر پول آمریکایی ها 
منابع مالی دیگری هم دارد؛ ازجمله 30میلیون یورویی که بابت قهرمانی ادن آزار در لیگ 
قهرمانان از رئال مادرید دریافت خواهد کرد. با قهرمانی رئال، مجموع رقم انتقال و بندهای 
اضافی قرارداد ادن آزار به 160میلیون یورو رسید البته این موضوع را منابع رئالی تکذیب 
کرده اند. از طرفی با خروج احتمالی جورجینو، تیم برای فصل آینده کاپیتان ندارد. کانته اگر 
بماند، خجالتی تر از آن است که رهبر تیم باشد. رودیگر می توانست کاپیتان باشد اما به رئال 
رفته. تیاگو سیلوا انگلیسی بلد نیست و ریس جیمز و میسن ماونت زیادی جوان و سربه زیر 

هستند. شاید اگر می شد آزار به چلسی برگردد، این معضل هم حل می شد.

امیدها
بهآسیانمیروند

فدراسیون کشتی به خاطر مشکلات 
مالی از اعزام تیم امید به مسابقات 

آسیایی خودداری کرد
محمدابراهیم امامی، سخنگوی فدراسیون 
کشتی با اعلام لغو سفر تیم های ملی کشتی 
آزاد و فرنگی زیر 23سال ایران به رقابت های 
قهرمانی آســیا، درباره دلایل این تصمیم 
گفت: »این رقابت ها قرار بود در عربستان 
برگزار شود اما با انصراف این کشور، میزبانی 
مسابقات به قرقیزســتان داده شد. با توجه 
به اینکــه نفرات تیم های ملــی امید ایران 
هم اکنــون در اردوی تیم هــای جوانان و 
بزرگسالان حضور دارند و به تورنمنت های 
مختلف خارجی اعزام شده اند و مورد محک 
قرار گرفته اند و همچنین بحث مشــکلات 
مالی فدراسیون کشتی، این تصمیم گرفته 
شــد که اعزام تیم هــای زیر 23ســال به 

رقابت های قهرمانی آسیا لغو شود.«
ســخنگوی فدراسیون کشــتی با اشاره به 
اولویت های این فدراسیون گفت: »به دلیل 
مشکلات و محدودیت های مالی فدراسیون 
کشتی، اعزام های بین المللی اولویت بندی 
شده اند و بر همین اساس نیز اعزام تیم های 
ملی زیر 23سال به رقابت های قهرمانی آسیا 
لغو شد. با توجه به تعدد برگزاری رقابت های 
بین المللی در ســطح جهان، بســیاری از 
کشورهای دیگر همچون کره جنوبی نیز تا 
جایی که اطلاع داریم قصدی برای حضور 

در این مسابقات ندارند.«

آتشزیر
خاکسترکشتی

مربی تیم ملی جوانــان در مصاحبه ای از 
نحوه اداره تیم های ملی کشــتی در دوره 
ریاســت رســول خادم انتقاد کــرد. رضا 
افضلی مدعی شد در دوره رسول خادم به 
او جفا شده است، چون خادم که همزمان 
با ریاست فدراسیون، سرمربی تیم ملی هم 
بود تعدادی »بله قربان گو« اطراف خودش 
جمع کرده بود. این صحبت ها کافی بود تا 
مربیان ســابق تیم ملی که دستیار خادم 
بودند واکنش نشــان دهند و این شــروع 
یک حاشــیه جدید پیرامــون ورزش اول 

ایران بود.
رضا افضلی کشتی گیر کرمانشاهی سال های 
نه چندان دور، هم اکنون به عنوان مربی تیم 
ملی جوانان در اردوی تیم های ملی حضور 
دارد. او درباره دوران ریاست و سرمربیگری 
رسول خادم می گوید: »کار کردن با محسن 
کاوه )ســرمربی تیم ملی جوانــان( خیلی 
خوب است. او که خودش در جوانی مربی 
شده، سرشار از تجربه اســت. او همچنین 
از مربیان جوان کنــارش نظر می خواهد و 
از آنها مشــورت می گیرد. درست برخلاف 
دوره سرمربیگری رسول خادم که یک عده 
بله قربان گو دور خــودش جمع کرده بود و 
فقط هم با آنها کار می کرد. یادم هست که 
یک دوره قبل از مســابقات جهانی2014، 
محســن کاوه به اردو آمد و دید شــرایط 
مهیا نیســت، رفت.« افضلی در بخشی از 
صحبت هایش از نگاه بد خادم نســبت به 
کشتی گیران کرمانشاهی می گوید: »خادم 
از چند کشتی گیر کرمانشاهی مثل فریدون 
قنبری، عرفان امیری، احسان امینی و... نام 
برد و گفت: من دیدم نسبت به آنها بد است 
چون هیچ کدام شان نتوانستند مدال جهانی 
بگیرند! تو باید دید من را نسبت به کشتی 
کرمانشاه عوض کنی. اگر این کار را کردی 
و مدال گرفتی که نوش جانت اما اگر مدال 
نگرفتی تا زمانی که من هســتم نمی توانی 
پایت را در خانه کشتی بگذاری و این فکر را 
هم از سرت بیرون کن. اینها را گفت و من 
هم گفتم چشم، تلاش خودم را می کنم! اما 

این حرف ها تأثیر بدی روی من داشت.«
علیرضا رضایی، مدیر ســابق تیم های ملی 
که با فدراسیون خادم همکاری داشت جزو 
نخستین نفراتی بود که به صحبت های رضا 
افضلی واکنش نشــان داد و گفت: »اندازه 
همه در کشتی مشخص است. چیزهایی که 
افضلی مطرح کرده اصلا نیاز به بحث ندارد. 
شما یک فرصت طلایی داشتی که صاحب 
مدال جهانی شوی و از این فرصت استفاده 
نکردی. حالا کم کاری خودت را گردن کادر 
فنی وقت انداخته ای. نه من و نه بقیه مربیان 
بله قربان گو نبودیم.« محمد طلایی از دیگر 
دســتیاران خادم بود کــه واکنش تندی 
نســبت به صحبت های افضلی داشــت و 
گفت: »به افضلی مربیگری در کرمانشاه هم 

نمی رسد چه برسد به تیم ملی!«
حواشــی در رشــته کشــتی ایــن روزها 
بیشتر از همیشــه رواج پیدا کرده و نفرات 
با هر موضوعــی منتظر انتقــاد و به نوعی 

انتقام گیری از یکدیگر هستند.

نبرد
زودهنگامغولها

 رافا نادال و نواک جوکوویچ، اسطوره های دنیای تنیس
 امروز در یک چهارم نهایی رقابت های تنیس اوپن فرانسه

 برابر هم به میدان می روند

شاید بازی رافائل نادال و نواک جوکوویچ، فینال نباشــد اما نه  تنها چیزی از آن کم ندارد،  چه بسا 
مهم ترین مسابقه اوپن فرانســه هم باشــد. نادال در حالی برابر رقیب قدیمی خود راکت به دست 
می گیرد که نبردی سخت در دور چهارم داشت و در یک بازی نفسگیر، سرانجام موفق شد در ست 
پنجم، فلکس اوژه آلیاسیم را شکست دهد. نادال شــروعی نامطمئن و پراشتباه داشت و ست اول 
را واگذار کرد. او در ست چهارم هم مغلوب جوانی و جســارت رقیب جوان کانادایی خود شد اما با 
عملکرد درخشانی که در گیم های پایانی ســت آخر از خود نشان داد، برای جوکوویچ خط و نشان 
کشــید و آمادگی ذهنی و بدنی و مهارت بی نظیرش در بازی های خاک رس را به رخ کشید. او این 

ست را 6 بر 3برنده شد.
جوکوویچ در دور چهارم، بازی نســبتا آسانی برابر دیه گو شوارتزمن داشــت و در پایان 3 بر صفر 

پیروز شد.
به گزارش بی بی سی، این پنجاه و نهمین بار است که نادال و نواک برابر هم به میدان می روند و یک 
رکورد جدید در تنیس مردان به شمار می رود. نادال که پرافتخارترین تنیسور تاریخ است و بیشتر 
از هر تنیسور دیگری در همین رقابت های اوپن فرانسه یا همان رولان گاروس جام برده )13بار(، 
در بازی با رقیب کانادایی برای صد و دوازدهمین بار پا بر خاک رس پاریس گذاشت و صد و نهمین 
پیروزی اش را، به سختی تمام، به دست آورد و جشن گرفت. تنیسور 35ساله اسپانیایی تجربه زیادی 
از بازی در ست پنجم در این رقابت ها ندارد و پیش از آن تنها 2بار بازی هایش در پاریس به ست پنجم 
کشیده شده بود. با وجود از دست دادن 2 ست، نادال در لحظات تعیین کننده بازی، به خصوص 3گیم 
آخر ست پنجم، بی رحم، کاملا سرحال، بسیار باتجربه و با اعصابی پولادین و بسیار دقیق بازی کرد و 
بار دیگر ثابت کرد چرا پادشاه زمین های خاکی خوانده می شود. خوشحالی بی اندازه او در پایان بازی 

منهای فوتبال

پاریس

ناپل

لندن

مونیخ

منچستر

هم به خوبی نشان داد که این برد چقدر برای نادال حیاتی بوه است. او بعد از بازی گفت: »بدون شک 
این برد برای من بسیار مهم بود.«

بر خلاف نادال، جوکوویچ کار نسبتا آسانی در مرحله چهارم داشت؛ قهرمان 2دوره این رقابت ها، که 
اوپن استرالیا را به خاطر قوانین سختگیرانه کرونایی از دست داده بود، رقیب آرژانتینی خود را که 
از حمایت هواداران برخوردار بود در 3ست متوالی از پیش رو برداشت. جوکوویچ به صورت سنتی 

چندان در پاریس طرفدار ندارد و حتی بارها هو شده است.
احتمالا در بازی امروز هم، این نادال باشد که از حمایت های آتشین هواداران برخوردار خواهد بود. 
این بازی، نه تنها در راه رسیدن به جام قهرمانی اوپن فرانسه مهم است که در رقابت شخصی نادال و 
جوکوویچ در مسیر تبدیل شدن به پرافتخارترین تنیسور تاریخ هم تعیین  کننده خواهد بود. هم اکنون، 
نادال با 21قهرمانی گرنداسلم، بالاتر از جوکوویچ و راجر فدرر اسطوره سوئیسی تنیس قرار دارد که هر 
دو 20بار در گرنداسلم ها قهرمان شده اند. قهرمانی هر کدام از این دو نفر در اوپن فرانسه، می تواند در 

آن رقابت هم تعیین کننده باشد، اما قبل از قهرمانی، 2تنیسور باید به بازی امروز فکر کنند.
حتی پیروزی در این بازی هم تضمین کننده هیچ موفقیتی نیســت چون برنده این بازی، باید به 
مصاف برنده دیگر بازی یک چهارم نهایی بین کارلوس آلکارس و الکساندر زورف بروند. آلکارس که 
آینده تنیس و جانشین نادال در اسپانیا خوانده می شود، با درخشش در تورنمنت های اخیر روی 
خاک، به تنیسوری ترسناک در پاریس تبدیل شده  و زورف هم تمام تلاش خود را به کار خواهد بست 

تا یک پله دیگر به نخستین قهرمانی خود در رقابت های گرنداسلم نزدیک شود.

TennisRafael NadalNovak Djokovic

2عروسی، 2تشییع جنازه
2تیم ریشه دار رفتند، 2تیم بزرگ برگشتند

بازیکنخاص
لیورپول با نماینــدگان عثمــان دمبله تماس 
گرفته است و در حال آماده شدن برای پیشنهاد 
قراردادی 4 ساله به این بازیکن است. چلسی هم با او 
و مدیر برنامه هایش به توافق دست یافته و از سویی 
پاری سن ژرمن امید زیادی دارد این ستاره فرانسوی 
را طبق دستور امباپه جذب کند. همزمان بارسلونا و 
ژاوی هم به این نتیجه رسیده اند که می توانند با دمبله 
تمدید کنند. فعلا هیچ کس ازجمله خود بازیکن و 2 مدیر 

برنامه اش نمی دانند دقیقا چه اتفاقی قرار است بیفتد.

ناتینگهام تا هفته هشتم چمپیون شیپ در رده بیست و سوم حضور داشت انگلیس 
و با کوپر، سرمربی جدید خود تا این مرحله بالا آمد. آنها یک بار هم در لیگ 
سراسری قهرمان شده اند. این صعود مبلغ 200میلیون یورو به بودجه باشگاه تزریق خواهد کرد که 
می تواند بسته به عملکرد تیم تا پایان فصل به 350میلیون هم افزایش یابد و این دست باشگاه را 
برای خرید بازیکن باز می گذارد. تنها کاری که بازیکنان و سرمربی باید بکنند این است که یک فصل در لیگ بمانند 
و آنگاه 150میلیون پاداش اضافه بگیرند. باشــگاه های نوریچ و فولام یک فصل در میان به لیگ برتر می آیند و 
200میلیون پول شان را می گیرند و به جایی برمی گردند که راحت ترند. با راهیابی سومین تیم پرافتخار انگلیس 
در لیگ قهرمانان/جام باشگاه های اروپا، فصل آینده هر 5 تیم انگلیسی که سابقه قهرمانی در لیگ قهرمانان )جام 
باشگاه های اروپای سابق( را دارند، در لیگ سطح نخست فوتبال انگلیس حاضر خواهند بود؛ شامل لیورپول، 

منچستریونایتد، چلسی، ناتینگهام و استون ویلا.

در همین حین باشــگاه ریشــه دار و پرافتخار ســنت اتین کــه در کنار فرانسه 
پاری ســن ژرمن با 9قهرمانی پرافتخارترین باشــگاه فرانســوی است، به 
لیگ2فرانسه سقوط کرد. در عوض تیم مشهور دیگری به نام اوسر با پیروزی مقابل این تیم در 
ضربات پنالتی در پلی آف جواز حضور در فصل آینده لیگ یک را به دست آورد. هر دو دیدار رفت و 
برگشت یک-یک شده بود. اوسر 10 سال از لیگ یک دور بود و در عین حال سنت اتین 18سالی می شد سقوط 
نکرده بود. اوسر در فصل 96-1995موفق به قهرمانی در لیگ یک فرانسه شده بود. با سقوط 3 تیم ریشه دار 
بوردو، متز و سنت اتین، 3 تیم تولوز، آژاکسیو و اوسر به لیگ یک برگشتند. اوسر پرورش دهنده ستارگان بزرگی 
مثل اریک کانتونا و لورن بلان بوده و سنت اتین باشگاه ســابق میشل پلاتینی بزرگ و بوردو باشگاه زین الدین 
زیدان افسانه ای است که در فینال جام یوفا هم با این ستاره حاضر بوده. برای نخستین بار بعد از فصل 1937-38، 

بوردو و سنت اتین در لوشامپیونه حضور ندارند.

تیم مونتســا )به غلط مونزا تلفظ می شود( توانســت با یک کامبک مقابل پیزا در ایتالیا 
وقت های اضافه به سری آ صعود کند. نکته اینجاست که برلوسکونی، نخست وزیر 
جنجالی ایتالیا و مالک سابق باشگاه میلان مالکیت مونتسا را در اختیار دارد و گالیانی که پیش تر 
باشگاه میلان را برایش می گرداند، با او در باشگاه تازه تاسیس همکاری دارد. دیدار رفت پلی آف این 
دو تیم با نتیجه 2بر یک به سود مونتسا خاتمه یافته بود. در دیدار برگشت تا لحظات پایانی بازی 2-2 مساوی بود که 
در دقیقه90ماستینو گل برتری پیزا را به ثمر رساند تا کار به وقت های اضافه بکشد. در وقت های اضافه اما برتری با تیم 
برلوسکونی بود و شاگردان جووانی استروپا توانستند برای نخستین بار در تاریخ به بالاترین سطح فوتبال ایتالیا یعنی 
سری آ صعود کنند. سیلویو برلوسکونی در حساس ترین مسابقه فصل این تیم حین بازی برای دقایقی چرت زد. مونتسا 

شصت و نهمین تیم و دوازدهمین باشگاه از منطقه لومباردی است که می تواند در سری آ بازی کند.

کم کم باشگاه های ریشــه دار و باســابقه ای که مدتی در لیگ سطح اول 
کشورشان غایب بوده اند سروکله شــان پیدا می شود. پس از صعود شالکه 
و ناکامی هامبورگ در بازگشت به بوندس لیگا، نوبت تیمی مثل ناتینگهام 
فارست بود که به لیگ سطح اول برگردد. ناتینگهام فارست که 2 بار سابقه 

قهرمانی در جام باشگاه های اروپای ســابق )لیگ قهرمانان فعلی( را دارد، 
برای نخستین بار در قرن جدید به لیگ سطح اول فوتبال انگلیس راه یافت. 
پیروزی یک بر صفر مقابل هادرزفیلد در پلی آف صعود به لیگ برتر منجر به 

بازگشت این باشگاه قدیمی پس از 23سال به لیگ برتر شد.
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 حدادی: هنوز چیزی
 شروع نشده که ایراد می گیرید 

حامد حدادی که حالا به عنوان کاپیتان کنار تیم است، از شرایط تیم راضی است؛ از 
اینکه جوان ترها به اردو اضافه شده اند و تمرینات را بانشاط کرده اند. حامد اما از دست 
بعضی ها هم دلگیر است. روزهای گذشته صمد نیکخواه بهرامی، کاپیتان سابق تیم 
ملی که بعد از بازی های المپیک خداحافظی کرد، ایراداتی به تیم و کادر فنی گرفته 

است. حامد می گوید هنوز زود است که بشود از تیم ایراد گرفت.
 

   چه چیزی در تیم تغییر کرده 
است؟ 

نوع تمرینات فــرق کــرده، نمی گویم قبلا 
بانشاط نبود ولی الان بانشاط تر شده است. از 
نظر فنی هم الان نمی شود اظهارنظر کرد باید 

صبر کنیم تا تیم بازی کند.

   جوانان هم بــه تیم اضافه 
شــده اند، چقدر حامد می تواند به آنها 

کمک کند؟ 
ده یازده بازیکن اضافه شده اند که تعدادی از 
آنها از نسل دهه80 هستند. من با آنها حرف 
می زنم و شاید هم بعضی  وقت ها سرشان داد 
بزنم ولی قصــد تخریب نــدارم، می خواهم 
بهشان یاد بدهم. آنها بچه های بااستعدادی 

هستند، ولی کار زیاد دارند.

   هم پســتی های خودتان را 
چطور می بینید؟ 

سالار منجی و محمد حسن زاده هستند ولی 
متأسفانه مشکل جدی در پســت5 داریم. 
امیدوارم آقای داوری )رئیس فدراسیون( با 
تفکری که دارد، استعدادیابی کند و بازیکنان 
جدیدی پیدا شوند و فدراسیون آنها را سریع 
رشد بدهد تا بتوانند به تیم ملی کمک کنند.

     انتقــاد از زلاتکــو مربی 
خارجی تیم زیاد است. شما کار او را چطور 

می بینید؟ 
همه می گویند بی تجربه اســت ولی در اروپا 
مربیگری کرده و دوران بازی اش هم بازیکن 
باهوشی بوده است. در این 5جلسه تمرین هم 
که داشتیم، تاکتیک  هایی که می  گوید خوب 

بود. از نظر من همه  چیز فعلا مثبت است ولی 
باید بازی انجام بدهیم و بعد نظر بدهیم.

    در پنجره قبلی تیم ملی به 
قزاقســتان باخت. در پنجره سوم بازی 
در زمین  آنهاست، نتیجه گرفتن سخت 

نیست؟
هر وقت با قزاقســتان بــازی کردیم یا بازی 
خیلی نزدیک و ســخت بوده یــا با اختلاف 
20امتیاز بردیم. قزاقســتان خوب و اروپایی 
بازی می کند و بازی با آنها سخت است. این 
بار باید با اختلاف بالا ببریم تا کار صعودمان 

آسان تر باشد.

    در یک سال گذشته کادر فنی 
و خود تیم ملی 3 بار عوض شده است. این 

تغییرات به تیم لطمه نمی زند؟
تغییرات ممکن اســت هم مثبت باشد هم 
منفی، ولی مسلما آســیب دارد. باید قبول 
کنیم هر کسی که رئیس فدراسیون می شود، 
طرز تفکــری دارد و همینطور حق انتخاب. 
آقای هاشمی و شاهین طبع زحمت کشیدند 
ولی باید بــه کادر جدید هــم اعتماد کرد و 

حامی اش بود.

     فعــا آنهایی کــه بیرون 
مانده اند، موضع منفی علیه تیم گرفته اند.

این از کم لطفی بچه هاست. هنوز چیزی شروع 
نشده که بخواهند ایراد بگیرند. اگر اتفاق بدی 
بیفتد یا نتیجه نگیریم، آن موقع انتقاد کنند، 
آن هم انتقاد مثبت نه تخریب کننده. ما هم 

سعی می کنیم در زمین جوابگو باشیم.
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افقی:
 1- جای ذخیره کردن- ماده ای 
که از سوزاندن شــکر به دست 

می آید- کودک
2- رشته ای در قایقرانی- زبان 

پهلوی اشکانی
3- شــروع- نوعــی دســتگاه 
مخابراتی- دستگاه شکل دهی 

فلزات
4- درون دهان- از طایفه های 

بلوچ ایران- بیرون کردن
5- خواری و خفت- یک ششم 

ملک- شهری در کانادا
6- بلندترین قله استان تهران- 
شهری در استان اردبیل- ماتیک

7- لقبــی در هندوســتان- 
رقیبان- پیش رفته

8- فیلمــی کمــدی رمانتیک 
ساخته وودی آلن با بازی آدرین 

برودی
9- تقســیم ملک مشــاع بین 
مالکان- زندانی جنگي- سخن 

کوتاه و پرمعنا
10- آش- داخل- مقابل ویران

11- کاخ مشــهور اســپانیا که 
نشانگر معماری اسلامی است- 
دارای اهمیت- خطایی در فوتبال

12- ســیاره زهــره- فــراخ و 
گشاده- زائو ترسان

13- مشــهور- پوشش- پارچه 
ابریشمی

14- میراب- ولیعهد فتحعلی 
شــاه قاجار که پیش از پدرش 

درگذشت
15- عقیده- لــوس و ننر- علم 

ستاره شناسی سنتي  
  

عمودی:
1- بـــاب روز- شـــوره زار- 
بنــای زیرزمینــی مخصوص 

ذخیره کردن آب
2- آشیانه جغد- غنیمت های 

جنگی- سوره هفتاد و هشتم
3- سبز چشم- شــکار- قرمز 

مایل به قهوه ای
4- معشــوق زیبــا- شــتر 

بی کوهان- قابله
5- حرکت باد- دوره هزار ساله- 

چاشنی غذایی
6- شــهری در جنوب فرانسه- 
کودک پاریسی رمان بینوایان- 

بهره مند
7- نام پدر فریدون پیشدادی- 
ماهی استخوانی خلیج فارس- بار
8- قرقــره کاغــذ- شــاهکار 
معماری ســلجوقی در شــهر 

مراغه- پسر عرب
9- تکیه کــردن- از نقــوش 

اسلیمی- باد ویرانگر
10- مشــقت- پایتخت کشور 
جزیره ای کیــپ ورد در آفریقا- 

یک و دو

11- گونــه- هدیــه چهره گشــایی 
عروس- از سرداران یزدگرد ساسانی

12- سوغات ساوه- بازی قهوه خانه ای 
قدیم- انعام و بخشش

13- شهری در اســتان چهار محال 
و بختیاری- بیا بــه... و چهره ارغوانی 

کن- گویشی در غرب ایران
14- مورد نیاز روز بارانی- شعبده باز- 

دشنام
15- یکی از دو عنصر تشکیل دهنده 

15آب- استارت قدیمی- گوشت آذری

باياخامصنمساي
وندنالزدورليله
فاكوجلدامينو
تيدااونشمرد
بوكزودشفكناوا

همطليمتاباحس
شيبمدانهدزقوذ
هينايمدنبكيي
رصعيلودوجوقرق
فتاهروشاپتسا
هدبزناتسرهشتر

اريمهداركاو
بجامارپمامرش
يلاغترپخرسلحاس
لتناديتشگژانت
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ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

سخت

692873415
471625893
385941627
956184732
718236954
234597168
549368271
167452389
823719546

متوسط

9     5    
3  2    4   
  7  1   8  
 5   2   6  
   5  9    
 3   8   1  
 8   4  7   
  1    3  2
   9     8893625741

426179538
175483629
358941276
214567893
967238154
541796382
639852417
782314965

ساده

متوسط

948275136
312896475
567413289
854127963
176539824
239684517
685342791
491768352
723951648

سخت

  2 8 7     
     5   3
  5    6   
9       3  
7   2  6   4
 3       8
  9    2   
1   4      
    1 9 5   

ساده

   6  5    
4 2      3 8
 7 5    6 2  
3   9  1   6
   5  7    
9   2  8   4
 4 1    3 8  
6 3      1 7
   3  4    

سلام دهه هشتادی ها به تیم ملی 
 سعید ارمغانی که سابقه جوانگرایی در تیم ملی بسکتبال را داشته

 این بار هم قصد دارد به جوانان بیشتر میدان بدهد 
به قول حامد حدادی، تیم دست دهه هشتادی هاست. سعید ارمغانی مثل 20سال پیش 
که به ایران آمد و جوانانی مثل خود حامد و جواد داوری رئیس فعلی فدراســیون را به 
تیم ملی دعوت کرد، حالا هم چهره تیم را جوان تر از قبل کرده است. اردو از شنبه شروع 
شده و تیم ملی بسکتبال برای پنجره ســوم انتخابی جام جهانی2023 آماده می شود. 
در پنجره قبل که مصطفی هاشمی سرمربی بود، تیم در تهران باخت بدی به قزاقستان 
داشــت. حالا تمرکز همه روی شکســت دادن قزاقستان اســت اما آیا با این جوان ها 
می شــود؟ ارمغانی که به تیمش امیدوار اســت، همزمان با پنجمین جلسه از تمرین 
تیمش مي گوید: » بچه ها با کمال قدرت و توانایی کارشان را انجام می دهند. بازیکنان 
بعد از لیگ، با بسکتبال فاصله داشتند و مشکلاتی داریم ولی روزبه روز بهتر می شوند. 
مهم ترین نکته تیم این است که بچه ها خیلی سختکوش هستند.« ارمغانی می داند کار 
راحتی ندارد اما برای او مهم است که برای باتجربه هایی مثل حامد جایگزین پیدا کند: 
»حامد حدادی در تاریخ بسکتبال ایران بازیکنی بی نظیر بوده ولی نمی توانیم مادام العمر 
او را داشته باشیم. باید برای او و بقیه جایگزین داشته باشیم. جوانان خوب هستند ولی 
تجربه ندارند. باید با صبر کار کنیم و به آنها زمان بدهیم.« صبوری؟ تنها چیزی که در 
بسکتبال دیده نمی شود همین صبوری است. ارمغانی که سال ها در مجارستان بوده، 
برخلاف کسانی که می گویند بازیکنان ایران در تیم های باشگاهی شان خوب آموزش 
نمی بیننــد، می گوید: »بازیکنان ایــران هم مثل همه بازیکنان در کشــورهای دیگر 
یک سری داده های خوب و یک ســری داده های ضعیف دارند. باید منفی ها را تصحیح 
و مثبت ها را تقویت کنیم. اگر سختکوش باشیم و منطقی کار کنیم، می توانیم نتیجه 
بگیریم. بچه ها خیلی خوب هســتند و مواردی را که می گوییم قبول و 

رویش کار می کنند.«
بهنام یخچالی که فصل پیش در بوندس لیــگای یک بازی کرد، 
مثل ارمغانی فکر می کند. او تفاوت زیــادی بین بازیکنان ایران 
و اروپایی ها نمی بیند: »ما بــا اروپایی ها تفاوتی نداریم. 
من همیشه به  بچه ها هم گفته ام؛ واقعا 
اســتعدادهای زیادی داریم و بیشتر 
بازیکنان ما می تواننــد در اروپا بازی 
کنند. تفاوت در جزئیات کوچک است و 

در فیزیکی بازی کردن اروپایی ها. ارمغانی در اروپا کار کرده و به بسکتبال روز دنیا آگاهی 
دارد. در این فرصت کم هم می شــود ذهنیت بچه ها را تغییر داد و به بسکتبال روز دنیا 

نزدیک تر کرد.«

    به دنبال تیم 
تیم ملی بعد از 2هفته تمرین در تهران به گرگان یا کیش می رود و 2 بازی دوستانه انجام 
می دهد اما مسئله این است که با چه تیمی می شــود بازی کرد. به نظر می رسد ترجیح 
ارمغانی بازی با یکی از تیم های عربی اســت اما مسئله مهم تر این است که چه کسی باید 
رایزنی با این تیم ها را انجام بدهد؟ فدراسیون نه دبیر دارد و نه مدیر روابط بین الملل. در 
این شرایط گفته می شــود جواد داوری، رئیس فدراســیون و خود ارمغانی به دنبال تیم 
هستند. طولانی شدن پروســه انتخاب افراد، برنامه ریزی برای تیم ملی را هم با مشکل 
روبه رو کرده است. ارمغانی تأکید دارد که در هفته ســوم تمرینات، تیمش باید 2 بازی 
دوستانه داشــته باشــد. اگر لبنان به ایران بیاید، بازی در گرگان انجام می شود اما اگر 

تیم  های حاشــیه خلیج فارس به دعوت ایران پاســخ مثبت بدهند، 
اردوی تیم ملی هم به کیش می رود. اما به نظر می رسد احتمال 
سوم قوی تر باشــد. اینکه خود ایران هزینه کند و راهی لبنان 
شود و با تیم ملی این کشور بازی کند. اگر هیچ یک از اتفاق ها 
هم نیفتد، فقط یک راه برای ارمغانــی می ماند: »درنهایت 
بازیکنان را به 2 تیم تقسیم می کنم و یک بازی کاملا رسمی 
برگزار می کنیم.«برنامه بعدی، برگزاری اردو و انجام بازی 

دوستانه در صربستان اســت. ارمغانی درنظر داشت که 
تیمش با تیم ملی صربستان بازی کند اما: »کار را دیر 

شروع کردیم و متوجه شدیم که برنامه های تیم های 
ملی کشــورهای دیگر پر است. به خاطر همین با 

تیم باشگاهی اف ام پ بازی می کنیم.« اف ام پ 
تیم رده چهارمی لیگ صربســتان است و با 
توجه به اینکه آکادمی بسکتبال دارد، تیم 

ملی می تواند اردوی خوبی داشته باشد.



مخالفاناکرانفیلمخارجیچهمیگویند؟ 
معمولا گروه ثابتی از تهیه کنندگان سینمای ایران به عنوان مخالف اکران گسترده فیلم خارجی در این رابطه اظهارنظر می کنند. به عنوان 

نمونه، نظر 2تهیه کننده قدیمی را در این رابطه به نقل از باشگاه خبرنگاران جوان می خوانید. 
   حسین فرحبخش: در شرایطی که تهیه همه فیلم های خارجی برای مردم آسان و امکان پذیر است، چه دلیلی دارد فرصت اکران 
فیلم خودمان را بگیریم؟ در سال۱۳۵۶ سینمای ایران ۱۱۰ فیلم ایرانی تولید می کرد، اما با ورود فیلم های خارجی تولیداتمان به ۱۳فیلم 
رسید؛ همین رویه سینمای ایران را تا مرز ورشکستگی کشاند. حال امروز باز هم با چنین تصمیم غلطی می  خواهند همان اتفاق را تکرار 
کنند. توجیهی که امروز برای نمایش فیلم های خارجی می آورند، پیشرفت سینما و فیلمسازان است. به نظرم این تفکر به شدت اشتباه 
است؛ مگر تا قبل از این اکران ها فیلمسازان فیلم های خارجی را نمی دیدند و در دسترسشان نبود که امروز دست به گریبان چنین توجیه 
کوته فکرانه ای شدند؟ بسیاری از شهرستان های ما سینما ندارند؛ مسئولان به جای اینکه هزینه های هنگفتی را برای خرید فیلم های 

خارجی خرج کنند، سالن های سینما را در تهران و شهرستان ها افزایش دهند که آنها هم بتوانند از دیدن فیلم های ایرانی لذت ببرند. 
   غلامرضا موسوی: اکران فیلم های خارجی در پردیس  های سینمایی کاری بسیار اشتباه است و با این حرکت نه تنها پیشرفتی صورت 

نمی گیرد، بلکه فیلم  های ایرانی خودمان هم پشت در  اکران می ماند و این کار تیشه به ریشه سینمای ما می زند.

مکث

حواشی جشنواره کن ادامه دارد

 محکومیت 
از جنس سینمایی

وقتی جشنواره کن به پایان رسید، رئیس سازمان 
سینمایی در 2 روز پیاپی بیانیه ای را صادر کرد. در 
روز اول محمد خزاعی، رئیس سازمان سینمایی 
از حواشــی کن نوشــت و عنوان کرد که حواشی 
ســینماگران ایرانی در کن پیگیری شود و در روز 
دوم هم بیانیه دیگری منتشر شد که آن محکومیت 

اقدام سیاسی و ضد ایرانی جشنواره فیلم کن بود.
به گزارش همشهری، محمد خزاعی، رئیس سازمان 
سینمایی با عنوان این مطلب که سینماگران حاضر 
در جشــنواره های بین المللی به مثابه ســفیران 
فرهنگی کشور و نمایندگان مردم هستند و انتظار 
می رود آنها صدای مظلومیت ملت ایران باشــند؛ 
عنوان کرد:»قطعاً، نمودهــای رفتاری و گفتاری 
ســینماگران نه تنها تأثیرات مثبــت و منفی بر 
طیف های مختلــف جامعــه دارد، بلکه به عنوان 
نمایندگان سینمای ایران، رفتار آنها، آینه هویت 
فرهنگی جامعه و ساحت سینمای نجیب ماست 
و حضور بین المللی عوامل سینما باید در تمامی 
ســاحت ها، از گفتار و رفتار تا پوشش جلوه ای از 
فرهنگ و زیست عفیفانه، مومنانه، نجیبانه و غنی 

مردم ایران زمین باشد.« 

محکومیت »اقدام سیاسی و ضدایرانی«
بیانیه دوم هم محکومیت اقدام سیاسی و ضد ایرانی 
بود که در کن صورت گرفت. در بخشی از این متن 
آمده:»عرصــه فرهنگی در جهــان همواره محل 
پاسداشــت ملت ها و ارج نهادن بــه ارزش های 
جامعه بشــری بوده، ارزش هایی که ریشــه در 
اعتقادات و باورهای مردم و کشــورها دارند و در 
این میان جشــنواره های بین المللی ســینمایی 
عموما با شعار توجه به هنر هفتم و انعکاس تولیدات 
فاخر کشــورهای جهان رخ می دهد، این بار نیز 
در جشنواره فیلم کن که تحت سیطره و فرامین 
دولت فرانسه برگزار می شود شاهد آن بودیم که 
ساخته ای نه تنها صرفا سیاســی بلکه شب نامه 
سخیف تصویری که ماحصل ذهن مشوش فردی 
دانمارکی ایرانی تبار و برآمده از زر استکبار است 
و به اعتقادات و ارزش های میلیون ها مســلمان و 
جمعیت عظیم شیعیان جهان توهین کرده مورد 
توجه این جشنواره قرار گرفته است؛ این سیاهه 
تصویری باسوگیری اجتماعی، مذهبی و تحقیر 

باورهای آیینی ایرانی- اسلامی است.«

توییت وزیر
وزیر فرهنگ در فضای مجازی، اقدام سیاســی و 

ضدایرانی جشنواره فیلم کن را محکوم کرد.
محمدمهدی اسماعیلی در پیام توییتری خود در 
محکومیت اقدام سیاسی و ضدایرانی جشنواره فیلم 
کن نوشته است: »ایران زمین به هنرمندانی افتخار 
می کند که با عشق آل الله، قدرشناس ایثار حافظان 
امنیت و سربلندی سرزمین مان هستند. هنرمندانی 
که زرق و برق جشنواره های سیاست زده و تبلیغات 
رسانه های مزدور اجنبی پرست، آنان را در مقابل 
باورهای بلند ملت قهرمان قرار نمی دهند.«   #سلام 

بر امام-مهربانی

ارتباطی به سازمان سینمایی ندارد
مدیرکل دفتر نظارت بر عرضه و نمایش فیلمسازان 
ســینمایی در واکنش به شــایعه ســاخت فیلم 
»عنبکوت مقدس« در ایران گفت: این فیلم بدون 
هیچ مجوزي از سوي مسئولان سینمایی کشور 
در خارج از کشــور و با ســرمایه خارجی ساخته 

شده است.
به گزارش همشهری، روح الله ســهرابی افزود: 
»فیلم عنکبوت مقدس که پیش تر با نام دیگری 
تقاضای پروانه ساخت در ایران را داشته و با دست 
رد مسئولان وقت سینمایی مواجه شده بود، بدون 
هرگونه مجوز و هماهنگی با مسئولان سینمایی 
کشور اقدام به تهیه و تولید فیلم خود در خارج از 
کشــور کرده و مضمونی که برای تبدیل به یک 
اثر سینمایی انتخاب کرده خیلی قبل تر توسط 
آقای ایرج زاد در داخل کشــور تولید و به اکران 
رسیده است. آنچه با موضوع قاتل زنجیره ای در 
داخل کشور تولید شد فیلم سینمایی عنکبوت 
اســت که چندی پیش در سینماها اکران شد و 
رویکرد و مضمون و پیام فیلم هیچ گونه تشابهی 
با این فیلم موهن و غرض آلود نــدارد.«وی در 
ادامه توضیح داد:»حتی کارگردان فیلم عنکبوت 
نسبت به سوءاستفاده و برداشت بدون اجازه از 
نام، متن و فضای فیلمنامه اش توسط نویسنده و 
کارگردان دانمارکی ایرانی الاصل فیلم عنکبوت 
مقدس موضــع صریح و مشــخصی گرفت که 
اهالی ســینما و به نظرم اکثریــت علاقه مندان 
آثار ســینمای ایران در جریان این اعتراض و 
شکایت قرار گرفتند. آنچه در گذشته به کرات 
دیده ایــم جهت گیری هــای کاملا سیاســی 
و معنادار جشــنواره ای مثل کــن در قبال آثار 
فیلمســازان ایرانی بوده که به نظر می رسد در 
این مورد اخیر هم اساســا آنچه برای جشنواره 
کن و سیاســتگذاران آن مهم بــوده نه ارزش 
هنری و ســینمایی یک اثر یــا عوامل آن بلکه 
حقنه کردن دیدگاه خود از ایــران و ایرانی به 
مخاطب جهانی بوده و متأســفانه داوران هم 
دانسته یا نادانسته در دام سیاستگذاران اصلی 
جشــنواره افتاده اند.« مدیرکل دفتر نظارت بر 
عرضه و نمایش فیلمســازان سینمایی با بیان 
اینکه خروجی فیلم عنکبوت مقدس بیش از هر 
چیز اسلام هراسی و ایران ستیزی است، تصریح 
کرد: »تعجب می کنم چگونه برخی افراد که در 
بین آنها افراد خاص و نام آشنا هم دیده می شوند 
این بخش بســیار پررنگ و کاملا هدفمند این 
جشــنواره به شدت سیاســی را نادیده گرفته و 

شیفته پوسته ظاهری آن می شوند.«

جشنواره
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ستاره و الماس
دیروز خبری منتشر شد مبنی بر این که حمید جبلی دیگر قصد فعالیت ندارد

فدایی امنیت وطن
پای صحبت های خانواده شهید محسن 
غلامی، شهید مدافع امنیت در آستانه 

بیستمین سالگردش

 کسانی که 
به من مربوط هستند  ...
 گذری بر پندهای اخلاقی و سیاسی

امام خمینی)ره(  ، به فرزندان و نوادگانش

  ۱۰۰۰ سالن
تا ۱۴۰۲

به گفته وزیر ارشاد شهرهای فاقد سینما در اولویت 
ریل گذاری ساخت و تکمیل سالن ها قرار دارند

بزرگدشت 
عبدالله تربیت 

امــروز مراســمی برای 
ســالگرد  نخســتین 
درگذشت عبدالله تربیت 
جهت بزرگداشت این منتقد 
و نویسنده سینمایی فقید 
برگزار می شود. به گزارش 
همشهری، ساعت ۱۶تا۱8 
امروز سالن شــهناز خانه 
هنرمندان تهران میزبان 
علاقه مندان نقد سینمایی 
خواهد بود. در این مراسم 
خســرو دهقــان، عباس 
یاری، هوشنگ گلمکانی، 
احمد طالبی نژاد، ســعید 
قطبــی زاده، محمدمهدی 
فخری زاده، رضا سهرابی، 
رضا یکرنگیــان و مهناز 
تربیت درباره زندگی و آثار 
تربیت سخنرانی  عبدالله 
خواهند کرد. عبدااله تربیت 
سال گذشته در 7۶سالگی 
درگذشت. او مترجم آثاری 
چون نشــانه ها و معنا در 
سینما، فیلم به عنوان فیلم، 
مثل ها و پندهای هندی و 
مصیبت ژاندارک به زبان 
فارسی اســت و از دهه۵۰ 
در مطبوعات ســینمایی 
به نگارش و ترجمه متون 
سینمایی مشــغول بوده 
اســت. ترجمــه عناوین 
فیلم های خارجی راهنمای 
فیلم انتشــارات روزنه کار 
فعالیت های  آخریــن  از 
تربیــت  ســینمایی 

محسوب می شود. 

پارک چان ووک  
وسترن می سازد

پارک چان ووک که به تازگی 
برای ساخت فیلم »تصمیم 
وداع« جایــزه بهتریــن 
کارگردان را از جشنواره کن 
دریافت کرده در گفت وگو با 
ددلاین از قصد خود مبنی بر 
ساخت فیلم های جدید در 
ژانر های وسترن، علمی - 
تخیلی و فیلم هایی درباره 
قاتل های زنجیره ای خبر 
داده است. پارک چان ووک 
در این گفت وگو فاش کرده 
است که نگارش فیلمنامه 
یک فیلم وســترن و یک 
فیلم علمی - تخیلی را به 
پایان رسانده و علاوه بر آن 
قرار است نسخه ای جدید 
از فیلم معروف ترســناک 
فرانسوی »تبر« را بسازد. 
نســخه اصلی این فیلم را 
کاستا گاوراس در سال2۰۰۵ 
ساخته بود که موضوع آن 
درباره مردی است که تبدیل 
به قاتلی سریالی می شود. 
پارک در ایــن گفت وگو 
درباره فیلمنامه ای که برای 
ساخت نسخه بازسازی شده 
فیلم »تبر« نگاشته صحبت 
کــرده و اطلاعاتی درباره 
جزئیات آن ارائه داده است. 
این فیلم داستان دردناک 
و ناراحت کننده ای درباره 
مردی میانســال است که 
کارش را از دســت داده و 
اکنون باید هر طور شده نان 
سفره خانواده را تامین کند.

پرواز تاپ گان 
ماوریک تام کروز

فیلم تــاپ گان ماوریک 
در نخســتین آخر هفته 
اکران خود توانسته با رقم 
خیره کننده ای در گیشــه 
سینماهای آمریکای شمالی 
فروش کند. بــه گزارش 
ورایتی، سری جدید فیلم 
»تــاپ گان: ماوریک« در 
نخســتین روزهای پس از 
اکران با در اختیار داشتن 
47۳۵سالن سینما، فروش 
۱۳4میلیون دلاری در گیشه 
سینماهای آمریکای شمالی 
را تجربه کــرد و در صدر 
جدول باکس آفیس آمریکا 
در سال جاری قرار گرفت. 
با توجه بــه تعطیلات آخر 
هفته  طولانی »روز یادبود« 
در آمریکا، پیش بینی شده 
فیلم تمام اکشــن »تاپ 
گان: ماوریک« ســاخته 
کمپانی هــای پارامونت و 
اسکای دنس تا پایان روز 
دوشنبه ۱۵۱میلیون دلار 
فروش کند. فعــلا رکورد 
بیشترین فروش تعطیلات 
آخر هفته  منتهی به »روز 
یادبــود« در اختیار فیلم 
»دزدان دریایی کارائیب: 
پایان جهــان« محصول 

سال2۰۱7 قرار دارد.

یکی از نخســتین بارهایی که تصویرش با آن قیافه 
مظلوم و بیان نالان و حالت شُــل و ول روی صفحه 
تلویزیون نقش بست، سال1360 بود که در نقش پسر 
دست و پاچلفتی حکیم باشی، با حالتی حق به جانب 
و طلبکار به مردی که نگــران حال مادر محتضرش 
بود، رو کرد و گفت: » ناخوش خــر خورده«. وقتی 
حکیم باشی )با بازی مرحوم اسماعیل داورفر( که از 
شدت خشم به خودش می پیچید، پسرش را مؤاخذه 
کرد که چرا چنین تجویزی کرده، باز با همان لب و 
لوچه آویزان و حال مستأصل توجیه کرد: »خودتون 
گفتید دور و بر مریــض و توی حیاط خونه رو خوب 
نگاه کن و اگــه چیزی پیدا کــردی، همون را علت 
تشــدید بیماری مریض اعلام کن. منم وقتی وارد 
حیاط شدم، دیدم کنار آشغالا یه پالون افتاده. گفتم 
لابد مریض خر  خورده و پالونــش رو دور انداخته.« 
این حرف ها را در نهایت صداقــت می زد، درنهایت 

کودک صفتی و در نهایت شیرینی و بامزگی.
حمید جبلی در تمام 30 ســال بعد که در سینما و 
تلویزیون نقش های مختلفی بازی کرد و صدایش را به 
دوست داشتنی ترین شخصیت های عروسکی تاریخ 

سینما و تلویزیون ایران قرض داد، همیشه همین قدر 
صادق، مظلوم، بانمک، حاضرجواب و شــیرین زبان 
بود. اما گویا دیگر قرار نیست شاهد شیرین زبانی ها و 
مزه ریختن هایش باشیم. دیروز رسول صدرعاملی در 
صفحه شخصی اش در اینستاگرام خبر داد که حمید 
جبلی از حرفه اش در سینما و تلویزیون خداحافظی 
کرده است. صدرعاملی ابراز امیدواری کرده بود که 
این روایت اشتباه باشد و بعد اضافه کرده بود: »مگر 
می شود کســی که این همه با عشــق و علاقه همه 
عمرش را به کار نمایش برای مردم گذرانده اســت 
بتواند با حرفه اش خداحافظی کند؟ مگر اینکه غمگین 
باشد، بسیار غمگین.« اینکه صدرعاملی میان این 
تصمیم جبلی و غمگین بودن او ارتباطی پیدا کرده، 
قدري احساسی و شبیه به فیلم های خود صدرعاملی 
است که رفتارهای احساسی شخصیت ها بر منطق 
درام می چربد. اول باید دید آیا این خبر صحت دارد و 
آیا جبلی دیگر تصمیم به کار کردن ندارد بعد می توان 
به این موضوع فکر کرد که چرا جبلی بعد از سال ها 

کار در عرصه نمایش تصمیم گرفته بازنشسته شود.
جبلی رسما سال هاســت تنها فعالیتش در سینما 
و تلویزیون صداپیشــگی کلاه قرمزی، پسرخاله و 
یکی- دو عروسک دیگر و همکاری در نوشتن متن این 
برنامه ها بوده است. او که سابقه بازیگری در فیلم های 

کارگردانانی چون داریوش مهرجویی و ناصر تقوایی 
را دارد و خودش هم دو فیلم »پسر مریم« )1377( و 
»خواب سفید« )1382( را کارگردانی کرده، آخرین 
بار که جلوی دوربین رفت، ســال 1386و در فیلم 
»رفیق بد«  بود. شاید بشود گفت جبلی سال هاست 
که جز پــروژه کلاه قرمزی کاری در عالم ســینما و 
تلویزیون انجام نداده و بسیار کم کار بوده است. جبلی 
به نوعی سال هاست که تصمیم گرفته از هیاهو دور 
باشد. با توجه به این موضوع، باید گفت تصمیمش 

برای کناره گیری اصلا غریب نیست. 
برخی بازیگران مشهور دنیا، درست زمانی که سایرین 
ازجمله نزدیکان، اطرافیان، کارگزاران و تماشاگران 
فکر می کردند هنوز می توانند آنها را روی پرده ببینند، 
خود را بازنشســته کردند و دســت از کار کشیدند. 
نمونه اش   شــان کانری فقید که تا پیش از فوتش 
برای چند ســال در هیچ فیلمی بازی نکرد یا جین 
هاکمن که سال هاست از بازیگری کنار کشیده و رو به 
نوشتن آورده یا جک نیکلسون کبیر که سال هاست 
در فیلم جدیدی ظاهر نشده است. اتفاقا شاید جبلی 
به درستی تشــخیص داده حالا وقت کنار کشیدن 
است؛ مخصوصا که او علاوه بر بازیگری، کارگردانی 
و صداپیشگی، در نوشتن و عکاسی هم دستی دارد و 
شاید ترجیح می دهد از حالا به بعد کارهای دیگری 

در زندگی اش انجام دهد. »پسربچه شصت ساله« )دو 
جلد(، »عشق روی خرپشته«، »دوستان با محبت« 
و »مجموعه عکس ماسوله 67« ازجمله کتاب های 

جبلی هستند. 
به هر حال، هر آدمی حق دارد انتخاب کند دوست 
دارد چطور زندگی کند. جبلی دغدغه های دیگری 
جز نمایش، ســینما، تلویزیون و تئاتــر دارد و این 
روزها که فضای ســینما و تلویزیون از همیشــه پر 
 ســوء تفاهم تر اســت، ترجیــح داده در فضــای
کم غبارتری نفس بکشد. اتفاقا این از هوش و درایت 
جبلی می آید که دریافته حالا زمان کنار کشــیدن 
است. دیگر نه سینما، نه تلویزیون، نه شبکه خانگی و 
نه تئاتر شبیه روزهایی نیست که او کار می کرد. جامعه 
تغییر کرده، مردم تغییر کرده اند، سلایق، خواست ها و 
نیازهای مخاطب تغییر کرده و خیلی دلایل شخصی و 

درونی می تواند دلیل این تصمیم جبلی باشد. 
از دیروز که خبر بازنشســتگی خودخواسته جبلی 
منتشر شد، فضای مجازی پر شــد از واکنش های 
احساسی و تکه ویدئوهایی از کارهای سالیان دور و 
نزدیک جبلی. از »مثل آباد«، »محله بروبیا« و »محله 
بهداشت« گرفته تا »کلاه قرمزی و پسرخاله«. این 
مرثیه خوانی های مجازی برای مــردی که آگاهانه 
تصمیم به کار نکردن گرفته، بیشتر از اینکه تجلیل از او 

یا ترغیب او به بازگشت به حرفه اش باشد، نشان دهنده 
نیازهای روحی و عاطفی کاربــران فضای مجازی 
اســت. این حجم خاطره بازی با گذشته و سریال ها 
و فیلم هایی که احتمالا »برخی«هایشان هم دیگر 
چندان قابل تماشا نیستند، بیشتر نیاز آدم ها به جدا 
شدن از لحظه اکنون و غرق شدن در گذشته خوش 
بی مصائب را یادآوری می کند. درست برخلاف جبلی 
که تصمیــم گرفته - به هر دلیلی - مســیر زندگی 
حرفه ای اش را تغییر دهد، واکنش های دریغ خوارانه 
بخشی از طرفدارانش نشان می دهد که آنها چقدر 
نامنعطف و در برابر تغییر موضعی صعب و ســخت 
دارند. در زمانه ای که همه می خواهند ستاره باشند، 
جبلی نمی خواهد ستاره بماند؛ شاید که او به الماس 

بودن می اندیشد. 
کسانی که برای جبلی مرثیه می خوانند باید خوشحال 
باشند که او بعد از این همه سال کار کردن از آن توان 
و تمکن برخوردار است که در این وضع و حال سخت 
معیشت، قید دستمزدهای کلان را بزند و در گوشه ای 
به کاری که دوست دارد مشغول باشد. جبلی انتخاب 
کرده اســت؛ مثل فرامرز صدیقی که سال ها پیش 

انتخاب کرد از خیلی چیزها و خیلی 
افراد دور باشد. باید به این انتخاب ها 

احترام گذاشت.

یاور یگانهچهره
روزنامه نگار

مسعود پویا سینما
روزنامه نگار

ساماندهی تازه برای رقیب سابق سینمای ایران
شورای راهبردی اکران از تشکیل گروه تحقیق و ارزیاب متخصص برای اکران فیلم خارجی خبر داد

در شرایطی که سال هاست چیزی به نام اکران فیلم خارجی، تقریبا 
موضوعیت ندارد و در این ســال ها صرفا شاهد نمایش تک سانس و 
محدود آثار خارجی در برخی پردیس ها بوده ایم، قرار اســت شاهد 
تحولی در این زمینه باشیم. این خبری اســت که به نقل از شورای 
راهبردی اکران منتشر شده: »با توجه به پیگیری و تقاضای تعدادی 
از سینماگران درباره اکران فیلم های خارجی مقرر شد »گروه تحقیق 
و ارزیاب متخصص« در این زمینه مطالعات دقیق و تخصصی را انجام 
دهند و پس از بررســی ابعاد مختلف و درنظر داشتن همه جوانب 
مثبت و منفی این موضوع، در آینده نســبت به انجام آن و احتمالا 

شیوه نامه اجرایی تصمیم گیری و اقدام شود.« 
هنوز ترکیب این گروه تحقیق و تفحص معلوم نشده و مشخص نیست 
که این گروه با چه اعضایی تشکیل خواهد شــد و با چه رویکردی 
ســراغ موضوع اکران فیلم خارجی خواهد رفت. اما می شود حدس 
زد که مثل همه این سال ها عده ای از تهیه کنندگان نگرانی شان را از 
اکران گسترده فیلم خارجی و آسیبی که از این موضوع به سینمای 
ایران خواهد رساند، باز هم اعلام خواهند کرد. در این 4دهه هر وقت 
صحبت از اکران فیلم خارجی به میان آمده طیفی از ســینماگران 
داستان تکراری ورشکستگی ســینمای ایران در دهه۵0 را روایت 
کرده اند؛ ماجرایی که در دهه60 دســت بخش خصوصی را در این 
حوزه کوتاه کرد و همه  چیز را تحت کنترل دولت درآورد تا سینمای 
ایران بدون حضور جدی ترین رقیبش در ســال های قبل از انقلاب، 
بتواند رشد کند؛ ماجرایی که همیشه روایتش مانع از اکران گسترده 
فیلم خارجی شــده این اســت: در دهه۵0 ورود بی رویه فیلم های 
خارجی و ارزان تر تمام شــدن خرید و دوبله این فیلم ها نســبت به 
تولید فیلم ایرانی، سینمای فارسی را به ورشکستگی کشاند. جوری 
که تولیدات بخش خصوصی از میانه های دهه۵0 به شــدت کاهش 

یافت چون نسبت به وارد کردن فیلم خارجی هم گران تمام می شد 
و هم بازگشت سرمایه اش به هزار اما و اگر وابسته بود. در آن سال ها 
کمپانی های مهم در ایران دفتر نمایندگی داشتند و شاخص  ترین 
فیلم های روز دنیا در سینماهای تهران و برخی شهرستان ها به نمایش 
درمی آمدند. فیلم هایی چون »پدرخوانده«، »راننده تاکسی«، »دیوانه 
از قفس پرید« و.... اما نکته اینجا بود که تماشاگر فیلم های مطرح و 

اسکاری اساسا مخاطب هدف سینمای بدنه ایران نبودند. 
رقیب سینمای فارسی انبوه فیلم های هندی، کمدی های ایتالیایی 
و اکشن های آسیای جنوب شرقی )موســوم به فیلم های کاراته ای( 
بودند؛ فیلم هایی که با رایت ارزان قیمت خریداری و به سرعت دوبله 
می شــدند و به نمایش درمی آمدند. در فاصله سال های ۵8 تا 62 در 
یکی از متنوع ترین دوران اکران فیلــم خارجی، همه جور فیلمی در 
سینماها به نمایش درمی آمد. از فیلم های سیاسی سابقا ممنوع چون 
فیلم »زد« تا مورد عجیبی چون ملودرام »دختر گلفروش« محصول 

کره شمالی و فیلم هندی محبوبی چون »شعله« تا انبوهی فیلم قدیمی 
آمریکایی که از انبارها بیرون کشیده شده بودند. در این سال ها هم 
تعداد تولیدات ایرانی روز انگشت شمار بودند و هم آثار قابل نمایش 
بازمانده از گذشته اندک بودند. از سال62 که مدیریت منسجمی در 
رأس هدایت ســینمای ایران قرار گرفت، اکران فیلم خارجی هم در 

راستای حمایت از تولید داخلی کنترل شد.
پس از آن هر وقــت زمزمه اکران فیلم های روز ســینمای جهان به 
گوش رســید، گروهی از تهیه کنندگان و کارگردان ها، پای داستان 
ورشکستگی ســینمای ایران در دهه۵0 را پیش کشیدند؛ چنان که 
در ابتدای دهه70 ســر اکران فیلم اســکاری »رقــص با گرگ ها« 
مخالفت های زیادی توسط همین گروه در رسانه ها منتشر شد. در این 
سال ها که اکران فیلم خارجی به صورت محدود، باری به هر جهت و 
بی خطر دنبال شده، سینمای ایران رقیبان بسیار قدرتمندتری یافته 
که تقریبا از پس هیچ کدامشان برنیامده؛ از انبوه برنامه ها و سریال های 

تلویزیونی تا دسترسی آسان به هر فیلم و سریال روز خارجی و داخلی 
و..  . ولی هنوز هم دشــمن اصلی همان اکران فیلم خارجی اســت. 
دلیلش هم فضایی است که از ظرفیت نمایشی کشور اشغال می کند؛ 
فضایی که تهیه کنندگان ایرانی 4دهه است به در اختیار داشتن تقریبا 
تمامش عادت کرده اند و حاضر نیستند سالن های سینما در اختیار 
فیلم خارجی قرار گیرد مگر به صورت بســیار محدود؛ یعنی همان 
چیزی که در این ســال ها اتفاق افتاده اســت. اما چه فضایی در این 
سال ها در اختیار فیلم خارجی قرار گرفته است؟ در میانه های دهه۹0 
در نظام نامه اکران، فصلی هم برای ســاماندهی اکران فیلم خارجی 
درنظر گرفته شد. براســاس این نظام نامه پردیس  های دارای 3 تا 7 
سالن امکان اکران فیلم خارجی در 2سانس فوق العاده را داشتند و 
پردیس های دارای 7سالن و بیشتر اجازه اختصاص کامل یک سالن با 
ظرفیت کمتر از 1۵0صندلی را هم پیدا کردند. مؤسسه رسانه های 
تصویری هم به عنوان تأمین و توزیع فیلم خارجی برای اکران معرفی 
شد. پس از یک سال اجرای این نظام نامه و اکران چند فیلم خارجی 
در سینماها در طول سال۹7، دفتر مطالعات آموزش و فرهنگ مرکز 
پژوهش های مجلس در قالب گزارشی تحلیلی به بررسی عملکرد 
سازمان ســینمایی در این حوزه و نیز اعلام نظر درباره تهدیدها و 
فرصت های اجرای فراگیرتر این طرح پرداخته است. دفتر مطالعات 
آموزش و فرهنگ مرکز پژوهش های مجلس در گزارشی با عنوان 
»اکران فیلم های ســینمایی خارجی در ســینماهای کشــور« به 
موضوع اکران فیلم خارجی و تبعات سیاسی، اقتصادی و فرهنگی 
آن پرداخته است. پس از بحث های مفصلی که در سال۹6 نسبت به 
موضوع مناقشه برانگیز اکران فیلم خارجی در رسانه ها به وجود آمد، 
سازمان ســینمایی اکران فیلم خارجی را طی دستورالعملی برای 
سال۹7 اجرایی کرد و در ســال۹8 این طرح به صورت آزمایشی در 
برخی سینماهای کشور اجرا شد. پس از آن هم کرونا همه  چیز را در 

حوزه اکران تحت تأثیر قرار داد. باید دید آیا شورای 
راهبردی اکران می تواند تغییری در ماجرای اکران 

فیلم خارجی ایجاد کند یا خیر؟
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همه کارهایت خلوص نیت داری که من مطمئنم 
اجر شهید را خواهی داشــت. محسن همیشه به 
من سفارش می کرد اگر کسی به کمک مالی نیاز 
داشت لازم نیست به من بگویی، هیچ وقت از کمک 
به نیازمندان دریغ نکــن. گاهی پیش می آمد هر 
چه حقوق می گرفت به نیازمندان کمک می کرد 
به طوری که آخر ماه، پولمان تمام شده بود و برای 

خرج زندگی کم می آوردیم«.

راوی مظلومیت مردم حلبچه 
گرچه زندگی مشــترک زهره کریمی و محسن 
غلامی کوتاه بود اما همسر شهید سال هاست که در 
کنار یادگار همسر و تنها پسرش با خاطرات محسن 
زندگی می کند. خودش می گوید: »همسرم بعد از 
ازدواج، خاطراتی درباره زمانی که در جبهه حضور 
داشــت برایم نقل می کرد. از حال و هوای جبهه و 
رزمندگان می گفت. محسن درحالی که 16سال 
داشــت به عنوان امدادگر به جبهه اعزام شده بود. 
یک بار هم ســال1366برای امدادرسانی مردم به 
حلبچه رفته بود. به دلیل آموزش های امدادگری، 
رســیدگی به مجروحان را به صورت اورژانسی و تا 
رسیدن به مراکز بیمارســتانی و درمانگاه برعهده 
داشت. بیشترین خاطراتی که برایم نقل می کرد از 
رنج و سختی اي بود که مردم حلبچه در اثر بمباران 

شیمیایی متحمل شده بودند«. 
کریمی ادامه می دهد: »پســرم در زمان شهادت 
پدرش دوساله بود و اکنون 22ســال دارد. هنوز 
هم دوستان هم محله ای محســن وقتی پسرم را 
می بینند برای او از اخلاق خــوش و خلوص نیت 
محسن تعریف می کنند. یکی از چیزهایی که اغلب 
آنها می گویند این است که وقتی ما با محسن بودیم، 
آن روزمان فرق می کرد. دلیلش هم این بوده که در 
محل زندگی شان باغ و درختان میوه بسیاری بوده و 
دوستان محسن نقل می کنند که او همیشه مراقب 
رفتارش بود که حین بازی به باغ کسی نروند و دست 
به میوه های درختان نزنند. رعایت حق الناس برایش 

مهم بود؛ ویژگی اي که تا آخرین روز زندگی اش به 
آن پایبند بود که از بیت المال اســتفاده شخصی 

نداشته باشد«.
همسر شهید خاطره اي از توجه محسن به نماز اول 
وقت تعریف می کند: »یک بار در فصل زمستان و 
سرمای شدید من و شهید محسن همراه با فرزند 
ده ماهه مان برای دیدن بســتگان از کرمانشاه به 
تهران می آمدیم. وقت نماز صبح شد، راننده اتوبوس 
به رغم چندین بار یادآوری شهید برای ادای فریضه 
نماز توقف نکرد، ایشان وقتی بی توجهی راننده را 
مشاهده کرد، از راننده خواســت توقف کند، ما با 
وجود فرزند کوچک مان و سرمای شدید از اتوبوس 
پیاده شــدیم و پس از خواندن نماز، مدتی منتظر 
ماندیم و در نهایت با وســیله دیگری ادامه مسیر 
دادیم. اینجاست که انسان به مفهوم واقعی عبارت 

»الصلاه معراج المومن« آگاه می شود.«

جوانان امروز و دیروز
زهره کریمی که اکنون پسری 22ساله دارد معتقد 
اســت با وجود اختلاف ســلیقه و ظاهری که در 
جوانان امروز وجود دارد اما اغلــب آنها زمانی که 
شرایطی مانند جنگ و دفاع از کشور پیش بیاید، 
باز هم از شهدا الگو خواهند گرفت: »شهدا الگوهایی 
هستند که پیش چشم ما قرار دارند. نسل ما تفاوت 
زمانی زیادی با دوران دفاع مقــدس ندارد. وقتی 
زندگی شــهدا را می خوانیم، درمی یابیم پیوندی 
که با اهل بیت)ع(داشتند موجب شد تا شجاعانه 
و با اراده ای قوی در جبهه ها حضــور یابند. آنها از 
همه  چیز به خاطر خدا و کشور گذشتند و به همین 
دلیل می بینیم که همه مردم ایــران به آنها ادای 
احترام می کنند. من برخلاف خیلی ها که می گویند 
جوان های امروز با نســل گذشــته فرق کرده اند، 
معتقدم جوان ها با ظاهرهای مختلفی که دارند اگر 
موقعیتش پیش بیاید و در شرایطش قرار بگیرند، 
مانند جوانان دیروز، شجاعانه از کشور خود دفاع 

خواهند کرد«.

فدایی امنیت وطن
پای صحبت های خانواده شهید محسن غلامی، شهید مدافع امنیت در آستانه بیستمین سالگردش

بازخوانی عملیات بیت المقدس به روایت مرتضی یزدی منش؛ جانباز جنگ تحمیلی 

جنگ تانک با نفر بود!
مژگان مهرابیگزارش

روزنامه نگار

سال ها از روزهای پرآشوب دوران دفاع مقدس و حمله ناجوانمردانه 
عراق به ایران گذشــته اما انگار زمــان در آن عصر برای مرتضی 
یزدی منش متوقف شده اســت؛ جانبازی که در نوجوانی اسلحه 
به دست گرفت و برای آزادسازی خرمشهر راهی جبهه شد با این هدف 
که او هم در دفاع از حریم کشورش سهمی داشته باشد. یزدی منش 
هر روز خاطرات تلــخ آن روزها را با خود مــرور می کند. ویرانی 
خرمشهر، حمله وحشیانه ارتش بعثی، از جان گذشتگی رزمنده ها 
برای آزادسازی تکه ای از خاک کشور و... اتفاقاتی نیست که او بتواند 
فراموش کند. جراحتش را هم از عملیات بیت المقدس دارد. وقتی در 
ورودی شهر بود. درست چند قدم مانده تا پایش را به خاک خرمشهر 
بگذارد مجروح شد. اما بی توجه به دردی که می کشید تا آخرین لحظه 
توانش جنگید و امروز خوشحال است که برای فتح این شهر به خون 

خفته قدمی برداشته است.

در آستانه 57سالگی است. یادگاری از دوران جنگ با خود دارد. این را از 
طرز راه رفتن و پایی که روی زمین می کشد می توان فهمید. گله ای هم 
ندارد. خوشحال است که توانســته برای دفاع از کشورش قدمی بردارد. 
روزی که خواست به جبهه برود 17سال بیشــتر نداشت. به دلیل جثه 
کوچکش اجازه اعزام به او ندادند ولی با پا درمیانی پدرش موافقت مسئولان 
پایگاه را گرفت و راهی شد. عملیات بیت المقدس شروع شده بود. نیروها 
گروه به گروه به خرمشهر می رفتند تا بتوانند عملیات را پیش ببرند. صدام 
گفته بود اگر ایرانی ها خرمشهر را پس بگیرند بصره را به آنها می دهم. آنقدر 
از اقتدار نظامی و نیروهایش مطمئن بود که حتی در خواب هم نمی دید 
که رزمنده ها بتوانند وارد خرمشهر شوند. یزدی منش خاطره آن روزها را 
یادآور می شود؛»معمولا عملیات ها 2تا 3روز طول می کشید و عملیات 

بیت المقدس قریب به یک ماه ادامه داشــت. رزمنده ها از نفس افتاده اما 
جز پیروزی به هیچ چیز دیگری فکر نمی کردند. ارتش عراق تا توانســته 
بود نیرو در خط مقدم و خرمشهر مستقر کرده بود. آنقدر که می شد گفت 
جنگ تانک با نفر است. آرایش نظامی آنجا توجیهی نداشت. بچه ها باید 

مقاومت می کردند.« 

برادر از روی پیکر برادر شهیدش رد می شد
خرمشهر سختی زیادی متحمل شده و دردهای زیادی را به جان خریده 
بود. چه بی حرمتی ها که به آن نشده بود. دل شکسته بود از این همه داغی 
که دیده و خون هایی که در خیابان هایش جاری شــده است. رزمنده ها 
برای تسلی غم بزرگی که شهر به چشم دیده بود از جان مایه گذاشتند. 
شب و روز جنگیدند. برادر از روی پیکر برادر شهیدش رد می شد بی آنکه 
لحظه ای درنگ کند. وقتش نبود که بخواهد بایستد و زمان را هدر دهد. 
رزمنده ها در فکر خسته کردن دشمن بودند و حتی می شد که یک روز نه 
غذایی خورده اند و نه آب کافي نوشیده اند. یزدی منش خاطره پاتک زدن 
رزمنده ها به دشمن را بازگو می کند؛»اگر می خواستیم مستقیم وارد شهر 
شویم قطعا تعداد زیادی از رزمنده ها به شهادت می رسیدند. فرمانده برای 
رسیدن به پاسگاه زید مسیری نعل اسبی را نشان داد که از پشت حریم 
شهر وارد شوند. روی خاک نقشه را می کشید و توضیح می داد. اما آنقدر 
خسته بودیم که چشم هایمان می دید اما ذهن مان نمی توانست حرف های 
او را ضبط کند. بعد از چندبار توضیح دادن بالاخره توجیه شــدیم.« آنها 
جاده اهواز - خرمشهر را دور زدند. نیمی از نیروها زخمی یا شهید شده 
بودند. از آن تعداد فقط 80 -90نفر مانده بودند. قرار بود ساعت 2بامداد 
وقتی رزمنده ها به پاسگاه زید رسیدند با نیم ساعت تأخیر توپخانه فعال 
شود. اما ناهماهنگی پیش آمده باعث شده توپخانه همزمان با فتح پاسگاه 
اقدام به شلیک توپ کند. همین عراقی ها را باخبر کرد و درخواست نیروی 
کمکی کردند. یزدی منش تعریف می کند: »فرمانده گردان ما را زدند. من 
آرپی جی داشتم. توانستم پاسگاه زید را بزنم. در این حین عراقی ها پناه 

گرفتند و بچه ها را با کالیبر می زدند.« 

امید باعث پیروزي شد
از زمین و آســمان آتش می بارید. قوای رزمنده ها به دلیل بی خوابی های 
شبانه ، نیروی شــان تحلیل رفته بود. اما ســعی می کردند خود را سرپا 
نگه دارند. با حمله سنگینی که ارتش عراق کرده بود رزمنده ها پی پناهگاه 
می گشتند تا از تیررس دشمن در امان بمانند. در آن تاریکی شب چشم ها 
جایی را نمی دید. یزدی منش از آخرین لحظات دفاع رزمنده ها می گوید: 
»در حالت ظاهری هیچ برگ برنده ای نداشتیم. نیروهای خسته، تجهیزات 
و تسلیحات نظامی که نبود. نیروی دشمن هم می تازید. اما انگار رزمنده ها 
امیدی داشتند که همان باعث پیروزی شان شد. آمده بودند که خرمشهر 
را فتح کنند. آن هم با دست خالی. درصورتی که عراق از کشورهای زیادی 
کمک گرفته بود و حتی مزدورهای عرب زبان و منافقین سازمان مجاهدین 
هم در کنار خود داشتند. با این حال رزمنده ها در عملیات بیت المقدس گل 
کاشتند و اقدام دلاورانه آنها منجر به آزادی خرمشهر شد.« نزدیکی های 
صبح درست در لحظات آخر که رزمنده ها آخرین تیرهای خشاب خود 
را شــلیک می کردند انگار معجزه ای رخ داد. در اقدامی ناباورانه با تغییر 
موضع خود به منطقه مسلط شدند و توانستند عراقی ها را تارو مار کنند. 
یزدی منش هیچ وقت از یاد نمی برد لحظه ای که دیوارهاي خرمشهر را 
می دید؛»در حین درگیری، تیری به ران پایم شلیک شد. پایم را روی زمین 
می کشیدم. لذت دیدن خرمشهر را هیچ وقت فراموش نمی کنم. شادی 
بچه ها آن لحظه که به خاک خرمشهر رسیدند. روی زمین افتادیم. سجده 

شکر کردیم. گریه کردیم؛ گریه شادی.«
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اهداف دشمن در جنگ شهرها
در طول 8ســال دفاع مقدس مجاهدت ها و ایثارهای بی بدیلی 
در ایران اسلامی رخ داد که تعجب و حیرت جهانیان را به دنبال 
داشــت. یکی از این ایثارگری ها مقاومت، پایداری و ایستادگی 
مردم صبور ایــران اســلامی در مقابل هجــوم ناجوانمردانه و 
ددمنشانه دشمن در بمباران، گلوله باران و موشک باران شهرها 
و مناطق مسکونی بود. این اقدام دشمن 2هدف عمده را دنبال 
می کرد؛ یکی درهم شکســتن اراده مردم در پشتیبانی از نظام 
مقدس جمهوری اســلامی و حضور در میادیــن رزم و دیگری 
منهدم کردن زیرساخت شهرهای راهبردی و تخلیه آن شهرها و 
تسهیل پیروزی لشکریان خود بود. بهترین مصداق این شهرها، 
دزفول مقاوم است که برابر اصابت 176فروند موشک، 331راکت، 
489بمب و بیش از 2500گلولــه توپ و تخریب 19000منزل 
مسکونی و مغازه پایداری و استقامت کرده و دشمن را در تحقق 
اهداف خود ناکام کرده و شکست داد. ولی نکته و سؤالی که برای 
بسیاری از مردم ایران و آزادگان جهان مطرح است این است که 

چرا دزفول با این حجم از دشمنی و کینه توزی مواجه بود؟ 
با بررسی های انجام شده روشن و مبین شد که 3عامل اصلی و 
اساسی نشان دهنده کینه و ددمنشــی دشمن بعثی است. اول 
هویت دینی و تعصب انقلابی مردم دزفول است؛ دزفول از ده ها 
سال پیش مهد پرورش روحانیت معظم و معزز و مبارز بوده که 
شاخص ترین های آنها عبارت است از: شیخ اعظم مرتضی انصاری، 
آیت الله معزی، آیت الله نبوی، آیــت الله بیگدلی و آیت الله قاضی 
دزفولی. همچنین دزفول در مناطق جنوب غربی کشور به عنوان 
شــهر دارالمومنین معروف بوده که وجود مساجد، حسینیه ها، 
تکایا، جلسات و هیئت های مذهبی، جلسات قرائت قرآن در سنین 
مختلف در مساجد و برگزاری با عظمت مراسم عزاداری محرم و 
به خصوص در تاسوعا و عاشورا که در کشور بی نظیر یا کم نظیر 

باشد از نمونه های بارز این ادعاست.
عامل دوم موقعیت ژئوپلیتیکی شــهر دزفول اســت؛ این شهر 
در شمالی ترین نقطه استان خوزســتان قرار گرفته که تصرف و 
اشغال آن به معنای جدا کردن خوزســتان از کل کشور خواهد 
بود و درصورت عدم اشغال و ادامه حیات آن یعنی تنها شاهرگ 
حیاتی شمال و جنوب کشور و شکست قطعی اهداف راهبردی 
دشمن در تعرض به جنوب غرب کشور. عامل سوم هم حمایت و 
پشتیبانی مردم دزفول از جبهه ها بود. چه با حضورشان درقالب 
یک لشکر عملیاتی به نام لشــکر هفت ولیعصر)عج( و حضور در 
تمامی جبهه ها و عملیات های غرورآفرین مانند طریق القدس، 
فتح المبین، بیت المقدس، والفجر 8 و... و چه با حضور خود در شهر 
و ایجاد امنیت، نشاط و انگیزه در رزمندگانی که در جبهه های نبرد 
به سر می بردند. لذا دزفول با مقاومت خود طی دفاع مقدس توانست 
الگوی مناسبی از مقاومت و پایداری در جهان اسلام بوده و این 

اراده را فرهنگسازی  کرده و در تمامی محور مقاومت صادر کند.

تبدیل خانه های دارای۳ شهید 
و سرداران شهید به خانه موزه

مدیرعامل شرکت توســعه فضاهای فرهنگی شهر تهران از 
تملک، مرمت و بازسازی خانه سرداران شهید به عنوان یک 

پاتوق فرهنگی و خانه موزه در شهر تهران خبر داد.
محمد مؤیدی در جلســه با ایثارگران با بیان اینکه در کنار 
حفظ میراث ملی و تاریخــی، حفاظت از ارزش های انقلاب 
اســلامی نیز اهمیت دارد، ادامه داد: همانطور که مرمت و 
حفاظت از خانه مشاهیری همچون سیمین و جلال، اخوان 
ثالث و... برای بهره برداری آیندگان ارزشمند است، توجه به 
خانه هایی که 3شهید و بیشــتر برای حفظ انقلاب و کشور 
تقدیم کرده اند نیز حائز اهمیت اســت. در این خصوص در 
تلاش هســتیم با تعامل با مناطق 22 گانه ضمن شناسایی 
خانه های دارای 3شــهید و سرداران شــهید، آنهایی را که 
توسط شــهرداری تهران تملک شــده به خانه موزه شهدا 
تبدیل کنیم. بر این اساس جهت اجرای این طرح امیدواریم 
با همکاری شــهرداران مناطق 4 و 8 در گام نخست 2خانه 
شهید را که توسط این مناطق تملک شده، در اولویت اقدام 

قرار گیرند.
وی افزود: رسیدگی به وضعیت قبور شهدای گمنام از دیگر 
تلاش های این شرکت است که در این راستا بررسی بهسازی 

مقبره شهدای گمنام کهف الشهدا در دستور کار قرار دارد.
بنابراعلام ســایت شــهر، مویدی با بیان ایــن موضوع که 
امیدواریم بتوان به ســمتی پیش رفت که شــرکت توسعه 
به عنوان یکی از متولیان اصلی حفظ و حراســت از میراث 
تاریخی و فرهنگی در شــهرداری تهــران، در جهت حفظ 
جلوه گاه های فرهنگ اسلامی و ارزش های انقلابی اقدامات 
شایسته ای را داشته باشــد، گفت: شناسایی مدارس شهر 
تهران که بــالای 20 شــهید دانش آموز را تقدیم کشــور 
کرده اند در دستور کار قرار دارد که هم اکنون 3 مدرسه که 
بالای 100 شهید دانش آموز داشته اند به طور ویژه در حال 
بررسی هستند که پس از آن برنامه ویژه ای برایشان تدارک 

دیده خواهد شد.

 محمد مخبر
معاون اول رئیس جمهور

در بحبوحــه دوران جنــگ تحمیلــی و بــا 
حملات موشکی ســنگین دشمن بعثی، 
روال زندگی عادی مردم در شهرها ادامه 
داشت. این بخش مغفول از تاریخ دوران 
دفاع مقــدس به درســتی و به طــور کامــل 
پرداخته نشده است که منازل و مغازه های 
مردم به واسطه حملات هوایی و اصابت 
موشــک توســط دشــمن ویران و تخریب 
می شــد امــا مــردم بــا کمــک، همــکاری و 
همراهی یکدیگر ویرانی ها را بار دیگر آباد 
می کردند که همین وحــدت و اتحاد، رمز 
پیروزی کشــور در برابر دشــمن تــا دندان 

مسلح بود. ایسنا

 حجت الاسلام علی لقمانپور
مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های 

دفاع مقدس قم
مجــوز راه انــدازی نخســتین دانشــگاه 
بین المللی جهاد و مقاومت برای باغ موزه 
انقلاب و دفاع مقدس قم صادر شده که با 
ساخت آن برای جذب دانشجو در مقاطع 
مختلف اقدام خواهد شد. اکنون 8رشته 
در مقطع کارشناسی ارشد مانند هنر در 
دفاع مقــدس، جغرافیــا در دفاع مقدس، 
جامعه شناســی در دفاع مقــدس و غیره، 
به همراه 2رشــته روایتگــری دفاع مقدس 
مقطــع  در  دفاع مقــدس  معــارف  و 
کارشناســی و امــور فرهنگی و مــوزه داری 
در مقطع کاردانــی در باغ مــوزه انقلاب و 
دفاع مقــدس قم راه اندازی شــده اســت. 

باشگاه خبرنگاران جوان

برگزاری کنگره ۱۰ هزار 
شهید عشایر

کنگره 10 هزار شهید جامعه عشایری با حضور 
خانواده شــهدای عشــایر از سراســر کشور در 
روزهای 29 تــا 31 خرداد در شــهرکرد برگزار 
خواهد شد. ســردار علی محمد اکبری، فرمانده 
سپاه اســتان چهارمحال و بختیاری با اعلام این 
خبر گفت: امیداست بتوان با بسیج همه امکانات 
و ظرفیت های اســتان کنگره ای در خور و  شأن 
شهدا برگزار شود. ســردار اکبری برگزاری شب 
شعر با حضور 200 نفر از شــعرای نامی کشور، 
حضور 500 نفر از اعضای خانواده شهدای مدافع 
حرم از جامعه عشایری را از برنامه های جنبی این 

کنگره عنوان کرد.
در همین راســتا محســن حســین میرزایی، 
سرپرست معاونت سیاســی، امنیتی و اجتماعی 
استاندار چهارمحال و بختیاری بر ضرورت تقویت 
فرهنگ ایثار و شهادت و بزرگداشت یاد و خاطره 
شهدای دفاع مقدس و انقلاب اسلامی تأکید کرد 
و گفت: برگزاری یادواره ها و کنگره ها نقش مهمی 
در تقویت فرهنگ ایثار و شــهادت و قدردانی از 
خانواده شهدا دارد. برای برگزاری هرچه باشکوه تر 
کنگره کمیته های زیرمجموعه ستاد تشکیل شده 
و هماهنگی های لازم به عمل آمده است و انتظار 
می رود تا مردم استان نیز با همراهی و همکاری 
خود مســئولان را در برگــزاری هرچه بهتر این 

کنگره یاری دهند.

روایت عشق
 خاطراتی از روحانی شهید به نام 
علی زبونی و ذکر قسمت هایی 
از وصیت نامه این شــهید در 
کتابی با عنوان »روایت عشق« 
در دســترس علاقه مندان به 
آشنایی با زندگینامه شهدای 
معظم قــرار گرفته اســت. در 
این کتاب به منظور پاسداشت 
مقــام شــهیدان و روحانیت، 
گوشــه هایی از وصیت نامه و 

زندگی شهید زبونی منعکس شده و ابعادی از معنویت و اعتقادات 
این روحانی و ارتباط او با مسائل سیاسی در قبل و بعد از انقلاب 
اسلامی به نگارش درآمده است. نویسنده در قالب ذکر خاطراتی 
از این شهید و نقل بخش هایی از وصیت نامه او، به اخلاق فردی و 
اجتماعی، اعتقاد و محبت او نسبت به اهل بیت)ع( و قرآن کریم، 
تلاش برای ساخت و رونق دادن به مساجد، راه اندازی هیئت های 
عزاداری، علاقه نداشــتن بــه دنیا و متعلقــات آن، تلاش برای 
آشناکردن جوانان با دین اسلام و اندیشه های امام خمینی)ره( 
و سایر فعالیت های فرهنگی و اجتماعی این شهید اشاره کرده و 
اشعاری در مدح و رثای شاعران معاصر نقل کرده است. در بخشی 
از این کتاب می خوانیم:»در یکی از روزهای گرم تابستان 59،شهید 
زبونی، پوتینش را به کفاش داد که آن را وصله بزند، کفاش به او 
گفت علی جان پوتینت پاره شده چندبار آن را وصله کرده ای، آیا 
نمی شــود پوتین نو و تازه ای تهیه کنی، علی با خنده جواب داد 
معلوم نیست این پوتین در کدام بیابان جا بماند و دیگر برنگردد. 
پوتین را وصله زد، واکس زد و رفت. دیری نگذشت که در جبهه 
گیلانغرب به شهادت رسید.« این کتاب سال 1391به همت ستاد 
یادواره شهدای روحانی استان همدان توسط انتشارات کوثر کویر 

و نصایح چاپ شده است.

نقل قول خبر

معرفی کتاب

خبر

 خبر

غلامحسین کلولی دزفولی؛ رزمنده دفاع مقدسیادداشت

زهرا رادگزارش
روزنامه نگار

دهم خرداد امســال 2۰سال از آسمانی شدنش 
می گذرد. محسن غلامی، از ســربازان گمنام 
امام زمان)عج( که همیشه در آرزوی شهادت بود، 
سال ۱۳8۱در منطقه نوسود پاوه بر اثر انفجار مین و اصابت ترکش به شهادت رسید. شهید غلامی در 
زمان شهادت ۳2ساله بود و در زمان جنگ تحمیلی درحالی که فقط ۱6سال داشت به عنوان امدادگر 
در جبهه حضور یافت. در آستانه سالگرد شهادتش، پای صحبت های حاج نعمت الله غلامی و زهره 

کریمی به ترتیب پدر و همسر شهید نشستیم تا از ناگفته های محسن برایمان بگویند.

حساس به حق الناس و بیت المال بود 
پدر شهید که به تازگی در سوگ همسرش حاجیه خانم 
نظر علی کلهر نشســته از روزهای کودکی محسن 
اینگونه می گوید: »محسن از نوجوانی مقید به مسائل 
مذهبی بود و به اقامه نمــاز اول وقت خیلی اهمیت 
می داد و درخصوص مسئله حق الناس خیلی حساس 
بود. وقتی 8سال بیشتر نداشــت با من و مادرش در 
تظاهرات و راهپیمایی علیه رژیم شاه شرکت می کرد. 
جنگ که شروع شد، چون ســن کمی داشت اجازه 
حضور در جبهه به او ندادند. اما شوق رفتن به جبهه و 
حضور در کنار رزمنده ها برای دفاع از وطن نهایت او 
را در سال های آخر جنگ در سن 16 سالگی به عنوان 

امدادگر به جبهه کشاند«.
پدر شهید از خصوصیات بارز پسرش اینگونه تعریف 
می کند: »محسن حساســیت زیادی به بیت المال 
داشت و به هیچ وجه از بیت المال برای مصارف شخصی 
اســتفاده نمی کرد. همانطور که شهید بزرگوار حاج 
قاسم سلیمانی گفتند شرط شهید شدن، شهید بودن 
است، بوی شــهادت از رفتار، اخلاق و منش محسن 
استشمام می شد و صد البته که تمام شهدا دارای این 

مشخصه بودند«.

ازدواجی ساده و بدون تشریفات
زهره کریمی و محسن غلامی سال 1376زندگی 
مشترک خود را شروع کردند. همسر شهید درباره 
ملاک های ازدواج و شروع زندگی با شهید محسن 
غلامی می گوید: »محسن از طریق یکی از دوستان 
پدرم معرفی شده بود. خانواده ای مذهبی داشت 
که مهم ترین ملاک من برای انتخاب همسر بود. 
علاوه بر این، وفــادار به نظام و انقــلاب بود و این 
ویژگی ها برایم مهــم بود. من 21ســالم بود و او 
27سال داشت. زندگی خود را در اتاقی 12متری 
و در منزل پدرهمســرم شــروع کردیــم. بعد از 
2سال و نیم، برای ادامه زندگی به جوانرود کرمانشاه 
رفتیم. در طول زندگی مشــترکمان به هیچ وجه 
دنبال تجملات و تشــریفات نبودیم. ویژگی های 
محسن از تمام ایده آل هایی که می خواستم، بالاتر 
است. رفتار و اخلاق محســن را که می دیدم به او 
می گفتم تو شهید زنده هستی که فرصت خدمت 
به مردم را پیدا کرده ای. راستش با وجود اینکه او 
مرتب به ماموریت می رفت و می دانستم که کارش 
سخت اســت، اما هیچ وقت فکر نمی کردم روزی 
همسرم شهید شــود. به او می گفتم تو آنقدر در 

دل نوشته شهید
گاهی به فکرم خطور می کند  ای کاش عمری کوتاه مثل گل می داشتم که تا قبل از دیدن 
فریبنده های این عالم و مشغول شدن به سرگرمی های آن به خود می آمدم و تنها به تو دل 
می بستم اما افسوس که تقدیر و سرنوشت چنین است که من در این جیفه دنیا مدت ها 
بمانم و ناخواسته از خوشی هایش بهره مند شوم. یا رب اگر توفیق تو باشد در این میدان 

هم باز می شود مثل گل ماند و مثل آن رفت.

مکث
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تاریخ انقلاب

انقلاب اسلامی در ایلام 
کتاب »انقلاب اسلامی در ایلام« 
نوشته سیدمحمد طاهری مقدم را 
مرکز اسناد انقلاب اسلامی منتشر 
کرده است. نخستین اقد امات مرد م 
ایلام د ر همراهی با نهضت اسلامی 
در اوایل د هه 1340و پس از قیام 
خونین 15خرد اد  و سپس تبعید  
امام خمینــی)ره( شــکل گرفت. 
به د نبال تبعید  امام)ره( د ر ســال 

1343با تلاش های علما و فقهای برجســته این منطقه، مرد م 
ایلام با اند یشه های امام)ره( و رســالت ایشان د ر مبارزه با رژیم 
شاهنشاهی آشنا شد ند . تبعید  امام)ره( به عراق و سکونت ایشان 
د ر نجف اشرف و نزدیکی و ارتباط آن شــهر با ایلام عاملی بود 
که مرد م ایلام را با انقلاب و امام)ره( مأنوس تر کرد. لذا ساواک 
کار ویژه ای را برای کنترل منطقه و رصد  نواحی مرزی طراحی 
کرد. با آغاز دهه 1350انقلاب اسلامی د ر ایلام با رهبری علما 
و روحانیون وارد  مرحله جد ید ی شد  و با فعالیت علمایی چون 
آیت الله محمدتقی مروارید، حجج اســلام جهانبخش)محمد( 
تعمیرکاری، عبدالرحمان حیدری، عباس سلطانی شم آبادی و 
محمدنقی لطفی و افزایش آگاهی مردم، تعد اد  بیشتری از مرد م 
به جریان انقلاب پیوستند. با اوج گیری انقلاب اسلامی در سال 
1356، به واسطه شد ت مبارزات مرد م ایلام علیه رژیم د ر ماه های 
پایانی حکومت پهلوی، ساواک و نیروهای نظامی توان مقابله با 
مرد م را ند اشتند  و بارها از مرکز و استان های همجوار د رخواست 
نیروی کمکی کردند . ناتوانی نیروهای رژیم باعث شد  بسیاری 
از افراد  مرتبط با ساواک و شهربانی قبل از پیروزی نهایی انقلاب 
اسلامی از ایلام فرار کنند و انقلاب اسلامی د ر ایلام عملًا قبل از 
سایر نقاط کشور به پیروزی رسید . این کتاب 372صفحه ای به 

بهای 110هزار تومان منتشر شده است.

خاطرات و مبارزات شهید محلاتی
کتاب »خاطــرات و مبــارزات 
شــهید محلاتی« با تدوین و به 
همت مرکز اسناد انقلاب اسلامی 

منتشر شده است.
با آنکه نام و یاد شــهید محلاتی 
در تاریخ انقلاب اسلامی و 8 سال 
دفاع مقدس ماندگار و آشناست 
اما سابقه فعالیت های وی چندان 
شناخته شده نیست. این کتاب 

در بخش نخست به دوران کودکی و آغاز تحصیل ایشان در 
محلات می پردازد و سپس ورود وی به قم و آشنایی با فداییان 
اسلام تا عزیمت وی به تهران را شرح می دهد. پس از آن به 
حضور جدی و نقش فعال ایشان در نهضت امام خمینی)ره( 
تا انقلاب اسلامی و دوره پیروزی انقلاب اسلامی تا زمان گفت 
و شنود )سال 1357( با وی اشاره می کند. بخش دوم کتاب 
شامل گفت وگویی با شهید محلاتی است که وی  ضمن آن به 
ذکر نکته ها و خاطرات دور و نزدیک خود می پردازد. در پایان، 
گاهشمار زندگی او، نمونه هایی از اسناد وزارت جنگ، ساواک 
و شهربانی از فعالیت های مبارزاتی شهید محلاتی و تصاویر 

مختلف وی آمده است.
شــهید محلاتی بعد از انقلاب نخســتین سرپرست حجاج 
ایرانی، نخستین دبیر جامعه روحانیت مبارز، نماینده مردم 
محلات در نخستین دوره مجلس شورای اسلامی و نماینده 
بنیانگذار جمهوری اسلامی در سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
را برعهده داشت. وی در ابتدای پیروزی انقلاب، سرپرستی 
صندوق تعاون اصناف را هم عهده دار بود. او در نخستین دوره 

انتخابات مجلس به مجلس راه یافت.
این کتــاب 385صفحه ای به بهای 90هزار تومان منتشــر 

شده است.

انقلاب اسلامی در شیراز
کتاب » انقلاب اســلامی 
نوشــته  شــیراز«  در 
منصور نصیــری طیبی 
را مرکــز اســناد انقلاب 
اســلامی منتشــر کرده 
اســت. پرداختن به تاریخ 
منطقه ای انقلاب اسلامی 
بــا نگاهــی ژرف، بازتاب 
فعالیــت و تلاش هــای 

اسلامی و انقلابی مردم منطقه خاصی از کشور است. 
تاریخ منطقه ای بخش جدایی ناپذیر از تاریخ نگاری 
کلان انقلاب اسلامی به حساب می آید که تدوین آن 
یکی از اولویت های مرکز اسناد انقلاب اسلامی است. 
در این راستا برای ثبت و ضبط رشادت ها، مبارزات و 
مجاهدت های بی امان مردم مسلمان و انقلابی خطه 
شیراز در تکوین انقلاب اسلامی، کتاب حاضر تألیف 
و منتشر شده است. شــیراز ازجمله شهرهای ایران 
است که مردم ولایتمدار آن از شروع نهضت اسلامی 
حضرت امام )ره( تا به ثمر رسیدن آن به رهبری عالمان 
متعهد و مبارز دینی ازجمله مرحوم آیت الله محلاتی 
و شهید دستغیب به ایفای نقش پرداخته و در طول 
تاریخ همواره در صف نخستین مبارزه علیه استبداد 
و استعمار در کنار روحانیت بوده اند که همراهی آنها 
با عالم مبارز آیت الله علی اکبر فا ل اسیری در مواجهه 
با »واقعه رژی« یکی از این نمونه هاست. مرکز اسناد 
انقلاب اسلامی کتاب » انقلاب اسلامی در شیراز« را 
در هزار و 204صفحه به بهای 45هزار تومان منتشر 

کرده است.

اسلامی، از سوی سیدحسین خمینی ادامه یافت. تا 
جایی که امام به ماجرا ورود کــرده و او را از فعالیت 
سیاسی برحذر داشتند! ایشــان در نامه ای به تاریخ 
24اردیبهشــت 1360.ش، به نوه خویش هشــدار 
داده اند:  »پسرم، حســین خمینی! جوانی برای همه 
خطرهایی دارد، که پس از گذشت ایام انسان     متوجه 
می شود. من میل دارم کسانی که به من مربوط هستند، 
در این کوران های سیاســی     وارد نشــوند. من امید 
دارم که شــما با مجاهدت در تحصیل علوم اسلامی، 
با تعهد به اخلاق     اســلامی و مهار کــردن نفس اماره 
بالسوء، برای آتیه مورد استفاده واقع شوی. من علاوه بر 
    نصیحت پدری پیر، به شما امر شرعی می کنم که در 
این بازی های سیاسی وارد نشوی و     واجب شرعی است 
که از این برخوردها احتراز کنی. من به شما امر می کنم 
که به حوزه     علمیه قم برگرد و با کوشش، به تحصیل 
علوم اسلامی ـ انسانی بپرداز. از خداوند تعالی     توفیق 
شما و همه محصلین را خواستارم «. )صحیفه امام، جلد 

14، ص 345( 

دوستان خود را از اشــخاص متعهد و متوجه به 
معنویات انتخاب کن

از میان نامه هــای اخلاقــی– عرفانی کــه امام به 
فرزندانشان نوشته اند، نامه ای که در تاریخ چهارشنبه 
8اردیبهشــت 1361.ش، خطاب بــه مرحوم حاج 
سیداحمد خمینی نوشته شده، بسیار درس آموز و 
قابل توجه است. امام در این نامه، به فرزندشان توصیه 

می کنند:
»فرزندم! با قرآن این بزرگ کتاب معرفت آشنا شو، 
اگرچه با قرائت آن و راهی از آن به سوی محبوب باز کن 
و تصور نکن که قرائت بدون معرفت، اثری ندارد که این 

وسوسه شیطان است. آخر، این کتاب از طرف محبوب 
است برای تو و برای همه کس نامه محبوبْ، محبوب 
است، اگرچه عاشق و محب، مفاد آن را نداند و با این 
انگیزه حب محبوب که کمال مطلوب است، به سراغت  
آید و شاید دستت گیرد. ما اگر در تمام لحظات عمر، 
به شکرانه اینکه قرآن کتاب ما است به سجده رویم، 
از عهده برنیامده ایم. پسرم! دعاها و مناجات هایی که 
از ائمه معصومین )علیهم السلام( به ما رسیده است، 
بزرگ ترین راهنماهای آشنایی با او - جلّ و علا - است 
و والاترین راهگشای عبودیت و رابطه بین حق و خلق 
است و مشتمل بر معارف الهی و وسیله انس با او است 
و رهاورد خاندان وحی است و نمونه ای از حال اصحاب 
قلوب و ارباب سلوک اســت. وسوسه های بی خبران، 
تو را از تمسک به آنها و اگر توانی از انس با آنها، غافل 
نکند... از وصیت ها ]ی [ من که در آستان مرگ هستم 
و نفس های آخر را می کشم، به تو که از نعمت جوانی 
برخورداری، آن است که معاشران و دوستان خویش 
را از اشخاص وارسته و متعهد و متوجه به معنویات و 
آنان که به حب دنیا و زخــارف آن گرایش ندارند و از 
مال و منال به اندازه کفایــت و حد متعارف پا بیرون 
نمی گذارند و مجالس و محافلشان آلوده به  گناه نیست 
و از اخلاق کریمه برخوردارند، انتخاب کن که تأثیر 
معاشــرت در دو طرف صلاح و فساد، اجتناب ناپذیر 
است و سعی کن از مجالسی که انســان را از یاد خدا 
غافل می کند، پرهیز نمایی کــه با خو گرفتن به این 
مجالس، ممکن است از انسان سلب توفیق شود که 
خود مصیبتی است جبران ناپذیر...«. )صحیفه امام، 

جلد 16، صص 212و 213(

عجب و خودپسندی نشانه جهل است
اما نامه امام به عروس شان بانو فاطمه طباطبائی در 
تاریخ 5خرداد 1363.ش، یکی از عارفانه ترین نامه های 
امام به اعضای خانواده شان است. این نامه حاوی نکات 

بلند معرفتی است:
»فاطی که ز من نامه عرفانی خواست
از مورچه ای تخت سلیمانی خواست 
گویی نشنیده »ما عرفناک« از آنک 
جبریل از او نفخه رحمانی خواست 

آخر پس از اصرار، مرا وادار کردی، از آنچه قلبم ناآگاه 
است و از آن اجنبی هستم، طوطی وار چند سطری 
بنویسم و این در حالی اســت که ضعف پیری، آنچه 
در چنته داشتم- هر چند ناچیز بود- به طاق نسیان 
سپرده و گرفتاری های ناگفتنی و نانوشتنی بر آن اضافه 
شده و کافی است که تاریخ این نوشتار بگویم، تا معلوم 
شود در چه زمانی برای رد نکردن تقاضای تو شروع 
نمودم. شنبه 24شــعبان المعظم 1404- 5خرداد 
1363- خوانندگان در این تاریــخ ملاحظه کنند، 
اوضاع جهان و ایــران را. از کجا شــروع کنم؟ بهتر 
آن است از فطرت باشــد، فطِْرَه الله التّی فَطَرَ النَّاسَ 
عَلیَها لا تبَْدیلَ لخَِلقِْ الله... دخترم! سرگرمی به علوم 
حتی عرفان و توحید، اگر برای انباشتن اصطلاحات 
است- که هست- و برای خود این علوم است، سالک 
را به مقصد نزدیک نمی کند که دور می کند، العلم هو 
الحجاب الاکبر و اگر حق جویی و عشــق به او انگیزه 
است، که بسیار نادر است، چراغ راه است و نور هدایت: 
العِْلمُْ نوُرٌ یقْذِفُهُ الله فی قَلبِْ مَنْ یشاءُ و برای رسیدن 
به گوشــه ای از آن، تهذیب و تطهیــر و تزکیه لازم 
است. تهذیب نفس و تطهیر قلب از غیر او، چه رسد 
به تهذیب از اخلاق ذمیمه، که رهیدن از آن بســیار 
مجاهده می خواهد...دخترم! عُجب و خودپسندی، از 
غایت جهل به حقارت خود و عظمت خالق است. اگر 
اندکی به عظمت خلقت، به اندازه ای که تا کنون بشر 
با همه پیشرفت علم به شمه ای از آن آگاه شده است، 
تفکر شود، حقارت خود و همه منظومه های شمسی 
و کهکشان ها را ادراک می کند و عظمت خالق آنها را 
اندکی می فهمد و از عُجب و خودبینی و خودپسندی 
خود، اظهار خجلت و احساس جهالت می نماید...«. 

)صحیفه امام، جلد 18، صص 442تا 454(

 کسانی که به من مربوط هستند
 در کوران های سیاسی وارد نشوند

گذری بر پندهای اخلاقی و سیاسی امام خمینی ره  ، به فرزندان و نوادگانش

نظری بر »کشف الاسرار« 
اثری از رهبر کبیر انقلاب اسلامی

 منتظر امام عارفان
 به »استخاره« 

بعد از شهریور 1320.ش و اشغال ایران به وسیله قوای متفقین 
و تبعید رضاخان به جزیره موریس توســط انگلیسی ها، دوره ای 
از هرج و مرج و فقر و قحطی برای ایرانیان آغاز شــد. در آن دوره 
و علاوه بر آن فقر و قحطی، نوعی آشفته بازار فرهنگی و عقیدتی 
نیز به وسیله نویسندگان فاسدالعقیده ای چون احمد کسروی، 
علی اکبرحکمی زاده و... نیز به وجود آمد که آثار قلمی ضداسلام، 
ضد تفکر شیعه و ضد روحانیت می نوشتند و عقاید و باورهای مردم 

را نشانه گرفته بودند.
در آن شرایط امام خمینی –که در آن مقطع از فضلا و مدرسین 
نامور حوزه علمیه قم بود- هنگامی اوضاع را اینگونه دیدند، نزدیک 
به 40روز در خانه نشستند و کتابی نوشتند به نام »کشف الاسرار« 
که در سال 1323.ش چاپ شد و در آن به تمام ایرادها و تهمت ها 
پاسخ گفتند. امام در کشف الاسرار، ضمن پاسخگویی به شبهاتی 
که امثال حکمی زاده به عقاید شــیعه وارد کرده بودند، هم آیین 
وهابیت را نقد کرده و هم برای نخستین بار در آثار مکتوب شان، 
به بهاییت و جولان دادن ایشــان در فضای سیاســی و فرهنگی 
کشور اعتراض کردند. اما شــاید بتوان گفت یکی از جالب ترین 
مباحث فرهنگی کشف الاســرار، نگاه امام به مسئله »استخاره« 
و نقد رفتار برخی تفکرات عوامانه نسبت به استخاره گرفتن، در 
موقع تصمیم گیری ها است: »برای استخاره دو معنا است: یکی 
از آنها، معنای حقیقی اســتخاره است ]یعنی استخاره مطلق[ و 
در اخبار و روایات ما )وسایل الشــیعه، باب صلاه استخاره( از آن 
بیشتر نام برده شده و پیش خواص، متعارف است و آن، طلب خیر 
کردن از خداست. این نوع از استخاره، در تمام کارهایی که انسان 
می کند، خوب و مستحب است. همچنین این نوع استخاره، یکی 
از رشته های دعاســت که خداوند متعال در قرآن، به آن اهمیت 
شایانی داده است، حتی در سوره فرقان آیه 77می فرماید: »قُلْ مَا 
بتُْمْ فَسَوْفَ یکونُ لزَِاماً«. خلاصه  ِّی لوَْلَا دُعَآؤُکمْ فَقَدْ کذَّ یعْبَؤُاْ بکِمْ رَب
کلام آنکه این قسم از استخاره - که اخبار، بیشتر در اطراف و آداب 
آن دستور دادند - صرف دعا و از خدا طلب خیر کردن است. شاید 
یاوه سرایان و طعن زنندگان به استخاره، این طور، استخاره را ندیده 
یا نشنیده باشند، چون پیش عامه مردم به عنوان استخاره، معروف 

نیست تا به گوش مثل اینها برسد. 

یک معنای استخاره آن اســت که پس از آنکه انسان به کلی 
در امری متحیر و وامانده شــد، به طوری که نــه عقل، او را به 
خوبی و بدی آن، راهنمایی کرد و نه عاقل دیگری، راه خیر و 
شر را به او فهماند و نه خدای جهان درباره آن کار، تکلیفی و 
فرمانی داشت که راهنمای او باشد... اینجا دینداران می گویند: 
خدای عالم که پناه بیچارگان و دادرس افتادگان اســت، در 
حالت تحیر و دودلی - که در آن حال، انســان بیشتر از همه 
حالات محتاج به دستگیری اســت - خداوند متعال از عالم 
رافت و رحمت و مهربانی اش، یک راه امیدی روی انســان باز 
کرده... در این صورت، خدای جهــان - که قادر بر پیدا و نهان 
اســت - یا دل او را به یک سو می کشــاند و راهنمای قلب او 
می شود ]در استخاره قلبی[ که او مقلب القلوب است، یا دست 
او را به یک طرف تســبیح می اندازد ]در هنگام اســتخاره با 
تسبیح[، یا به وسیله قرآن، دل او را گرم می کند ]در استخاره با 

قرآن[...«)کشف الاسرار، صص 91و 92( 
اما امام خمینی)ره( بعد از بیان این دو رویکرد درباره اســتخاره، 
تعریــف اول را برمی گزینند و با اشــاره به آیه 63ســوره نمل، 
می فرمایند که عقــل و رجوع به پروردگار عالم، انســان را برای 

گرفتن تصمیم صحیح کفایت می کند: 
»ما برای این امر روشن و ساده که عقل هر خردمندی به آن ایمان 
دارد و هر کس کوچک ترین ایمانی به خدای جهان داشته باشد، در 
قبول آن ناگزیر است، خود را نیازمند به دلیل دیگری جز راهنمایی 
عقل نمی دانیم... این هم ناگفته نماند، اخباری که درباره استخاره 
است، وعده نکرده اند که همیشه شما را بی کم و کاست به مقصود 
برسانند بلکه آنچه وعده شده این است که خدای عالم، به کسی که 
از او خیر بخواهد، خیر می دهد، اگر در این جهان، صلاح باشد اینجا 
می دهد و گرنه برای او ذخیره می کند...«. )کشف الاسرار، ص 93(

زکیه عاقلی؛ تاریخ پژوهنگاه

 امام خمینی در منزل شخصی، 1343

1320 شــهریور  از  پــس  بــازار  آشــفته   در 

 امام خمینــی نزدیک بــه 40روز درس خویش را 

تعطیل کردند و کتابی به نام »کشف الاسرار« 

نگاشــتند کــه در ســال1323.ش منتشــر شــد. 

ایشان در این اثر، ضمن پاسخگویی به شبهاتی 

کــه دربــاره عقایــد شــیعه مطــرح می شــد، برای 

نخســتین بــار در آثار مکتوب شــان، بــه بهايیت 

و جــولان دادن ایشــان در فضــای سیاســی و 

فرهنگی کشور اعتراض کردند

امام خمینی )ره(،   رهبر کبیر انقلاب اســلامی در 
سال 1307.ش، با بانو خدیجه ثقفی )معروف به قدس 
ایران( ازدواج کردند و ثمره این ازدواج 3دختر به 
نام های »صدیقه« خانم، همسر آیت الله شهاب الدین اشراقی، »فریده« خانم، همسر محمدحسن اعرابی 
و »فهیمه«-زهرا- خانم همسر دکتر محمود بروجردی و 2پسر است به نام های »مصطفی« که همسرش 
معصومه حائری – نوه آیت  الله حاج شــیخ عبدالکریم حائری یزدی- و »احمد« که همسرش فاطمه 
طباطبائی –فرزند آیت الله سیدمحمدباقر سلطانی طباطبایی- است. البته امام فرزند پسر دیگری نیز 
داشتند که در ایام کودکی بر اثر بیماری درگذشــت. علاقه امام به همسر، فرزندان و نوه هایشان، بس 
عمیق و لطیف است. در کنار این علاقه و محبت اما نگاه تربیتی امام جایگاهی ویژه دارد و آن را بیش از 
هر چیز، شاید بتوان در میان نامه هایی دید که برای خانواده خویش می نگاشتند؛ نامه هایی سرشار از 
عاطفه پدری، دلسوزانه و در عین حال آکنده از حکمت و درس. در مقال ذیل، در مضامین برخی از این 

نامه ها، درنگ کرده ایم. امید آنکه مفید  آید.

 انوشه میرمرعشی
روزنامه نگار گزارش

از شماها بی اطلاع و قدری نگران هستم!
صحیفه امام خمینی )ره(   علاوه بر سخنرانی ها، پیام ها 
و اطلاعیه های رســمی، حاوی نامه های خانوادگی 
ایشان هم هست؛ نامه هایی که با مطالعه آن، می توان 
جنبه دیگری از شخصیت ذوابعاد آن پیر روشن ضمیر 
را شــناخت و درک کرد. یکی از این ابعاد، شخصیت 
پدرانه و شدیدا عاطفی ایشان قلمداد می شود که لازم 
است بیشتر مورد کنکاش قرار گیرد. رهبر انقلاب پس 
تبعید به ترکیه همراه با فرزندشان حاج آقا مصطفی، 
در نامه ای به تاریخ 4فروردین 1344.ش، دلتنگی و 
نگرانی شان از بی خبری از احوال خانواده را خطاب به 

همسرشان اینگونه بیان می کنند:
»خدمت مخدره محترمه والده مصطفی- ابقاهاالله و 
صبرها - سلام می رساند. ان شاء الله تعالی شماها به 
سلامت و سعادت به سر برید. اینجانب بحمدالله تعالی 
سالم هستم. هیچ نگرانی نداشته باشید. خداوند تعالی 
آنچه مقدر فرموده اســت، صلاح است و واقع خواهد 
شد: عَسی انْ تکَرَهوا شَــیئاً وَ هُوَ خَیرٌ لکَم. مصطفی 
هم بحمدالله سلامت است، جای هیچ نگرانی نیست. 
فقط از اینکه از شماها بی اطلاعم، قدری نگران هستم. 
همه را به خدای تبارک و تعالی می سپارم. تمام بچه ها 
و متعلقین آنها را سلام می رسانم. اگر این کاغذ رسید، 
جواب زودتر بنویسید و بفرســتید خدمت حضرت 
حجت الاســلام آقای حاج آقا فضل الله خوانساری، 
شاید ایشان بتوانند به وسیله ای بفرستند. اگر جواب 
نوشتید، تمام بچه ها به خط خودشان یکی - دو کلمه 
بنویسند. به متعلقه مصطفی سلام برسانید. ایشان هم 
دو کلمه بنویســند. به حضرتین آقایان اخوان سلام 
برسانید. روح الله الموسوی الخمینی«. )صحیفه امام، 

جلد1، ص 437( 

مواظب اختلاف افکنی دشمنان باشید
در تاریخ 22بهمن 1349.ش، امام خمینی )ره(   نامه ای 
به پسر کوچک تر خود مرحوم حاج سیداحمد خمینی 
می نویسند و در آن به ایشان هشــدار می دهند که 
مراقب برخی از اشخاص که به دنبال اختلاف افکنی 
میان یاران مبارز هستند، باشند. حاج احمدآقا بعدها 
اظهار داشتند که گرچه در آن زمان درک این مطلب 
برای ما سخت بود اما بعد از پیروزی انقلاب و دسترسی 
به اسناد ساواک، آشکار شد که در قم و نجف، افرادی 
مرتبط با ساواک، مشــخصاً برای این کار مأموریت 
داشــته اند و این نامه امام، حاکی از دقت و تیزبینی 

ایشان است:
»احمد عزیز، ان شاء الله با ســلامت و سعادت قرین 
باشید. مدتی است از مرقومات شما احساس     می کنم 
که شما به طور ناآگاه تحریک شده اید، که به اصطلاح 
خودتان وکیل تهران را    محدود یا معذور دارید. حتی 
مرقومات شما، از اینجانب هم تجاوز کرده و به کس 
دیگر    هم نوشــته اید و تحریک آمیز بوده است. شما 
آنچه من توجه دارم و تجربه کــرده ام، تجربه     ندارید 
و اشــخاص را آن نحو که می شناسم، نمی شناسید و 
اغراض مختلفه را نمی توانید به     این زودی تشخیص 

دهید... از نصایح پدرانه ان شاء الله نمی رنجید.
مرقوم مورخ ســه بهمن الآن واصل شد، که باز راجع 
به قضیه آقای آشتیانی مرقوم     شــده بود. باز از لحن 

تند شما معلوم می شود، زیاد تحریک شده اید. شما 
بدانید که وکیل     تهران من، خلاف صلاح من نمی کند. 
از ایشان استفسار نموده ام و منتظر جواب هستم. اما 
    آمدن ایشان به قم، برخلاف صلاح نبوده. شما گاهی 
می گویید که عدم دخالت اصحاب     شما صحیح نیست 
و گاهی می گویید دخالت آن آقا صحیح نیســت، اما 
اشخاصی که     می خواهند آقای آشتیانی را برنجانند، 
نمی شود ســاکت کرد و من هم اهل اینکه هر روز به   
  اشخاص کاغذ بنویســم و رفع نگرانی بکنم، نیستم. 
شــهریه قم، وجــود و عدمش اهمیت     نــدارد و من 
نمی خواهم از آن کســب آبرو بکنم و شما هم از این 
معانی نگران نباشید و    ملتفت باشید با دست شما و 
طرف مکاتبه شما، یک وقت دوستان صمیمی من از 
من     نرنجند. اشخاصی که به شما مطالبی می گویند، 
درست دقت کنید که با وسایطی ممکن     است تحریک 
شده و بخواهند با دست خودتان، مقاصد خودشان را 
انجام دهند...از قرّه العین عزیزم امیدوارم که از نصایح 

من رنجیده خاطر نشود. والسلام علیک.«
)صحیفه امام، جلد 2، صص 332تا 333( 

 صلح و صفا، از نعمت های بزرگ الهی است که شاید 
عوض نداشته باشد

امام خمینی )ره(   حتی در دوران به سربردن در تبعید، 
از مناسبات مثبت و صلح آمیز خانواده خویش غافل 
نبودند و نســبت بدان واکنش هایی نشان می دادند. 

به عنوان نمونه در نامه به دخترشان، چنین آورده اند:
»دختر عزیزه ام ]فهیمه خانم[، دیروز دو نامه از شما 
واصل، یکی تاریخ 13و دیگری تاریخ 22شهر رمضان. 
از سلامت شما بسیار خوشوقت شدم. از خداوند متعال 
خواستارم، که همیشــه خودتان و هر کس به شما 
بستگی دارد، سلامت و سعادتمند باشند. از خبر آقای 
اعرابی و آقای اشراقی خوشوقت شدم. معلوم می شود 
امسال، ان شاء الله سال آشــتی کنان است ]![ چون از 
قرار معلوم، خازنجون]خانم خازن الملوک، مادر همسر 
امام[ هم با آقای آقا بزرگ آشــتی کردند. از آن هم 
خوشوقت شدم. امید است آقای عمو هم با خانمشان 
صلح کنند. صلح و صفا از نعمت های بزرگ الهی است 
که شاید عوض نداشته باشد. امید است آقای اشراقی 
با این جانب هم صلح کنند، که موجب راحتی روح من 
در این آخر عمر شود... و السلام علیک. پدرت  23آبان 

1351«. )صحیفه، جلد 2، ص 467(

 به شما امر شــرعی می کنم که در این بازی های 
سیاسی وارد نشوی!

حدود یک سال بعد از پیروزی انقلاب اسلامی، بنا شد 
تا نخستین انتخابات ریاست جمهوری برگزار شود. در 
آن مقطع، اشخاص زیادی برای این انتخابات کاندیدا 
شده بودند. البته رقابت اصلی میان کاندیدای حزب 
جمهوری اسلامی)ابتدا جلال الدین فارسی و سپس 
حسن حبیبی( با ابوالحسن بنی صدر برقرار بود. در آن 
مقطع برخی از افراد خانواده امام خمینی )ره(  ، در زمره 
حامیان بنی صدر بودند، ازجمله سیدحسین خمینی، 
فرزند آیت الله سیدمصطفی خمینی. متأسفانه این 
طرفداری، حتی پس از عیان شــدن اختلاف شدید 
بنی صدر با تفکر امام و آرمان هــای نظام جمهوری 

در نخســتین دوره از انتخابـــــــــــــات 
ریاست جمهوری اســامی، برخی از 
افراد خانــواده امام خمینــی )ره( ، در 
زمــره حامیــان ابوالحســن بنی صــدر 
بودند، ازجمله سیدحسین خمینی، 
فرزند شهید ســیدمصطفی خمینی. 
متأســفانه ایــن طرفـــــــــــداری، حتــی 
بعــد از عیــان شــدن اختــاف شــدید 
بنی صدر بــا تفکــر امــام و آرمان های 
نظــام جمهــوری اســامی، از ســوی 
سیدحســین ادامه یافت تا جایی که 
امــام بــه ماجــرا ورود کــرده و او را از 

فعالیت سیاسی برحذر داشتند!
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شهاب مهدویگزارش
روزنامهنگار

اکران زیر آتش
شروعجنگتحمیلیازسویعراق،درحالیکهتنها
یکسالونیمازپیروزیانقلابمیگذشتبحرانی
رابهکشورتحمیلکردکهدامنهاشبسیارگسترده
بود؛بحرانیکهسینماراهممتاثرکرد.بسیاریاز
سینماهایاستانخوزستاندردورانجنگویران
شدند؛بهعنوانمثالشهرآبادانکهقبلازپیروزی
انقلاببا۲۸سالنازبیشترینسینمابعدازتهران
برخورداربود،همهسالنهایشیاکلاتخریبشدیا
آسیبهایجدیدید.اینبلاسر۷سالنخرمشهر
نیزآمد.ویرانیهایجنگدامنسینماراهمگرفت
ودرروزهایحملهبهشهرها،ســینماهاازتعداد
سانسهایشانکاستندودرمقطعیکهموشکباران
اوجگرفت،سینماهادرپایتختهمتنبهتعطیلی
دادند.دردهــه60،تصدیگریدولــتونهادها
دربالاترینسطحقرارداشــت؛دورانیکهجنگ
تحمیلی،امکانچندانیبرایتوســعهسالنهای
سینماباقینمیگذاشت.وقتیدولتکنترلواردات
فیلمخارجیرادراختیارگرفتوتولیدفیلمایرانی
بعدازدورانبلاتکلیفی۱۳۵۸تا۱۳6۲ازسرگرفته
شد،سینمارفتنبهمهمترینتفریحایرانیهابدل
شد.میزاناستقبالتماشاگرانازسینمادردهه60
باهمانسالنهایبهجاماندهازگذشتهدردهههای
بعددستنیافتنیارزیابیشد.دراینسالهاتعداد
سالنهایفعالبهجایافزایش،کاهشمییافتو
هرسالتعدادیازسالنهایفرسودهازدورخارج
میشد.بهعنواننمونهتعدادسینماهایکشوردر
سال۱۳66نسبتبهســالقبلشاز۲۸۴سالنبه

۲6۴سالنکاهشیافت.

عصر جدید
تاقبلازپیروزیانقلابدرتهران۱۱۵ســالنسینمادایربود.
وقتیاعتصابسینمادارانشکست،بهتدریج۸۹سینماآغازبهکار
کردند.ازسال۱۳۵۸برخیازسینماهادرتهرانوشهرستانها
مصادرهوبهنهادهاوارگانهایدولتیواگذارشدند.درسالهای
اولپیروزیانقلاب،باتوجهبهمشخصنبودنمعیارهادرحوزه
فرهنگوتزلزلمدیریتیوآشفتگیحاکمبرنهادهایتصمیمگیر،
دریکدورهگذاربلاتکلیفیوتصمیمهایهیجانیبیدادمیکرد.
نهتولیداتمناسبجامعهایکهانقلابکردهبودوجودداشتونه
متولیحوزهفرهنگوهنردقیقامشخصبود.سینمادرایندوران
دچارتزلزلمدیریتوچالشمشروعیتهمبود.برخیازمالکان
سالنهایسینماازکشــورخارجشدهبودندواغلبسینماهای
ممتازودرجهیکمصادرهشدهبودند.تعدادیازسینماهابهدلیل
نمایشفیلمهاییکهباشــرایطجامعهپسازانقلابهمخوانی
نداشتندتعطیلشدند.بنیادمستضعفانمتولیسینماهایزیادی
شدوباسندیکایسینماداراندچاراختلافشد.مصادرهتمام
سینماهایکشوردرنهایترخندادولیبیشترسینماهایمهم
وشاخصوحتیتعدادیازسینماهایکوچکدرشهرستانها
درتملکنهادهاوارگانهادرآمدند.نامبرخیسینماهاهمتغییر
کرد؛مثلًاکاپریبهبهمن،آتلانتیکبهآفریقا،شــهرفرنگبه
آزادی،تختجمشیدبهعصرجدیدوپولیدورابتدابهپلیساریوو
بعدبهقدستغییرنامدادند.بااینکهپروژهتصرفتمامسینماهای
کشورامکانپذیرنشدولیتقریباسینمایممتازیدرکشورنبود
کهازمصادرهدرامانماندهباشد.دراینسالهایکیازبزرگترین
مشکلات،کمبودفیلمقابلنمایشاست.درهایانبارهاگشوده
شدهوهرچهفیلمقدیمیقابلپخشوجوددارد،باپروانهنمایش
ودرمواردیبدونپروانهنمایشرویپردهسینماهامیآید.در
فاصلهسالهای۵۸تا6۲کههنوزتکلیفسینمامشخصنشده،
درعینبینظمی،شاهدتنوعیکمسابقهدراکرانهستیم.ازسال

6۲بهبعدمدیریتسینماوارددورهتثبیتمیشود.

 ظهور پردیس های سینمایی
 ورود به عصر دیجیتال

طرحپردیسهایسینمایینخستینباردرسال۱۳۷6توسط
معاونامورســینماییوقتمطرحوپسازمصوبشــدنبه
برنامهچهارمتوسعهاضافهشــد.براساساینطرح،سازندگان
پردیسهایمعادلمتراژفضایسینمایی،فضایتجاریبدون
عوارضسنگینمعمولدریافتمیکردند.اگردردهههای۳0
و۴0بخشخصوصیاقدامبهتأسیسسالنهایسینمامیکرد،
حالاسالهابودکهسینماداریتوجیهاقتصادیاشراازدست
دادهبودواگــرقانونمنعتغییرکاربرینبود،هیچســینمای
خصوصیایدرکشورباقینمیماند.سینماییکهگاهیوقتها
درآمدشکمترازآبمیوهفروشییاساندویچیکناردستشبود
بهکسبوکاریتمامشــدهمیمانست؛کسبوکاریکهبخش
خصوصیهیچرغبتیبرایورودبهآننشاننمیداد.پسچاره
کارهمینپردیسهایچندسالنهایبودکهفضاهایتجاریاش
میتوانستپایسرمایهگذارانرابهماجرابازکند.ازمرحلهطرح
تاعملیاتیشدنپروژهپردیسهایسینمایینزدیکبهیکدهه
گذشتوسال۸۵داستانسالنهایمدرنچندسالنهباپردیس
تماشادرتهرانکلیدخورد.افتتاحپردیسآزادیدرسال۸6هم
اتفاقیامیدبخشبودوپسازآنپردیسهایسینماییدرتهران
وشهرستانهایکیپسازدیگریمتولدشدند.ازابتدایدهه۹0
بخشیازسینماگرانهمبهســالنداریعلاقهنشاندادند.در
دهه۹0دورانآپاراتهایقدیمیکهنســخه۳۵میلیمتری
فیلمهارابهنمایشدرمیآوردندبهپایانرسید.دراینسالها
مدیریتسینمایکشوربرایارتقایسطحسینماداریتصمیم
بهدیجیتالکردنسیستمهایپخشسینماهاگرفتودرکمتر
ازیکسالایناتفاقرخداد.بادیجیتالشدنسینماهابسیاری
ازمشکلاتقدیمیبهخصوصدرسینماهایدورازمرکزحل
شد.مهمترینمعضل،نمایشهمزمانفیلمهادرسراسرکشور

بودکهپیوستنبهسیستمدیجیتالآنراحلکرد.

پلان۱

پلان۳

پلان۲

همیننقطهجوانهزد.حالااینســؤالمطرحبودکه
چگونهمیتوانچراغســاختپردیسدرشهرهای
فاقدسینماراروشنکرد؟برایاینکارنیازبههمکاری
سازمانشهرداریهاودهیاریهایکشوروسازمان
امورســینماییوســمعیوبصریوزارتفرهنگو
ارشاداسلامیوجودداشــت.تفاهمنامهایمیاندو
سازمانامضاشدتابااستفادهازظرفیتهایطرفین
درشــهرهایفاقدسینما،پردیسســینماییامید
ساختهشود.برایاحداثپردیسسینماییامیددر
هرشهریکمیلیاردو۲00میلیونتومانازاعتبارات
ملیدرنظرگرفتهوقرارشد۷00میلیونتومانازاین
مبلغتوسطسازمانسینماییو۵00میلیونتوماننیز
توسطسازمانشهرداریهاودهیاریهاتامینشود.

درگاماولقرارشد۲0سینمایچندسالنهدر۲0شهر
ساختهشود.عدالتاکرانوگسترشفضاینمایشی
درایرانونهفقطتهران،حالادیگرنهشعارکهآرمانی
بودکهبرایتحققشبرنامهایدقیقتدوینشد.طرح
سینماامیدسال۹۷کاملشدوباتامیناعتباریکه
محصولمذاکرهسازمانسینماییباسازمانبرنامه
وبودجهبود،گامبعدیبرایتعاملباشــهرداریها
برداشتهشد.اینطورکهرمضانعلیحیدریخلیلی،
معاونسابقتوسعهمدیریتومنابعسازمانسینمایی
میگویدنقــششــهرداریهادرموفقیتاینطرح
کلیدیبود؛»وقتیسازمانبرنامهوبودجهباتامین
اعتبار۷00میلیونتومانیبرایهرپردیسسینمایی
موافقتکردمذاکراتســازمانسینماییباسازمان
شــهرداریهاودهیاریهایوزارتکشورهمنتیجه
دادوقرارشدســازمانشــهرداریهابرایتاسیس
هرپردیسســینمایی۵00میلیونکمکبلاعوض
کند.مادرطرحسینماامیدبهیکالگوونقشهتیپ
رسیدیمکهســینماهایکوچکحداقلسهسالنه
باشند.دریکطبقهتاسیسشوندوبهلحاظمعماری
بافضایشــهریکهپردیسدرآنجاساختهمیشود
سنخیتداشتهباشــند.دراجرایاینطرحسازمان
ســینمایینقشحمایتیونظارتیبرایخودقائل
شدهبودوازهمانابتدامشخصبودکهسینماامید
باهمراهیوتعاملجدیشهرداریهاامکانتحقق
دارد.دربخشساختوســازفاکتورزمینحرفاول
رامیزندواساسابخشمهمیازهزینههایاحداث
سالنهایسینماراقیمتزمینتشکیلمیدهد.در
تدوینطرحســینماامیدبهظرفیتشهرداریهادر
تامینزمینفکرشد.شــهرداریهادرسراسرکشور
زمیندراختیاردارندوورودشــانبهپروژهبهمعنای
تامینیکیازمهمترینفاکتورهایلازمبرایتاسیس
پردیسهابود.بــهاینترتیبتامینزمینتوســط
شهرداریهابهعنوانیکاصلدرنظرگرفتهشد.در

گفتوگوهاییکهصورتگرفتایننکتهلحاظشدکه
اگرمحلدرنظرگرفتهشدهبرایتاسیسپردیسدر
پارکمرکزیشهرباشد)کهازنظرمامحلمناسبی
بودچوندسترســیعمومیبهآنراحتبود(حدود
۷00مترازمساحتپارکبرایاینکاراختصاصیابد.
اصلبراینبودکهباانتخابمکانمناسببهاستقبال
مردمازپردیسهایسینماامیدبرسیم.برایاینکار
همنیازمندهمراهیوهمدلیشهرداریهابودیم.« 
معاونسابقتوسعهمدیریتومنابعسازمانسینمایی
ازروزهاییمیگویدکهگفتوگوهابامدیرانشهری
آغازشدتابهترینومناسبترینشهرهابرایتاسیس
پردیسسینماییانتخابشوند؛»وقتیطرحتبدیل
مجتمعهایفرهنگیبهســینمااجراییشد،میزان
فعالیتشهرهاییکهدرغالباینطرحسالنهایشان
تجهیزشدهبود،سنگمحکیشــدبرایرسیدنبه
ایننکتهکهکداماستانهاوشهرهاکششبیشتری
دربازاراکراندارند.درگفتوگوبامدیراناداراتکل
فرهنگوارشاداسلامیاستانهاآنهارادرجریانطرح
پردیسهایسینماامیدگذاشتیموبخشیازمسیر
ازطریقگفتوگوهایاداراتکلارشادبامسئولان
استانهابرایرسیدنبهتفاهمنامهاستانیطیشد.«

 
کدام شهرها؟ 

 اماشهرهاییکهقراربوددرآنهاسینماشناختهشود
چگونهانتخابشدند؟واقعیتایناستکهبسیاری
ازشهرهایســینماهنوزظرفیتوکششپیوستن
بهبازاراکــرانراندارند.طبیعتاًشــهریکه۳0هزار
نفرجمعیتداردچندانمناســبتاسیسپردیس
سینمایینیستیاشهریکهمدیرانشتاسیسسالن
سینمارااولویتوضرورتنمیدانندیاآنقدردرگیر
مشکلاتریزودرشتهســتندکهامکانوتوانایی
ســاختپردیسراندارند،نمیتوانستنددرفهرست
شــهرهایمتقاضیاجرایطرحقرارگیرند.ازسوی
دیگراماتعدادمتقاضیانهمدرروزهایاولفراتراز

پیشبینیهایسازمانسینماییبود.
مجموعــهایازبرنامهریزیها،مذاکــراتوامضای
تفاهمنامهباسازمانشــهرداریهایوزارتکشور،
رایزنیهایاداراتکلفرهنگوارشــاداســلامی
استانهاواستفادهازظرفیتهایاستانیورسیدنبه
نقطهمشترکباشهرداریوشورایشهر،درنهایتبه
آغازماراتنامیدانجامید.نخستینتفاهمنامهتاسیس
پردیسسینماییامیددر۱۵مهرماه۱۳۹۷درایلام
امضاشد.استانایلامبا600هزارنفرجمعیتحتی
یکسینماهمنداشــت.پسمرکزاستاندراولویت
ساختپردیسقرارگرفتوشهرایلامشدنخستین
میزبانطرحسینماامید.مسئولاناستانبوشهرشهر
گناوهراانتخابکردندکهبعدهابهدلیلمشــکلاتی
محلپروژهبهکنگانمنتقلشد.رسانههاباتیتر»بارقه
امیددرکنگان«بهاستقبالاینخبررفتند.تغییرشهر
محلاجرایطرحچندباردیگرهمتکرارشد.دراستان
آذربایجانغربیازماکوبهمهاباد،دراستانچهارمحال
وبختیاریازفارسانبهلردگان،دراستانهرمزگان
ازمیناببهسیریکودراســتانهمدانازنهاوندبه
اســدآباد،محلاجرایطرحتغییرکرد.درحالیکه
متولیتاسیسپردیسهادراغلبشهرهاشهرداری
استدراندیمشــکبخشخصوصیهمواردماجرا
شد.بایکبرنامهریزیفشردهوتعاملباشهرداریها،
استانداریهاوفرمانداریهاواعضایشورایشهر،برند
امیددلخوشیبهرهمندیازپردیسهایچندسالنهرا
درخلخال،ایرانشهر،مرودشت،بانه،محمدیه،جیرفت،
مینودشت،صومعهســرا،نجفآباد،قرچکو...ایجاد
کرد. انتخابشهرمتقاضی،انتخابزمینمناسب،در
اختیارقراردادننقشهایکهزیرنظرسازمانسینمایی
وبادرنظرگرفتنویژگیهاومعماریمنطقهتوسط
مهندسانطراحیشــد)ودرمواردیشهرداریها
اجراینقشــهراعهدهدارشــدند(،انتخابپیمانکار
توسطشهرداریوبعدآغازعملیاتساختوساز.قرار
بوددریکبازهزمانیششماههپردیسهابهمرحله
بهرهبرداریبرسندامامشکلاتباعثشدتاهمهچیز
دشوارتروکندترازآنچهپیشبینیوبرنامهریزیشده
بودپیشبرود.درواقعدرحوزهســاختسالنهای
سینماماباانبوهیپروژهنیمهتمامبهجاماندهازدولت
دوازدهممواجهیم؛احتمالابههمیندلیلاستکه
وزیرارشــادتأکیدداردقبلازهراقــدامتازهایباید

پروژههاینیمهتمامرابهثمررساند.

زنجیرهسینماهایکشورتکمیلمیشود

 ۱۰۰۰ سالن تا ۱۴۰۲
بهگفتهوزیرارشادشهرهایفاقدسینمادراولویتریلگذاریساختوتکمیلسالنهاقراردارند

۱۷۸ ســینما، ۶۳۸ ســالن. این آخرین آمار رسمی منتشر شده 
سینماهای فعال کشور در سال ۱۴۰۰ است. اینطور که ایرنا روایت کرده 
این تعداد سالن، ۱۰۱ هزار و ۶۵۳ صندلی دارند. نکته جالب توجه اما 
مقایسه این آمار با آمارهایی است که سازمان سینمایی یک سال قبل 
از انتشار این آمار، یعنی در سال ۱۳۹۹ منتشر کرد. در این آمار تعداد سینماهای کشور ۲۷۷ و تعداد سالن ها 
۵۴۱ سالن ذکر شد. تعداد صندلی ها ۱۳۲ هزار صندلی بوده است. در واقع طی یک سال، ۹۹ سینما از گردونه 
اکران و نمایش خارج شدند اما تعداد سالن ها ۱۱۲ سالن افزایش یافته است. این آمار نشان دهنده این حقیقت 
تلخ است که با وجود کاهش ۹۹ باب سینما، ۱۱۲ سالن به سالن های کشور افزوده شده است. سینماهای کنار 
رفته، همین سینماهای متروک بودند و افزایش سالن نیز به معنای تعدد پردیس های سینمایی چندسالنه 
در کشور است. در مورد سینماهای متروک که حالا مالکان شان به وزارت ارشاد درخواست انحلال داده اند، 
می توان به این موضوع اشاره کرد که برخی از این سالن ها با توجه به موقعیت جغرافیایی شان، عملا دیگر 
امکان فعالیت ندارند ولی درباره تعدادی از سینماهای تعطیل شده و برخی سینماهای همچنان فعال ولی 
کم مخاطب، می توان به راهکارهایی برای تجهیز و بازسازی سالن ها رسید. سینماهایی که در سال های اخیر 
و با توجه به احداث پردیس های مدرن، به نوعی رها شده بودند.  در سال های گذشته وعده احداث تعداد 
قابل توجهی سینما در شهرهای مختلف داده شد؛ وعده ای که در اغلب موارد نیمه کاره ماند و برخی شان هم 
فقط تا مرحله کلنگ زنی پیش رفتند.  حالا وزیر ارشاد می گوید سیاست دولت، تکمیل پروژه های نیمه کاره 
است و اولویت هم با شهرهایی است که فاقد سینما هستند. در این زمینه اقداماتی در گذشته صورت گرفته 
که به دلایل مختلف یا متوقف شده بود و یا به شکلی کند پیش می رفت. حالا ماموریت وزارت ارشاد تکمیل 
این پروژه هاست؛ اینطور که وزیر ارشاد می گوید قرار است در سال ۱۴۰۲ به رقم ۱۰۰۰ سالن در کشور برسیم 

که دستاورد قابل توجهی است.

ظرفیتی که نادیده گرفته شده بود  
سالنهستولیسینمانیست.بسیاریازشهرهای
ایرانفاقدســالنسینماهستند؛شــهرهاییکهدر
تعدادیشــانســالنهاییوجودداردکهبهعنوان
مجتمعهایفرهنگیفعالیــتدارند.اینمجتمعها
کهاغلبمتعلقبهاداراتکلارشــادهســتندودر
مواردیتحتمالکیتنهادهاوســازمانهایدولتی
)مانندهلالاحمروآموزشوپــرورش(قراردارند،با
تجهیزامکاناتمیتوانندتبدیلبهسالننمایشفیلم
شوند؛ظرفیتیقابلتوجهکهسالهایاموردغفلتقرار
گرفتهبودیااساساانگیزهوبرنامهایبرایتبدیلشان
بهسالنهاییکهقابلیتاکرانفیلمداشتهباشندوجود
نداشــت.ازاوایلدهه۹0طرحتبدیلمجتمعهای
فرهنگیبهسینماموردمطالعهقرارگرفت.سال۹۳
رئیسوقتسازمانســینمایی،تعدادمجتمعهای
فرهنگیراحدود۱۵0ســالنذکرکردوازآمادگی
وبرنامهریزیبرایتجهیزامکاناتاینســالنهادر
شهرهاییکهفاقدسینماهستندخبرداد.البتهتاهمان
مقطعهمحدود۱0مجتمعفرهنگیتجهیزوتبدیل
بهسالنهاییبراینمایشفیلمشدهبود.هرچندهر
مجتمعفرهنگیدرهرشهریمناسبتجهیزوتبدیل
بهسالنسینمانبودونمایشگهگاهیفیلم،باپیوستن
بهناوگاننمایشیکشورتفاوتهایمعناداریداشت؛
تفاوتهاییکهازچشــممتولیانایــنطرحپنهان
نماند.نتیجه،تجهیزبیشاز۸0مجتمعفرهنگیبه
امکاناتنمایشفیلموتبدیلآنهابهسالنسینمابود؛
دستاوردیمغتنمباکمترینهزینهممکن،سینمارا
بهشهرهاییبردکهفاقدسالنیبرایاکرانفیلمبودند.

اینجا چراغی روشن است
اماداســتانتجهیزمجتمعهایفرهنگیبهامکانات
نمایشفیلم،ازکجاوباچهبرنامهریزیایآغازشد.
سال۹۲درکشور۳۱۸سینمایفعالداشتیمکهتا
انتهایدهه۹0به6۳0تا6۵0سالنفعالرسیدهایم
کهرشدقابلتوجهیاست؛هرچنداینرشدتناسبیبا
نیازهایکشورندارد.براساستقسیماتکشوریبیش
از۱۳00شهرداریمکهازمیانشانحدود۲۱0شهراز
سالنسینمابرخوردارهستندوسایرشهرهاازچنین
امکانیبیبهرهاند؛یعنیساکنانبیشاز۱000شهر
سینماندارندکهباوجودتلاشهایصورتگرفتهدر
ساختوسازوتجهیزسالنها،رقمقابلتوجهیاست. 
نگاهیبهروندساختوســازپردیسهایسینمایی
نشــانازورودجدیبخشخصوصیبهاینعرصه
دارد.بهخصوصازسال۹۲بهبعدساختسالنهای
سینمادرمجتمعهایتجاریبزرگتقریباًتبدیلبه

رویهمیشود.

تمرکز پردیس ها در کلانشهرها 
 نکتهمهمدرســاختپردیسهایسینماییتوسط
بخشخصوصیتمرکزوتجمعسینماهایچندسالنه
وچندمنظورهدرپایتختودیگرکلانشهرهاســت.
تهران،اصفهان،مشهد،تبریز،شیرازوتعدادیدیگراز
مراکزاستانمهدساختپردیسهایسینماییدراین
سالهابودهاند؛پردیسهاییکههمبهرشدبازاراکران

وهمبهرونقچشمگیرگیشهیاریرساندندوباعث
شدندتعدادبیشتریازتولیداتسینمایایرانوارد
چرخهاکرانشوند.تااواخروپیشازآمدنکروناتأثیر
پردیسهایمدرنرابهخوبیمیشددروضعیتگیشه
وتعددفیلمهایاکرانشدهمشــاهدهکرد.درمورد
شهرهایبزرگبخشخصوصیپردیسهایسینمایی
زیادیساختهودردستتاسیسداشتولیهرچهاز
کلانشهرهافاصلهمیگرفتیمرغبتسرمایهگذارانبه

ساختسالنسینماهمکاهشمییافت.

ایران فقط تهران نیست 
افزایشســالنهایســینماوگســترشســاخت
پردیسهایسینماییخبرخوشدهه۹0بودامابیشتر
اینپردیسهادرپایتختوشهرهایبزرگساخته
شدندوباوجودافزایشچشمگیرسالنهایسینما،
تغییریدردرصدشهرهایبرخوردارازسینمایکشور
حاصلنمیشــد.نتیجهاینکهشهرستانهایبدون
سینماهمچنانمحرومازسالنباقیمیماندند.برای
محرومیتزداییدرحوزهسالنهایسینماچندطرح
دردستورکارقرارگرفتکهیکیازآنهاطرحسینما
امیدبود؛طرحیبرایشهرهاییکهمحرومازسالن
ســینمابودندوبهنظرمیرسیدبخشخصوصیهم
انگیزهایبرایساختپردیسدراینشهرهاراندارد.
طرحسینماامیدتدوینشدتاامیدبهبرخورداریاز
سینمادرشهرســتانهایکوچکزندهشود.امیداز

مسیریکهسالنهایسینمادرگذرزمانپیمودند
 از زینت المجالس

 دربار تا تفریح ارزان مردم
 ســینماتوگراف تحفه فرنگ بود. در تابستان ۱۲۷۹ 
مظفرالدین شاه که به قصد سیاحت تهران را به مقصد 
اروپا ترک کرده بود به اتفاق ابراهیم خان عکاس باشی 
در فرانسه مخاطب پدیده نوظهور سینما شد. فقط ۵ 
سال از عمومی شــدن اختراع برادران لومیر گذشته 
بود و حالا شاه قاجار چنان شیفته سینماتوگراف شده 
بود که فی المجلس دستور ابتیاع دستگاه هایی که در 
آن اتاق تاریک عکس هــا را زنده و متحرک به نمایش 
درمی آورد را صادر کرد. شاه که از سفر بازگشت با خود 
دستگاه فیلمبرداری و نمایش فیلم را هم به ایران آورد. 
سینما شد زینت المجالس دربار قاجار و ابراهیم خان 
عکاس باشی نخستین فیلمبردار و نمایش دهنده فیلم 
در ایران، از اختراع برادران لومیر در خدمت دربار و اهل 
حرم و بعد مجالس عروسی و ختنه سوران اشراف بهره 
گرفت. سینما در خدمت دربار و اشراف قرار گرفت و 

ملت اساسا بی خبر از اختراع لومیر ها بود.
 

اولین سالن های عمومی
نخستینگامبرایعمومیشدنسینمادرایرانرامیرزا
ابراهیمخانصحافباشیبرداشــت.دارندهمغازهآنتیک
فروشیدرخیابانلالهزارکهدردارالفنونزبانانگلیسی
خواندهبود،درســفرهایشبهاروپاباســینماآشناشدو
دربازگشتبهایراندســتگاهنمایشفیلمبههمراهآورد
ودرمهر۱۲۸۳نخستینســالننمایشفیلمدرایرانرا
درحیاطپشــتمغازهاشدایرکرد.نخستینتماشاگران
فیلمدراینسالن،اعیانواشرافبودندکهبهسهراهمهنا
درلالهزارنومیآمدندتابهتماشایفیلمهایتکحلقهای
کهمیرزاابراهیمخانصحافباشــیباخودازسفرآورده

بودبنشینند.

سینما به عنوان مظهر تجدد
باســقوطقاجاروبرآمدنپهلوی،تاســیسســالنهای
سینماهمشــتاببیشــتریبهخودگرفت.پهلویاولبا
هدفتوسعهوتجددآمرانهدرجامعهسنتیایران،سینما
رایکیازمظاهرتجددمیدانســت.وقتیعلیوکیلیکه
تاجریخوشنامبودسالنیدرگراندهتلرابهگراندسینما
تبدیلکرد،ســینماداریکمکمرونقگرفت.وکیلیدر
خیابانسپهسینماســپهراتاسیسکردومدتیدرسالن
مدرسهزرتشــتیاندرخیاباننادریسینماییمخصوص
بانوانبهراهانداخت.درهمانسالهاینخستحکومت
پهلویاول،سینماهایتهرانوشهرستانآنقدرزیادشد
کهپایمردمعادیهمبهسالنهاینمایشفیلمبازشود.
درخیابانلالهزاربهعنوانمهمترینمحلتفریحمردمبه
مرورسالنهایسینماتاســیسشد.سینماایران،مایاک

)دیدهبان(و...

سینماداری حرفه ای با توجیه اقتصادی
شکلگیریفیلمفارسیدردهه۳0ورونقشدردهه۴0،
خودعاملیمؤثردرافزایشمخاطبانسینماست.درتهران
بیشترسینماهادرخیابانهایاصلی،پرتردد)مثلنادریو
مولوی(یادرخیابانیکهمهمترینمحلتفریحمردماست
)لالهزار(ساختهمیشــود.بهمروروقتیمشتریانسینما
زیادترمیشودتعدادسینماهایواقعدرمحلههایمختلف
تهراننیزافزایشمییابد.اتفاقیکهدرشهرســتانهاهم
رخمیدهد.بسیاریازاینسینماهاباظرفیتصندلینه
چندانزیادبهنیتجذباهالیمحلســاختهمیشوند.
پراکندگیجغرافیاییسینماهادردهههای۳0و۴0بااین

منطقگسترشمییابد.

افول سینما در دهه ۵۰
 ازدهه۵0،ممیزیاخلاقیفیلمهاکمرنگترمیشــود.
وارداتبیرویــهکمدیهایجنســیایتالیاییونمایش
گســتردهبرهنگیدرفیلمهایخارجی،باعثمیشــود
فضایفیلمهایفارســیهمغیراخلاقیشود.اگردردهه
۴0فیلمفارسیمحصولیبرایتماماعضایخانوادهبوددر
دهه۵0جایخانوادهراتماشاگرانمردمجردمیگیرند.
اتفاقیکهدرســینماهایکوچکمحلیمعنایشریزش
تماشاگروزیاندهشــدنسینماهاست.طوریکهبرخی
مالکاناقدامبهفروشسینماهایشانمیکنندودرمواردی
خریداراناقدامبهتغییرکاربریمیدهند.سرنوشــت۲
سینمایتهراندردهه۵0ازاینلحاظجالبتوجهاست.
سینمااسکارواقعدرمیدانرشدیهسابقدرسال۱۳۵۴
واگذاروباتغییرکاربریتبدیلبهحسینیهتوحید)متعلق
بهشانجانیهایمقیمتهران(میشود.سال۱۳۵6همین
اتفاقدرموردسینمایزیاندهوتعطیلشدهامپریالواقع
درخیابانقصرالدشــت،ابتدایجیحونتکــرارواینبار
تبدیلبهحســینیهخامنهایهامیشود.تبدیلسینمابه
حسینیهموردتوجهساواکهمقرارمیگیردونشانهایبر
واکنشاقشارمذهبینسبتبهسینمابهعنوانپدیدهای
کهرواجدهندهمضامینمغایرباشرعاستارزیابیمیشود.
نکتهمغفولماندهدرگزارشهایســاواک،زیاندهبودن
اینسینماهایمحلیاستکهدردهه۴0بهمالکانشان

سودمیرساندند.
درسالهای۵6و۵۷بحرانمخاطبهمسینمایفارسی
راازنفسمیاندازدوهمسینمادارانرابامخاطرهمواجه
میکند.ســال۵۷انجمنســینمادارانســهباراعلامیه
تعطیلیســینماهاراصادرودســتبهاعتصابمیزنند.
خواســتهحداقلیســینماداران،افزایشبهــایبلیتو
کاهشعوارضشهرداریاست.خواستههاییکهدرنهایت
برآوردهنمیشود.درنهایتباشعلهورشدنآتشانقلاب،

سینماهایکشورتعطیلمیشوند.

ما با سینما مخالف نیستیم با فحشا مخالفیم
باآنچهدرروزهایپیروزیانقلابگذشتبهنظرمیرسید
پروندهسینمابستهخواهدشداماسخنرانیرهبرانقلاب
دربهشتزهرا)س(حکمبهبقایسینمادادتادورانیتازه
شروعشود:»ماباسینمامخالفنیستیمبافحشامخالفیم«
سینمادرایرانباهمینجملهمعروفنقشهراهشرایافت

وازنابودینجاتپیداکرد.

شاهرخ شانجانی؛ روزنامهنگاریادداشت

توجه ویژه به ساخت سالن سینما
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با اشاره به  سرعت گرفتن 
روند ساخت و تجهیز طرح های نیمه تمام فرهنگی و 
هنری و به ویژه سالن های نمایش و سینما، از تکمیل 
زنجیره سینماهای کشــور در موعد مقرر خبر داد و 
تأکید کرد: شهرهای فاقد سینما در اولویت ریل گذاری 
ساخت و تکمیل هستند. محمد مهدی اسماعیلی با 
اشاره به رویکرد و اولویت دولت مردمی مبنی بر تکمیل 

طرح های نیمه تمام به جای کلنگ زنی جدید در سراسر کشــور، تأکید کرد: این وزارتخانه 
مصمم است تا در راستای این رویکرد و سیاســتگذاری دولت، مبنا را بر تکمیل و ساخت و 
تجهیز طرح های فرهنگی و هنری نیمه تمام گذاشته تا از این طریق بتوانیم ضمن پایان دادن به 
اینگونه طرح های مانده از قبل، بلافاصله روی طرح های جدید برنامه ریزی و اقدامات بایسته را 
در دستور کار قرار دهیم. رئیس شورای هنر کشور که با ایرنا گفت وگو می کرد در ادامه با اشاره 
به وجود ۶۳۸ سالن نمایش در کشور، خاطرنشان کرد: از برنامه های کوتاه مدت این دوره وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی در دولت مردمی، افزایش تعداد سالن های نمایش سینماهای کشور 
به هزار سالن تا سال ۱۴۰۲ خواهد بود. وزیر ارشاد همچنین در ادامه، گسترش زیرساخت های 
این حوزه را از برنامه های مهم دولت انقلابی عنوان کرد و یادآور شد: با مجموع اقدامات انجام 
گرفته در مدت زمان آغاز به کار این دوره وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در دولت سیزدهم، 
تعدادی از این طرح ها در قالب مجموعه تالارهای فرهنگی و هنری در شیراز، اهواز، همدان، 
ارومیه را تکمیل و به بهره برداری رسانده و برخی نیز مانند کتابخانه مرکزی قم، تالار مرکزی 
ساری نیز تجهیز شدند.اسماعیلی با اشاره به تخصیص بودجه های مجزا برای ساخت و تکمیل 
مجموعه های فرهنگی و هنری در استان ها درباره تالار مرکزی ارومیه، اظهارداشت: در راستای 
تحقق عدالت فرهنگی با تخصیص قابل توجه به اعتبارات به حوزه زیرساخت در فعالیت های 
فرهنگی و هنری این تالار مرکزی با زیربنایی بیش از ۱۸ هزار مترمربع در سفر هیأت دولت به 
استان آذربایجان غربی به بهره برداری رسید.اسماعیلی افزود: با عنایت ویژه دولت مردمی 
به تحقق عدالت فرهنگی در سراسر کشور و با سرعت بخشیدن به روند ساخت در چند ماه 
اخیر، تالار مرکزی ارومیه مورد بهره برداری اصحاب فرهنگ و هنر و مخاطبان قرار گرفت. وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی همچنین گفت: خوشبختانه ریل گذاری نهایی را انجام داده و در تحقق 
وعده های بزرگ فرهنگی و هنری نگاه شعاری نداشته و نخواهیم داشت بنابراین با جدیت 
تلاش می کنیم تمامی وعده های ارائه شــده در ابتدای این دولت و اعلام شده در برنامه های 

ارائه شده به مجلس شورای اسلامی را در موعد مقرر اجرایی و عملیاتی کنیم.
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